
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Β. Γιόγιακα, σελ. 1096
2. Ανακοινώνεται ότι παρελήφθη από το Προεδρείο, σύµ-

φωνα µε το άρθρο 142 του Κανονισµού, πρόταση δυσπιστίας
που υπέβαλε η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ κατά του
Υπουργού Οικονοµικών κ. Χρήστου Σταϊκούρα, σελ. 1116 -
1124

3. Επί της κατάθεσης της πρότασης δυσπιστίας κατά του
Υπουργού Οικονοµικών κ. Χρήστου Σταϊκούρα, σελ. 1114,
1125

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1033, 1034, 1060, 1069,
1071, 1072, 1075, 1078, 1080, 1083, 1087, 1092, 1093, 1094,
1095, 1098, 1100, 1105, 1106,  1114,1115,  1116, 1125

5. Επί του Κανονισµού, σελ. 1114, 1116
6. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 1078

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Παρα-

σκευής  Οκτωβρίου 2020, σελ. 1033

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου:  
Οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και

Επενδύσεων, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού,
Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών, Επικρατείας και ο
Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν στις 21-10-
2020 σχέδιο νόµου: «Ρυθµίσεις για την επιτάχυνση της εκδί-
κασης εκκρεµών υποθέσεων του ν. 3869/2010 σύµφωνα µε
τις επιταγές του άρθρου 6 παρ.1 ΕΣΔΑ ως προς την εύλογη
διάρκεια της πολιτικής δίκης, τροποποιήσεις του Κώδικα Δι-
κηγόρων και άλλες διατάξεις», σελ. 1033

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,
των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: «Ρύθµιση οφειλών και παροχή δεύ-
τερης ευκαιρίας»,  σελ. 1033 - 1125

3. Ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας επί του σχεδίου νό-
µου του Υπουργείου Οικονοµικών:

i. από το κόµµα της Ελληνικής Λύσης µέσω του κ. Χήτα,
σελ. 1034, 1036 - 10456

ii. από το ΜέΡΑ25, σελ. 1034 -1035
4. Συζήτηση και ψηφοφορία επί των ενστάσεων αντισυν-

ταγµατικότητας, σελ. 1072 - 1080
5. Αιτήσεις διενέργειας ονοµαστικής ψηφοφορίας:
i. Βουλευτών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς

επί των άρθρων 76, 77, 92, 100, 103, 137, 176, 197, 198, 217,
218, 219, 220, 221, 222 και 268   του σχεδίου νόµου  του
Υπουργείου Οικονοµικών, σελ. 1083

ii. Βουλευτών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος επί
της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών,
σελ. 1087

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 1108 - 1125

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 1071 - 1093

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1033 - 1071
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1093 - 1108

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της πρότασης δυσπιστίας:
ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ Γ. , σελ. 1125
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1125
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 1114, 1125

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 1078
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 1072, 1075, 1078, 1079, 

1080, 1083, 1087, 1092
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 1075
ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ Γ. , σελ. 1100
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 1087
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 1115, 1116
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 1087, 1092
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 1093
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 1078
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1033, 1034, 1060, 1069, 

1071
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 1069
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 1083
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 1060
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1093, 1094, 1098, 1100, 

1105, 1106
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 1060, 1093, 1115
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1060, 1125
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 1115
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 1093, 1114
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 1114, 1115, 1116, 1125
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 1092, 1094, 1115, 1116
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 1114, 1115
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 1087
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 1060, 1075

Γ. Επί του Κανονισµού:
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 1116
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1116
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 1114, 1116

Δ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 1078

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 1100, 1101
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 1110
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 1071
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 1062, 1064
ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ Γ. , σελ. 1101
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 1083, 1087
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 1069, 1071
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 1053, 1094
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 1111
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 1109
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 1096 
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ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 
σελ. 1076

ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 1064
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 1099, 1100
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 1098, 1099
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 1115, 1116
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 1067
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 1106
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 1080
ΛΙΑΚΟΣ Ε. , σελ. 1096
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 1060, 1083
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 1105
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1060
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν. , σελ. 1107
ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 1061
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 1108
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 1046, 1060, 1079, 1087, 

1089, 1093, 1114
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 1107
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 1092
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 1111
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 1097

ΣΤ. Επί των ενστάσεων αντισυνταγµατικότητας:
ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 1073, 1077
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 1075
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 1076
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 1077
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1076
ΜΠΟΥΓΑΣ Ι. , σελ. 1074
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 1079
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 1072, 1077

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1069
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 1125



Αθήνα, σήµερα στις 22 Οκτωβρίου 2020, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.09’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Δικαιο-
σύνης, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών,
Προστασίας του Πολίτη, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών,
Επικρατείας και ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κατέθε-
σαν στις 21-10-2020 σχέδιο νόµου: «Ρυθµίσεις για την επιτά-
χυνση της εκδίκασης εκκρεµών υποθέσεων του ν.3869/2010
σύµφωνα µε τις επιταγές του άρθρου 6 παρ. 1 ΕΣΔΑ ως προς
την εύλογη διάρκεια της πολιτικής δίκης, τροποποιήσεις του Κώ-
δικα Δικηγόρων και άλλες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω, επίσης, την τιµή να ανα-

κοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρα-
σκευής 23 Οκτωβρίου 2020.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 65/16-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ευβοίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευάγγε-
λου Αποστόλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών,
µε θέµα: «Δύσκολη έως αδύνατη η απορρόφηση των αποζηµιώ-
σεων από τους πληγέντες της Εύβοιας».

2. Η µε αριθµό 62/14-10-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Κων-
σταντίνας (Νάντιας) Γιαννακοπούλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Μείζον ζήτηµα η απο-
ξήλωση των εναέριων γραµµών µεταφοράς υψηλής τάσης από
τον Δήµο Αγίων Αναργύρων - Καµατερού και αντικατάστασή
τους µε υπόγεια καλώδια υψηλής τάσης».

3. Η µε αριθµό 63/15-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Αυξανό-
µενη και αναίτια αστυνοµική βία εις βάρος ειρηνικών διαδηλω-
τών».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 79/19-10-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Πέλλας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεο-

δώρας Τζάκρη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
µε θέµα: «Η αποεπένδυση της «SIEMENS» και η φυγή της «PI-
TSOS» στην Τουρκία».

2. Η µε αριθµό 74/19-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Ανασφάλεια και
αβεβαιότητα για τους εργαζόµενους των ναυπηγείων Σκαρα-
µαγκά».

3. Η µε αριθµό 64/15-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Όργιο καταστο-
λής και ασύµµετρη βία κατά πολιτών που συγκεντρώθηκαν στη
γιορτή δηµοκρατίας κατά της εγκληµατικής οργάνωσης Χρυσή
Αυγή».

4. Η µε αριθµό 76/19-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Μι-
κρός ο προϋπολογισµός για την Κρήτη στο πρόγραµµα Εξοικο-
νοµώ - Αυτονοµώ».

5. Η µε αριθµό 72/19-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Κακουργηµατι-
κές κατηγορίες και τρία βράδια στη ΓΑΔΑ για δεκατετράχρονο
µαθητή επειδή διαδήλωσε».

6. Η µε αριθµό 77/19-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό κ. Στυλιανό Πέτσα, µε
θέµα: «Στήριξη των περιφερειακών µέσων ενηµέρωσης».

7. Η µε αριθµό 80/19-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς
τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Κυβερνητική
επιβράβευση του οργίου παρανοµιών στην  Ίο».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Ρύθ-
µιση οφειλών και παροχή δεύτερης ευκαιρίας».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
15ης Οκτωβρίου 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τροπο-
λογιών.

Επί της βασικής αρχής νοµίζω συµφωνούµε;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συνεφώ-
νησε.

Προσέξτε τώρα, υπάρχει µία ένσταση αντισυνταγµατικότητας
η οποία έχει κατατεθεί από το κόµµα της Ελληνικής Λύσης µέσω
του κ. Χήτα. Παρακαλώ πολύ να φωτοτυπηθεί, να διανεµηθεί στα
κόµµατα και στην Κυβέρνηση διότι, όπως αντιλαµβάνεστε, πρέ-
πει να διαβαστεί και να µελετηθεί από τους συναδέλφους που
θα πάρουν τον λόγο. Νοµίζω το σωστό είναι να συζητηθεί αµέ-
σως µετά τους εισηγητές και αγορητές, για να έχουν εικόνα
αυτοί που θα µιλήσουν τι περιέχει η ένσταση αντισυνταγµατικό-
τητας.

Τώρα µε ενηµερώνει η κ. Περιφάνου –δεν ξέρω αν είναι για το
ίδιο θέµα, δεν έχω προλάβει να διαβάσω- επίσης και το ΜέΡΑ25
καταθέτει ένσταση αντισυνταγµατικότητας. Απλά δεν είµαι πρό-
χειρος να σας πω αν είναι µε την ίδια αιτιολογία ή µε άλλη, αλλά
δεν έχει σηµασία. Άρα θα συζητηθούν και οι δύο µαζί µόλις τε-
λειώσουν οι έξι πρώτοι εισηγητές και αγορητές. Να φωτοτυπη-
θούν και να διανεµηθούν.

(Οι προαναφερθείσες ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας των
κοµµάτων Ελληνική Λύση και ΜέΡΑ25 καταχωρίζονται στα Πρα-
κτικά και έχουν ως εξής:

1034 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1040 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1042 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1044 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1046 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Στον κ. Λοβέρδο θα δώσω τον λόγο για ένα λεπτό, µόλις όµως
πάρουν τον λόγο για τρία λεπτά ο κ. Σταϊκούρας και ο κ. Γεωρ-
γιάδης που θέλουν να σας ανακοινώσουν νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις ή τροποποιήσεις –δεν ξέρω τι είναι ακριβώς γιατί δεν τις έχω
διαβάσει- σχετικά µε το νοµοσχέδιο. Είναι τέσσερις σελίδες οι
νοµοτεχνικές οι οποίες θα διανεµηθούν. Άρα δεν θα αναπτύξει
τις τέσσερις σελίδες, αλλά απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι κάποια επί-
µαχα άρθρα. Τα υπόλοιπα θα τα διαβάσετε µόνοι σας.

Κύριε Σταϊκούρα, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία
λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Καληµέρα. 
Θα καταθέσουµε µία σειρά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις στην

Ολοµέλεια για το σχέδιο νόµου το οποίο συζητάµε. Ουσιαστικά
είναι νοµοτεχνικές βελτιώσεις που είχα προϊδεάσει τους συνα-
δέλφους µου στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων. 

Μεταξύ άλλων αφορούν το ζήτηµα του ακατάσχετου όπου για
κάποιους που δεν ήταν ξεκάθαρο γίνεται απολύτως ξεκάθαρο.
Υπάρχουν ζητήµατα που αφορούν το εισόδηµα, όπου, όπως εί-
χαµε πει, εννοείται το καθαρό εισόδηµα, δηλαδή αυτό µετά την

αφαίρεση φόρων και εισφορών κοινωνικής ασφάλισης. 
Επίσης περιλαµβάνονται µια σειρά από νοµοτεχνικές βελτιώ-

σεις της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. Θα ακολουθή-
σουν και άλλες γιατί η έκθεση βγήκε χθες αργά το βράδυ. Θα
ήθελα, όµως να τονίσω, και αυτό είναι ιδιαίτερα ενδιαφέρον, ότι
η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, όπως θα έχετε δει, δεν
εγείρει κάποιον προβληµατισµό ή αντίθεση για οποιοδήποτε
άρθρο –αυτό το λέω και για την αίτηση αντισυνταγµατικότητας-
του σχεδίου νόµου που αφορά τη ρύθµιση οφειλών και την πα-
ροχή δεύτερης ευκαιρίας.

Επίσης και τη διαγραφή -και εδώ δεν υπάρχει θέµα από την
Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής, το τονίζω, δεν υπάρχει καµ-
µία αναφορά- για το άρθρο 100, αλλά και σε αυτήν την περί-
πτωση κάνουµε τη διαγραφή των σχετικών λέξεων για να µην
υπάρχει καµµία αµφιβολία ή κανένας προβληµατισµός σε κανέ-
ναν. Συνεπώς καταθέτω στα Πρακτικά το συγκεκριµένο πόνηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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1048 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1050 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1052 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και ο κ. Γεωργιάδης
προφανώς θέλει τον λόγο. Ορίστε, έχετε τον λόγο για τρία
λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Επειδή ακριβώς η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής έχει
εγείρει δύο ενστάσεις στο άρθρο 268 -τη µία αλλαγή την είχα
ήδη εξηγήσει στην επιτροπή, αλλά η Επιστηµονική Επιτροπή έχει
αποφανθεί επί της αρχικής διατυπώσεως- θα κάνουµε δύο νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις στο άρθρο 268.

Η πρώτη είναι στην παράγραφο 4 του άρθρου 268. Οι λέξεις:
«µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος» αντικαθίστανται από τη
φράση: «µέχρι τη έναρξη ισχύος του παρόντος µε εξαίρεση συµ-
βάσεις στις οποίες, είτε δεν προβλέπεται αναπροσαρµογή ασφα-
λίστρων είτε προβλέπεται σταθερή αναπροσαρµογή ασφα-
λίστρων». Αυτό είναι που έλεγα στην επιτροπή. Το κάνουµε ακόµα
πιο σαφές, για να µην υπάρχει καmµία αµφιβολία -γιατί εκεί η Επι-
στηµονική Επιτροπή εγείρει αµφιβολία για το αν επιλαµβάνεται ή
όχι- ότι η διάταξη επιλαµβάνεται για εκείνες τις ασφαλιστικές συµ-
βάσεις που προβλέπουν µονοµερή αναπροσαρµογή από τις ασφα-
λιστικές εταιρείες όπως µιλάµε σήµερα και όχι για εκείνες που
έχουν είτε κλειδωµένη είτε συγκεκριµένη. Άρα ξαναδιαβάζω την
πρώτη αλλαγή. Αντικαθίσταται από τη φράση: «µέχρι την έναρξη
ισχύος του παρόντος µε εξαίρεση συµβάσεις στις οποίες, είτε δεν
προβλέπεται αναπροσαρµογή ασφαλίστρων είτε προβλέπεται

σταθερή αναπροσαρµογή ασφαλίστρων». Άρα θεραπεύουµε τη
µία βασική ένσταση.

Και για τη δεύτερη, το πώς θα εξασφαλιστεί ότι δια της υπουρ-
γικής αποφάσεως θα είναι εξειδικευµένα τα κριτήρια και διαφανή
που θα προβλέπουν τον τρόπο που θα γίνεται η αύξηση, κάνουµε
την εξής αλλαγή. Στο τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 1 του
εσωτερικού άρθρου 2α του άρθρου 268 η φράση: «µε απόφαση
του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων µπορεί να καθορίζον-
ται» -αυτό λέει τώρα- αντικαθίσταται µε τη φράση: «µε προεδρικό
διάταγµα που εκδίδεται ύστερα από πρόταση του Υπουργού
Ανάπτυξης και Επενδύσεων εξειδικεύονται». Άρα αντί να εκδώ-
σουµε υπουργική απόφαση, θα εκδώσουµε προεδρικό διάταγµα,
το οποίο θα περάσει από τον προληπτικό έλεγχο του Συµβουλίου
της Επικρατείας, για να είναι απολύτως σαφές ότι τα µέτρα θα
είναι απολύτως διαφανή και εξειδικευµένα. 

Ήδη σας είχα πει στην επιτροπή ότι σκοπός µας είναι να βά-
λουµε το δείκτη υγείας του ΙΟΒΕ, που θεωρούµε τον πιο δίκαιο
και διαφανή δείκτη στην Ελλάδα, αλλά εν πάση περιπτώσει, για
να µην έχει κανένας ανησυχία, θα πάµε στο προεδρικό διάταγµα,
θα υπάρχει προληπτικός έλεγχος και θα πάµε παρακάτω. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.

Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες έχουν ως
εξής:
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1056 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1058 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Λοβέρδο, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, για

ποιο θέµα θέλετε να πάρετε τον λόγο;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα ήθελα να µιλήσω απευθυνόµενος

στον κ. Σταϊκούρα για ένα πολιτικό θέµα. Γνωρίζω ότι προ της δια-
δικασίας τίθενται τα συνταγµατικά θέµατα, τα διαδικαστικά θέ-
µατα. Οµολογώ πως δεν έχω τέτοιο θέµα να θίξω. Αλλά, όπως έχει
γίνει επανειληµµένα, ειδικά µε τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο
του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Τσακαλώτο, θα παρακαλούσα κι εγώ για ένα ή
ενάµισι λεπτό να πάρω τον λόγο. Είναι ένα πολιτικό θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για δύο λεπτά, ορίστε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, συζητά η Βουλή σήµερα ένα σχέδιο νόµου που

ρυθµίζει τέσσερα θέµατα της οικονοµίας πολύ σοβαρά, όπως πι-
στεύουµε εµείς, µε τρόπο αρνητικό. Ο κ. Κατρίνης µε µια πολύ επι-
µελή παρέµβαση άσκησε κριτική. Η αντιπαράθεση που διάλεξε ο
κύριος Υπουργός να κάνει –δεν τον τιµά αυτό που έκανε- είναι να
κάνει αντιπαράθεση µε το παρελθόν, µε το κόµµα µας και να µας
προσβάλει. Δεν θέτω θέµα προσωπικό, θέτω θέµα πολιτικό. 

Θέλω να του θυµίσω -και µε αυτό να κλείσω- ότι στις εκλογές
του 2009  -ήταν Βουλευτής τότε- η κυβέρνησή του παρώξυνε τα
χρέη της χώρας και τις δαπάνες του έτους εκείνου στην προεκλο-
γική περίοδο µε ένα τροµακτικό ποσό. Ακόµη να του πω ότι, όταν
παρέλαβα από την κ. Πετραλιά το Υπουργείο Εργασίας, ο νυν Δή-
µαρχος Αµαρουσίου, που τον στήριξε η Νέα Δηµοκρατία, ήταν
πίσω από την κ. Πετραλιά και µου έλεγε ότι, αν δεν βρω 2,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ σε λίγες ώρες, δεν θα είχαµε να πληρώσουµε
τις συντάξεις του Δεκεµβρίου και τα δώρα των Χριστουγέννων.

Όταν αυτή είναι η κατάσταση, δεν πρέπει να τολµάει να λέει ο
κ. Σταϊκούρας, που ήταν µέλος εκείνης της Πλειοψηφίας, ότι εµείς
ρίξαµε τη χώρα στα µνηµόνια και ότι εµείς έχουµε πάρει στο πο-
λιτικό σύστηµα της χώρας τη θέση που µας αξίζει. Δεν το κάνει
τυχαία. Δεν θέλει να συζητηθεί το παρόν σχέδιο νόµου, γιατί δεν
έχει εµπιστοσύνη στις διατάξεις του. Γενικεύει τη συζήτηση, µας
µέµφεται µε έναν απαράδεκτο τρόπο, αντιδεοντολογικό, αντικοι-
νοβουλευτικό. Αλλά θα πάρει σε όλη τη διάρκεια της σηµερινής
διαδικασίας τις απαντήσεις που αξίζουν στην τοποθέτησή του.

Και κάτι τελευταίο. Όταν έχεις συµµετάσχει σε µια προσπάθεια
να ανορθωθεί η χώρα και  έχεις αισθανθεί ποιοι ήταν εκείνοι που
έβαλαν και που δεν έβαλαν πλάτη, όταν ξέρεις ότι συγκρότησες
µαζί µε τους «αγανακτισµένους» και τους «ψεκασµένους» το πε-
ρίφηµο αντιµνηµονιακό µέτωπο, πρέπει σήµερα να είσαι πολύ πιο
προσεκτικός σε αυτά που λες, όταν απευθύνεσαι στο ΠΑΣΟΚ και
στο Κίνηµα Αλλαγής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ακούστε τώρα τι θα

σας πω.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-

εδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λιβανέ, θα απαν-

τήσει ο κ. Σταϊκούρας. Εκεί απευθυνόταν.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κι εγώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν θα απαντή-

σετε και εσείς. Ο κ. Σταϊκούρας. Το ίδιο είστε. Ο κ. Σταϊκούρας θα
απαντήσει εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εγώ θα
ήθελα πολιτικά. Ο κ. Λοβέρδος το έθεσε πολιτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, θέλω να ενη-
µερώσω ότι σήµερα, εάν δεν πάµε σε πειθαρχηµένη συζήτηση και
επειδή είναι σίγουρο ότι θα γίνει ονοµαστική ψηφοφορία -δεν έχει
µέχρι στιγµής ενηµερωθεί το Προεδρείο, αλλά εικάζω βασίµως ότι
θα γίνει-, θα φτάσουµε ώρες αλήστου µνήµης του πρώτου εξαµή-
νου του 2015 για τους παλαιότερους. Σας προειδοποιώ, για να εί-
µαστε σίγουροι πώς πρέπει να λειτουργήσουµε. 

Κύριε Σταϊκούρα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά και εσείς.
Επειδή σας είπε ονοµαστικά ο κ. Λοβέρδος, απαντήστε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν είναι προσωπικό. Είναι πολιτικό
το θέµα. Δεν έχω τίποτα προσωπικό µε τον κ. Σταϊκούρα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε συ-
νάδελφε, πρώτα απ’ όλα εγώ όρους «να µην τολµάω να τοποθε-
τηθώ» δεν θα αντέστρεφα ποτέ. Ο καθένας έχει την ελευθερία

να τοποθετείται όπως ο ίδιος εκτιµά. 
Δεύτερον, είµαι υπερήφανος για την παράταξη την οποία υπη-

ρετώ και υπηρετώ διαχρονικά, διότι, όπως έχουµε πει πολλές
φορές σε αυτήν την Αίθουσα, παρά τα λάθη, τις παραλείψεις που
όλοι έχουµε κάνει στη χώρα αποδεδειγµένα -και κατέθεσα πίνα-
κες-, έχει το πιο θετικό πρόσηµο για την ελληνική κοινωνία και
οικονοµία. Άρα επί συγκεκριµένων πινάκων µίλησα και τα στοι-
χεία αποδεικνύουν την ορθότητα των επιχειρηµάτων µου. 

Στο αν τώρα µίλησα για την ουσία του νοµοσχεδίου, παρα-
καλώ δείτε τα Πρακτικά και θα διαπιστώσετε ότι τις προηγούµε-
νες µέρες αφιέρωσα δύο ώρες και δέκα λεπτά, για να απαντάω
και στα κόµµατα και στους φορείς και στην κοινωνία. Έγινε ου-
σιαστικός διάλογος, έγινε διάλογος στον οποίο, όπως βλέπετε
σήµερα, υπάρχουν νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Κατέθεσα επιχειρή-
µατα. Συνεπώς δεν µπορεί να µου πείτε ότι πετάω την µπάλα
στην εξέδρα. Όταν κάποιοι νιώθουν άβολα, αυτοί πετάνε την
µπάλα στην εξέδρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και για να ολοκλη-

ρώσουµε, ο κ. Σταϊκούρας απήντησε εκ µέρους της Κυβέρνησης.
Έχει δύο λεπτά ο κ. Λιβανός, για να απαντήσει εκ µέρους της
Νέας Δηµοκρατίας και κλείνει το θέµα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Επειδή πα-
ρακολουθήσαµε όλοι το διάλογο στις επιτροπές και ο εκπρόσω-
πος του Κινήµατος Αλλαγής σήµερα έκανε αυτήν την
τοποθέτηση για το πώς µίλησε ο Σταϊκούρας, θέλω να πω ότι,
αντιθέτως µε αυτό που είπατε, ο εισηγητής σας ο κ. Κατρίνης
ήταν αυτός που ξεκίνησε να γυρνάει τη συζήτηση πίσω. Η θέση
µας είναι δεδοµένη για εκείνη την περίοδο. Ο Κώστας Καραµαν-
λής ως Πρωθυπουργός προειδοποίησε εγκαίρως για τις δυσκο-
λίες της οικονοµίας. Πρότεινε και πήρε περιοριστικά µέτρα. Δεν
τον ακολούθησε ο τότε αρχηγός της παράταξής σας ο κ. Παπαν-
δρέου. Βγήκε στις εκλογές µε το γνωστό σύνθηµα «λεφτά υπάρ-
χουν». Πήρε τις εκλογές. Έστησε την ιστορία του παγόβουνου.
Μας οδήγησε στα µνηµόνια και στη συνέχεια, ξέρουµε ποια ήταν
η πορεία της ελληνικής οικονοµίας και της ταλαιπωρίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Από εκεί και πέρα, µετά τη διαδικασία αυτή στην οποία µας

οδήγησε ο Γιώργος Παπανδρέου –και εδώ είναι χρήσιµο να κά-
νετε την αυτοκριτική σας- πράγµατι, η παράταξή µας µαζί µε το
ΠΑΣΟΚ του Βενιζέλου έσωσαν τη χώρα, σήκωσαν τη χώρα πάλι
όρθια στα πόδια της, για να φτάσουµε στη γνωστή περίοδο του
ΣΥΡΙΖΑ. 

Είναι σαφές ότι ο κ. Σταϊκούρας µε τέσσερις οµιλίες στις επι-
τροπές απάντησε σε όλη την κριτική, τοποθετήθηκε σε όλα τα
θέµατα κυρίως του νοµοσχεδίου. Και ο λόγος είναι ακριβώς αν-
τίθετος από αυτόν που είπε ο εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλα-
γής, διότι εµείς είµαστε περήφανοι γιατί θεωρούµε ότι το
σηµερινό νοµοσχέδιο που θα ψηφίσουµε στο τέλος της ηµέρας
είναι η πρώτη ολιστική και συνολική λύση για το πρόβληµα και
των ιδιωτών και των επιχειρήσεων και συνολικά του ιδιωτικού
χρέους.

Είµαστε, λοιπόν, περήφανοι, όπως είπε και ο Υπουργός, για
την παράταξή µας, έχουµε βάλει τα θεµέλια για την οικονοµία σε
όλη τη Μεταπολίτευση ως Νέα Δηµοκρατία και είµαστε περήφα-
νοι και για το νοµοσχέδιο που θα ψηφίσουµε σήµερα, ακριβώς
για να ανορθώσουµε πάλι την εθνική οικονοµία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, λοιπόν, ανα-

κεφαλαιώνω.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Χήτα, εσείς θα

µιλήσετε όταν είναι η ώρα σας. Για αυτό το θέµα έκλεισε η συ-
ζήτηση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντό-
πουλε, είστε παλιός συνάδελφος. Δεν έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ανακεφαλαιώνω, λοι-
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πόν. Οι δύο ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας -αλλού συµπί-
πτουν, αλλού δεν συµπίπτουν µε µία πρόχειρη µατιά- θα συζη-
τηθούν µόλις κατέβει από το Βήµα ο κ. Κρίτων Αρσένης. Έτσι
πρέπει, γιατί πότε θα τις διαβάσουν για να σας απαντήσουν;
Εσείς είστε προετοιµασµένος. Είστε νέος και δεν ξέρετε την κοι-
νοβουλευτική διαδικασία. Αυτή είναι η σωστή κοινοβουλευτική
διαδικασία.

Από εκεί και πέρα, οι εγγραφές ξεκινούν τώρα. Ανοίξτε το σύ-
στηµα εγγραφών.

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ρουσό-
πουλος και θα κλείσουν οι εγγραφές µόλις κατέβει από το Βήµα
η γενική εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αχτσιόγλου.

Ορίστε, κύριε Ρουσόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας νόµος κρίνεται σε τρία επί-

πεδα, στις προθέσεις του νοµοθέτη, στην αποτύπωση της πραγ-
µατικότητας, ώστε να δίνει τις πλέον ρεαλιστικές και µε κοινωνική
ευαισθησία λύσεις και στο πόσο αποτελεσµατικός είναι όταν πια
εφαρµοστεί. Το τρίτο, βεβαίως, συναρτάται απολύτως από τα
δύο προηγούµενα.

Είµαι, λοιπόν, πεπεισµένος ότι ο νόµος αυτός πληροί τα κρι-
τήρια και θα κριθεί θετικά στην εφαρµογή του.

Οι τρεις ακρογωνιαίοι λίθοι του προς ψήφιση νοµοσχεδίου
είναι: πρόληψη, αντιµετώπιση και επανεκκίνηση. Πρόληψη, ώστε
να αποφύγει κανείς την πτώχευση, χρησιµοποιώντας µία δέσµη
καινοτόµων εργαλείων που εισάγει ο νόµος, αντιµετώπιση, ώστε
αυτοί που µπαίνουν στη διαδικασία πτώχευσης να απελευθερώ-
νονται σωστά και γρήγορα από τα δεσµά των χρεών και επανεκ-
κίνηση προς τη δεύτερη ευκαιρία, που ανοίγει τον δρόµο για ένα
νέο ξεκίνηµα, δηλαδή µία δεύτερη ευκαιρία στη ζωή τους χωρίς
τα βάρη του παρελθόντος.

Όλοι γνωρίζουµε ότι το υπερδιογκωµένο χρέος περιορίζει τις
παραγωγικές δυνατότητες της χώρας και οδηγεί υπερχρεωµέ-
νους οφειλέτες σε αιχµαλωσία διαρκείας και µετακύλιση βαρών
στις επόµενες γενεές.

Η φιλοσοφία του νοµοθέτη έχει ως αφετηρία την πρόληψη της
πτώχευσης και ακολούθως την καλύτερη δυνατή διεκπεραίωσή
της, εάν αυτή είναι αναπόφευκτη.

Εισάγεται κατ’ αρχάς ένα σύστηµα έγκαιρης προειδοποίησης
για το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, ώστε αυτά να προβαίνουν στις
απαραίτητες ενέργειες πριν «κοκκινίσουν» οι υποχρεώσεις τους
ώστε να προλαµβάνουν την πτώχευση.

Στο πλαίσιο αυτό θεσµοθετείται ένας νέος ηλεκτρονικός µη-
χανισµός έγκαιρης προειδοποίησης οφειλετών. Το δηµόσιο δη-
µιουργεί από το µηδέν µία νέα ηλεκτρονική πλατφόρµα µε την
οποία θα ενηµερώνεται προληπτικά ο οφειλέτης, προκειµένου
να µην περιέλθει σε κατάσταση αδυναµίας εξυπηρέτησης των
υποχρεώσεών του, όταν πια θα είναι πολύ αργά. Στην πλατ-
φόρµα εισάγει τα στοιχεία της πραγµατικής οικονοµικής του κα-
τάστασης και µε την παράλληλη βοήθεια από εξειδικευµένους
υπαλλήλους των κέντρων εξυπηρέτησης δανειοληπτών θα αντι-
λαµβάνεται εγκαίρως το πρόβληµα πριν αυτό γίνει µεγάλο και
άλυτο. Η διαδικασία πρόληψης διαιρείται σε δύο µέρη.

Το πρώτο σχετίζεται µε τον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης
οφειλών και αφορά φυσικά και νοµικά πρόσωπα. Το δεύτερο
συνδέεται µε τη διαδικασία εξυγίανσης και αφορά µόνον επιχει-
ρήσεις. Δίδεται η δυνατότητα όχι µόνο στα νοµικά, αλλά και στα
φυσικά πρόσωπα να ρυθµίζουν τις οφειλές τους έως και σε δια-
κόσιες σαράντα δόσεις, δηλαδή σε είκοσι χρόνια, προς τους πι-
στωτές τους, τους χρηµατοδοτικούς φορείς, το δηµόσιο και τα
ασφαλιστικά ταµεία. Η διαδικασία του εξωδικαστικού συµβιβα-
σµού που διενεργείται αποκλειστικά µέσω ηλεκτρονικής πλατ-
φόρµας θα ολοκληρώνεται σε χρόνο ρεκόρ εντός δύο µηνών
από την υποβολή της αίτησης. Η αίτηση υποβάλλεται από τον
οφειλέτη έπειτα από δική του πρωτοβουλία ή σε συνέχεια σχετι-
κής πρόσκλησης από τους πιστωτές του. Εφ’ όσον η πρόταση
ρύθµισης γίνει αποδεκτή από τον οφειλέτη και από την πλειοψη-
φία των χρηµατοδοτικών φορέων, τότε υπογράφεται σύµβαση
αναδιάρθρωσης των χρεών του η οποία ακολούθως γίνεται απο-
δεκτή από το δηµόσιο και τους φορείς κοινωνικής ασφάλισης.

Ως προς την εξυγίανση των επιχειρήσεων, το νοµοσχέδιο
εναρµονίζεται στις πρόνοιες της οδηγίας 1023/2019.

Για την εξυπηρέτηση των αναγκών του εξωδικαστικού µηχανι-
σµού και της προπτωχευτικής διαδικασίας εξυγίανσης συστήνε-
ται µητρώο εµπειρογνωµόνων που εποπτεύεται από την Ειδική
Γραµµατεία Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους και αποτελείται από
φυσικά και νοµικά πρόσωπα τα οποία παρέχουν υπηρεσίες χρη-
µατοοικονοµικών συµβούλων.

Το νοµοσχέδιο δεν κοιτάζει µόνο προς το παρελθόν, αλλά ει-
σάγει διαδικασίες και για το µέλλον, για όσους δηλαδή βρεθούν
σε δύσκολη οικονοµική κατάσταση και επιθυµούν να προστατεύ-
σουν την πρώτη τους κατοικία και τη λοιπή περιουσία τους.

Έτσι, για παράδειγµα, κάποιος που θέλει να προστατεύσει
αυτή την περιουσία και είναι ενήµερος οφειλέτης, µπαίνοντας
προληπτικά στη διαδικασία ρύθµισης του εξωδικαστικού µηχα-
νισµού, θα έχει τη δυνατότητα για πέντε χρόνια να λαµβάνει επι-
δότηση από 70 ευρώ έως 210 ευρώ µηνιαίως για την πρώτη του
κατοικία. Είναι µία σηµαντική βοήθεια για µεγάλο και εύλογο χρο-
νικό διάστηµα, έως ότου ο οφειλέτης ξεπεράσει τη δύσκολη πε-
ρίοδο που έτυχε ξαφνικά στη ζωή του.

Εκτός, όµως, από την επιδότηση του ενοικίου έχει τη δυνατό-
τητα να αποπληρώσει την οφειλή του µε ρύθµιση διαρκείας εί-
κοσι ετών αντί για δέκα, όπως ισχύει έως σήµερα. Αυτή είναι µια
πραγµατική βοήθεια της πολιτείας στον δοκιµαζόµενο πολίτη,
πρόβλεψη, έγκαιρη προειδοποίηση και νέα πιο ευνοϊκή ρύθµιση
χρεών.

Υπάρχει, όµως και η κατηγορία των συµπολιτών µας που ως
οφειλέτες έχουν περιέλθει στη δεινή θέση της παύσης πληρω-
µών και γίνονται δέσµιοι χρονοβόρων διαδικασιών πτώχευσης.
Το νοµοσχέδιο χωρίζει τις πτωχεύσεις σε δύο είδη, σε µικρού αν-
τικειµένου -ανάλογα µε τον αριθµό των εργαζοµένων, τον τζίρο,
ή τα πάγια µιας επιχείρησης- και σε λοιπές µεγάλες πτωχεύσεις.

Οι πτωχεύσεις µικρού αντικειµένου θα εξετάζονται πλέον από
τα ειρηνοδικεία, ώστε να µην σωρεύονται χιλιάδες υποθέσεις -
όπως γίνεται σήµερα- στα πολυµελή πρωτοδικεία, τα οποία θα
ασχολούνται στο εξής µε τις λοιπές µεγάλες πτωχεύσεις. Η δια-
δικασία πρέπει να έχει περαιωθεί εντός δώδεκα µηνών από την
κήρυξη σε πτώχευση και όχι να τραβάει σε βάθος πολλών ετών,
ακόµα και δεκαετιών, όπως δυστυχώς συµβαίνει έως σήµερα.

Εάν από αβελτηρία του συνδίκου δεν έχει ολοκληρωθεί η δια-
δικασία εντός δώδεκα µηνών –ή εντός τριετίας, όπως προβλέπει
το νοµοσχέδιο για τις µεγάλες επιχειρήσεις- τότε αυτός ο θε-
σµός λογοδοσίας που εισάγει αυτό το νοµοσχέδιο -και είναι επί-
σης καινοτόµος- ελέγχει τον σύνδικο από αρµόδιο δικαστήριο
και είναι υποχρεωµένος να κάνει έκθεση στο δικαστήριο γιατί κα-
θυστέρησε.

Όταν η πτώχευση αφορά σε νοµικό πρόσωπο και δεν είναι
αυτό που είπαµε -µικρού αντικειµένου- τότε προβλέπονται δύο
εναλλακτικές µορφές πτωχευτικής εκκαθάρισης, είτε ρευστοποι-
είται το σύνολο της επιχείρησης ή µέρη αυτής είτε αν αυτό δεν
επιτευχθεί εντός δεκαοχτώ µηνών, τότε εκποιούνται τα επιµέ-
ρους περιουσιακά της στοιχεία.

Η σηµαντικότερη, όµως, ρύθµιση είναι η παροχή πραγµατικής
δεύτερης ευκαιρίας που ορίζει πως ο οφειλέτης -φυσικό πρό-
σωπο- δεν χάνει την άδεια ασκήσεως επαγγέλµατός του και συ-
νεπώς µπορεί σύντοµα να προχωρήσει στη δηµιουργία
µεταπτωχευτικής περιουσίας. Η µεταπτωχευτική περιουσία -
παρά τα όσα παρελκυστικά ακούστηκαν στην Επιτροπή Οικονο-
µικών- είναι µία καινούργια, αλώβητη από τη διαδικασία
πτώχευσης περιουσία, µε µία µόνον εξαίρεση, εάν αποδειχθεί ότι
η πτώχευση ήταν δόλια, οπότε ο δολίως πτωχεύσας δεν δικαιού-
ται αυτού του προνοµίου επανεκκίνησης, χωρίς να έχει πληρώσει
προηγουµένως.

Για να το πω συνοπτικά, απαλλάσσονται πλήρως από όλα τα
χρέη τους εντός τριετίας από την κήρυξη της πτώχευσης, συνει-
σφέροντας σε µερική αποπληρωµή χρεών, εάν τα εισοδήµατά
τους στη διάρκεια αυτής υπερβαίνουν τις εύλογες δαπάνες,
όπως νόµος του ΣΥΡΙΖΑ όρισε αυτές τις δαπάνες.

Στην περίπτωση που διαθέτουν προς ρευστοποίηση πάγια πε-
ριουσιακά στοιχεία σηµαντικής αξίας η απαλλαγή έρχεται ένα
έτος µετά την κήρυξη σε πτώχευση. Στην περίπτωση αυτή οι
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οφειλέτες -φυσικά πρόσωπα- υποχρεούνται σε καταβολή µέρους
των εισοδηµάτων τους για την εξόφληση των χρεών τους µόνον
όταν αυτά υπερβαίνουν το πενταπλάσιο των εύλογων δαπανών
διαβίωσης. Το ακατάσχετο των 1.250 ευρώ µηνιαίως παραµένει
αλώβητο, όπως ρητά προβλέπεται στοn νόµο και το επισηµαίνω
εις απάντησιν όσων προσπάθησαν επίσης παρελκυστικά να υπο-
στηρίξουν το αντίθετο.

Η απαλλαγή από τα χρέη και η παροχή δεύτερης ευκαιρίας –
επαναλαµβάνω- αποδίδονται σε έντιµους οφειλέτες και όχι σε
στρατηγικούς κακοπληρωτές. Ο νέος νόµος προβλέπει έλεγχο
µε διασταυρώσεις και άρση του απορρήτου, ώστε να διαπιστώ-
νεται ποιοι είναι οι πραγµατικά αδύναµοι και ποιοι δολίως έχουν
αποκρύψει εισοδήµατα. Ο νοµοθέτης, δηλαδή, προσπαθεί να
βάλει τέρµα στο σύνηθες –δυστυχώς- έως τώρα φαινόµενο όπου
πτωχεύει µια εταιρεία, αλλά ο µέχρι τότε ιδιοκτήτης της διατη-
ρούσε εύρωστη προσωπική περιουσία.

Επιπλέον, εισάγεται η ρύθµιση που αναµένουν χιλιάδες νοικο-
κυριά τα οποία βρέθηκαν την περίοδο της κρίσης έως σήµερα
σε δοκιµασία, η οποία είχε ως κατάληξη των πλειστηριασµών της
πρώτης τους κατοικίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ήταν µια εύκολη άσκηση
αυτή την οποία είχε να επεξεργαστεί το οικονοµικό επιτελείο της
Κυβέρνησης. Η πικρή αλήθεια είναι πως πολλές οικογένειες αν-
τιµετωπίζουν το φάσµα της έξωσης. Σύµφωνα µε το άρθρο 219
του νοµοσχεδίου οι οφειλέτες που ανήκουν σε ευάλωτη κοινω-
νική οµάδα θα µπορούν να απευθυνθούν σε έναν νέο φορέα από-
κτησης και επαναµίσθωσης, ο οποίος θα αγοράζει το ακίνητο
που µε µαθηµατική βεβαιότητα θα έβγαινε σε πλειστηριασµό και
θα το αγοράζει προτού φυσικά συµβεί κάτι τέτοιο.

Οι οικογένειες αυτές θα µπορούν να παραµένουν για δώδεκα
χρόνια στο σπίτι το οποίο επαναλαµβάνω θα έβγαινε σε πλειστη-
ριασµό, καταβάλλοντας προς τον φορέα ενοίκιο, ενώ θα διατη-
ρούν το δικαίωµα επαναγοράς του σπιτιού εντός δωδεκαετίας ή
µετά το πέρας αυτής.

Επιπλέον, οι ευάλωτοι αυτοί οφειλέτες θα λαµβάνουν στεγα-
στικό επίδοµα από 70 έως 210 ευρώ τον µήνα, δηλαδή το κράτος
θα τους καλύπτει ένα σηµαντικό µέρος του ενοικίου για ένα σπίτι
το οποίο θα πω για τρίτη φορά θα το έχαναν, µε βάση τα
ισχύοντα µε µαθηµατική βεβαιότητα.

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση υποστήριξε στην επιτροπή πως
είχε σχέδιο έτοιµο επέκτασης της πρώτης κατοικίας, αλλά δεν
πρόλαβε να το φέρει το 2019. Μπορούµε να αντιπαρατιθέµεθα
για ώρες και µετά βεβαιότητας εικάζω ότι αυτό θα συµβεί σή-
µερα στη συνεδρίαση µας, ως προς το εάν είχε συµφωνήσει ή
όχι µε τους θεσµούς τη λήξη της προστασίας ή αν πράγµατι προ-
στάτευε, αφού και µε το δικό της νοµικό πλαίσιο όταν κάποιος
δεν πλήρωνε τρεις δόσεις δανείου αντιµετώπιζε τη βέβαιη έκ-
δοση. Ειπώθηκαν τα επιχειρήµατα και από τις δύο πλευρές και
οι εικονικές αλήθειες και θα ξανακουστούν και σήµερα εδώ.

Η πολιτική πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι πως εάν όντως ήθελε να προβεί σε κάποια προστατευτική
ρύθµιση, είχε όλο τον χρόνο να το πράξει στα σχεδόν πέντε χρό-
νια διακυβέρνησης και δεν το έπραξε. Αν µη τι άλλο η σηµερινή
ρύθµιση επιτυγχάνει το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα και προ-
στατεύει στον µέγιστο βαθµό την κοινωνική αξιοπρέπεια εκείνων
που θα βρισκόντουσαν από τη µια στιγµή στην άλλη στον δρόµο
υπό το φάσµα της βέβαιης -όπως είπα- έξωσης, αξιοπρέπεια την
οποία δικαιούνται να λαµβάνουν όλοι οι Έλληνες πολίτες και δη
τα πλέον αδύναµα στρώµατα της κοινωνίας µας, αυτοί οι οποίοι
επλήγησαν από την παγκόσµια οικονοµική κρίση.

Με αυτές τις σκέψεις σας καλώ να υπερψηφίσετε το νοµοσχέ-
διο. Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα η

συνάδελφος κ. Αχτσιόγλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε

σήµερα καλύπτει όλα τα στάδια της ζωής ενός πολίτη που βρέ-
θηκε κάποια στιγµή να χρωστάει στις τράπεζες κυρίως, στο δη-
µόσιο, αλλά και σε άλλους πιστωτές. Γι’ αυτό και το τι
προβλέπεται µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι απολύτως ταυ-

τοτικό του τρόπου µε τον οποίο η Κυβέρνηση βλέπει το ζήτηµα
της υπερχρέωσης, αλλά και κυρίως της σκοπιάς από την οποία
βλέπει αυτό το ζήτηµα και εν συνεχεία προσπαθεί να το αντιµε-
τωπίσει.

Το νοµοσχέδιο αυτό εκφράζει µια συνολική φιλοσοφία και είναι
ακριβώς επί της φιλοσοφίας αυτής που όχι απλώς διαφωνούµε,
αλλά στρατηγικά αντιπαρατιθέµεθα. Η Κυβέρνηση βλέπει το
πρόβληµα του ιδιωτικού χρέους ως πρόβληµα ρευστοποίησης.
Το πρόβληµα κατά τη γνώµη της είναι ότι οι περιουσίες των πο-
λιτών δεν ρευστοποιούνται αρκετά γρήγορα για να ικανοποι-
ηθούν οι πιστωτές. Αλλιώς δεν µπορεί να εξηγηθεί γιατί στο
νοµοσχέδιο αυτό ως πρώτη προτεραιότητα είναι η ρευστοποίηση
των πάντων πάση θυσία.

Η Κυβέρνηση βλέπει τα χρεωµένα νοικοκυριά, τους πολίτες,
κατ’ αρχάς ως στρατηγικούς κακοπληρωτές. Θεωρεί ότι οι ίδιοι
ευθύνονται αποκλειστικά για τα χρέη τους, γιατί δεν έκαναν συ-
νετή διαχείριση, διότι επέλεξαν να µην πληρώνουν. Αλλιώς δεν
εξηγείται γιατί δεν τους αφήνει να έχουν κανέναν λόγο σε οποι-
αδήποτε φάση αυτής της διαδικασίας «αντιµετώπισης» του προ-
βλήµατος, γιατί τους αντιµετωπίζει ως πλήρως αφερέγγυους,
γιατί τους απεκδύει από ό,τι έχουν και δεν έχουν, γιατί τους πτω-
χεύει, γιατί τους στιγµατίζει υλικά και κοινωνικά, γιατί τους παίρ-
νει ό,τι έχουν και στο µέλλον, γιατί επιλέγει να τους τιµωρήσει
ακόµη και ποινικά, όπως θα σας εξηγήσω.

Η Κυβέρνηση θεωρεί ότι το πρόβληµα των συσσωρευµένων
χρεών είναι πρόβληµα των περιορισµένων πτωχεύσεων, του πε-
ριορισµένου αριθµού των πτωχεύσεων, ότι δεν γίνονται αρκετές
πτωχεύσεις. Εκεί είναι το πρόβληµα και άρα αν αυτές γίνουν πιο
γρήγορα, πιο εύκολα, αν γενικευτούν, τότε πιθανώς το πρόβληµα
θα λυθεί. Αλλιώς δεν εξηγείται γιατί επιλέγει τη σχεδόν αυτόµατη
πτώχευση του 81% των µικρών επιχειρήσεων, όπως καταθέτουν
οι ίδιοι οι εκπρόσωποι των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων και
καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό υπόµνηµα της ΓΣΕΒΕΕ.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αλλιώς δεν εξηγείται γιατί επιλέγει την εξάπλωση της υποχρε-
ωτικής πτώχευσης στα φυσικά πρόσωπα, στους συνταξιούχους,
στους ελεύθερους επαγγελµατίες, στους µισθωτούς, στα νοικο-
κυριά κατά παρέκκλιση κάθε αρχής που µπορούσαµε να έχουµε
στον νοµικό µας πολιτισµό από τη σύσταση του ελληνικού κρά-
τους.

Η Κυβέρνηση τέλος φαίνεται ότι βλέπει το όλο ζήτηµα από τη
σκοπιά των τραπεζών, από τη σκοπιά αδικηµένων πιστωτών που
εµπιστεύτηκαν και δάνεισαν και που τώρα διακινδυνεύουν την
ισορροπία τους, εξαιτίας της αφερεγγυότητας των οφειλετών
τους. Αλλιώς δεν εξηγείται γιατί δίνονται τα κλειδιά στις τράπε-
ζες για να καθορίσουν σχεδόν τα πάντα σε όλη τη διαδικασία,
από το αν θα υπάρχει εξωδικαστικός συµβιβασµός, τι περιεχό-
µενο θα έχει αυτός, αν θα πτωχεύσει ένας άνθρωπος, πώς θα
πτωχεύσει αυτός ο άνθρωπος, πώς θα γίνει ο πλειστηριασµούς,
ποιες οικονοµικές συναλλαγές θα συνεχίσουν, ποιες οικονοµικές
συναλλαγές θα πρέπει να διακοπούν, όλα καθορίζονται από
αυτές.

Δεν εξηγείται γιατί µε αυτό το νοµοσχέδιο τους παραχωρείται
κυριολεκτικά η απόλυτη ελευθερία να χειραγωγούν τα πάντα,
χωρίς να έχει λόγο κανείς, ούτε το κράτος, χωρίς να δεσµεύονται
για τίποτα, χωρίς να υποχρεώνονται για τίποτα, παρά µόνο να δι-
καιούνται.

Αυτά είναι τα όσα βλέπει η Κυβέρνηση στο πρόβληµα του χρέ-
ους των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων. Τι δεν βλέπει; Δεν
βλέπει την οικονοµική ρίζα του προβλήµατος της υπερχρέωσης
των νοικοκυριών, τις αντικειµενικές συνθήκες που µπορεί να οδή-
γησαν ένα νοικοκυριό, έναν πολίτη στο να έχει αδυναµία πληρω-
µής κάποιων οφειλών του. Δεν βλέπει τι έχει συµβεί µε τις
τράπεζες όλη την περίοδο της κρίσης. Δεν βλέπει τη νέα οικονο-
µική κρίση που έχει ξεσπάσει, το νέο κύµα ανέργων, το νέο κύµα
χρεών που έχει δηµιουργηθεί, το νέο κύµα µειωµένων εισοδηµά-
των που πλανάται πάνω από τις κοινωνίες αυτήν τη στιγµή. Δεν
βλέπει τελικά το πρόβληµα από τη σκοπιά του ανθρώπου που
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έµεινε άνεργος στην περίοδο της κρίσης. Δεν βλέπει το πρό-
βληµα από τη σκοπιά του µισθωτού που µειώθηκε πάρα πολύ ο
µισθός του εν µέσω πανδηµικής κρίσης. Δεν βλέπει το πρόβληµα
από την πλευρά του επαγγελµατία που κατακρηµνίστηκε ο κύ-
κλος των εργασιών του κατά την περίοδο αυτής της πανδηµικής
κρίσης από την πλευρά της µικρής επιχείρησης που κατακρηµνί-
στηκε ο τζίρος της.

Και επειδή η Κυβέρνηση δεν βλέπει το πρόβληµα από αυτήν
τη σκοπιά, που είναι στην πραγµατικότητα η σκοπιά των λαϊκών
στρωµάτων και η σκοπιά και της µεσαίας τάξης, δεν βλέπει δη-
λαδή το πρόβληµα από τη σκοπιά του κορµού της ελληνικής κοι-
νωνίας, θα προσπαθήσω να σας το παρουσιάσω εγώ από αυτή
τη σκοπιά, για να µην υπάρχει πια καµία αµφιβολία για το τι ακρι-
βώς κάνει αυτό το νοµοσχέδιο.

Ένας µισθωτός, ένα νοικοκυριό µε χρέη πηγαίνει στην τρά-
πεζα και ζητά να ρυθµίσει το χρέος του εξωδικαστικά. Η τράπεζα
απαντά: «Δεν θέλω να στο ρυθµίσω. Δεν θέλω να σου κάνω κά-
ποια πρόταση. Προτιµώ να πτωχεύσεις». Αυτήν την απόλυτη
ελευθερία τής τη δίνει αυτό το νοµοσχέδιο. Αν θέλει, κάνει µία
πρόταση ρύθµισης. Αν δεν θέλει, δεν κάνει και µπορεί να οδηγή-
σει τον πολίτη, το φυσικό πρόσωπο, στην πτώχευση. 

Όµως ακόµη και αν αποφασίσει να κάνει κάποια πρόταση ρύθ-
µισης, το περιεχόµενο το ορίζει αποκλειστικά η ίδια όπως θέλει,
χωρίς δέσµευση, χωρίς όρους, χωρίς κανόνες. Αυτό λέει το νο-
µοσχέδιο. Επιβάλλει δε την πρότασή της και στο δηµόσιο και λέει
στην επιχείρηση ή στο νοικοκυριό: «Take it or leave it», δηλαδή:
«Αυτό είναι. Πάρε το, αν θες. Αν δεν θες, πτώχευσε».

Αυτή είναι η περίφηµη πρόληψη, στην οποία επενδύει όλα της
τα επιχειρήµατα η Κυβέρνηση αυτές τις µέρες και λέει στην Αν-
τιπολίτευση: «Είστε άδικοι. Δεν βλέπετε όλα τα προηγούµενα
στάδια και επικεντρώνεστε στην πτώχευση». Αυτή είναι η πρό-
ληψη. Λέτε ότι δεν µιλάµε γι’ αυτό. Μα, τι να πούµε γι’ αυτό; Βά-
ζετε τα φυσικά πρόσωπα, τους πολίτες, σε µία διαδικασία που
τη χειραγωγούν απολύτως οι τράπεζες. Τι να πούµε γι’ αυτό; Δεν
υπάρχει κάποιος κανόνας, δεν υπάρχει τίποτα.

Επανερχόµαστε, λοιπόν, στη θέση του µισθωτού µε χρέη, του
νοικοκυριού, που δεν τους έκανε τη χάρη η τράπεζα να τους
κάνει κάποια πρόταση ή που τους έκανε µία πρόταση την οποία
δεν µπορούσαν να την τηρήσουν, αλλιώς θα τηρούσαν και µέχρι
σήµερα τις οφειλές τους.

Το νοµοσχέδιο λέει, λοιπόν, το εξής: «Οποιοσδήποτε δεν απο-
πληρώνει το 40% των ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεών του-οφει-
λών του για έξι µήνες και η οφειλή του ξεπερνά τα 30.000 ευρώ,
πτωχεύει». Είναι οριζόντιο κριτήριο, διευρυµένο για όλους. Πτω-
χεύει, λοιπόν, στο εξής και ο µισθωτός, πτωχεύει και το νοικοκυ-
ριό, όπως πτωχεύει και µία άλλη επιχείρηση.

Σηµειωτέον, µέχρι σήµερα στη χώρα µας πτώχευε µόνο µία
επιχείρηση ή ένας έµπορος, γιατί συνδεόταν µε τον επιχειρηµα-
τικό κίνδυνο, τον οικονοµικό κίνδυνο που αναλαµβάνει αυτός και
αυτή ήταν η έννοια της πτώχευσης. Τώρα πτωχεύουν όλοι.

Τι σηµαίνει για κάποιον ότι πτωχεύει; Ο άνθρωπος χάνει τα
πάντα, ό,τι έχει και δεν έχει τη στιγµή της πτώχευσης. Ποιος κα-
θορίζει όλη τη διαδικασία; Ποιος ορίζει τον σύνδικο, αυτόν δη-
λαδή που θα οργανώσει τον πλειστηριασµό, θα επιλέξει τι
συναλλαγές θα γίνουν, κ.λπ.; Η τράπεζα το ορίζει, ενώ µέχρι σή-
µερα το όριζε το δικαστήριο. Παύει, λοιπόν και οποιοδήποτε
ίχνος αµεροληψίας στη διαδικασία. 

Χάνει, λοιπόν, τα πάντα ο πολίτης που πτωχεύει. Όµως δεν
είναι µόνο αυτό. Τι σηµαίνει να είσαι πτωχευµένος; Πτωχευµένος
σηµαίνει ότι βρίσκεσαι οικονοµικά εξουδετερωµένος, απολύτως
εγκλωβισµένος σε µία οικονοµική φυλακή. Δεν µπορείς να κάνεις
τίποτα, δεν µπορείς να δεχτείς ούτε καν µια οικονοµική ενίσχυση
από την οικογένειά σου, για παράδειγµα.

Σας καλώ να σκεφτείτε την περίπτωση ενός αγρότη που θα
πτωχεύσει µεθαύριο, που θα έχει αυτά τα χρέη και αυτοµάτως
θα πτωχεύσει. Θα χάσει το χωράφι του και τα µηχανήµατά του
και δεν θα µπορεί να δεχτεί µία ενίσχυση από την οικογένειά του,
για να κάνει κάτι. Τι θα κάνει αυτός ο άνθρωπος στη ζωή του;
Πώς θα ορθοποδήσει; 

Και πάλι δεν είναι µόνο αυτό, γιατί το νοµοσχέδιο εισάγει και
µία άλλη καινοτοµία. Δεν χάνει λέει µόνο ό,τι έχει και δεν έχει,

δεν είναι µόνο ότι πτωχεύει και, άρα, µπαίνει σε αυτήν την οικο-
νοµική φυλακή και την εξουδετέρωση, αλλά και ό,τι θα βγάζει
από κει και πέρα που θα ξεπερνά τις εύλογες δαπάνες διαβίωσης
–κύριε Ρουσσόπουλε, η ΕΛΣΤΑΤ ορίζει τις εύλογες δαπάνες δια-
βίωσης, όχι ο ΣΥΡΙΖΑ, αν είναι δυνατόν- ό,τι ξεπερνά δηλαδή τα
611 ευρώ, θα πρέπει να τα δίνει και αυτά.

Βλέπετε εσείς εδώ καµία προστασία; Βλέπετε εσείς εδώ καµ-
µία µέριµνα, καµία δεύτερη ευκαιρία; Διότι εµείς δεν βλέπουµε.
Πιστεύω πως ούτε και κανείς άλλος βλέπει, δηλαδή, πλην των
τραπεζών. Τον δε πτωχευµένο άνθρωπο τον συνοδεύετε και µε
ποινικές ευθύνες. Θα βρεθεί ένας πολίτης να αντιµετωπίζει ποινή
φυλάκισης, γιατί, για παράδειγµα, επέλεξε να πληρώσει µία δόση
του στο δηµόσιο, αντί για την τράπεζα, θεωρώντας ο άνθρωπος,
όπως κάθε µέσος άνθρωπος, ότι κάνει κάτι σωστό. Αυτό, όµως,
θα είναι αντιοικονοµική συµπεριφορά, όπως λένε οι ποινικές δια-
τάξεις και ο άνθρωπος θα βρεθεί να έχει διαπράξει αδίκηµα και
να έχει ποινική ευθύνη.

Βλέπετε πόσο κρυστάλλινα µαρτυρά αυτό το νοµοσχέδιο την
οπτική σας για τους πολίτες µε χρέη που είναι µία οπτική των
στρατηγικών κακοπληρωτών και ότι τελικά η ρευστοποίηση είναι
η µόνη µέριµνα και η µόνη προτεραιότητα; 

Από πού επιπλέον αποδεικνύεται αυτό; Αποδεικνύεται από την
πρόβλεψή σας ότι τα κατασχεµένα από ξέπλυµα «βρώµικου»
χρήµατος θα αποδεσµεύονται, λέει, για την ικανοποίηση των πι-
στωτών. Τι κάνει, δηλαδή, το κράτος; Το κράτος θα αίρει την κα-
τάσταση που έχει κάνει σε προϊόντα εγκλήµατος στην πραγµα-
τικότητα, για να ικανοποιηθούν οι πιστωτές, για να πληρωθούν
οι τράπεζες. Σε αυτό το σηµείο έχει φτάσει η επιµονή στη ρευ-
στοποίηση και η επιµονή στην ικανοποίηση των απαιτήσεων των
τραπεζών.

Θα αναφερθώ τώρα και στους ευάλωτους οφειλέτες, για τους
οποίους έχει γίνει πολύ µεγάλη συζήτηση ως προς την υποτιθέ-
µενη προστασία. Ευάλωτος, λέει, είναι ο άνθρωπος που το εισό-
δηµά του δεν ξεπερνά τα 7.000 ευρώ τον χρόνο. Αυτός είναι ο
ευάλωτος. Όλοι οι άλλοι δεν έχουν κάποια µέριµνα. Σηµαίνει ό,τι
περιέγραψα ήδη. Για όποιον, λοιπόν, βγάζει µέχρι 7.000 ευρώ
τον χρόνο θα υπάρχει ειδική προστασία. Τι είναι ακριβώς αυτή η
ειδική προστασία; Ο ευάλωτος χάνει και αυτός το σπίτι του κα-
νονικά. Αυτό πρέπει να το εξηγήσουµε και να το ξεκαθαρίσουµε
µια και καλή. Και για τον ευάλωτο οφειλέτη δεν υπάρχει προστα-
σία της πρώτης κατοικίας, για να το πω για τρίτη φορά στις συ-
ζητήσεις της Βουλής. Προστασία κατοικίας σηµαίνει ιδιοκτησία.
Σηµαίνει ο πολίτης να είναι ιδιοκτήτης, να έχει την κυριότητα του
σπιτιού του. Αυτή είναι η έννοια της προστασίας.

Στο νοµοσχέδιο αυτό κανείς –µα, κανείς- δεν θα έχει την κυ-
ριότητα του σπιτιού του. Κανείς! Ούτε ο ευάλωτος! Γι’ αυτό εδώ
µιλάµε για οριζόντια και οριστική κατάργηση της προστασίας
πρώτης κατοικίας και αυτό είναι πολιτική πραγµατικότητα. Στην
περίπτωση του ευάλωτου, την κυριότητα του σπιτιού την παίρνει
αυτός ο φορέας επαναµίσθωσης, ο οποίος είναι ένας ιδιωτικός
φορέας, ένα fund δηλαδή που συνδέεται προφανώς µε την τρά-
πεζα. Ποια είναι η µέριµνα που δίνει η Κυβέρνηση; Λέει ότι µπο-
ρείς να µένεις στο σπίτι αυτό, πληρώνοντας νοίκι για δώδεκα
χρόνια –αν δεν πληρώσεις για τρεις µήνες τα νοίκια, επέρχεται
έξωση- και στο τέλος αυτής της δωδεκαετίας να µπορείς να επα-
ναγοράζεις το σπίτι στην εµπορική αξία που θα έχει τότε το ακί-
νητο, χωρίς να συµπεριλαµβάνεται το τι έδωσες τόσα χρόνια σε
νοίκι και χωρίς να συµπεριλαµβάνεται και το τι είχες δώσει στην
αρχή στο δάνειο, µέχρι αυτό να κοκκινίσει.

Και επειδή είναι προφανές ότι ένας άνθρωπος που έχει πτω-
χεύσει, που έχει χάσει ό,τι έχει και δεν έχει, του έχετε πάρει και
ό,τι βγάζει που ξεπερνάει τα 611 ευρώ και θα πληρώνει και νοίκι,
δεν θα µπορεί να βρεθεί σε δώδεκα χρόνια να αγοράσει, προφα-
νώς, το σπίτι του –τι κεφάλαιο θα έχει υπό αυτές τις συνθήκες
σε δώδεκα χρόνια- το πιο πιθανό είναι ότι θα αναγκαστεί να ξα-
ναδανειστεί, αν τον ξαναδανείσει η τράπεζα.

Γι’ αυτό ακριβώς, ουσιαστικά το µόνο που κάνει αυτό το νο-
µοσχέδιο είναι να καθιστά τους πολίτες εσαεί οµήρους των πι-
στωτών. Γι’ αυτό νοµίζω πως είναι πραγµατικά εξωφρενικό να
έχει τον τίτλο της δεύτερης ευκαιρίας αυτό το νοµοσχέδιο, εκτός
αν εννοούµε δεύτερη ευκαιρία για τις τράπεζες. Εκεί ναι, θα συµ-
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φωνήσουµε, γιατί είναι µία δεύτερη ευκαιρία για τις τράπεζες.
Τι απαντά, λοιπόν, η Κυβέρνηση όλες αυτές τις µέρες στον ΣΥ-

ΡΙΖΑ, στην Αντιπολίτευση, στους φορείς, στους εκπροσώπους
των µικρών επιχειρηµατιών, των καταναλωτών, των δικηγορικών
συλλόγων, που βάζουν όλα αυτά τα ζητήµατα ξανά και ξανά;
Πρώτον, λέτε: «Εντάξει, θα τα περάσει όλα αυτά ένας µισθωτός,
ένα νοικοκυριό, για τρία χρόνια, θα χάσει τα πάντα, θα µείνει
στον δρόµο, θα βρεθεί σ’ αυτήν την οικονοµική φυλακή, αλλά θα
απαλλαγεί, θα καθαρίσει µετά από τρία χρόνια». 

Μα, η απαλλαγή προβλέπεται ήδη από το ισχύον νοµικό πλαί-
σιο. Τα φυσικά πρόσωπα και τα νοικοκυριά απαλλάσσονται σε
τρία χρόνια. Είναι γενική ρύθµιση του νόµου Κατσέλη, στο άρθρο
8 και παραµένει κανονικά σε ισχύ. Απαλλάσσονται σε τρία χρό-
νια. Με το ισχύον καθεστώς, λοιπόν, το φυσικό πρόσωπο απαλ-
λάσσεται των χρεών του σε τρία χρόνια, κρατώντας την κυριό-
τητα του σπιτιού του και µην πτωχεύοντας. Με το δικό σας κα-
θεστώς απαλλάσσεται σε τρία χρόνια, αν χάσει τα πάντα και την
κυριότητα του σπιτιού του και πτωχεύσει κιόλας!

Είναι δυνατόν να ισχυρίζεστε ότι αυτό είναι ένα καλύτερο πλαί-
σιο για τον πολίτη;

Καταθέτω για τα Πρακτικά αυτό το άρθρο του νόµου Κατσέλη,
σε περίπτωση που κάποιοι δεν το ξέρουν.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, προβλέπουµε, λέει, την πτώχευση των φυσικών
προσώπων, γιατί αυτό λέει η ευρωπαϊκή ενωσιακή οδηγία του
2019, µε την οποία εναρµονιζόµαστε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αυτό είναι απολύτως ψευδές. Το µόνο που λέει η οδηγία είναι
ότι πρέπει να υπάρχει ένα πλαίσιο απαλλαγής των φυσικών προ-
σώπων που χρωστούν σε έναν εύλογο χρόνο. Τέτοιο πλαίσιο
µπορεί να υπάρξει –και υπάρχει, όπως εξήγησα ήδη, στην Ελ-
λάδα- χωρίς, φυσικά, να χρειάζεται κάποιος να πτωχεύσει και να
χάσει ό,τι έχει και δεν έχει. Τα υπόλοιπα είναι δικές σας πολιτικές
επιλογές.

Καταθέτω στα Πρακτικά και τα κρίσιµα άρθρα της οδηγίας που
επιβεβαιώνουν αυτό που µόλις είπα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τρίτον, η Κυβέρνηση λέει: «Ο οφειλέτης διαχρονικά πληρώνει
για να σώσει το σπίτι του και αυτό γίνεται και µε αυτό το νοµο-
σχέδιο». 

Μα, µε αυτό το νοµοσχέδιο ο οφειλέτης δεν πληρώνει για να
σώσει το σπίτι του. Ο οφειλέτης χάνει το σπίτι του και πληρώνει.
Δεν έχουµε δηλαδή µια υποτακτική σύνδεση «πληρώνω για να
σώσω», αλλά έχουµε µια παρατακτική σύνδεση «και χάνω και
πληρώνω».

Τέταρτον, το νοµοσχέδιο αυτό -και το άκουσα εκ νέου σήµερα-
δίνει, λέει, αξιοπρέπεια, γιατί κανείς δεν θα βρεθεί στον δρόµο.
Ψευδές. Όποιος βγάζει πάνω από 7.000 ευρώ θα βρεθεί στο
δρόµο και θα είναι και πτωχευµένος, δηλαδή όλη η µεσαία τάξη
που χρωστάει, καθώς και πολλοί χαµηλόµισθοι. Όποιος βγάζει
κάτω από 7.000 ευρώ και νοικιάζει το σπίτι του αν καθυστερήσει
τρία νοίκια πάλι θα βρεθεί στον δρόµο. Και νοµίζω ότι είναι µάλ-
λον εξωφρενικό να λέτε ότι υπάρχει κοινωνική µέριµνα και δια-
σφάλιση αξιοπρέπειας, όταν και οι πλέον φτωχοί θα χάνουν τα
πάντα και επειδή λίγοι εξ αυτών θα µπορούν να νοικιάζουν το
σπίτι τους, αυτό να συνιστά µια καταλυτική προστασία, όπως
άκουσα να λένε Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας.

Πέµπτον, στις ανησυχίες όλου του κόσµου, ότι βρισκόµαστε
µπροστά σε µια πολύ µεγάλη, νέα οικονοµική κρίση, µια περίοδο
αβεβαιότητας και ένα τέτοιο νοµοσχέδιο γενικευµένων ανεξέλεγ-
κτων πτωχεύσεων είναι η χαριστική βολή, απαντάτε «µην ανησυ-
χείτε, γιατί αν συµβεί κάτι, θα προβλέψουµε αναβολές πληρωµών,
όπως κάναµε στην πανδηµία». Και ειλικρινά τώρα πιστεύετε ότι ο
κόσµος θα ανακουφιστεί απ’ αυτό; Αναρωτιέµαι, υπάρχει µια πολύ

µεγάλη αντίφαση εδώ. Έρχεστε και νοµοθετείτε να πτωχεύουν οι
άνθρωποι, επειδή δεν είναι συνεπείς στις πληρωµές τους, όταν
παράλληλα κάνετε αναβολές πληρωµών, λόγω πανδηµίας. Δη-
λαδή, φαινοµενικά αναγνωρίζετε ότι υπάρχει αυτήν τη στιγµή µια
αντικειµενική αδυναµία για να πληρώσουν και παρ’ όλα αυτά έρ-
χεστε και νοµοθετείτε τις γενικευµένες πτωχεύσεις. 

Και έκτον, για να το κλείσετε λέτε ότι η Κυβέρνησή σας ό,τι
έχει να νοµοθετήσει, το νοµοθετεί έγκαιρα και σωστά. Είναι έτσι;
Δεσµεύτηκε ο κ. Μητσοτάκης στη ΔΕΘ ότι θα απαγορεύσει τους
πλειστηριασµούς µέχρι το τέλος της χρονιάς, το 2020, αφήστε
το 2021 που έρχεται αυτό το έκτρωµα. Το δεσµεύτηκε; Το δε-
σµεύτηκε. Το νοµοθέτησε; Δεν το νοµοθέτησε. Δεν τον νοµοθέ-
τησε και κάναµε και µία τροπολογία από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ
για να κάνετε πράξη αυτήν τη δέσµευση και την απορρίψατε
ασυζητητί. Δεν το νοµοθέτησε, το αφήσατε να το χειριστούν οι
τράπεζες. Δεν το νοµοθετήσατε. Το κράτος, όµως δεν ρυθµίζει
διά της συµφωνίας ιδιωτικών φορέων και ιδιωτών χρηµατοπιστω-
τικών ιδρυµάτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αχτσιόγλου,
ολοκληρώστε σας παρακαλώ.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το κράτος ρυθµίζει δια των νόµων και η περίφηµη εξαγγελία

για µέχρι το τέλος του 2020, τέλος των πλειστηριασµών, ξέρετε
πώς υλοποιείται; Με σωρηδόν κοινοποιήσεις προγραµµάτων
πλειστηριασµών αυτήν τη στιγµή, πρώτης κατοικίας εννοώ,
στους πολίτες της χώρας. Σωρηδόν. Αυτό συµβαίνει εκεί έξω και
ρωτήστε δύο δικηγορικά γραφεία που χειρίζονται υποθέσεις
υπερχρεωµένων για να δείτε τι συµβαίνει. 

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό το οποίο ξεκί-
νησα. Η πολιτική µας σύγκρουση εδράζεται επί της στρατηγικής
αντίληψης που έχει αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν βλέπει την οικονο-
µική ρίζα του προβλήµατος, δεν βλέπει το πρόβληµα από τη σκο-
πιά του µισθωτού, από τη σκοπιά του ελεύθερου επαγγελµατία,
από τη σκοπιά του νοικοκυριού που δηµιούργησε χρέη την πε-
ρίοδο της κρίσης, δεν βλέπει το πρόβληµα που έρχεται. Και αυτό
είναι ίσως και το πιο σηµαντικό και το πιο κρίσιµο. Η στιγµή που
επιλέγετε να φέρετε αυτό το νοµοσχέδιο, στο µέσον µιας µεγά-
λης οικονοµικής κρίσης, στο µέσον µιας ασφυξίας που έχει δη-
µιουργηθεί και πάλι για τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις. Την
ώρα που όλες οι ευρωπαϊκές χώρες αυτήν τη στιγµή αναστέλ-
λουν όλα τα µέτρα αναγκαστικής εκτέλεσης, εσείς φέρνετε πτω-
χευτικό νοµοσχέδιο για ανεξέλεγκτες και γρήγορες πτωχεύσεις.
Και αυτήν την επιλογή δυστυχώς, φοβάµαι ότι δεν θα την βρείτε
µόνο εσείς µπροστά σας, αλλά θα τη βρούµε όλοι και θα τη βρει
και όλη η κοινωνία.

Γι’ αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε προφανώς, το νοµο-
σχέδιο αυτό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, να κλείσει
το σύστηµα εγγραφών.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κίνηµα Αλλαγής, ο
συνάδελφος κ. Μιχαήλ Κατρίνης.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια
πολύ δύσκολη συγκυρία για τη χώρα και µετά από µια δεκαετή
κρίση που εξάντλησε τα όρια της κοινωνίας, η Κυβέρνηση φέρνει
ένα νοµοσχέδιο µε τον εύσχηµο τίτλο «Δεύτερη ευκαιρία» και
οδηγεί τις επιχειρήσεις σε µαζικές πτωχεύσεις αντί να τις στηρί-
ξει να εξυγιανθούν, ενώ αφήνει απροστάτευτη την πρώτη κατοι-
κία, χαρακτηρίζοντας συλλήβδην όλους τους οφειλέτες
«στρατηγικούς κακοπληρωτές».

Και βεβαίως, θα συµφωνήσουµε ότι σε µια χώρα µε ιδιωτικό
χρέος 234 δισεκατοµµύρια ευρώ, χρειάζεται ένα σύγχρονο πλαί-
σιο που θα στηρίζει τις βιώσιµες επιχειρήσεις και θα εκκαθαρίζει
γρήγορα τις µη βιώσιµες, για να λειτουργήσει η αγορά και να
δοθεί µια δεύτερη ευκαιρία στον επιχειρηµατία.

Εµείς, στο Κίνηµα Αλλαγής αντιλαµβανόµαστε την ανάγκη
αυτού του πλαισίου, για την έγκαιρη προειδοποίηση, για την ανα-
διάρθρωση των επιχειρήσεων, για τη ρύθµιση των οφειλών και
την επιτάχυνση των διαδικασιών πτώχευσης εκεί που πραγµατικά
δεν υπάρχει καµία προοπτική. Γι’ αυτό και πρώτοι προτείναµε τη
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σύσταση διακοµµατικής επιτροπής της Βουλής τον Μάιο για την
προστασία της πρώτης κατοικίας και ένα σύγχρονο πτωχευτικό
πλαίσιο. Όλα τα κόµµατα συµφώνησαν πλην της Νέας Δηµοκρα-
τίας, η οποία επέλεξε να διαβουλευτεί µε τις τράπεζες, µε τα
funds και τους θεσµούς. Πετυχαίνει όµως, κάτι το νοµοσχέδιο
που συζητάµε; Δυστυχώς ελάχιστα, αφού ακόµα και η εξυγίανση
αντιµετωπίζεται από την Κυβέρνηση ως µέσο για τη µεγαλύτερη
δυνατή ικανοποίηση των πιστωτών και µόνο. Δεν υιοθετεί το
πνεύµα της ευρωπαϊκής οδηγίας, που υποτίθεται ότι ακολουθεί,
αφού δίνει κίνητρα κυρίως για την πτώχευση και όχι για την έγ-
καιρη προειδοποίηση των επιχειρήσεων, δεν εντάσσει το άρθρο
23 της ευρωπαϊκής οδηγίας που προστατεύει την κύρια κατοικία
του εµπόρου, την ίδια στιγµή που στις περισσότερες ευρωπαϊκές
χώρες επιχειρείται η αποτροπή των µαζικών πτωχεύσεων, µε τον
οφειλέτη να τίθεται στο επίκεντρο της προστασίας, όπως στην
Ιταλία, στην Ισπανία, στην Πορτογαλία, στη Γαλλία, ακόµα και
στη Γερµανία. Και δεν είναι τυχαίο ότι όλοι οι φορείς της αγοράς
εξέφρασαν σοβαρές επιφυλάξεις και ισχυρές διαφωνίες για το
νέο πτωχευτικό, το οποίο έρχεται σε µια πάρα πολύ δύσκολη
συγκυρία.

Ποια είναι όµως, η τρέχουσα συγκυρία; Τα κόκκινα δάνεια ξε-
περνούν το 40% -µην µιλήσουµε για τις συνεταιριστικές τράπε-
ζες, γιατί εκεί ο δείκτης είναι ακόµα µεγαλύτερος- και σε αυτά
θα προστεθούν ακόµα 8 µε 10 δισεκατοµµύρια κόκκινα δάνεια,
σύµφωνα µε µετριοπαθείς εκτιµήσεις. Τα δάνεια 5 δισεκατοµµύ-
ρια από το ΤΕΠΙΧ ΙΙ και Ταµείο Εγγυοδοσίας πήγαν µόλις σε δε-
καοχτώµισι χιλιάδες επιχειρήσεις, ενώ οι επιχειρήσεις µε ετήσιο
τζίρο ως 100.000 ευρώ έλαβαν το 2,4% αυτών των χρηµάτων.

Οι επιχειρήσεις, λοιπόν, που αποκλείστηκαν από τα εργαλεία
ρευστότητας, δεν θα πάρουν το 2021 ούτε επιστρεπτέα προκατα-
βολή. Το µόνο εργαλείο που πήγε στην οικονοµία, αφού η Κυβέρ-
νηση στο προσχέδιο του προϋπολογισµού έχει προϋπολογίσει
µηδέν για τις επιχειρήσεις στην επιστρεπτέα προκαταβολή. Το κα-
ταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Την ίδια στιγµή, το 62% των ελεύθερων επαγγελµατιών και των
πολύ µικρών επιχειρήσεων έχει µη εξυπηρετούµενα δάνεια, η
πτώση του τζίρου στην αγορά φτάνει τα 50 δισεκατοµµύρια ευρώ,
η ύφεση απ’ ότι φαίνεται, κύριε Υπουργέ, θα αγγίξει το 10%, οι ερ-
γασιακές σχέσεις σε πλήρη αποδιάρθρωση, ένας στους τέσσερις
ιδιωτικούς υπαλλήλους είχε µη εξυπηρετούµενο δάνειο πριν την
έναρξη της κρίσης του κορωνοϊού. Αυτά δεν τα λέµε εµείς, τα λέει
η τελευταία έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδος.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εµείς λοιπόν, καταθέτουµε στοιχεία, εσείς θα µας πείτε ότι κιν-
δυνολογούµε. Αφού προχθές είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι θεσµο-
θετείτε ένα µόνιµο πρόγραµµα προστασίας της πρώτης κατοικίας.
Αντιγράφω ακριβώς όπως το είπατε στην επιτροπή. 

Τι έκανε λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία όλους αυτούς τους µήνες
για την πρώτη κατοικία; Αρχικά επέµενε στην πλατφόρµα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ που απέτυχε µε τρεισήµισι χιλιάδες ρυθµίσεις όλες και όλες,
πανηγυρίζοντας βέβαια, για πάρα πολλούς µήνες για τις χιλιάδες
αιτήσεις που έγιναν. Κρατήστε το αυτό γιατί µπορεί να το ξαναζή-
σουµε σύντοµα, κύριε Υπουργέ. Τώρα πανηγυρίζετε για το πρό-
γραµµα «ΓΕΦΥΡΑ», που στηρίζει τους δανειολήπτες, αφού θα
ενταχθούν τόσοι πολλοί και θα ρυθµίσουν ξαφνικά τα δάνειά τους,
ώστε δεν θα χρειάζεται να έχουν προστασία και έτσι θα σώσουν
το σπίτι τους. Ακούµε λοιπόν, επίµονα για χιλιάδες αιτήσεις που
έγιναν, αλλά δυόµιση µήνες µετά την έναρξη του προγράµµατος,
δεν ξέρουµε πόσες ρυθµίσεις έχουν γίνει και σε ποια κατηγορία
οφειλετών αναφέρονται. Χιλιάδες λοιπόν οι αιτήσεις, αγνοούνται
οι ρυθµίσεις. Σας καταθέτω την πλατφόρµα της Ειδικής Γραµµα-
τείας, χθεσινοβραδινή εκτύπωση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται

στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι ξέρουµε για το πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ»; Ότι εξυπηρετεί -και
καλώς εξυπηρετεί- τους ενήµερους δανειολήπτες. Τι άλλο ξέ-
ρουµε; Ότι δεν εξυπηρετεί τους δανειολήπτες που κινδυνεύει το
σπίτι τους µε πλειστηριασµό, αφού για να γλιτώσουν τον πλει-
στηριασµό οι τράπεζες ζητούν µέχρι και 5% του συνόλου του δα-
νείου, για να προχωρήσουν σε ρύθµιση, η οποία θα επιδοτηθεί. 

Είναι αυτές άραγε οι αυστηρές προϋποθέσεις, κύριε Υπουργέ,
που είπατε προχτές ότι θέσατε στις τράπεζες για το πρόγραµµα
«ΓΕΦΥΡΑ»; Είναι τυχαίο ότι το σχετικό κονδύλι από τα 518 εκα-
τοµµύρια δύο µήνες πριν έφτασε στα 388 µε ένα µήνα παραπάνω
προθεσµία υποβολής για να κάνουν αιτήσεις; Άρα και εσείς οι
ίδιοι δεν πιστεύετε ότι θα καλυφθούν τόσοι πολλοί δανειολήπτες.

Αυτό προφανώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το είδαν οι
τράπεζες γι’ αυτό και ανακοίνωσαν αναστολή πλειστηριασµών
για τους αδύναµους δανειολήπτες µέχρι το τέλος του 2020 αφού
κανένας πλειστηριασµός πρώτης κατοικίας δεν έχει ανασταλεί
µέχρι σήµερα που µιλάµε λόγω του προγράµµατος «ΓΕΦΥΡΑ»
της Κυβέρνησης.

Η Κυβέρνηση λέει ότι δεν χρειάζεται πλαίσιο προστασίας πρώ-
της κατοικίας αφού οι δανειολήπτες ρυθµίζουν διµερώς τα δά-
νειά τους µε τις τράπεζες και τα funds και έχει ενισχυθεί η
κουλτούρα των πληρωµών. Αυτό λέει η Κυβέρνηση. Μάλιστα, ο
Υπουργός µίλησε για διακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες ρυθµίσεις
τον τελευταίο χρόνο. Ξέχασε όµως να αναφέρει ότι στα µη εξυ-
πηρετούµενα δάνεια που ρυθµίστηκαν δύο στις τρεις βραχυχρό-
νιες ρυθµίσεις ξανακοκκινίζουν εντός τριµήνου. Το λέµε εµείς;
Όχι, βέβαια. Η τελευταία έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδος.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ποια είναι, λοιπόν, τα χαρακτηριστικά -για να περάσουµε και
στο νοµοσχέδιο- στα οποία εµείς διαφωνούµε; Έγκαιρη προει-
δοποίηση. Σωστό µέτρο, αλλά ηµιτελές. Δεν θεσπίζει αποτελε-
σµατικά εργαλεία έγκαιρης προειδοποίησης, δεν ενισχύει µε
πόρους τα επιµελητήρια ώστε να ανταποκριθούν στον ρόλο. Και
δεν λαµβάνει -και το κυριότερο- υπ’ όψιν ότι µικρές επιχειρήσεις
στην Ελλάδα σήµερα δεν µπορούν να αντέξουν το κόστος ανα-
διάρθρωσης.

Εµείς στηρίζουµε αυτές τις διατάξεις, παρά το γεγονός ότι
είναι ατελείς, και έχουµε προτείνει τη δηµιουργία ενός οργανι-
σµού µετασχηµατισµού επιχειρήσεων µέσα από τα επιµελητήρια
ή και µέσα στην Ειδική Γραµµατεία Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους
στα πρότυπα του Early Warning Europe. Νοµίζω ότι έχει µια ση-
µαντική τεχνογνωσία.

Εξωδικαστικώς. Διατηρείτε δυστυχώς την ίδια φιλοσοφία µε
τον εξωδικαστικό του ΣΥΡΙΖΑ που απέδωσε όλες κι όλες -εσείς
το είπατε- δύο χιλιάδες διακόσιες ρυθµίσεις µέσα σε δυόµισι
χρόνια αφού οι τράπεζες ούτε ήταν συνεργάσιµες, ούτε έκαναν
βιώσιµες ρυθµίσεις.

Έχετε αντίρρηση, κύριε Υπουργέ; Ρωτήστε την αγορά για να
σας πουν την εµπειρία τους. Επιτρέπετε στις τράπεζες να µην
κάνουν καν πρόταση ρύθµισης στους δανειολήπτες, να µη δε-
χτούν διαµεσολάβηση αν και εφόσον κανένας φουκαράς οφει-
λέτης τολµήσει να υποστηρίξει ότι η πρόταση που του γίνεται
δεν είναι βιώσιµη κι όλα αυτά πρέπει να έχουν γίνει µέσα σε δύο
µήνες.

Ποιος αξιολογεί την πρόταση που γίνεται από την τράπεζα για
το αν µπορεί να εξυπηρετηθεί από κάποιον ο όποιος έχει µείωση
τζίρου στο µαγαζί του 70%, έχει τεθεί σε αναστολή εργασίας,
έχει χάσει τη δουλειά του το τελευταίο διάστηµα; Η πλατφόρµα
µε τον αλγόριθµο; Αυτοί θα αξιολογήσουν τα αντικειµενικά δε-
δοµένα; 

Και βέβαια αν κάποιος στην πορεία του χρόνου, γιατί είναι αβέ-
βαιες οι οικονοµικές εξελίξεις, δεν µπορέσει να εξυπηρετήσει
όλες τις δόσεις του εξωδικαστικού, θα πρέπει να επιστρέψει το
σύνολο των χρηµάτων του αρχικού χρέους. Αυτός είναι ο εξωδι-
καστικός που φέρνετε και είναι πτωχευτικός.

Κοινή αντιµετώπιση φυσικών και νοµικών προσώπων όταν
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εννέα στις έντεκα χώρες που έχουν εισαγάγει ανάλογο πλαίσιο
έχουν θεσµοθετήσει διαφορετική διαδικασία πτώχευσης για τα
φυσικά και νοµικά πρόσωπα. Εντάσσετε στην πτωχευτική περι-
ουσία τα εισοδήµατα που δηµιουργούνται µετά την πτώχευση
χωρίς –το έχετε πει λεκτικά και περιµένουµε να το δούµε και νο-
µοθετικά- να διευκρινίζετε αν περιλαµβάνονται οι µισθοί και οι
συντάξεις στο ακατάσχετο όριο, καθιερώνετε τεκµαρτά πτώχευ-
σης µε πρωτοβουλία ενός και µόνο πιστωτή που µπορεί να ζητάει
πτώχευση ανέργων, συνταξιούχων, µισθωτών, των πάντων. Τον
σύνδικο της πτώχευσης τον ορίζει η τράπεζα η οποία ζητά την
πτώχευση και δεν επιλέγεται από κατάλογο, όπως γινόταν µέχρι
σήµερα. «Γιάννης κερνά, Γιάννης πίνει».

Καµµία πρόνοια για συνοφειλέτες και εγγυητές οι οποίοι οφεί-
λουν το σύνολο ακόµα και αν ολοκληρωθεί η πτώχευση. Επίσης,
ακόµα και οι παλιές πτωχεύσεις που βρίσκονται σε τελικό στάδιο
δίνεται η δυνατότητα να ενταχθούν στο νέο πλαίσιο. Και όλα
αυτά σε ψηφιακό οίστρο βεβαίως χωρίς ποτέ ο οφειλέτης να έχει
κανένα δικαίωµα ανταπόδειξης ότι δεν είναι µπαταχτσής, αλλά
είναι αφερέγγυος λόγω αντικειµενικών συνθηκών.

Μιλάτε για δεύτερη ευκαιρία µετά από τρία χρόνια. Όµως την
ίδια στιγµή δεν προβλέπετε διαγραφή από τον «ΤΕΙΡΕΣΙΑ» ώστε
ο άνθρωπος αυτός να µπορέσει να πάει να δανειστεί µετά από
τρία χρόνια και να έχει όντως µια δεύτερη επαγγελµατική ευκαι-
ρία. Μιλάτε για δεύτερη ευκαιρία µε γρήγορη απαλλαγή, η οποία
ακούγεται πάρα πολύ ωραία, αλλά δυστυχώς θα αποδειχθεί
άπιαστο όνειρο αφού η Κυβέρνηση στέλνει στα ειρηνοδικεία το
80% των πτωχεύσεων µικρού αντικειµένου χωρίς να το ενισχύει
µε δικαστές και προσωπικό.

Ταυτόχρονα, στοχεύει στην εκδίκαση πενήντα χιλιάδων εκκρε-
µών υποθέσεων του νόµου Κατσέλη µέσα στο 2021, προφανώς
ποντάροντας ότι θα απορριφθεί η συντριπτική πλειοψηφία. Εξ’
ου και η σπουδή σας να καταθέσετε σχετικό νοµοσχέδιο αργά
χτες το βράδυ.

Μήπως, κύριε Υπουργέ, κινδυνολογεί το Κίνηµα Αλλαγής λέ-
γοντας όλα αυτά; Την απάντηση την έδωσε ο ίδιος ο εκπρόσω-
πος της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων λέγοντας ότι οι
στόχοι που θέτετε είναι µαξιµαλιστικοί, ενώ ζήτησε την έναρξη
εφαρµογής του νέου πτωχευτικού τον Σεπτέµβρη του 2021,
αφού, όπως είπε χαρακτηριστικά, µε τον υπάρχοντα σχεδιασµό
η νέα πτωχευτική διαδικασία θα αποτύχει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
καταργεί την έννοια και την πράξη της προστασίας της πρώτης
κατοικίας, καταργεί ακόµα και αποφάσεις του νόµου Κατσέλη
καταλύοντας κάθε έννοια ασφάλειας δικαίου, ενώ µετατρέπει
τους ιδιοκτήτες σε ενοικιαστές των σπιτιών τους.

Και σε αυτήν, όµως, την περίπτωση η περίµετρος προστασίας
είναι πολύ περιορισµένη µε τα κριτήρια υπαγωγής να είναι πιο
αυστηρά ακόµα και από αυτά της πλατφόρµας του ΣΥΡΙΖΑ που
εσείς είπατε ότι απέτυχε. Η συντριπτική πλειοψηφία της µεσαίας
τάξης, για την οποία δήθεν κόπτεται η Νέα Δηµοκρατία, µένει
εκτός αφού το όριο για ένα ζευγάρι είναι τα 900 ευρώ τον µήνα.

Και ρωτώ εγώ, επειδή βλέπουµε έξαρση της πανδηµίας: Δύο
ιδιωτικοί υπάλληλοι αν τεθούν σε αναστολή εργασίας µε εισό-
δηµα 1068 ευρώ τον µήνα, µένουν αυτόµατα εκτός της προστα-
σίας που βάζετε µε την ενοικίαση για δώδεκα χρόνια. Είναι αυτό
κοινωνική πρόνοια, κύριε Υπουργέ; Για τους πιο πολλούς µικρο-
µεσαίους η πορεία είναι προδιαγεγραµµένη, ρευστοποίηση του
συνόλου της περιουσίας τους.

Ακόµα όµως και αυτοί οι λίγοι οι οποίοι θα νοικιάζουν το σπίτι
τους για δώδεκα χρόνια θα πρέπει να ξανα-αγοράσουν από τον
φορέα, στον οποίο ακούµε τώρα τελευταία ότι ενδιαφέρονται να
µπουν οι τράπεζες, πληρώνοντας το σύνολο της εµπορικής αξίας
του ακινήτου χωρίς να αφαιρούνται τα µισθώµατα δώδεκα ετών.
Αλήθεια, τι θα γίνει µέχρι να ξεκινήσουν να λειτουργούν αυτοί οι
ιδιωτικοί φορείς; Θα µας απαντήσετε;

Είναι αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προστασία πρώτης
κατοικίας σε µια χώρα που η οικονοµία βρίσκεται σε κρίση και το
οικονοµικό µέλλον είναι εντελώς αβέβαιο λόγω της έκτασης της
πανδηµίας; Όχι, βέβαια, και το ξέρετε. Ποια είναι λοιπόν η
γραµµή άµυνας για την Κυβέρνηση ώστε να πείσει τους Βουλευ-
τές της για τον νέο πτωχευτικό; Επιδίδεται σε συστηµατική κα-

τασυκοφάντηση του ν.3869/2010 του ΠΑΣΟΚ µε κυβέρνηση
Γιώργου Παπανδρέου, τον γνωστό ως νόµο Κατσέλη, έναν νόµο
που ακόµα και εκπρόσωπος των funds παραδέχθηκε ότι δεν έπα-
σχε ούτε στις προθέσεις, ούτε στη στόχευση.

Η Κυβέρνηση υποστηρίζει ότι ο νόµος Κατσέλη ευνόησε µόνο
τους στρατηγικούς κακοπληρωτές, την ίδια στιγµή που ο ίδιος ο
Υπουργός τους προσδιορίζει στο 25% όσων έκαναν αίτηση. Αλή-
θεια, κύριε Υπουργέ, το υπόλοιπο 75% τι είναι; Αόρατο; Δεν το
βλέπετε; Δεν ευνοήθηκαν από τις διατάξεις αυτού του νόµου;
Δεν σας αρκεί το 75%;

Δεν µας είπαν όµως τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας ότι ενώ
µε τον ν.3869 του ΠΑΣΟΚ προστατευόταν η πρώτη κατοικία µόνο
µε δικαστική απόφαση, ήρθε ο ν.4161/2013 µε υπογραφή του κ.
Κωστή Χατζηδάκη να κλείσει το µάτι στους στρατηγικούς κακο-
πληρωτές, αφού πλέον µε µια απλή αίτηση στο πρωτοδικείο ο
οποιοσδήποτε µπορούσε να κερδίσει προστασία πρώτης κατοι-
κίας χωρίς να ελεγχθεί αν πληροί τις πραγµατικές προϋποθέσεις.

Μήπως δεν το θυµάστε, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι µε τις δικές
σας υπογραφές άνοιξε η κερκόπορτα στους µπαταχτσήδες;

Καταθέτω, λοιπόν, το σχετικό νοµοσχέδιο στα Πρακτικά για να
σας βοηθήσω να το θυµηθείτε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν νοµοσχέδιο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα πραγµατικά συγκρούονται τρεις διαφορετικές αντιλήψεις.
Υπάρχουν από τη µια οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που
ψήφισαν τον νόµο Κατσέλη, τον αλλοίωσαν προς όφελος των
µπαταχτσήδων, αλλά τώρα προσπαθούν να τον αποδοµήσουν
για να εξιλεωθούν γι’ αυτά που θα ψηφίσουν.

Υπάρχουν οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ που δεν ψήφισαν τον νόµο
Κατσέλη, τον άλλαξαν και τον κατήργησαν οριστικά το 2019 και
απλά τον υπερασπίζονται λεκτικά και ρητορικά επειδή η κ. Κα-
τσέλη έκανε κάποιες επιλογές στην πορεία.

Υπάρχουν, όµως, και οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ που και ψήφι-
σαν τον νόµο Κατσέλη και τον στήριξαν τα προηγούµενα χρόνια
και τον τιµούν σήµερα µε την υπογραφή τους στην τροπολογία
που καταθέτει το Κίνηµα Αλλαγής για την πραγµατική προστασία
της πρώτης κατοικίας και της αγροτικής περιουσίας, γιατί για
εµάς η περιουσία του αγρότη έχει ιδιαίτερη σηµασία, γιατί µόνο
το ΠΑΣΟΚ προστάτευσε πραγµατικά την κύρια κατοικία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Μιχαήλ Κατρίνης, καταθέτει

για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα τροπολογία, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι η τέταρτη φορά που σας καταθέτουµε τροπολογία για
επαναφορά αυτού του νόµου. Την πρώτη φορά το κάναµε ένα
χρόνο πριν όταν εσείς πανηγυρίζατε για την πλατφόρµα. 

Καταθέτουµε, επίσης, τροπολογία που διασφαλίζει τις απαιτή-
σεις εργαζοµένων στις περιπτώσεις πτωχεύσεων και τους βάζει
σε πρώτη προτεραιότητα, γιατί οι πολίτες πρέπει να ξέρουν ποιοι
είναι αυτοί που στηρίζουν τους εργαζόµενους σήµερα και προ-
στάτευσαν πραγµατικά τους αδύναµους δανειολήπτες το 2010
κόντρα στην τρόικα και στις τράπεζες όταν ζητούσαν να υπάρχει
ρευστοποίηση της περιουσίας τους.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα τροπολογία, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και µια και αναφερθήκαµε στο 2010 και ο κ. Σταϊκούρας προχ-
θές θυµήθηκε τη ρητορική των Ζαππείων του κ. Σαµαρά και της
Νέας Δηµοκρατίας λέγοντας ότι «εσείς το ΠΑΣΟΚ µας βάλατε
στα µνηµόνια», θα ήθελα να του θυµίσω ότι τη χώρα στα βράχια
την έριξε η καταστροφική πενταετία της Νέας Δηµοκρατίας και
του κ. Καραµανλή, της πενταετίας του δηµοσιονοµικού εκτρο-
χιασµού, της πενταετίας της εκτόξευσης του χρέους και των ελ-
λειµµάτων, της πενταετίας της στατιστικής λαθροχειρίας, όπως
χαρακτηρίστηκε στην έκθεση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου που
επισυνάπτω και της πενταετίας της παραποίησης των στοιχείων.
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Δεν το λέµε εµείς, το λέει ο Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ, φίλος της Ελ-
λάδας και πρώην Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά οδήγησαν τη χώρα στα µνηµόνια, κύριε Υπουργέ, το
οποίο και η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης δεν το ψήφισαν
το 2010, γιατί τότε βλέπετε ήταν δηµοφιλές να είσαι αντιµνηµο-
νιακός. 

Αυτή είναι η υπεύθυνη φωνή της Νέας Δηµοκρατίας και τότε
και τώρα; Και µια και θέλετε να λέγεστε «υπεύθυνη φωνή» απαν-
τήστε µας: Θα φέρετε νοµοθετική ρύθµιση για την αναστολή
πλειστηριασµών πρώτης κατοικίας, ναι ή όχι;

Μήπως είµαστε λαϊκιστές, κύριε Σταϊκούρα, που σας ρωτάµε,
όπως µας αποκαλέσατε στην επιτροπή; Τότε γιατί στην πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου της 1ης Μαΐου είχατε ως πρώτο άρθρο
την παράταση του καθεστώτος προστασίας κατοικίας και το ανα-
κοινώσατε και πρώτο-πρώτο στη συνέντευξη Τύπου; Τότε ήταν
σοβαρό και τώρα είναι λαϊκισµός; 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί καταθέσατε τροπολογία στις 29 Μαΐου όπου αναστέλλετε
τους πλειστηριασµούς πρώτης κατοικίας µέχρι 31 Ιουλίου του
2020; Τότε ήταν σοβαρό και τώρα είναι λαϊκισµός; Για πόσο
καιρό θα δοξάζετε η κυβέρνηση κρυπτόµενη πίσω από τις τρά-
πεζες για την αναστολή πλειστηριασµών πρώτης κατοικίας των
αδύναµων δανειοληπτών;

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα τροπολογία, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε
και ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας- θα κάνω µια µικρή ανα-
φορά στην τροπολογία 530. Είναι θετική ρύθµιση για τους πυρό-
πληκτους δανειολήπτες και της Ηλείας και των άλλων περιοχών
έστω και µε µεγάλη καθυστέρηση. Μπορούν να αποπληρώσουν
υποχρεώσεις σε µια πολύ δύσκολη συγκυρία, αλλά είναι ακατα-
νόητη η εξαίρεση συνταξιούχων και δηµοσίων υπαλλήλων από
την κατάργηση εισφοράς αλληλεγγύης. Τους αντιµετωπίζετε σαν
να είναι προνοµιούχοι. 

Παρά τη διαφωνία µας, επειδή αυτή η τροπολογία έχει συνο-
λικά θετικές διατάξεις κινούµαστε προς την υπερψήφιση, γιατί
έχει και µέτρα ανακούφισης των ανθρώπων που πλήττονται από
την πανδηµία. 

Τροπολογία 528 για την ειδική υπηρεσία για Ταµείο Ανάκαµ-
ψης στρατιά µετακλητών, ένα εκατοµµύριο ευρώ σε συµβού-
λους. Αλήθεια η έκθεση Πισσαρίδη δεν αρκεί, πρέπει να κάνετε
και δύο µελέτες επιπλέον; 

Έχουµε, όµως, µια απορία την ευθύνη του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης θα την έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Σκυλακάκης, όπως
είπε Πρωθυπουργός στις 4 Αυγούστου ή ο Υπουργός κ. Σταϊκού-
ρας, όπως λέει σήµερα η τροπολογία; Σας παρακαλώ ξεκαθαρί-
στε το για να ξέρουµε σε ποιον απευθυνόµαστε και ποιον θα
ελέγχουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτήν την κρίσιµη συγκυρία
η Κυβέρνηση επιλέγει συνειδητά να ενισχύσει τους ισχυρούς,
υιοθετώντας το δόγµα της έκθεσης Πισσαρίδη που οδηγεί σε
εξαφάνιση µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Τη στιγµή που απαιτούν-
ται µέτρα που θα αναθερµάνουν την οικονοµία και θα δηµιουρ-
γήσουν πραγµατικό δίχτυ προστασίας για τους αδυνάτους αυτά
τα µέτρα απουσιάζουν και από το νοµοσχέδιο που συζητάµε και
από το σύνολο της πολιτικής σας. 

Η προστασία πρώτης κατοικίας, η παροχή δεύτερης ευκαιρίας
στους µικροµεσαίους είναι κοµβικές επιλογές για την ανάπτυξη
της χώρας, για την κοινωνική συνοχή, για το παρόν και το µέλλον
αυτού του τόπου. Αυτούς τους πολίτες υπερασπιστήκαµε ως
ΠΑΣΟΚ, γι’ αυτούς τους πολίτες θα αγωνιστούµε και τώρα ως
Κίνηµα Αλλαγής. 

Δυστυχώς, η Νέα Δηµοκρατία πίσω από κάθε δάνειο, γιατί
προφανώς έχει κολλήσει το σύνδροµο των τραπεζών, βλέπει
µόνο αριθµούς και δεν βλέπει µια οικογένεια, έναν επαγγελµατία
ο οποίος βρίσκεται σε δυσκολία, έναν άνθρωπο ο οποίος απέ-
τυχε.

Το νέο πτωχευτικό της Κυβέρνησης ανοίγει πραγµατικά τον
ασκό του Αιόλου, δεν είναι οικονοµικά αποτελεσµατικό, δεν είναι
κοινωνικά ευαίσθητο. Σ’ αυτό το πτωχευτικό, πραγµατική κόλαση
για τους µικροµεσαίους, δεν µπορεί κανένας να έχει ουδέτερη
στάση. Και επειδή παραφράζοντας την ρήση του Δάντη: «Οι πιο
καυτές θέσεις στην κόλαση είναι φυλαγµένες γι’ αυτούς που δια-
τηρούν ουδέτερη στάση» εµείς και θα το καταψηφίσουµε και θα
διατηρήσουµε ουδέτερη στάση και µετά την ψήφιση του. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η συ-
νάδελφος, κ. Μαρία Κοµνηνάκα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσο και αν προσπαθεί κανείς

αδυνατεί να δει ποια είναι η δεύτερη ευκαιρία που δίνει αυτό το
νοµοσχέδιο στα λαϊκά νοικοκυριά, σε µισθωτούς, ανέργους, αυ-
τοαπασχολούµενους, µικρούς επαγγελµατίες και αγρότες που
βυθίζονται όλο και περισσότερο στα χρέη.

Χωρίς δυσκολία, όµως, µπορεί να δει την πρώτη τάξεως ευ-
καιρία που διαµορφώνεται για τράπεζες, για τα αρπακτικά των
funds να συγκεντρώνουν µε γρήγορους ρυθµούς όχι µόνο πια
την κύρια κατοικία, αλλά συνολικά την περιουσία και τα εισοδή-
µατα των εργατικών λαϊκών νοικοκυριών. 

Οι αλλαγές στον Πτωχευτικό Κώδικα είναι το µεγαλύτερο
µέρος ενός συνολικότερου πλαισίου βαθιά αντιλαϊκών ρυθµί-
σεων όπου µαζί µε το πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ», που µοιάζει µάλλον
µε το γεφύρι της Άρτας γι’ αυτούς που αναµένουν να σώσουν
µέσω αυτού το σπίτι τους, αλλά και τις επερχόµενες αλλαγές στο
νόµο Κατσέλη που µόλις ενηµερωθήκαµε ότι κατέθεσε χτες το
βράδυ η Κυβέρνηση βάζουν οριστική ταφόπλακα στα όποια απο-
µεινάρια, τα τελευταία φύλλα συκής της δικαστικής προστασίας
της πρώτης κατοικίας, η οποία βέβαια καταργείται πλήρως για
όσους έχουν εισοδήµατα άνω των 7.000 ευρώ, οι προνοµιούχοι
µάλλον θεωρούνται αυτοί, ενώ για τα κατώτερα αυτών εισοδή-
µατα τους δίνεται η λύση να πληρώνουν νοίκι στο σπίτι τους και
µετά να έρθουν να το αγοράσουν στην αρχική του εµπορική αξία. 

Το νοµοσχέδιο, όµως, κάνει και ένα βήµα παραπάνω. Δεν µι-
λάµε απλά για την άρση της προστασίας της κύριας κατοικίας,
αλλά για µια πρωτόγνωρη και πολύ επικίνδυνη τοµή ακόµη και
για το ίδιο το αστικό δίκαιο. Για πρώτη φορά καθιερώνεται η πτώ-
χευση φυσικού προσώπου και µάλιστα µε αντικειµενικά κριτήρια
και µε πρωτοβουλία των ίδιων των πιστωτών. Δηλαδή, µπορεί να
πτωχεύσει ένας µισθωτός, ένας αγρότης, ελεύθερος επαγγελ-
µατίας όταν δεν πληρώνει το 40% των ληξιπρόθεσµων οφειλών
του για έξι µήνες και η συνολική οφειλή του ξεπερνά τα 30.000
ευρώ. 

Μάλιστα στην ίδια δίνη θα βρεθούν και οι εγγυητές των δανείων
αφού ακόµα και µετά την πτώχευση του πρωτοοφειλέτη δεν απαλ-
λάσσονται από τις οφειλές και µπορούν και οι ίδιοι να βρεθούν αν-
τιµέτωποι µε δεσµεύσεις εισοδηµάτων, αλλά και µε τις ανάλογες
διαδικασίες πτωχεύσεων. 

Ξέρετε πραγµατικά, κύριοι της Κυβέρνησης, όσο κι αν επιστρα-
τεύετε τα επιτελεία σας να κάνουν περισπούδαστες αναλύσεις για
τους µπαταχτσήδες και τους στρατηγικούς κακοπληρωτές τον
γολγοθά της υπερχρέωσης των διαµόρφωσαν για τα λαϊκά νοικο-
κυριά οι αντιλαϊκές πολιτικές όλων των κυβερνήσεων σας, τουλά-
χιστον την τελευταία δεκαετία Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής και των απαραίτητων κάθε φορά συµ-
πληρωµατικών κοµµάτων µιας χρήσης για να µην αδικήσω κανέ-
ναν σας, γιατί αναπτύχθηκε αρκετή κοκοροµαχία εδώ για το ποιος
έσφιξε πιο σφιχτά τη θηλιά στους εργαζόµενους και τα λαϊκά
στρώµατα.

Είναι ακόµα µεγαλύτερη πρόκληση όταν αυτή η συζήτηση
ανοίγεται σε µια περίοδο όπου η υπερσυσσώρευση των χρεών
και τα αδιέξοδα πολλαπλασιάζονται µε ταχύτατους ρυθµούς
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ακόµα και αν µε τις διάφορες αναστολές η Κυβέρνηση µεταθέτει
για λίγο αργότερα την αποπληρωµή χωρίς όµως να σβήνεται
ούτε ένα ευρώ από το βαρύτατο λογαριασµό. 

Είναι χαρακτηριστικές ακόµη και αυτές οι ρυθµίσεις των τρο-
πολογιών που ουσιαστικά µεταθέτουν τους ίδιους βαρείς όρους
των ρυθµίσεων για το επόµενο διάστηµα, ενώ µε απαράδεκτο
τρόπο δεν βρήκατε να εξαιρέσετε από αυτήν την εισφορά αλλη-
λεγγύης τους υπαλλήλους του δηµοσίου και τους συνταξιούχους
και την οποία βέβαια και αυτή την κάνετε για έναν µόλις χρόνο. 

Όλους αυτούς, λοιπόν, δεν τους αφήνετε απλά χωρίς την πα-
ραµικρή προστασία στην κύρια κατοικία τους, αλλά δίνετε και τη
δυνατότητα να δεσµεύονται τα ήδη σµπαραλιασµένα εισοδήµατά
τους µετά την πτώχευση πέρα βέβαια από τα ψίχουλα που ορί-
ζονται ως εύλογες δαπάνες διαβίωσης, καταδικάζοντας τους ερ-
γαζόµενους και τα λαϊκά στρώµατα να σέρνονται κυριολεκτικά
στον πάτο της εξαθλίωσης των 500 µε 600 ευρώ.

Βέβαια, η ένταξη όλων των φυσικών προσώπων στις διαδικα-
σίες της πτώχευσης, δηλαδή η αντιµετώπισή τους µε διαδικασίες
που θεσµοθετήθηκαν µε βάση τους κανόνες λειτουργίας των επι-
χειρήσεων, οδηγεί και σε άλλους ακόµα επικίνδυνους νοµικούς
ακροβατισµούς. 

Κάθε εργαζόµενος, συνταξιούχος, άνεργος, αλλά και τα συγ-
γενικά πρόσωπα αυτού µπορούν να βρεθούν αντιµέτωποι µε ποι-
νικές διατάξεις, όπως τα περί αποσιώπησης ή παραποίησης
στοιχείων ή µια σειρά προβλέψεις για ριψοκίνδυνες συµπεριφο-
ρές, που πραγµατικά αναρωτιόµαστε πώς είναι δυνατόν να είναι
σε θέση να αξιολογήσουν. 

Είναι δυνατόν να καταχωρούνται ακόµη σε ηλεκτρονικά µη-
τρώα πτωχευµένα φυσικά πρόσωπα και να περνάνε από κόσκινο
όλα τα προσωπικά τους δεδοµένα; 

Αυτό, όµως, που πραγµατικά εντυπωσιάζει, αυτό που δεν βρέ-
θηκε ένας φορέας να µην το καταδικάσει, είναι αυτή η κοροϊδία
της δήθεν προστασίας των ευάλωτων οφειλετών. 

Ακούστε για τι προστασία πρόκειται. Αφού πρώτα µεταβιβά-
σουν την κυριότητα του σπιτιού τους στον φορέα απόκτησης και
επαναµίσθωσης ακινήτων –έναν ιδιωτικό φορέα, που µπορεί να
περιλαµβάνει από τράπεζες µέχρι κάθε είδους επιχειρήσεις, που
καραδοκούν να κάνουν µπίζνες µε τα σπίτια του κόσµου στο
πλαίσιο των σχεδίων ανάπλασης των µεγάλων πόλεων- θα δίνεται
η δυνατότητα στους οφειλέτες να γίνονται να γίνονται νοικάρη-
δες στο σπίτι τους, µε τη µόνιµη απειλή της έξωσης και του πλει-
στηριασµού σε περίπτωση καθυστέρησης τριών µισθωµάτων. 

Ακόµα και η όποια µικρή επιδότηση ενοικίου, δηλαδή τα ποσά
των 70 περίπου ευρώ, που διαφηµίζετε ότι θα δοθεί σε όσους
πληρούν τα εισοδηµατικά κριτήρια, στα οποία προστέθηκε και
αυτό της σηµαντικής µείωσης των οικογενειακών εισοδηµάτων
το τελευταίο εξάµηνο, πετώντας ακόµα περισσότερους έξω απ’
αυτές τις ρυθµίσεις, δεν είναι παρά µια επιπρόσθετη διασφάλιση
για τις τράπεζες ότι θα εισπράξουν ουσιαστικά εγγυηµένα από
το δηµόσιο τα ποσά αυτά. Πρόκειται για ποσά που δεν πρόκειται
να αναζητηθούν πίσω, ακόµα και στην περίπτωση του πλειστη-
ριασµού του σπιτιού. Μονά - ζυγά, δηλαδή, για τις τράπεζες. 

Αυτό, βέβαια, δεν ισχύει για όλους, αλλά για όσους, αφού γί-
νουν φύλλο και φτερό τα στοιχεία τους, αποδειχθεί ότι ακουµ-
πάνε τον πάτο της φτώχειας. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι οι όροι που τίθενται για την υπαγωγή
στη ρύθµιση αυτή είναι ακόµα αυστηρότεροι από την πανθοµο-
λογουµένως αποτυχηµένη πλατφόρµα του ΣΥΡΙΖΑ, στην οποία
κατάφερε να ενταχθούν µόλις τρεισήµισι χιλιάδες οφειλέτες. 

Σε αυτούς τους πιο ευάλωτους οφειλέτες λέτε ότι «µπορείτε
µετά από δώδεκα χρόνια να αγοράσετε ξανά από την αρχή το
σπίτι σας στην εµπορική αξία που θα ορίσει ο ίδιος ο ιδιωτικός
φορέας, χωρίς να αφαιρεθούν από τα ποσά αυτά ούτε τα µισθώ-
µατα όλων αυτών των χρόνων ούτε ό,τι έχει καταφέρει να απο-
πληρώσει από το δάνειό του πριν την πτώχευση». 

Οι τράπεζες, δηλαδή, θα παίρνουν το επίδοµα ενοικίου από το
κράτος, θα παίρνουν τα µισθώµατα, θα πάρουν ό,τι έχουν, που
θα το στερούνται από τα εισοδήµατα τους για να πληρώσουν τα
δάνειά τους και, βέβαια, µετά θα µπορούν να ξαναπουλήσουν τα
σπίτια στην ίδια εµπορική αξία. 

Χρησιµοποιείτε, µάλιστα, ως άλλοθι σε όλες αυτές τις ρυθµί-

σεις ότι και στα προηγούµενα νοµοθετικά πλαίσια για την προ-
στασία της πρώτης κατοικίας ο οφειλέτης χρειαζόταν να κατα-
βάλει σχεδόν την αξία του για να σώσει το σπίτι του. 

Αυτό είναι αλήθεια και επιβεβαιώνει, αν θέλετε, την κριτική που
έκανε το ΚΚΕ και σε όλες τις εκδοχές του λεγόµενου νόµου Κα-
τσέλη, ότι, δηλαδή, µε αυτού του είδους τα νοµοθετήµατα ου-
σιαστικά το κράτος παρεµβαίνει για να εξασφαλίσει τα
συµφέροντα των τραπεζικών οµίλων, για να εξασφαλίσει την εί-
σπραξη των απαιτήσεων που θα ήταν πολύ αβέβαιο, αν όχι αδύ-
νατο, να εισπραχθούν σε συνθήκες κρίσης και µαζικής απότοµης
µείωσης των εισοδηµάτων. Και δεν αποσκοπεί, αντίθετα, στο να
διευκολύνει, να δώσει, όπως διαχρονικά λέγεται, δεύτερη ευκαι-
ρία στα υπερχρεωµένα λαϊκά νοικοκυριά. 

Στην αντίθετη κατεύθυνση, σε αυτήν της ουσιαστικής ελά-
φρυνσης των λαϊκών στρωµάτων από τα συσσωρευµένα και µη
διαχειρίσιµα χρέη σε τράπεζες, εφορίες, ασφαλιστικά ταµεία,
που είναι απόρροια, αν θέλετε, της επίθεσης που δέχτηκαν όλα
αυτά τα χρόνια από όλες τις κυβερνήσεις, είναι η πρόταση νόµου
που κατ’ επανάληψη έχει καταθέσει το ΚΚΕ και σε αυτήν, όπως
και στην προηγούµενη κυβέρνηση. Όµως αυτή αρνείστε έστω
και να τη συζητήσετε στο όνοµα των αντοχών της οικονοµίας. 

Βασική λογική της πρότασης του ΚΚΕ είναι η δραστική µείωση
των χρεών των λαϊκών νοικοκυριών προς τις τράπεζες, µε δια-
γραφή των τόκων και «κούρεµα» στο µισό του κεφαλαίου, µε
βάση τα εισοδηµατικά κριτήρια που προβλέπει, για στεγαστικά
δάνεια ως 200 ευρώ, αλλά και µέρους των οφειλών προς το δη-
µόσιο και τα ταµεία, µείωση των επαγγελµατικών δανείων των µι-
κρών ΕΒΕ, αλλά και των φτωχών αγροτών στο 30%, αν
διατηρούν την επιχείρησή τους και στο 50% για όσους έχουν
κλείσει και έχουν µείνει άνεργοι για δάνεια έως και 300.000 ευρώ. 

Επίσης, περιλαµβάνει µια σειρά άλλα µέτρα, που αφαιρούν
µέρος των βαρών, ώστε πράγµατι να µπορούν να ανταποκριθούν
στις οφειλές τους και όχι να σέρνονται στο διηνεκές σε µόνιµη
οµηρία. 

Σε τέτοια οµηρία καταδικάζει η Κυβέρνηση και τους χιλιάδες
αυτοαπασχολούµενους, τους οποίους δεν µπορούν να βγάλουν
από την υπερχρέωση τα πυροσβεστικού χαρακτήρα µέτρα προ-
σωρινών αναστολών πληρωµών που πήρε η Κυβέρνηση και τα
οποία απλά µεταθέτουν τα αδιέξοδα για το προσεχές διάστηµα,
χωρίς να τους δίνει καµία ουσιαστική ελάφρυνση. Στην καλύτερη
περίπτωση µοιράζει νέα δάνεια. 

Κάπως έτσι διαφηµίζονταν ως «χρυσή» ευκαιρία και τα δάνεια
του ΤΕΜΠΜΕ, τα οποία εδώ και µια εικοσαετία, σε συνθήκες µά-
λιστα σαφέστατα πιο ανθηρές, δεν έχουν καταφέρει να εξοφλή-
σουν οι επαγγελµατίες. Και έρχεστε ξανά τώρα να τα φέρετε
προς ρύθµιση µε την τροπολογία, αφού, βέβαια, πρώτα µε απα-
ράδεκτο τρόπο τα πέρασαν εκβιαστικά στην εφορία. 

Αντίθετα, βέβαια, η Κυβέρνηση, ακόµη και στις πολύ δύσκολες
σηµερινές συνθήκες, αγνοεί τα δίκαια αιτήµατα αυτοαπασχολού-
µενων για την ένταξη στο αφορολόγητο, για οριστική κατάργηση
του τέλους επιτηδεύµατος και διαγραφή µέρους των χρεών που
φορτώθηκαν στην προηγούµενη κρίση προς την εφορία, τα τα-
µεία και τις τράπεζες. 

Δεν ξεχνάτε, όµως, µε καµµία ευκαιρία να ενισχύσετε τις ιδιω-
τικές κλινικές, τους ιδιώτες κλινικάρχες, αφού και σε αυτήν την
τροπολογία φέρνετε άρθρο µε το οποίο απαλλάσσετε από την
υποχρέωση για επιστροφή του 5% των νοσηλίων προς το δηµό-
σιο και, µάλιστα, αναδροµικά, επιστρέφοντάς τους και ό,τι τυχόν
έχουν καταβάλει τη φετινή χρονιά. 

Για τους αυτοαπασχολούµενους, όµως, τη βαφτίζετε µε θρά-
σος ως «δεύτερη ευκαιρία»; Ότι µετά την πτώχευση θα διατηρεί
ο επαγγελµατίας την άδεια άσκησης επαγγέλµατος για να ξεκι-
νήσει ξανά. Αφού, δηλαδή, θα έχει χάσει όλη του την περιουσία,
συµπεριλαµβανοµένης και της πρώτης κατοικίας, την επαγγελ-
µατική του στέγη, τα επαγγελµατικά του εργαλεία, τα χωράφια
του, αφού θα τον ξαλαφρώσετε από µέρος του ετήσιου εισοδή-
µατος, προκειµένου να αποπληρωθούν τα χρέη του,  έτσι ανά-
λαφρος από τέτοια περιττά βάρη θα έχει µια δεύτερη ευκαιρία
να αναµετρηθεί µε την ίδια αντιλαϊκή πολιτική που τον έφτασε
στη χρεοκοπία. 

Πραγµατικά, µας από µας δηµιουργεί απορία το πώς σκεφτή-
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κατε µια τόσο σοβαρή «σανίδα σωτηρίας». 
Επίσης, ρίχνετε όλα σας τα προπαγανδιστικά επιτελεία, µε την

αµέριστη, βέβαια, συνεισφορά και των γνωστών συνδικαλιστικών
ηγεσιών να παρουσιάζουν ως επιπρόσθετη εξασφάλιση, παρά-
γοντα που θα αποτρέψει –λέτε- το απεχθές σενάριο της χρεοκο-
πίας, τη θέσπιση ηλεκτρονικού µηχανισµού έγκαιρης
προειδοποίησης οφειλετών και διάφορες συµβουλευτικές δοµές. 

Λες και το πρόβληµα των αυτοαπασχολούµενων είναι η άγνοια
ή η έλλειψη ενηµέρωσης για το πού βαδίζει η επιχείρησή τους
και όχι τα µειωµένα εισοδήµατά τους, ειδικά στις συνθήκες της
κρίσης, όχι η κυριαρχία των µονοπωλίων στην αγορά και οι αντι-
λαϊκές πολιτικές που εφάρµοσαν και εφαρµόζουν οι κυβερνήσεις
και  η Ευρωπαϊκή Ένωση και τους οδηγούν στην πτώχευση. 

Αντίστοιχη κοροϊδία είναι να παρουσιάζετε ως σωτηρία τον
εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών, όταν οι τράπεζες
αποκτούν πρωτοκαθεδρία σ’ αυτόν, ακόµα και από το δηµόσιο
και τα ασφαλιστικά ταµεία. 

Δεν δεσµεύονται να συµµετάσχουν σε αυτόν, ενώ είναι και οι
ίδιες που καθορίζουν τα δεδοµένα στο υπολογιστικό εργαλείο,
µε βάση το οποίο θα γίνονται οι ρυθµίσεις του συµβιβασµού, µε
βασικό κριτήριο να µην έρχεται η τράπεζα σε χειρότερη θέση απ’
αυτή που θα ερχόταν σε περίπτωση ρευστοποίησης των περιου-
σιακών στοιχείων του οφειλέτη. 

Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει αυτό για τους οφειλέτες, όταν ήδη
σήµερα είναι γνωστό ότι οι τράπεζες δυναµιτίζουν κάθε προσπά-
θεια διακανονισµού των οφειλών, θέτοντας όρους που είναι αδύ-
νατο να εξυπηρετηθούν. 

Είναι τέτοια η µεροληψία σας προς τις τράπεζες, που φτάσατε
στο σηµείο να τους δίνετε τη δυνατότητα να καθορίζουν ακόµη
και τον σύνδικο πτώχευσης, εξαφανίζοντας και την ελάχιστη εγ-
γύηση αµεροληψίας. 

Μάλιστα, ακόµα και για τις εκκρεµείς πτωχεύσεις, το νοµοσχέ-
διο δίνει τη δυνατότητα στους δανειστές να επιλέξουν εκείνοι
ποια διαδικασία θα ακολουθηθεί, αν θα ισχύσει ο προηγούµενος
Πτωχευτικός Κώδικας ή οι σηµερινές ρυθµίσεις. 

Την ίδια ώρα, αντίθετα, σε ό,τι αφορά τις µεγάλες επιχειρή-
σεις, η κήρυξη της πτώχευσης ανοίγει διάπλατα την πόρτα σε
µαζικές απολύσεις εργαζοµένων, αφού προβλέπεται η αυτοδί-
καιη λύση των συµβάσεων εργασίας και, µάλιστα, χωρίς την κα-
ταβολή αποζηµίωσης, προκειµένου η προβληµατική επιχείρηση
να αποδοθεί καθαρή στους νέους ιδιοκτήτες. 

Αυτό συµβαίνει την ώρα που διατηρείτε την αθλιότητα που ψή-
φισε ο ΣΥΡΙΖΑ µε τον νόµο που έδωσε προτεραιότητα στις τρά-
πεζες να ικανοποιούνται πριν από τις απαιτήσεις των εργαζοµένων
της επιχείρησης.

Το ΚΚΕ καταθέτει ξανά σήµερα τροπολογία. Την είχαµε κατα-
θέσει και σε άλλο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης και
τότε ο Υπουργός είπε ότι σκοπεύετε να ρυθµίσετε τα ζητήµατα
αυτά µε τη συνολική αναθεώρηση του Πτωχευτικού Κώδικα. 

Επειδή, όµως, από τη σπουδή σας να διευκολύνετε τις τράπεζες
µάλλον σας διέφυγαν τέτοιου είδους δευτερεύουσες ρυθµίσεις,
σας δίνουµε τη δυνατότητα να διορθώσετε αυτή την απαράδεκτη
κατάσταση σε βάρος των εργαζοµένων, που περιµένουν για χρό-
νια την καταβολή των δεδουλευµένων και αποζηµιώσεων και αν
περισσέψει κανένα ψίχουλο µετά την ικανοποίηση των τραπεζών,
ικανοποιούνται µαζί µε το δηµόσιο και τα ταµεία. 

Με την τροπολογία ζητάµε την πλήρη, υπερπρονοµιακή ικανο-
ποίηση των εργατικών απαιτήσεων στο σύνολό τους πριν από
όλες τις απαιτήσεις και όχι µε ποσοστά, ενώ η ικανοποίηση των
τραπεζών ζητάµε να γίνεται µετά την ικανοποίηση του δηµοσίου
και των ασφαλιστικών ταµείων .

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα µία µικρή ανοχή.
Είναι αλήθεια, ότι σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι έντονη και η

σφραγίδα του ΣΥΡΙΖΑ. Και αυτό δεν αφορά µόνο το προβάδισµα
που έδωσε στις απαιτήσεις των τραπεζών έναντι των εργαζοµέ-
νων, το οποίο δεν σώθηκε, βέβαια, µε τις τροποποιήσεις που έγι-
ναν το 2018, κάνοντας τη χάρη στους εργαζόµενους να µπορούν
κατά προτεραιότητα να εισπράξουν µόνο τα δεδουλευµένα έξι
µηνών. Έβαλε έντονη τη σφραγίδα του και στη διάλυση της προ-

στασίας της πρώτης κατοικίας, για να απαλλάξει τις τράπεζες
από τα κόκκινα δάνεια, για τα οποία τώρα, πραγµατικά, δίνουν
ρεσιτάλ ερµηνείας που θα ζήλευαν και οι αστέρες του Χόλυ-
γουντ, όπως µας θύµισε προχθές ο κ. Τσακαλώτος, ενώ θωρά-
κισε και το ξεσπίτωµα του λαού µε τους ηλεκτρονικούς
πλειστηριασµούς και τη µετατροπή σε ιδιώνυµο αδίκηµα την
πάλη εναντίον τους. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτό το έγκληµα, λοιπόν, σε
βάρος του λαού δεν έχει µόνο τη σφραγίδα της Νέας Δηµοκρα-
τίας που σήµερα έρχεται να παίξει το ρόλο της ως γνήσιο αστικό
κόµµα, έχει τη σφραγίδα και όλων των προηγούµενων κυβερνή-
σεων και εγγυητή την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση, που υπηρε-
τούν µε ελάχιστες διαφοροποιήσεις, αλλά µε τον ίδιο ζήλο, τις
«ιερές αγελάδες» της ανταγωνιστικότητας και της ανάπτυξης του
κεφαλαίου. 

Το ΚΚΕ θα καταψηφίσει αυτό το αντιλαϊκό έκτρωµα και καλεί
τους εργαζόµενους, τα λαϊκά στρώµατα να απαντήσουν στο
πραγµατικό δίληµµα αν θα δεχτούν να ζουν σε µόνιµη χρεοκοπία
για να πολλαπλασιάζουν τα κέρδη τους οι τράπεζες και οι επι-
χειρηµατικοί όµιλοι ή αν θα δυναµώσουν τον αγώνα τους για να
πάρουν πραγµατικές ανάσες, για να περάσουν στην αντεπίθεση
µε σηµαία τις δικές τους ανάγκες. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, το ΚΚΕ θα καταθέσει αίτηµα
ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της αρχής του νοµοσχεδίου, ώστε
ο καθένας να τοποθετηθεί ξεκάθαρα απέναντι σε αυτό το
έκτρωµα που φέρνει σήµερα η Κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα τον λόγο επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Καρα-

θανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ως ΚΚΕ

θέλουµε να ρωτήσουµε το Προεδρείο πού θα φτάσει η Κυβέρ-
νηση µε τις τροπολογίες. Ήδη µέχρι χθες ήταν κατατεθειµένες
τέσσερις τροπολογίες -οι τρεις ήταν πολύ µεγάλες- και σήµερα
κατατέθηκε ακόµα µία. Έχει σκοπό η Κυβέρνηση να µας βοµβαρ-
δίσει µε τροπολογίες τη στιγµή που συζητάµε ένα πολύ σοβαρό
νοµοσχέδιο, όπως είναι ο νέος Πτωχευτικός Κώδικας και οι δια-
δικασίες του; Πρέπει να σταµατήσει, κατά τη γνώµη µας, αυτή
τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τη θέση µου για αυτή
την παρατήρηση τη γνωρίζετε από τη Διάσκεψη των Προέδρων.
Όµως το Προεδρείο δεν εκπροσωπεί την Κυβέρνηση, αλλά το
σύνολο των συναδέλφων εντός της Βουλής. Άρα δεν είµαι εγώ
αυτός που θα σας απαντήσει για την Κυβέρνηση. Κατάλαβα τι εί-
πατε και καταλάβατε και εσείς τι είπα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ούτε ένα
λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, δεν υπάρχει πρόθεση για κατάθεση άλλης
υπουργικής τροπολογίας και θέλω να σας πω ότι µόλις τελει-
ώσουν οι εισηγητές και συζητήσουµε την αντισυνταγµατικότητα,
δεν θα κάνω την τοποθέτησή µου επί του πυρήνα του νοµοσχε-
δίου, αλλά για τις τροπολογίες αρχικά, έτσι ώστε να έχετε πλήρη
εικόνα αυτών που καταθέσαµε τις προηγούµενες ηµέρες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, αυτό διευκο-

λύνει κάπως την κατάσταση, κύριε Υπουργέ, αλλά δεν θεραπεύει
τη διαχρονική νόσο. Και δεν είναι µόνο τώρα η νόσος αυτή. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση, ο
συνάδελφος κ. Βασίλειος Βιλιάρδος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Έχει δίκιο πάντως ο συνάδελφος. Συνεχώς κατατίθενται πολ-

λές τροπολογίες. Έχουµε κάνει πολλές αναφορές στη Διάσκεψη,
όπου πάντοτε µας λένε ότι είναι η τελευταία φορά, αλλά πάντα
συνεχίζουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως αναφέραµε στην πρώτη
επιτροπή πρόκειται για ένα κάκιστο σχέδιο νόµου. Καµµία ση-
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µαντική τοµή στο πτωχευτικό δίκαιο, ενώ -το χειρότερο!- δροµο-
λογεί επίσηµα το τέλος της προστασίας της πρώτης κατοικίας. 

Όσον αφορά τις θετικές ρυθµίσεις, αυτές είναι απειροελάχι-
στες. Τονίσαµε, δε, πως η χειρότερη στιγµή που µπορεί ένα κρά-
τος να υιοθετήσει έναν νέο πτωχευτικό νόµο, ακόµη κι αν θα ήταν
ιδανικός, είναι όταν η χώρα είναι χρεοκοπηµένη, µε ακόµη χει-
ρότερες προοπτικές για το µέλλον της, όταν τα κόκκινα χρέη του
ιδιωτικού της τοµέα είναι ήδη υπέρογκα, ενώ τα πραγµατικά αυ-
ξάνονται ακόµη περισσότερο από τον θανατηφόρο αποπληθω-
ρισµό της τάξης πλέον του πλην 2,3% το Σεπτέµβρη, στον οποίο
έχει βυθιστεί η Ελλάδα. Μία υπεύθυνη κυβέρνηση θα ασχολούν-
ταν µόνο µε αυτό το πρόβληµα, µε τίποτε άλλο. 

Για να καταλάβουµε τι σηµαίνει ο αποπληθωρισµός, θα επα-
ναλάβουµε πως το πραγµατικό επιτόκιο, αυτό που ενδιαφέρει,
είναι το ονοµαστικό συν τον αποπληθωρισµό ή πλην τον πληθω-
ρισµό. Όταν, λοιπόν, η Ελλάδα δανείζεται µε 1,18% ονοµαστικό
επιτόκιο στα δεκαετή οµόλογα, όπως πρόσφατα, το πραγµατικό
είναι 1,18% συν 2,3%, οπότε 3,48%. 

Για σύγκριση, το δεκαετές οµόλογο της Τουρκίας διαπραγµα-
τευόταν χθες µε 12,97% ονοµαστικό επιτόκιο -όπως θα καταθέ-
σουµε στα Πρακτικά- ενώ ο πληθωρισµός της ήταν 11,75%,
οπότε το πραγµατικό της επιτόκιο είναι 1,19%.

Εποµένως 3,48% πληρώνει η Ελλάδα - µέλος της Ευρωζώνης
και 1,19% η Τουρκία. 

Μπορούµε, λοιπόν, να είµαστε υπερήφανοι, όπως είπε ο
Υπουργός, πόσο µάλλον όταν έξι τρισεκατοµµύρια οµόλογα στην
Ευρωζώνη έχουν αρνητικά επιτόκια;

Όσον αφορά, δε, τις ελληνικές επιχειρήσεις, που δανείζονται
µε µέσο όρο της τάξης του 4,5% -πολύ υψηλότερα οι περισσό-
τερες- οπότε µε πραγµατικό επιτόκιο 6,8%, είναι προφανώς αδύ-
νατο να ανταγωνιστούν τις ξένες, γεγονός που σηµαίνει πως θα
χρεοκοπήσουν υπαγόµενες στο έκτρωµα του νέου πτωχευτικού
νόµου, που θα ψηφίσει σήµερα η Κυβέρνηση, ενώ µόλις ανακοί-
νωσε πως θα το ολοκληρώσει µε την επιτάχυνση των δικαστη-
ρίων για τον νόµο Κατσέλη. Είναι αλήθεια τυχαίο;

Ήταν, πάντως, ενδιαφέρουσα η επιβεβαίωση του Υπουργού
στην επιτροπή σε σχέση µε την καταστροφικότητα των µνηµο-
νίων, που, φυσικά, συνεχίζονται µέσω των κατηγοριών του στο
Κίνηµα Αλλαγής, ότι αυτό τα έφερε στην Ελλάδα, εξοργίζοντας,
προφανώς, τον κ. Λοβέρδο, όπως διαπιστώσαµε προηγουµένως.
Υπάρχει λογική, βέβαια, αφού τα µνηµόνια οδήγησαν τη χώρα
µας στο σηµερινό της κατάντηµα µε το δηµόσιο χρέος της στο
200%, µε αποψιλωµένο τον παραγωγικό της ιστό και µε το κόκ-
κινο ιδιωτικό χρέος στα 233,6 δισεκατοµµύρια ευρώ ή στο 138%
του ΑΕΠ το 2020 µόνο προς το δηµόσιο, χωρίς τις επιβαρύνσεις
-αν προσθέταµε τις επιβαρύνσεις θα ήταν ακόµα 80 δισεκατοµ-
µύρια- στις τράπεζες και στις εισπρακτικές, καθώς, επίσης, στα
ασφαλιστικά ταµεία, ενώ υπάρχουν, βέβαια, οι οργανισµοί -η
ΔΕΗ κ.λπ.- και ένα σωρό άλλα όπου χρωστούν οι Έλληνες.

Θα θέλαµε να του επαναλάβουµε, όµως, ότι η δική του παρά-
ταξη, η Νέα Δηµοκρατία, µε το ΠΑΣΟΚ του κ. Βενιζέλου, όπως
είπε πριν ο Υπουργός, προκάλεσε µία ακόµη µεγαλύτερη κατα-
στροφή, που θα επιβαρύνει όλες τις επόµενες γενιές, µε την υπο-
γραφή του PSI, µέσω του οποίου η Ελλάδα µετατράπηκε σε
εξαθλιωµένη αποικία των δανειστών, της που την κυβερνούν
πλέον µε τα διαδοχικά υποχείρια τους.

Ακόµα χειρότερα, ενώ σε εκείνες τις χώρες που έχουν επιβλη-
θεί στο παρελθόν µνηµόνια µειώνεται το δηµόσιο χρέος και αυ-
ξάνεται, στη θέση του, το ιδιωτικό από τους υψηλότερους
φόρους, από τη µείωση των δαπανών, τον περιορισµό του κοι-
νωνικού κράτους κ.λπ., στην Ελλάδα έχουν εκτοξευθεί στα ύψη,
στην κυριολεξία, και τα δύο σε µοναδικά για την παγκόσµια ιστο-
ρία επίπεδα. 

Όσον αφορά δε τον σεβασµό στη συνέχεια του κράτους που
επικαλείται συνεχώς η Νέα Δηµοκρατία, η οποία κάθε φορά ανα-
φέρεται στην προηγούµενη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ για να αι-
τιολογήσει τα απογοητευτικά νοµοσχέδια και τις θλιβερές
αποφάσεις της, όπως ήταν ασφαλώς η παράδοση έθνους και
µισού κράτους στα Σκόπια, δεν ισχύει, αφού η Ελλάδα διοικείται
από τους δανειστές της που δεν έχουν αλλάξει καθόλου. Αυτός
είναι ο λόγος που το κράτος έχει συνέχεια, κανένας άλλος. 

Συνεχίζοντας, το νοµοσχέδιο ωφελεί κατά κύριο λόγο τις τρά-
πεζες, η καταχρηστικότητα στη συµπεριφορά των οποίων είναι
γνωστή στην πλειοψηφία των πολιτών, ενώ οι διαµαρτυρίες τους
είναι παραπλανητικές, για τα µάτια του κόσµου. Δεν προκύπτει
πουθενά υποχρέωση του πιστωτή, που αιτείται την πτώχευση του
οφειλέτη να αποδείξει το νόµιµο, το βάσιµο και το ορθό του
ποσού της απαίτησής του, ενώ είναι γνωστό πως οι τράπεζες
υπονοµεύουν στην πράξη κάθε διαδικασία εξωδικαστικής διευ-
θέτησης. Εκτός αυτού, το παρόν σχέδιο νόµου θεωρεί συλλή-
βδην κάθε οφειλέτη ως κακόπιστο και κακοπληρωτή, ενώ σωστή
κάθε αξίωση που προβάλλει ο οποιοσδήποτε δανειστής. 

Ως γενική παρατήρηση τώρα, δεν βλέπουµε καµµία ρύθµιση
µιας πραγµατικής δεύτερης ευκαιρίας των οφειλετών, όπως θα
ήταν το σβήσιµό τους από τον «ΤΕΙΡΕΣΙΑ». Αντίθετα, διαπιστώ-
νεται η ενίσχυση των αποκλεισµών µε το νέο µητρώο αφερεγ-
γυότητας που προωθείται.

Το χειρότερο σηµείο του πάντως είναι το δεύτερο µέρος του
τρίτου βιβλίου, το οποίο είναι πραγµατικά εξοργιστικό τόσο για
τους πολίτες όσο και για οποιαδήποτε ευνοµούµενη πολιτεία, όχι
µόνο επειδή καταργεί ουσιαστικά την προστασία της κύριας κα-
τοικίας των οφειλετών, αλλά επιπλέον λόγω του ότι οι περιουσίες
τους θα διαχειρίζονται από ένα νοµικό πρόσωπο του ιδιωτικού
τοµέα, από το οποίο θα το νοικιάζουν και θα µπορούν να το επα-
ναγοράζουν.

Εάν µάλιστα γίνει κάποιο θαύµα και έχουν τα χρήµατα για την
επαναγορά, θα πρέπει να πληρώσουν και τα υπόλοιπα οφειλό-
µενα µισθώµατα της δεκαετούς σύµβασης µίσθωσης. Το άρθρο
17 του Συντάγµατος περί προστασίας της ιδιοκτησίας και το
άρθρο 25 περί του κοινωνικού κράτους δικαίου και της προστα-
σίας των θεµελιωδών ανθρωπίνων δικαιωµάτων δεν ενδιαφέρουν
προφανώς καθόλου την Κυβέρνηση, εκτός εάν θεωρεί πως η
κύρια κατοικία δεν εντάσσεται σε αυτά. 

Σε κάθε περίπτωση, παρά το γεγονός ότι διαφηµίζεται από την
Κυβέρνηση και από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ως δεύτερη
ευκαιρία, δεν πρόκειται δυστυχώς για κάτι τέτοιο. Είναι δηλαδή
σκόπιµα παραπλανητική η περιγραφή του. Εν προκειµένω, ο
όρος «δεύτερη ευκαιρία» µπορεί να χρησιµοποιηθεί µόνο για τις
τράπεζες, οι οποίες θα ωφεληθούν από το πρόγραµµα επιδότη-
σης του νοµοσχεδίου και όχι µόνο, συνεχίζοντας να επιβαρύνουν
τους φορολογούµενους, όπως όλα τα τελευταία χρόνια. Μας
έχουν κοστίσει τεράστια ποσά οι τράπεζες.

Συνεχίζοντας, η διαφορά του νέου νοµοσχεδίου είναι ότι εισά-
γει την έννοια της χρεοκοπίας για φυσικά πρόσωπα, ενώ µέχρι
σήµερα χρεοκοπούσαν µόνο οι επιχειρήσεις και οι έµποροι. Τους
προσφέρεται δε η δυνατότητα να παραχωρήσουν όλα τους τα
περιουσιακά στοιχεία, έτσι ώστε να απαλλαγούν από τα χρέη
τους, ενώ σε κάποιους άλλους επιτρέπει πάνω από έναν κόφτη
εισοδηµάτων, όπως αναφέρεται χαρακτηριστικά στα άρθρα 178
και 92, να έχουν µια ορισµένη προστασία όταν πραγµατοποιούν
συγκεκριµένες πληρωµές. 

Όσον αφορά τις επιχειρήσεις, υιοθετούνται κάποιες τροποποι-
ήσεις στην υπάρχουσα διαδικασία, όπως το ότι απαιτείται πλέον
η συναίνεση του 50% της κάθε κατηγορίας πιστωτών από 60%
που ήταν στο παρελθόν. 

Αλήθεια, η Νέα Δηµοκρατία µε χρέη ύψους 321 εκατοµµυρίων
ευρώ το 2019 σύµφωνα µε τον ισολογισµό της που θα καταθέ-
σουµε στα Πρακτικά, αυξηµένα κατά 30 εκατοµµύρια ευρώ από
το 2018 και µε µεγάλες ζηµιές, θα υπαχθεί στον νέο νόµο για να
προστατευτεί από τους πιστωτές της ή µήπως γιατί τα κόµµατα
δεν ισχύει ό,τι ισχύει για τους κοινούς θνητούς, επειδή είναι σε
θέση να ρυθµίζουν σκανδαλωδώς τα χρέη τους µε τους πιστω-
τές; Έναντι ποιων εγγυήσεων, αλήθεια, παρέχεται αυτό το τρα-
πεζικό δάνειο στη Νέα Δηµοκρατία; 

Περαιτέρω, τα βασικά σηµεία του νοµοσχεδίου είναι τα εξής: 
Πρώτον, στο πρώτο βιβλίο και στα άρθρα 1 έως 74 το πρώτο

µέρος αναφέρεται στην πρόληψη της αφερεγγυότητας, µε τη
δηµιουργία ενός µηχανισµού προειδοποίησης που σε κάποιο
βαθµό µοιάζει µε την πιστωτική επίδοση, µε το credit score δη-
λαδή των Ηνωµένων Πολιτειών, µε αυξηµένη δηµοσιότητα όµως,
µε ανοικτά και προσβάσιµα ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα, έν-
δικα βοηθήµατα, µέσα και δικαστικές αποφάσεις. Προφανώς,
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δροµολογείται για να πιεστούν µέσω του στιγµατισµού τους οι
οφειλέτες.

Ασφαλώς λοιπόν δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε µε κάτι τέ-
τοιο, πόσο µάλλον όταν θα υπάρχει και ανταλλαγή πληροφοριών
µε άλλους φορείς, όπως φαίνεται από το άρθρο 214. Τουλάχι-
στον στις Ηνωµένες Πολιτείες απαιτείται έγκριση του φυσικού
προσώπου για την παροχή των στοιχείων πιστοληπτικής επίδο-
σης, το credit score, όπως όταν αφορά την πρόσληψή του, ενώ
έχει απαγορευτεί το να ζητείται στις προσλήψεις από το 2016,
για να µην υπάρχει προκατάληψη όσον αφορά τους οικονοµικά
αδύναµους και χρεοκοπηµένους που µετά την κρίση του 2008
αυξήθηκαν και οδηγούνται στο περιθώριο, όπως άλλωστε και
πάρα πολλοί από εµάς τους Έλληνες. 

Το δεύτερο µέρος αναφέρεται στην πρόληψη της ανέχειας
µέσα από διαδικασίες εξωδικαστικού διακανονισµού µε την έγ-
κριση του δηµοσίου και των ταµείων, την προπτωχευτική διαδι-
κασία εξυγίανσης και το µητρώο των εµπειρογνωµόνων. Στην
εξυγίανση συµπεριλαµβάνεται επιδότηση των δόσεων, για την
οποία το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους προϋπολογίζει δηµο-
σιονοµικό κόστος 100 εκατοµµυρίων ευρώ ετήσια για την πε-
ρίοδο 2021 έως 2025, δηλαδή συνολικά 500 εκατοµµύρια ευρώ,
οπότε υποθέτουµε πως θα συµπεριληφθούν σαράντα χιλιάδες
έως πενήντα πέντε χιλιάδες νοικοκυριά, έναντι των περίπου δια-
κοσίων χιλιάδων του νόµου Κατσέλη. 

Δεύτερον, στο δεύτερο βιβλίο και στα άρθρα 75 έως 211, το
πρώτο έως το πέµπτο µέρος αναφέρονται στην κήρυξη της πτώ-
χευσης, τις προϋποθέσεις, τη διαδικασία της δίκης, τις συνέπειες
για τους οφειλέτες και την εκποίηση της περιουσίας. Σηµαντικό
είναι εδώ το ότι δεν προστατεύεται η πρώτη κατοικία, εκτός κά-
ποιων ευάλωτων οµάδων µε εισόδηµα κάτω από την επιδότηση.
Στην ουσία, πρόκειται για ένα καθεστώς ανάλογο µε αυτό που
ισχύει σήµερα για τις ρυθµίσεις των κόκκινων δανείων, όπου ο
αριθµός των προστατευόµενων µειώνεται συνεχώς παρά το ότι
η Ελλάδα βαδίζει από το κακό στο χειρότερο.

Το έκτο µέρος καλύπτει τις πτωχεύσεις µικρού αντικειµένου.
Το έβδοµο την περαίωση της πτώχευσης, ενώ το όγδοο απαλλα-
γές και οφειλές από δόλο, καθώς επίσης από αµέλεια για ψευδή
στοιχεία. Τα υπόλοιπα µέρη του είναι διαδικαστικές διατάξεις. 

Στο τρίτο βιβλίο και στα άρθρα 221 έως 226 περιλαµβάνεται η
παρακολούθηση και η συλλογή των στοιχείων αφερεγγυότητας,
καθώς επίσης οι ευάλωτοι οφειλέτες, όπου δίνεται η δυνατότητα
µεταβίβασης του ιδιοκτησιακού δικαιώµατος και της καταβολής
µισθώµατος σε φορέα απόκτησης και επαναµίσθωσης, µε τη δυ-
νατότητα αγοράς στη δωδεκαετία κάτω από αόριστες όµως συν-
θήκες και ποσά. 

Στο τέταρτο βιβλίο και στα άρθρα 227 έως 262 αναφέρονται
ρυθµίσεις για τους διαχειριστές αφερεγγυότητας όσον αφορά
την πιστοποίηση, το πειθαρχικό δίκαιο και την ευθύνη τους.

Στο πέµπτο και τελευταίο βιβλίο στα άρθρα 263 έως 270 -πάρα
πολλά τα άρθρα- υπάρχουν οι µεταβατικές και µη συναφείς δια-
τάξεις του Υπουργείου. Οι γενικότερες παρατηρήσεις µας ήταν
οι εξής: 

Πρώτον, ο βασικός σκοπός του νοµοσχεδίου είναι να ικανοποι-
ήσει τις τράπεζες, ακόµη και εις βάρος του δηµοσίου ή των
ασφαλιστικών ταµείων. Δεύτερον, δεν αναφέρεται καθόλου στις
αιτίες, που δηµιούργησαν την ανάγκη ενός νέου πτωχευτικού
νόµου, όπως είναι τα ανεξέλεγκτα υπέρογκα δάνεια των τραπε-
ζών, απλά και µόνο για να εισπράττουν προµήθειες τα στελέχη
τους. Τιµωρείτε µόνο τα θύµατα της χρεοκοπίας, του κράτους,
τους πολίτες και όχι τους θύτες, όπως είναι οι µέχρι σήµερα κυ-
βερνήσεις τους. Τρίτον, δεν εξαλείφει τα γραφειοκρατικά εµπό-
δια, που αποτέλεσαν το κρίσιµο σηµείο αποτυχίας των
προηγούµενων προσπαθειών, ενώ δεν αναφέρεται στην απαραί-
τητη δηµιουργία µηχανισµών άντλησης στοιχείων µε τη συµµε-
τοχή του οφειλέτη. 

Τέταρτον, δεν προβλέπονται ρήτρες ασφαλείας για τους συ-
νοφειλέτες. 

Πέµπτον, δεν υπάρχουν δικλίδες ασφαλείας για τους λεγόµε-
νους στρατηγικούς κακοπληρωτές, αν και είναι ελάχιστοι, χρη-
σιµοποιούµενοι για να δικαιολογούνται τα όποια άδικα µέτρα
λαµβάνονται. 

Έκτον, δεν υπάρχει µέριµνα για τις επιχειρήσεις που θα υπαχ-
θούν, έτσι ώστε να αποκτήσουν πρόσβαση ξανά στο τραπεζικό
σύστηµα. 

Έβδοµον, δεν προβλέπεται τίποτα για τις κλειστές επιχειρή-
σεις σε αδράνεια, αν και προβλήθηκε ως το νοµοσχέδιο που θα
έβαζε τέλος στις επιχειρήσεις-ζόµπι που αυξάνονται συνεχώς,
δυστυχώς, στην Ελλάδα. 

Όγδοον, δεν υπάρχει πρόβλεψη για την επαναφορά της ρύθ-
µισης των εκατόν είκοσι δόσεων σε όλους, όπως θα έπρεπε. Η
αιτιολογία περί της κουλτούρας πληρωµών είναι αστεία, αφού
το 2012 - 2013 τα χρέη προς το δηµόσιο ήταν λιγότερα από 40
δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ εκτινάχθηκαν έκτοτε, από το 2013,
στα 105 δισεκατοµµύρια ευρώ. Προφανώς, πρόκειται για πραγ-
µατική αδυναµία πληρωµής, ενώ η δυνατότητα που δόθηκε στις
τράπεζες µε τις ανακεφαλαιοποιήσεις δεν δόθηκε ποτέ στους
πολίτες και στις επιχειρήσεις. 

Ένατο και τελευταίο, ευνοεί σκανδαλωδώς τους υπερδανει-
σµένους χωρίς εξασφαλίσεις, επειδή οι τράπεζες, που θα έχουν
τον πρώτο και τον τελευταίο λόγο σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο,
θα συναινούν µόνο σε αυτούς, ενώ θα απορρίπτουν τους δανει-
ολήπτες µε επαρκή περιουσία, αφού από αυτούς µόνο θα µπο-
ρούν να πάρουν χρήµατα. 

Θα θέλαµε να αναφερθούµε σε ορισµένα άρθρα, αν και αναλύ-
σαµε όλα τα σηµαντικά στις Επιτροπές, αλλά δεν υπάρχει χρόνος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βιλιάρδο, ολο-
κληρώστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σε κάθε περίπτωση, φυσικά θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο,

ενώ έχουµε καταθέσει λεπτοµερή ένσταση αντισυνταγµατικότη-
τας για πολλά άρθρα του, θεωρώντας το δική µας υποχρέωσή
απέναντι στους Έλληνες. 

Αλήθεια, ο ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής το θεωρούν συνταγ-
µατικό; Είµαστε πολύ περίεργοι µετά τις γεµάτες κατηγορίες ει-
σηγήσεις τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα κλείσουµε µε τον

κ. Κρίτωνα Αρσένη. 
Θέλω να σας προτείνω -επειδή κάναµε µια πρόχειρη άθροιση,

προκειµένου να τελειώσουµε γύρω στις 2.00’ µετά τα µεσάνυ-
χτα- να µειωθούν οι χρόνοι σας ως εξής: Στους Υπουργούς θα
πάει δεκαπέντε λεπτά, στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους
δέκα λεπτά και στους οµιλητές πέντε λεπτά, διότι είστε εγγε-
γραµµένοι ενενήντα έξι, για να µπορέσετε να µιλήσετε όλοι. Αυτή
είναι η πρόταση. 

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Βουλεύτριες και Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, πρόκειται για ένα

παγκοσµίως πρωτόγνωρο πλιάτσικο αυτό που νοµοθετείτε σή-
µερα. Στόχος της Κυβέρνησης είναι να χάσουν όλοι οι πολίτες
τα σπίτια τους, µε εξαίρεση όποιον έχει εισόδηµα κάτω από
7.000 ευρώ, όπου αυτές οι κατηγορίες των πολιτών µας θα µέ-
νουν στο σπίτι τους χωρίς πλέον να τους ανήκει και για όσο µπο-
ρούν να πληρώσουν το ενοίκιο. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο-deal µε συγκεκριµένα συµφέροντα για
εταιρείες, που θα ρευστοποιήσουν όλα τα νοικοκυριά, καθώς το
νοµοσχέδιο αφορά όποιον έχει δάνειο ή πάρει δάνειο άνω των
30.000 ευρώ, όποιον εγγυηθεί τέτοιο δάνειο, όποιον κληρονοµή-
σει δανειολήπτη, δηλαδή όλους µας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Έξι βήµατα για το πώς η Κυβέρνηση σχεδιάζει να χάσουµε
όλοι τα σπίτια µας: Αφού λάβουµε την έγκαιρη προειδοποίηση
για τον κίνδυνο χρεοκοπίας και τρέξουµε να κάνουµε την αίτηση
ηλεκτρονικής πλατφόρµας για την εξωδικαστική ρύθµιση οφει-
λών, για να ρυθµίσουµε τα χρέη µας, να προλάβουµε το κακό,
µε αυτή την αίτηση οι τράπεζες ενηµερώνονται για όλα τα ενή-
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µερα στοιχεία µας και οι υπόλοιποι δανειστές, ενώ παράλληλα
επιτρέπεται οι πιστωτές να συνεννοούνται µεταξύ τους και ενώ
συνεννοούνται δεν έχουν καµµία υποχρέωση ούτε να απαντή-
σουν στη δικιά µας αίτηση διακανονισµού ούτε να κάνουν δική
τους πρόταση. Οπότε µένουν µε τα δικά µας στοιχεία, µένουν µε
την ικανότητα να συνεννοηθούν µεταξύ τους και να καταθέσουν
όλοι µαζί ή ο κάθε ένας ξεχωριστά αίτηση για την πτώχευση µέσα
από την ηλεκτρονική πλατφόρµα. Ξεκινάει η διαδικασία πτώχευ-
σής µας και δήµευσης της περιουσίας µας χωρίς να έχουµε στην
ουσία δυνατότητα να κάνουµε το παραµικρό, ούτε καν πτωχευ-
τική ανακοπή, εφόσον είναι πάνω από ένας οι πιστωτές. Οπότε
ρευστοποιείται η περιουσία µας για την ικανοποίηση των δανει-
στών και ορίζεται από τους δανειστές, από τις τράπεζες, ο σύν-
δικος, ο διαχειριστής, αυτός που θα ορίσει τις διαδικασίες όπου
θα γίνουν οι πλειστηριασµοί των ακινήτων. Είναι ένα µοντέλο που
δεν υπάρχει πουθενά αλλού στον κόσµο παρά µόνο στην Ουγ-
γαρία του κ. Ορµπάν.

Ζήτησα επανειληµµένα από τον Υπουργό στις επιτροπές να
µας εξηγήσει ποια είναι η χώρα πρότυπο αυτού του νοµοσχε-
δίου. Ποτέ δεν είχε µια απάντηση. Μόνο στην Ουγγαρία του κ.
Ορµπάν υπάρχει αυτό το φαινόµενο. 

Τώρα αν είσαι, βέβαια, ευάλωτος δανειολήπτης, δηλαδή, έχεις
εισόδηµα κάτω των 7.000 ευρώ µπορείς να νοικιάσεις το σπίτι
σου και αφού περάσουν δώδεκα χρόνια να το ξαναγοράσεις
στην εµπορική του αξία, από το µηδέν, ακόµα και αν έχεις πλη-
ρώσει το 95% του δανείου σου. Όλα αυτά χάνονται. Επίσης, χά-
νονται τα δώδεκα χρόνια ενοίκια που θα δώσεις. Θα αγοράσεις
το σπίτι σου από το µηδέν. Αυτό αν ανήκεις µόνο σε αυτή την κα-
τηγορία, αλλιώς δεν θα το αγοράσεις καν. 

Δεν φτάνει ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο οδηγείτε σε de facto
χρεοκοπία τα νοικοκυριά, αλλά εντάσσετε την έννοια της χρεο-
κοπίας σε όλους µας, σαν να είµαστε εταιρείες. Έχετε το θράσος
να επικαλείστε ότι προστατεύετε και την πρώτη κατοικία. Τολµή-
στε να είστε ειλικρινείς. Τολµήστε και πείτε δηµόσια ότι ο στόχος
σας είναι η ρευστοποίηση.

Οι δυο πυλώνες αυτού του νοµοσχεδίου είναι ότι από τη µία
οι πολίτες χάνουν το σπίτι τους, χρεοκοπούν χωρίς να έχουν πλη-
ροφορηθεί, παρά µόνο όταν έχουν δροµολογηθεί πλέον οι εξε-
λίξεις και όταν δεν έχουν δυνατότητα αντίδρασης και το δεύτερο,
οι τράπεζες ορίζουν τους διαχειριστές της πτωχευµένης περιου-
σίας νοικοκυριών και εταιρειών και µάλιστα, όχι µόνο τους ορί-
ζουν, ενώ ως τώρα τους όριζε στην πράξη το δικαστήριο από
µόνο του, αλλά αυτοί δεν θα είναι µόνο οι πιστοποιηµένοι επαγ-
γελµατίες, µπορεί να είναι δικηγορικές εταιρείες, συµβουλευτι-
κές εταιρείες, νοµικές, θυγατρικές των τραπεζών.

Εντυπωσιάζει δε ότι αν ένα ακίνητο µπει σε πλειστηριασµό και
για τρεις συνεχόµενες προσπάθειες πλειστηριασµού δεν βρεθεί
ενδιαφερόµενος, κριθεί άκαρπος ο πλειστηριασµός, δηµεύεται
το ακίνητο αυτό, περνάει στο δηµόσιο χωρίς καµµία αποζηµίωση
του ιδιοκτήτη, χωρίς καµµία αποµείωση του χρέους, κάτι το
οποίο είναι προδήλως αντισυνταγµατικό, γιατί το Σύνταγµα ορίζει
ότι κανείς δεν µπορεί να στερείται την ιδιοκτησία του παρά µόνο
για λόγους δηµόσιας ωφέλειας και όταν έχει προηγηθεί η έγ-
καιρη αποζηµίωση για την απώλειά της. 

Εσείς το δηµεύετε τιµωρητικά -γιατί δεν βγάζει κανένα άλλο
νόηµα- σε απειλή του ιδιοκτήτη προκειµένου να τον ωθήσετε να
κάνει την διαδικασία διακανονισµού, να δώσει τα στοιχεία στους
δανειολήπτες, να ξεκινήσει η διαδικασία δήµευσης της περιου-
σίας του. Αυτό το κάνετε για να τον πανικοβάλετε και αφού τον
πανικοβάλετε δεν του δίνετε ούτε κάποια αποζηµίωση, ούτε απο-
µείωση της οφειλής του.

Το µεγάλο ερώτηµα, βέβαια, είναι και για τον ΣΥΡΙΖΑ και την
υπόλοιπη αντιπολίτευση: Συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, µαλώνετε µε
τη Νέα Δηµοκρατία για αυτό το νοµοσχέδιο και δικαίως. Θα µας
πείτε, όµως, αλήθεια, αν ξαναγίνετε κυβέρνηση, θα καταργήσετε
αυτόν τον νόµο ή θα τον ανεχτεί µε δυσθυµία, όπως κάνατε για
τόσα άλλα; 

Και µου κάνει µεγάλη εντύπωση ότι αυτό το ερώτηµα το απεύ-
θυνα και στην επιτροπή και δεν απαντήθηκε. Αν απλά σχεδιάζετε
να το ανεχτείτε µε δυσθυµία, τότε δεν µπορώ να διακρίνω τη δια-
φορά σας. 

Νοµοσχέδιο δεύτερης ευκαιρίας, λέει η Κυβέρνηση. Για ποιον,
είναι το ερώτηµα. Σε ποιον δίνετε ευκαιρία; Αυτό είναι νοµοσχέ-
διο ευκαιρίας πλιάτσικου της κοινωνίας από τις εταιρείες. Είναι
σαν να δεχόµαστε επιδροµή πειρατών στη χώρα. 

Ακόµα και το γεγονός ότι επιτρέπετε σε κάποιους πολίτες µε
εισόδηµα κάτω των 7.000 ευρώ να µείνουν στα σπίτια τους που
θα τα χάσουν ως ιδιοκτησία, αλλά θα µένουν και θα πληρώνουν
ενοίκιο το κάνετε για να πετάξετε ψίχουλα εφησυχασµού. Εξυ-
πηρετείτε εταιρείες και κάνετε επικοινωνιακή διαχείριση στους
πολίτες και την κοινωνία. Αυτή είναι η ακτινογραφία σας. Όµως,
ποτέ δεν ήταν τόσο ξεκάθαρη η εικόνα όσο σε αυτό το νοµοσχέ-
διο.

Καλώ από αυτό το Βήµα τους πολίτες να είναι σε επαγρύ-
πνηση, να ενηµερώνονται γιατί, δυστυχώς, παρ’ όλο που αυτό το
νοµοσχέδιο είναι χειρότερο από τα µνηµόνια δεν έχει υπάρξει
ενηµέρωση από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Ακόµα και η ενη-
µέρωση σήµερα έχει γίνει ατοµική ευθύνη. 

Ανεξαρτήτως επικοινωνιακών σχεδιασµών το νοµοσχέδιο αυτό
τελικά θα είναι αυτό που θα ρίξει την Κυβέρνηση. Δεν σας ενδια-
φέρει, όµως, γιατί οι εξυπηρετήσεις θα έχουν γίνει ενώ οι επό-
µενες κυβερνήσεις πιθανότατα να τις ανεχτούν µε δυσθυµία και
να τις συνεχίσουν.

Καλώ την Κυβέρνηση να αποσύρει αυτό το νοµοσχέδιο τώρα.
Καλώ την Αντιπολίτευση να δεσµευτεί ότι θα το καταργήσει σε
περίπτωση που γίνει κυβέρνηση. Και δεσµευόµαστε, ως ΜέΡΑ25,
από την πλευρά µας να το καταργήσουµε οποτεδήποτε µας
δοθεί αυτή η ευκαιρία. 

Εµείς, ως ΜέΡΑ25, έχουµε φέρει ήδη τη νοµοθετική πρόταση
για τη θεσµοθέτηση ενός δηµοσίου φορέα διαχείρισης του ιδιω-
τικού χρέους όπου µεταφέρονται όλα τα κόκκινα δάνεια, το πά-
γωµα κάθε πλειστηριασµού, τη δυνατότητα χωρίς να χάνουν την
ιδιοκτησία τους οι πολίτες να συνεχίζουν να χρησιµοποιούν τα
ακίνητά τους, για τα οποία θα έχουν παγώσει οι τόκοι και τα κε-
φάλαια αποπληρωµής και να πληρώνουν ένα, ναι, ενοίκιο µε κοι-
νωνικά κριτήρια έναντι του δανείου, που έχουν και όχι έναντι του
κενού. Και όταν αποκατασταθεί η αγορά ακινήτων στο ύψος που
είχε όταν είχε συµφωνηθεί και υπογραφεί το δάνειο, όταν έχει
αποκατασταθεί η οικονοµία δηλαδή, τότε να µπορούνε είτε να
αποπληρώσουν το δάνειο είτε να πουλήσουν το σπίτι να αποπλη-
ρώσουν το δάνειο και να πάρουν το υπόλοιπο από τα χρήµατα
του σπιτιού που τους ανήκουν δικαιωµατικά χωρίς δεσµεύσεις,
χωρίς εκβιασµούς, µε δηµοκρατικό έλεγχο. 

Σας καλούµε να κινηθείτε σε αυτή την κατεύθυνση. Σας κα-
λούµε να αποσύρετε τώρα αυτό το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Αρσένη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν προβληθεί αντιρρήσεις
συνταγµατικότητας και ζητείται να αποφανθεί η Βουλή. Θα εφαρ-
µόσουµε το άρθρο 100 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής. Η ένσταση αντισυνταγµατικότητας για τα συγκεκριµένα
άρθρα, που έχουν προταθεί είναι από την Ελληνική Λύση και το
ΜέΡΑ25.

Οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ή οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι και οι αρµόδιοι Υπουργοί έχουν δικαίωµα
ο καθένας για πέντε λεπτά να µιλήσουν. Όσον αφορά την Ελλη-
νική Λύση ο αντιλέγων έχει δηλώσει θα είναι ο κ. Χήτας και στη
συνέχεια από το ΜέΡΑ25 θα είναι η κ. Αδαµοπούλου.

Κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε καταθέσει εδώ και πολλή ώρα την αίτηση αντισυνταγ-

µατικότητας γι’ αυτόν τον λόγο θα είµαι σύντοµος, σεβόµενος
τη δύσκολη πορεία, που έχουµε σήµερα. 

Πριν από εσάς, ο προηγούµενος Πρόεδρος, είπε ότι θυµίζει
εποχές 2015. Εγώ θα πω ότι σήµερα η Αίθουσα –αν και δεν ήµα-
σταν εµείς µέσα- θυµίζει εποχές µνηµονίου τόσο ως προς το πλά-
τος των συζητήσεων όσο και ως προς το αισχρό περιεχόµενο της
συζήτησης. Γιατί αυτό το νοµοσχέδιο σήµερα θυµίζει εκείνες τις
αλήστου µνήµης εποχές. 

Φέρνει προς ψήφιση η Κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε, ένα κατά-
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πτυστο νοµοσχέδιο το οποίο είναι προφανές ότι το έχουν συντά-
ξει οι τράπεζες. Και το οποίο αντί να δίνει -γιατί αυτή είναι η έν-
νοια- µια δεύτερη ευκαιρία, αυτό ζητάµε, στο υπερχρεωµένο
νοικοκυριό, στα νοικοκυριά µας τα οποία πνέουν τα λοίσθια,
εσείς τι κάνετε; Δίνετε µια δεύτερη ευκαιρία στις τράπεζες, δί-
νετε µια δεύτερη ευκαιρία στα funds για να πάρουν τα λεφτά
τους και να πάρουν τα σπίτια του κόσµου.

Βιάζεστε, κύριε Υπουργέ, να πάρετε τα σπίτια των Ελλήνων.
Γιατί σήµερα εδώ πρέπει να ακουστεί η αλήθεια. Και η αλήθεια
είναι ότι η Κυβέρνηση βιάζεται να βάλει χέρι στα σπίτια των Ελ-
λήνων. Καταργείτε ουσιαστικά σήµερα, και αυτό πρέπει να ακου-
στεί από άκρη σε άκρη, την προστασία της πρώτης κατοικίας και
αυτό, κύριε Πρόεδρε, είναι ενάντια στο Σύνταγµα. Η κατάργηση
προστασίας της πρώτης κατοικίας είναι ενάντια στο Σύνταγµα. 

Και πότε επιλέγει η Κυβέρνηση να το κάνει αυτό; Εδώ είναι
πραγµατικά το φρικιαστικό της υπόθεσης. Πότε; Την ώρα που οι
Τούρκοι βρίσκονται ante portas εσείς επιλέγετε να διαλύσετε τη
συνοχή της ελληνικής κοινωνίας, παίρνοντας τα σπίτια του κό-
σµου. Την ώρα που οι Ελληνίδες και οι Έλληνες υποφέρουν µε
την ιστορία του κορωνοϊού, την ανεργία, τις κλειστές επιχειρή-
σεις, τη χρεοκοπία εσείς πάτε να τους πάρετε και το σπίτι.

Διαφηµίζετε και αυτό απαιτεί περίσσιο θράσος από τη δική
σας πλευρά ότι το νοµοσχέδιο θα απαλλάξει, λέτε, τον µικρό
οφειλέτη ενώ στην ουσία τι κάνει; Απαλλάσσει τους στρατηγι-
κούς κακοπληρωτές. 

Δεν θα µπω σε όλα τα άρθρα που επικαλούµαστε, θα µείνω σε
δύο-τρία συγκεκριµένα. Άλλωστε, όπως είπα, κύριε Πρόεδρε, δεν
θυµάµαι να έχει ξαναγίνει στην Αίθουσα αυτή να συζητείται αί-
τηση αντισυνταγµατικότητας µετά από δύο ώρες. Άρα στις δύο
ώρες αυτές οι συνάδελφοι είχαν την ευκαιρία όχι µόνο να διαβά-
σουν την αίτησή µας, αλλά να την αποστηθίσουν κιόλας. Δεν έχει
ξαναγίνει αυτό, µπαγιάτικη αίτηση αντισυνταγµατικότητας. 

Άρθρο 4 παράγραφοι 1, 2 και 5 παραβιάζει, κύριε Πρόεδρε,
την αρχή της ισότητας ξεκάθαρα διότι εξισώνει το νοµοσχέδιο
αυτό τον έµπορο µε τον µισθωτό και τον συνταξιούχο και τον ερ-
γοδότη µε τον εργαζόµενο. Αυτό κάνει. Ενώ η κάθε κατηγορία
έχει διαφορετική και νοµική και φορολογική αντιµετώπιση. Άλλη
αντιµετώπιση έχει ο έµπορος, άλλη ο υπάλληλος, άλλη ο συντα-
ξιούχος και πάει λέγοντας. 

Και θα πάω στο άρθρο 22, κύριε Πρόεδρε, παράγραφος 1 στο
εδάφιο Α. Τι λέει, για να καταλάβει ο κόσµος; «Η εργασία», το
Σύνταγµα το λέει αυτό, «αποτελεί δικαίωµα, προστατεύεται από
το κράτος, που µεριµνά για τη δηµιουργία συνθηκών απασχόλη-
σης όλων των πολιτών και για την ηθική και υλική εξύψωση του
εργαζόµενου αγροτικού και αστικού πληθυσµού». 

Η πιο πάνω, λοιπόν, διάταξη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
του νοµοσχεδίου αντίκειται στην ισχύουσα συνταγµατική διάταξη
καθόσον εδώ το κράτος, κύριε Πρόεδρε, όχι µόνο δεν µεριµνά
για την ηθική και κυρίως την υλική εξύψωση του εργαζόµενου,
αλλά την ίδια ώρα το αντίθετο πετυχαίνει, δηλαδή φαλκιδεύει τα
νόµιµα δικαιώµατα του εργαζόµενου υπέρ των πιστωτών και ει-
δικά των τραπεζών. Του παίρνετε και το βόδι, µε λίγα λόγια.

Και µία αναφορά ακόµη στο άρθρο 21 παράγραφοι 1 και 4 του
Συντάγµατος θα κάνω, κύριε Πρόεδρε. Τι λέει; Ακούστε λίγο, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, και πραγµατικά πηγαίνετε το βράδυ,
το ξηµέρωµα να ψηφίσετε «ναι» σε αυτό το κατάπτυστο νοµοσχέ-
διο. Τι λέει το Σύνταγµα; Ότι «η οικογένεια ως θεµέλιο της συντή-
ρησης και προαγωγής του έθνους καθώς και ο γάµος, η
µητρότητα, η παιδική ηλικία τελούν υπό την προστασία του κρά-
τους.

Το κράτος µεριµνά για τη διασφάλιση συνθηκών αξιοπρεπούς
διαβίωσης όλων των πολιτών µέσω ενός συστήµατος ελάχιστου
εγγυηµένου εισοδήµατος, όπως ο νόµος ορίζει.» 

Και η παράγραφος 4 λέει: «Η απόκτηση κατοικίας από αυτούς
που τη στερούνται ή που στεγάζονται ανεπαρκώς αποτελεί αντι-
κείµενο ειδικής φροντίδας του κράτους». Εδώ όχι µόνο δεν µε-
ριµνά το κράτος να βρει στέγη γι’ αυτούς που δεν έχουν, αλλά
παίρνει και τη στέγη αυτών που έχουν! Εδώ είναι το εξωφρενικό.

Ακούστε, κύριε Υπουργέ. Δεν τρέφουµε αυταπάτες. Είµαστε
σίγουροι ότι θα βρείτε τρόπο να τα αντικρούσετε όλα αυτά. Εµείς
το κάναµε, γιατί έχουµε ηθική υποχρέωση απέναντι στην Ελλη-

νίδα και στον Έλληνα. Άλλωστε, ειδικεύεστε στην Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας µε ευκολία να βαφτίζετε το κρέας ψάρι. Δεν
θα βρείτε τρόπο τώρα να αντικρούσετε τα επιχειρήµατά µας;
Είναι κάτι παραπάνω από βέβαιο. 

Πραγµατικά, το Σύνταγµα από την εποχή των µνηµονίων τη δε-
καετία αυτή αλλά και τώρα, τον ενάµιση χρόνο αυτόν, έχει γίνει
«ακορντεόν», κύριε Πρόεδρε. Το έχουµε παραβιάσει δεκάδες
φορές. «Ακορντεόν»! Όπως θέλει η κάθε κυβέρνηση που νοµο-
θετεί, το κάνει. Το τεντώνει, το ξεχειλώνει, το παραβιάζει. Γι’ αυτό
έχουµε και τόσες αποφάσεις από το Συµβούλιο της Επικρατείας. 

Και κλείνω µε αυτό. Μόνιµη πάγια θέση της Ελληνικής Λύσης,
την οποία τονίσαµε και στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος,
όπου βρήκαµε κλειστά αυτιά και γυρισµένες πλάτες -και το λέµε
κάθε φορά που έρχεται αίτηση αντισυνταγµατικότητας στη
Βουλή- είναι ότι, εάν υπήρχε συνταγµατικό δικαστήριο, δεν θα
συζητούσαµε σήµερα όλα αυτά και δεν θα µπορούσατε, κύριε
Υπουργέ, να φέρετε αυτό το έκτρωµα σήµερα εδώ, την ταφό-
πλακα των Ελλήνων στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει
τώρα από το ΜέΡΑ25 η κ. Αδαµοπούλου.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καταθέτουµε ένσταση αντισυνταγµατικότητας του άρθρου

164 παράγραφος 4 και του άρθρου 263 παράγραφος 2, που έχει
αναδροµική ισχύ. Θεωρούµε ότι οι συγκεκριµένες διατάξεις προ-
σβάλλουν το δικαίωµα προστασίας της ιδιοκτησίας του άρθρου
17 του Συντάγµατος, το δικαίωµα επαρκούς στέγασης του άρ-
θρου 21 παράγραφος 4 του Συντάγµατος και το δικαίωµα της
ίσης µεταχείρισης. Ειδικότερα, το άρθρο 164 παράγραφος 4
προβλέπει ότι σε περίπτωση που δεν επιτευχθεί µεταβίβαση του
πράγµατος µέσα σε εκατόν είκοσι ηµέρες από την έκδοση της
διάταξης του εισηγητή επαναλαµβάνεται ο πλειστηριασµός και
αν αυτός αποβεί άγονος, η κυριότητα περιέρχεται στο δηµόσιο
µε απόφαση εισηγητή κατόπιν εισήγησης του συνδίκου.

Γνωρίζουµε ότι τόσο η διάταξη του άρθρου 17, παράγραφος 1
του Συντάγµατος, όσο και το άρθρο 1 του πρόσθετου πρωτοκόλ-
λου της ΕΣΔΑ προστατεύουν την ιδιοκτησία. Κανένα πρόσωπο δεν
µπορεί να στερείται την ιδιοκτησία του παρά µόνο για λόγους δη-
µόσιας ωφέλειας. Αυτό το λένε και τα δυο άρθρα. Πρόκειται για
µία θεµελιώδη αρχή, η οποία είναι κοινή σε όλα τα εθνικά συντάγ-
µατα και βεβαίως έχει κατοχυρωθεί πλέον παγίως από τη νοµολο-
γία του δικαστηρίου του Στρασβούργου. Κανένας, λοιπόν, δεν
µπορεί να στερηθεί παρά µόνο για δηµόσια ωφέλεια, η οποία έχει
αποδειχθεί µε τον προσήκοντα τρόπο, όπως ο νόµος ορίζει. 

Έρχεται, λοιπόν, το άρθρο 164 παράγραφος 4 να ορίσει ου-
σιαστικά ότι η περιουσία των νοµικών προσώπων δηµεύεται από
το δηµόσιο µε το επιχείρηµα περί προστασίας της περιουσίας
των πιστωτών, ένα επιχείρηµα το οποίο δεν ευσταθεί, καθώς η
αποστέρηση του περιουσιακού στοιχείου που συντελείται µε τη
δήµευσή του από το δηµόσιο σε καµµία περίπτωση δεν αποµοι-
ώνει και δεν ικανοποιεί απολύτως την αξίωση του πιστωτή, αλλά
ούτε και κάποια αξίωση του δηµοσίου. Πρόκειται, λοιπόν, για µία
αδικαιολόγητη στέρηση περιουσιακού στοιχείου, η οποία παρα-
βιάζει και την αρχή της αναλογικότητας ως προς την προσφορό-
τητα και την καταλληλότητα του µέτρου σε σχέση µε τον
επιδιωκόµενο σκοπό. Πρόκειται για µία τιµωρητική διάταξη, η
οποία επιφέρει δυσµενή διάκριση ανάµεσα στα φυσικά και στα
νοµικά πρόσωπα, παραβιάζει δηλαδή και την αρχή της ισότητας.

Προχωράω στη διάταξη του άρθρου 218 του υπό ψήφιση νο-
µοσχεδίου ως προς την παραχώρηση καθηκόντων και αρµοδιο-
τήτων σε φορέα απόκτησης και επαναµίσθωσης που θα είναι
νοµικό πρόσωπο του ιδιωτικού τοµέα. Το δηµόσιο, λοιπόν, πα-
ραχωρεί αυτά τα καθήκοντα σε ιδιωτικό φορέα, σε νοµικό πρό-
σωπο ιδιωτικού δικαίου. Όµως, αυτό έρχεται σε ευθεία αντίθεση
µε το άρθρο 21 παράγραφος 4 του Συντάγµατος ως προς την
προστασία της επαρκούς κατοικίας: «Η απόκτηση κατοικίας από
αυτούς που τη στερούνται ή που στεγάζονται ανεπαρκώς απο-
τελεί αντικείµενο ειδικής φροντίδας του κράτους». Θα πρέπει,
λοιπόν, ως συνταγµατικό δικαίωµα να αποτελεί αντικείµενο ειδι-
κής µέριµνας του κράτους.
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Οποιαδήποτε, λοιπόν, ενέργεια, κρατική ή ιδιωτική, κινείται
προς την κατεύθυνση απώλειας της κύριας κατοικίας ως επαρ-
κούς χώρου στέγασης, προσβάλλει ευθέως τον πυρήνα του συν-
ταγµατικού δικαιώµατος προστασίας της κύριας κατοικίας και
από την πλευρά του, αυτό προσβάλλει βεβαίως και τον πυρήνα
της ίδιας της αξιοπρέπειας του ανθρώπου, η οποία είναι σύµ-
φυτη µε την προστασία της κατοικίας. Βεβαίως, προβάλλει και
τη διάταξη του άρθρου 25 παράγραφος 1, σύµφωνα µε την
οποία τα δικαιώµατα του ανθρώπου τελούν υπό την εγγύηση του
κράτους. 

Με αυτή τη διάταξη, λοιπόν, και µε αυτή την πρακτική που επι-
λέγει η κυβέρνηση, να παραχωρήσει καθήκοντα και αρµοδιότη-
τες δικές της σε ιδιωτικό φορέα, αυτό που κάνει είναι να
προσβάλλει βάναυσα την εµπιστοσύνη των πολιτών προς το κρά-
τος, εγκαταλείποντας τους πολίτες στην βορά ιδιωτικών συµφε-
ρόντων και µε τον τρόπο αυτόν πλήττεται το ίδιο το κράτος
δικαίου.

Και τελειώνω µε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας του άρ-
θρου 117, εδάφιο γ. Προβλέπει ότι λογίζονται ως επιζήµιες και
άρα, ανακαλούνται δικαιοπραξίες, πληρωµές ληξιπρόθεσµων
χρεών µε άλλο τρόπο και όχι µε µετρητά, εκτός από δικαιοπρα-
ξίες που έχουν γίνει προς πιστωτικά ή χρηµατοδοτικά ιδρύµατα,
προς χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα. 

Θεωρούµε ότι αυτή η διάταξη παραβιάζει ευθέως και κατά-
φωρα την αρχή της ισότητας, όπως περιγράφεται στο του άρθρο
4, παράγραφος 2 του Συντάγµατος. Θα πρέπει, λοιπόν, όπως
προκύπτει από αυτή τη διάταξη, όλοι οι πιστωτές να αντιµετωπί-
ζονται µε ισότητα σε ό,τι αφορά την πτωχευτική περιουσία και
τις πράξεις του πτωχευµένου οφειλέτη. Κατά την ικανοποίησή
τους, λοιπόν, δεν θα πρέπει να υπάρχει προνοµιακή µεταχείριση
ορισµένων από αυτούς. 

Άρα, λοιπόν, λόγω αντισυνταγµατικότητας αυτών των διατά-
ξεων καλούµε την Κυβέρνηση να αποσύρει το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ κι εγώ,
κυρία Αδαµοπούλου. 

Τον λόγο έχει ο αντιλέγων από πλευράς της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ο κ. Μπούγας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Πράγµατι, η Βουλή µπορεί να κάνει
έναν προληπτικό έλεγχο αντισυνταγµατικότητας των συζητούµε-
νων σχεδίων νόµων. Όµως, αυτός ο έλεγχος θα πρέπει να βασί-
ζεται στην ερµηνεία των συνταγµατικών διατάξεων, που
επικαλούνται ότι παραβιάζουν οι διατάξεις των νοµοθετηµάτων,
τα οποία εισηγείται η Κυβέρνηση και βεβαίως, είναι απαραίτητο
να γνωρίζουµε και το πεδίο εφαρµογής των διατάξεων. 

Θα ξεκινήσω –επειδή θα µιλήσει και ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος- µε την αντίκρουση των νοµικών συνταγµατικών ζη-
τηµάτων που επικαλέστηκαν οι Βουλευτές που ανέπτυξαν την έν-
σταση αντισυνταγµατικότητας.

Σε ό,τι αφορά τη δυνατότητα πτώχευσης και σε φυσικά πρό-
σωπα, θέλω να πω, για να γνωρίζουν οι συνάδελφοι – και νοµίζω
ότι έχει γίνει γνωστό και από τη συζήτηση στις επιτροπές- ότι πα-
ροχή δυνατότητας δεύτερης ευκαιρίας σε φυσικά πρόσωπα στο
Ελληνικό Δίκαιο δεν έχει εµφανιστεί µέχρι σήµερα, όµως στα αλ-
λοδαπά δίκαια υπάρχει από τον προηγούµενο αιώνα και µάλιστα,
στο Δίκαιο των Ηνωµένων Πολιτειών από το τέλος του 19ου

αιώνα. Δεν είναι, λοιπόν κάτι καινοφανές στις έννοµες τάξεις.
Είναι κάτι σύνηθες. Έρχεται, λοιπόν, να εισαχθεί και στην ελλη-
νική έννοµη τάξη. 

Θέλω, όµως, για να κατανοήσετε το ατόπηµα που κάνετε, να
σας ενηµερώσω για το τι ισχύει µέχρι σήµερα. Μέχρι σήµερα
πτωχευτική ικανότητα έχουν οι έµποροι. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι οι
έµποροι µε µια οργανωµένη διαδικασία, η οποία ελέγχεται µέχρι
σήµερα από τους πιστωτές τους και υπό την εποπτεία του πτω-
χευτικού δικαστηρίου µπορεί να επιτύχουν την απαλλαγή από τις
οποίες αφ’ ενός και επιτυγχάνεται ταυτόχρονα και η ικανοποίηση
των δανειστών αφ’ ετέρου. Μετά από την αποκατάστασή τους
παρέχεται στους εµπόρους δεύτερη ευκαιρία. 

Τι κάνει τώρα η Κυβέρνηση; Αντί να αφήνει τα φυσικά πρό-
σωπα έρµαια στις ατοµικές διώξεις των πιστωτών τους, έρχεται

να τους προφυλάξει παρέχοντας τη δυνατότητα αυτής της συλ-
λογικής και οργανωµένης διαδικασίας. 

Τι ισχύει µέχρι σήµερα για τα φυσικά πρόσωπα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι; Οι πιστωτές, οι δανειστές των φυσικών προσώ-
πων έχουν δικαίωµα αναγκαστικής εκτέλεσης και πλειστηριασµού
σε βάρος της ατοµικής τους περιουσίας. Μπορεί, λοιπόν, άναρχα
και χωρίς την τήρηση καµµίας προϋπόθεσης ο επισπεύδων δανει-
στής για την ικανοποίηση της αξίωσής του να κατάσχει το σύνολο
των περιουσιακών στοιχείων, να τα εκπλειστηριάσει και, εφόσον
διαθέτει και προνόµιο, να ικανοποιηθεί αυτός και µόνο.

Και στη συνέχεια, οι υπόλοιποι πιστωτές, εάν δεν επαρκεί η
περιουσία, µπορούν να µείνουν µε την αξίωσή τους, χωρίς να
µπορεί να ικανοποιηθεί και ο οφειλέτης, δηλαδή το φυσικό πρό-
σωπο, µπορεί να µην έχει τη δυνατότητα δεύτερης ευκαιρίας και
όχι µόνο, αλλά για οποιοδήποτε περιουσιακό στοιχείο αποκτήσει
στο µέλλον µπορεί να επικρέµεται και η αξίωση των υπολοίπων
πιστωτών που δεν έχουν ικανοποιηθεί. Δηλαδή, µε το σηµερινό
καθεστώς -το οποίο εσείς θέλετε να προστατεύσετε- το φυσικό
πρόσωπο δεν τυγχάνει καµίας προστασίας, χάνει ολόκληρη την
περιουσία του, χωρίς να έχει τη δεύτερη ευκαιρία να αποκατα-
σταθεί και να συµµετέχει εκ νέου στην κοινωνική και οικονοµική
ζωή του.

Ποιο, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθεστώς είναι ευ-
νοϊκότερο για τα φυσικά πρόσωπα; Αυτό που εισάγεται µε τις
διατάξεις του νοµοσχεδίου ή αυτό που επικρατεί σήµερα; Νοµίζω
ότι η απάντηση µε βάση αυτά που σας είπα είναι προφανής.

Επίσης, σε ό,τι αφορά την απώλεια µετά την πτώχευση της πε-
ριουσίας, η κ. Αχτσιόγλου αναφέρθηκε στις διατάξεις του άρ-
θρου 8 και 9 του ν.3869/2010 και είπε ότι σε τρία χρόνια µπορεί
πληρώνοντας τις οφειλές του, σύµφωνα µε τη διάταξη του άρ-
θρου 8 που ορίζει το δικαστήριο, να απαλλαγεί των υπολοίπων
χρεών του, ενώ δεν συµβαίνει αυτό µε το συζητούµενο σχέδιο
νόµου.

Αυτό είναι εν µέρει αληθές, διότι παραλείψατε, κυρία συνά-
δελφε, να αναφερθείτε στη διάταξη του άρθρου 9 -στην αµέσως
επόµενη- που για να τύχει απαλλαγής ο οφειλέτης θα πρέπει να
εκκαθαριστεί από τον εκκαθαριστή το σύνολο της περιουσίας
του. Και ποιος ορίζεται εκκαθαριστής; Αυτός που υποδεικνύουν
οι πιστωτές. Κατά συνέπεια, είναι άστοχο το επιχείρηµά σας και
το συζητούµενο σχέδιο νόµου εισάγει ευνοϊκότερες ρυθµίσεις
για τον οφειλέτη.

Σε ό,τι αφορά, κύριε Πρόεδρε -επειδή τελειώνει ο χρόνος- την
αξίωση είσπραξης των αποζηµιώσεων των εργαζοµένων για το
κύρος της καταγγελίας, σύµφωνα µε το σχέδιο νόµου δεν απαι-
τείται η καταβολή αποζηµίωσης. Εδώ δεν τίθεται θέµα αντισυν-
ταγµατικότητας, διότι δεν χάνεται η αξίωση να πάρουν την
αποζηµίωσή τους οι εργαζόµενοι των οποίων θα καταγγελθεί η
σύµβαση εργασίας, αλλά αυτό γίνεται πλέον πτωχευτική απαί-
τηση.

Μέχρι σήµερα τα ίδια πράγµατα mutatis mutandis –όπως λέµε
στα νοµικά- ισχύουν και µε τον Πτωχευτικό Κώδικα. Δεν άκουσα,
όµως, από κανέναν να υποβάλλει ένσταση αντισυνταγµατικότη-
τας και δεν είδα και καµµία σχετική ένσταση να υποβάλλεται στα
δικαστήρια για να κριθεί η αντισυνταγµατικότητα των σχετικών
διατάξεων που ισχύουν και σήµερα στον Πτωχευτικό Κώδικα.

Κατά συνέπεια και εδώ, κύριε Πρόεδρε, µε αυστηρά νοµικά
κριτήρια δεν τίθεται ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας των διατά-
ξεων που επικαλούνται οι συνάδελφοι.

Και έρχοµαι τώρα στην προστασία της κύριας κατοικίας, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 21 παράγραφος 4 του Συν-
τάγµατος και 17.

Εδώ θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε και να ξεκινήσουµε από το
εύρος εφαρµογής των διατάξεων, διότι πριν υποβάλετε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ένσταση αντισυνταγµατικότητας -το είπα
και πριν- θα πρέπει να γνωρίζετε το εύρος της εφαρµογής των
συνταγµατικών διατάξεων.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 21 παράγραφος 4, το κράτος δεν εγ-
γυάται την απόκτηση κατοικίας, δηλαδή εµπράγµατο δικαίωµα
επί κατοικίας, αλλά την παροχή στέγης. Αυτή είναι η εγγύηση
που παρέχει η συνταγµατική διάταξη και στους πολίτες, η πα-
ροχή στέγης.
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Αυτό, λοιπόν, το συζητούµενο σχέδιο νόµου το εγγυάται και
µάλιστα το εγγυάται στον απόλυτο βαθµό, διότι κανείς δεν χάνει
το δικαίωµά του σε αξιοπρεπείς συνθήκες στέγασης, διότι προ-
βλέπεται µία διαδικασία όχι µόνο εξακολούθησης της χρήσης
της κατοικίας, αλλά και επαναπόκτησής της σε περίπτωση που
τηρηθούν οι προϋποθέσεις που ορίζονται από τον νόµο.

Επίσης, πρέπει να σας πω το εξής: Στη δική σας σκέψη και στα
δικά σας επιχειρήµατα έχει χαθεί και η έννοια της προστασίας
των συµφερόντων του πιστωτή και έχετε ταυτίσει τους πιστωτές
µε τους τραπεζίτες. Σας θυµίζω, όµως, ότι πιστωτής µπορεί να
είναι και κάποιος ιδιώτης, κάποιος προµηθευτής ο οποίος µπορεί
να βρίσκεται σε ασθενέστερη θέση από τον οφειλέτη και αυτός
πρέπει να προστατευθεί. Το κράτος, λοιπόν, η πολιτεία οφείλει –
τι να κάνει;- να ισορροπήσει αυτά τα συµφέροντα του δανειστή
και του οφειλέτη και θα πρέπει να βρει τη χρυσή τοµή, έτσι ώστε
και ο πιστωτής να µπορεί να ικανοποιεί την αξίωσή του.

Και εδώ έρχεται το άρθρο 17 σε συνδυασµό µε το 21 παρά-
γραφος 4. Πώς µπορεί να το κάνει αυτό ο πιστωτής και τι οφείλει
να πράξει το κράτος; Οφείλει να θέσει προϋποθέσεις µε νόµους
που να τηρούν την αρχή της αναλογικότητας και να µην γίνεται
κατάχρηση δικαιώµατος. Αυτές, λοιπόν, τις προϋποθέσεις οφεί-
λει να εισάγει ο κοινός νοµοθέτης προκειµένου να εναρµονιστεί
µε τις συνταγµατικές διατάξεις.

Και εδώ θα περίµενα να πείτε εάν οι προϋποθέσεις που εισά-
γονται µε το συζητούµενο σχέδιο νόµου πράγµατι πληρούν τις
αρχές της αναλογικότητας και δεν είναι καταχρηστικές. Νοµίζω
ότι εδώ δεν µπορεί κανένας, συγκρίνοντας το υφιστάµενο νοµικό
καθεστώς µε αυτό που εισάγεται µε το συζητούµενο σχέδιο
νόµου, να απαντήσει ότι είναι ευνοϊκότερες.

Και πράγµατι, ρυθµίζεται και ισορροπείται τόσο το συµφέρον
του δανειολήπτη να µπορέσει να διατηρήσει την κύρια κατοικία
του, να επανακτήσει το εµπράγµατο δικαίωµα σε αυτή, να εξα-
κολουθήσει να κατοικεί στο σπίτι του και βέβαια, του παρέχεται
και µια δεύτερη ευκαιρία, διότι έχει τη δυνατότητα της αξιοποί-
ησης της µεταπτωχευτικής περιουσίας. Το είχε αυτό µέχρι σή-
µερα; Η απάντηση είναι αρνητική.

Και πάλι σας παραπέµπω στις ισχύουσες διατάξεις του Πτω-
χευτικού Κώδικα, αλλά και στις διατάξεις του ν.3869 τις οποίες
κατ’ επανάληψη επικαλέστηκε η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, διότι
εκεί θα δείτε µε µια απλή επισκόπηση των διατάξεων, κύριε Πρό-
εδρε, ότι για καθετί το οποίο θα αποκτήσει και µετά τη δικαστική
απόφαση το φυσικό πρόσωπο που καταφεύγει στις διατάξεις
αυτές µπορεί οι δανειστές να ασκήσουν δικαίωµα κατάσχεσης-
εκκαθάρισης, άρα οτιδήποτε αποκτήσει περιέρχεται µε το σηµε-
ρινό καθεστώς στην κυριότητα των δανειστών.

Και θέλω µια τελευταία λέξη να πω, κύριε Πρόεδρε. Η κύρια
κατοικία τηρούσε υπό πλήρη και απόλυτη προστασία µέχρι τις
31-12-2014 µε νόµο που είχε εισαγάγει στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία η συγκυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου. Έκτοτε µετά τις εκλο-
γές του 2015 µε ευθύνη του τότε Πρωθυπουργού και του τότε
Υπουργού Οικονοµικών -που αν δεν κάνω λάθος, ήταν ο κ. Βα-
ρουφάκης- καταργήθηκε η πλήρης και απόλυτη προστασία της
κύριας κατοικίας. Μπήκαν µια σειρά προϋποθέσεων οι οποίες
ήταν πάρα πολύ αυστηρές και στη συνέχεια, επειδή οι πλειστη-
ριασµοί της περιουσίας αλλά και της πρώτης κατοικίας ήταν πολ-
λοί, για να µην παρακωλύονται οι πλειστηριασµοί από τους τότε
συντρόφους του ΣΥΡΙΖΑ εισήχθησαν οι ηλεκτρονικοί πλειστηρια-
σµοί µε χιλιάδες κατασχέσεις και πλειστηριασµούς πρώτης κα-
τοικίας.

Εν τέλει, κύριε Πρόεδρε, το σχέδιο νόµου νοµίζω ότι όχι µόνο
δεν πάσχει από αντισυνταγµατικότητα, αντίθετα, εξισορροπεί
κατά τον καλύτερο τρόπο τα δικαιώµατα, όπως είπα, πιστωτών
και δανειοληπτών, εγγυάται την τήρηση των συνταγµατικών δια-
τάξεων, την αξιοπρεπή στέγαση των πολιτών, δίδει πραγµατικά
µία δεύτερη ευκαιρία και επιτρέπει στους πιστωτές να συµµετέ-
χουν ξανά στην κοινωνική ζωή, κάτι που δεν µπορεί να γίνει σή-
µερα.

Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία και εγώ ευ-
χαριστώ.

Τον λόγο τώρα µπορούν να πάρουν οι Πρόεδροι των Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων και οι Κοινοβουλευτικοί…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, είναι η ένσταση
αντισυνταγµατικότητας, µπορούµε να λάβουµε και εµείς τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σιγά, κύριε Λο-
βέρδο.

Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσετε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι η ένσταση αντισυνταγµατικότη-

τας!
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Είναι η ένσταση αντισυνταγµατικότητας,

κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αντιλέγων ήταν.

Γιατί; Για τον χρόνο; Δεν κατάλαβα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Γιατί είναι η ένσταση αντισυνταγµατι-

κότητας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όλα τα κόµµατα

µπορούν να µιλήσουν. Με το άρθρο 100 µπορούν να µιλήσουν
εκτός από τους λέγοντες και αντιλέγοντες οι Πρόεδροι των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων ή οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Ποιο
είναι το πρόβληµα; Αυτό λέω! Έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρό-
εδρος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα µιλήσει ο κ. Βελόπουλος;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ως οµιλητής µετά, όχι τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, δηµιουρ-

γήθηκε η εντύπωση ότι ήθελε να µιλήσει. Ωραία. Οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι έχουν τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. Ζητάει πρώτος τον
λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλετε να προηγηθείτε, κυρία Αχτσιό-
γλου;

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ναι, κύριε Λοβέρδο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ είπα, κύριε

Λοβέρδο, τι λέει ο Κανονισµός. Τώρα το ποιοι θα µιλήσετε είναι
δικό σας θέµα.

Ορίστε, κυρία Αχτσιόγλου, έχετε τον λόγο.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς εξ αρχής επιµείναµε

στο πολιτικό πρόβληµα αυτού του νοµοσχεδίου και στη σύγ-
κρουσή µας επί της φιλοσοφίας και της λογικής της πολιτικής
που έχει αυτό το νοµοσχέδιο.

Τώρα, στο αν υπάρχουν ζητήµατα, που κατά τη γνώµη µας
εγείρουν και αυτά αντισυνταγµατικότητα, τα όσα ετέθησαν από
την εισηγήτρια του ΜέΡΑ25 κατά την άποψή µας είναι βάσιµα,
δηλαδή και στο άρθρο 117 υπάρχει µία διάκριση άνευ εξήγησης
ανάµεσα στους λοιπούς πιστωτές και στα χρηµατοπιστωτικά
ιδρύµατα και λέει ότι ενώ αναστέλλονται όλες οι υπόλοιπες πλη-
ρωµές αναφορικά µε άλλους πιστωτές, ειδικά για τους χρηµα-
τοπιστωτικούς φορείς αυτό δεν συµβαίνει.

Εδώ έχουµε µια διάκριση αδικαιολόγητη, χωρίς προφανή αιτία.
Έχουµε, δηλαδή, µια ανόµοια µεταχείριση όµοιων καταστάσεων.
Ως εκ τούτου πράγµατι κατά τη γνώµη µας εδώ υπάρχει ζήτηµα
µε την αρχή της ισότητας και το άρθρο 4. Αν υπάρχει κάποια δι-
καιολογητική βάση η οποία να δικαιολογεί αυτή τη διάκριση, δεν
έχει κατατεθεί και δεν προκύπτει.

Στο δεύτερο ζήτηµα που αφορά τα άρθρα 164 και τα άρθρα
263, παράγραφος 2, πράγµατι που αφορούν τη στέρηση περι-
ουσιακού στοιχείου ολοκληρωτικά, πράγµατι κατά το Σύνταγµα
και το άρθρο 17, παράγραφος 2, αν είχαµε την κάλυψη δηµόσιας
ωφέλειας τούτο θα δικαιολογούνταν. Εδώ δεν φαίνεται να προ-
κύπτει η κάλυψη δηµόσιας ωφέλειας. Άρα εξ αρχής φαίνεται να
υπάρχει µια παραβίαση αυτού του άρθρου. Οπωσδήποτε δεν
φαίνεται να τηρείται πάντως η αρχή της αναλογικότητας. Προ-
φανώς µπορεί να είναι πρόσφορο για να καλύψει έναν σκοπό,
αλλά δεν είναι πρόσφορο για να καλύψει σκοπό δηµοσίου συµ-
φέροντος. Οπωσδήποτε δεν είναι αναγκαίο και οπωσδήποτε δεν
πληροί και την αρχή της αναλογικότητας, δηλαδή να είναι το
µέσο προς τον σκοπό ανάλογο. Δηλαδή, έχουµε µε πλήρη στέ-
ρηση περιουσιακού δικαιώµατος για έναν σκοπό ο οποίος δεν
είναι καν δηµοσίου συµφέροντος.

Στο τρίτο ζήτηµα, που αφορά τη µεταβίβαση της κυριότητας
του ακινήτου του ευάλωτου πολίτη σε έναν ιδιωτικό φορέα, εκεί
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πράγµατι υπάρχει πρόβληµα. Νοµίζω ότι από την εξήγηση, που
έδωσε ο αντιλέγων της Νέας Δηµοκρατίας µάλλον επιβεβαιώνει
αυτό που ελέχθη πριν περί αντισυνταγµατικότητας παρά το κα-
ταργεί, δηλαδή ότι το κράτος εγγυάται την παροχή στέγης. Μα
γι’ αυτό ακριβώς µιλάµε. Εδώ µεταβιβάζεται η ιδιοκτησία σε έναν
ιδιωτικό φορέα και το κράτος δεν έχει στην ουσία έλεγχο επί της
παροχής στέγης –προσοχή- στον πλέον ευάλωτο, άρα δεν πλη-
ρούνται ούτε ο κοινωνικός σκοπός που υποτίθεται ότι έχει αυτή
η διάταξη. Είναι ακριβώς αυτό που παραβιάζεται. Υπ’ αυτή την
έννοια υπάρχει σοβαρό ζήτηµα και εδώ.

Παρεµπιπτόντως, για το ζήτηµα αυτό, φαίνεται ότι η Κυβέρ-
νηση εξαρχής ήθελε αυτός ο φορέας να είναι δηµόσιος. Κατα-
θέτω στα Πρακτικά την ακριβή έκφραση που είχε το report της
µετα-µνηµονιακής εποπτείας επί Νέας Δηµοκρατίας, όπου -θα
µε συγχωρήσετε που θα το αναγνώσω στα αγγλικά- η Κυβέρ-
νηση είχε πει τότε τον Μάιο του 2020 το εξής: «The draft code
also contains a proposal for a sale-and-leaseback scheme,
whereby the primary residence of eligible borrowers could be
bought by a state-owned entity». Θέλανε, δηλαδή, να έχουν έναν
δηµόσιο φορέα. Μετά αυτό προφανώς άλλαξε υπό την πίεση των
τραπεζών και έγινε ιδιωτικός, άρα και εδώ χρειάζεται ή να αλλά-
ξει αυτό άµεσα ή τουλάχιστον κάπως να εξηγηθεί. Εγείρει πάν-
τως και για εµάς εδώ ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας. Άρα, σε
ό,τι αφορά τα ζητήµατα που ετέθησαν, κυρίως, από ΜέΡΑ25
εµείς θεωρούµε ότι είναι βάσιµες οι ενστάσεις.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, ο κύριος αντιλέγων της Νέας Δηµοκρατίας τοποθετή-
θηκε και συνολικά επί του νοµοσχεδίου. Έκανε και µια συνολική
κριτική για το τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ µε την πρώτη κατοικία. Δεν θα
παραβιάσω εγώ τη διαδικασία, όπως το έκανε αυτός, αλλά
επειδή αναφέρθηκε στο όνοµά µου πολλές φορές λέω το εξής:
Ο νόµος Κατσέλη έχει µια γενική ρύθµιση και παραµένει ακόµη
σε ισχύ, το άρθρο 8. Έχεις δεν έχει ακίνητη περιουσία, λέει ο
νόµος Κατσέλη, υποχρεούσαι να πληρώνεις µια δόση που σου
τη βγάζει το δικαστήριο, που εκτιµάται ότι µπορείς να πληρώνεις.
Αυτή η δόση είναι τριετής –λέει- και µετά από αυτή την τριετή
δόση απαλλάσσεσαι. 

Έτερο ζήτηµα της πρώτης κατοικίας. Εκεί σου υπολογίζει, ανε-
ξαρτήτως περιουσίας, µια δόση για την πρώτη κατοικία, µπορεί
να είναι και µηδενική κ.λπ. και πληρώνεις αυτό το τίµηµα σαν µια
δεύτερη διαδικασία. Αν αυτά δεν αρκούν, το δικαστήριο -λέει πα-
ρακάτω- ελέγχει αν έχεις άλλη περιουσία και αν θεωρεί το δικα-
στήριο ότι αυτή µπορεί να είναι ρευστοποιήσιµη και αν θεωρεί
ότι µπορεί αυτή να ρευστοποιηθεί για να καλύψει πιστωτές. Άρα,
δεν ισχύουν αυτά τα περί αυτόµατων ρευστοποιήσεων.

Στην πράξη να σας πω και τι ισχύει. Στην πράξη τα δικαστήρια
δεν ρευστοποιούν αυτή τη στιγµή. Δεν αποφασίζουν να ρευστο-
ποιήσουν περιουσίες των πολιτών στην επαρχία σπίτια κ.λπ.. Δεν
µιλάω –ξαναλέω- για την πρώτη κατοικία, αλλά για τα λοιπά χρέη.
Δεν ρευστοποιούν, παρά µόνο µεγάλα αστικά ακίνητα που και
αυτά δεν έχουν ρευστοποιηθεί.

Ο νέος πτωχευτικός, ο δικός σας, το νέο νοµοσχέδιο, τι λέει;
Όλα µπαίνουν στην πτωχευτική περιουσία, όλα ρευστοποιούνται,
συν το εισόδηµα που υπερβαίνει τις εύλογες ανάγκες διαβίωσης,
δεν έχεις καταβολή δόσεων, χάνεις όµως τα πάντα και σε απαλ-
λάσσει µόνο αν χάσεις τα πάντα. Υπό αυτήν την έννοια µε το
παλιό καθεστώς το φυσικό πρόσωπο απαλλασσόταν των χρεών
του κρατώντας την κύρια κατοικία του και µη πτωχεύοντας. Με
το νέο καθεστώς το φυσικό πρόσωπο απαλλάσσεται των χρεών
του µη κρατώντας το σπίτι του και πτωχεύοντας.

Είναι νοµίζω προφανές ότι είναι δυσµενέστερο καθεστώς. Δεν
ξέρω πώς ισχυρίζεστε κάτι διαφορετικό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Λοβέρδος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου µια ει-
σαγωγική παρένθεση. Η πανεπιστηµιακή µου ιδιότητα αδρανεί,

γιατί είµαι Βουλευτής. Αλλά πριν εκλεγώ, όταν δίδασκα τον
έλεγχο συνταγµατικότητας των νόµων στο εισαγωγικό µάθηµα,
χιουµοριστικά µεταχειριζόµουν ένα παράδειγµα που έρχεται από
τα κόµικς, έναν δικαστή θρύλο, ο οποίος απένειµε δικαιοσύνη σε
σαλούν της εποχής.

Αυτός, λοιπόν, ο δικαστής, διαβάζοντας το νοµικό κείµενο βάσει
του οποίου καταδίκαζε ή αθώωνε είχε τους κατηγορούµενους
µπροστά του και διάβαζε τα αδικήµατα. Διάβαζε, λοιπόν, για ζωο-
κλοπές, για κλοπές, για ληστείες, για φθορά ξένης ιδιοκτησίας,
για σωµατικές βλάβες και τελειώνοντας µε µεγάλη προσπάθεια
αναγνώνοντας έλεγε και «casus belli», διότι αυτό διάβαζε.

Θέλω να σας πω ότι το παράδειγµα το µεταχειριζόµουν για να
πω ότι είναι άλλο πράγµα η ζωοκλοπή και άλλο πράγµα η αιτία
πολέµου. Μεταφέροντας, λοιπόν, τη συζήτηση στο Κοινοβούλιο
θέλω να πω στους συναδέλφους που υπερασπίστηκαν και πρό-
τειναν την αντισυνταγµατικότητα πως µπορεί σε ένα σχέδιο
νόµου να κάνουµε κριτική σε συγκεκριµένες του διατάξεις για
τον άδικο, τον αρνητικό τρόπο σε σχέση µε τους πολίτες και τους
διοικουµένους, για τον καταστροφικό τρόπο για τις οικογένειες.
Ορισµένες φορές η κριτική προχωρά περισσότερο. Γίνεται
µοµφή στον Υπουργό που ασκεί η νοµοθετική πρωτοβουλία και
καταλήγουµε σε ψηφοφορίες όπου στεκόµαστε θετικά ή αρνη-
τικά όσοι ασκούµε κριτική, όπως εµείς που στεκόµαστε αρνητικά.

Άλλο ένας κακός νόµος, άλλο ένας αντισυνταγµατικός νόµος.
Έχει µεγάλη διαφορά. Και επειδή έχω την ευθύνη εκ µέρους του
Κινήµατος Αλλαγής να τοποθετούµαι ή να υποβάλουµε ως κόµµα
ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας κατά το Σύνταγµα και τον Κα-
νονισµό, θέλω να κρατήσουµε την αξιοπιστία µας ως πολιτικά
κόµµατα. Δεν µέµφοµαι τους συναδέλφους, που υπερασπίστη-
καν την αντισυνταγµατικότητα διατάξεων, απλώς καταθέτω την
οπτική γωνία µέσα από την οποία κοιτάµε εµείς την αρµοδιότητα
µας αυτή ως Κοινοβούλιο.

Πρέπει να προσέχουµε δε όλοι όσοι οµιλούµε επί αυτού ότι
όταν οι δικηγόροι για λογαριασµό διαδίκων υποβάλλουν ενστά-
σεις στα δικαστήρια µε παρόµοιο περιεχόµενο ο δικαστής κάνο-
ντας ιστορική ερµηνεία του Συντάγµατος ανατρέχει στη
συζήτησή µας εδώ. Δεν θέλω εγώ -και πιστεύω καµµία και κανέ-
νας δεν θέλει στην Αίθουσα αυτή- όταν διαβάζουν τις αγορεύσεις
τους οι δικαστές να λένε «καλά».

Άρα, λοιπόν, το επιχείρηµα ότι µια διάταξη είναι αντισυνταγ-
µατική θέλει προσοχή. Διαφυλάττοντας το κύρος του επιχειρή-
µατος και τη σοβαρότητα τη δική µας, κρατάµε για ελάχιστες
περιπτώσεις την προβολή παρόµοιων αιτηµάτων. Είµαστε πολύ
φειδωλοί, γιατί ο διάλογος από τη στιγµή που συζητάµε συνταγ-
µατικότητα και µη δεν είναι πολιτικός τόσο, όσο είναι νοµικός,
συνταγµατικός. 

Συνεπώς, βλέπουµε στις διατάξεις αυτές που οι συνάδελφοι
προέβαλαν, ακούσαµε και αγορεύσεις όσες έγιναν µέχρι τώρα,
κατανοούµε ότι ενίοτε υπάρχουν προβλήµατα στις διατάξεις και
στην προκειµένη περίπτωση µπορούµε να εντοπίσουµε προβλή-
µατα και η ψηφοφορία θα δείξει πού είµαστε θετικοί, πού είµαστε
αρνητικοί.

Ο κ. Κατρίνης ήταν πολύ διεξοδικός στην αρνητική του κριτική
στο σχέδιο νόµου. Άλλο, όµως, αυτό, άλλο η ψηφοφορία επί της
αντισυνταγµατικότητας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Λοβέρδο.
Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Για το ΚΚΕ το βασικό είναι ο χαρακτήρας του νοµοσχεδίου.

Έχουµε να κάνουµε µε ένα νοµοσχέδιο αντιλαϊκό, µε ένα νοµο-
σχέδιο ταξικότατο, µε ένα νοµοσχέδιο-Φρανκενστάιν, µε το οποίο
επιδιώκεται να γίνει πλιάτσικο στη λαϊκή περιουσία, στα φτωχά
λαϊκά στρώµατα των φτωχών λαϊκών στρωµάτων, στους επαγ-
γελµατίες, στους εµπόρους, στους αυτοαπασχολούµενους, στη
φτωχοµεσαία αγροτιά, ακόµη και στα µηχανήµατα παραγωγής,
στα µηχανήµατα εργασίας στην γη.

Απώτερος στόχος του νοµοσχεδίου δεν είναι άλλος από τη
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συγκέντρωση της γης των ακινήτων, αλλά και της οικονοµικής
δραστηριότητας σε όλο και λιγότερα χέρια, στα χέρια των τρα-
πεζών και του κεφαλαίου γενικότερα.

Αποτελεί προσβολή, θα το έλεγα, αυτό το οποίο ισχυρίστηκαν
από τη Νέα Δηµοκρατία ότι προστατεύει τα φυσικά πρόσωπα.
Ποια; Τα ευάλωτα, τους ευάλωτους οφειλέτες, που σηµαίνει αυ-
τούς µε εισόδηµα µέχρι 7.000 ευρώ. 

Δηλαδή, ισχυρίζεστε µε σοβαρότητα, κύριοι της Κυβέρνησης,
ότι κάποιος µε εισόδηµα 7.000 ευρώ µπορεί να καλύπτει τις
ανάγκες του και να αποταµιεύει, έτσι ώστε µετά από δώδεκα
χρόνια να είναι σε θέση να αγοράσει το σπίτι του πάλι, διαγρά-
φοντας ό,τι έχει καταβάλει; Πώς γίνεται αυτό µαθηµατικά; Πριν
είχαµε τα «συριζαίικα» µαθηµατικά, τώρα έχουµε και τα «νεοδη-
µοκρατικά» µαθηµατικά. Γίνεται; Μόνο άµα πιάσει το τζόκερ θα
µπορεί να το ξαναγοράσει! Τι είναι αυτά που λέτε και κοροϊ-
δεύετε τον κόσµο ότι θα έχει τη δυνατότητα επαναγοράς του
σπιτιού του; Δεν πρόκειται να γίνει ποτέ.

Από αυτή την άποψη, εµείς είµαστε καθαροί. Το αστικό Σύν-
ταγµα υπηρετεί τα συµφέροντα του µεγάλου κεφαλαίου, τα συµ-
φέροντα της άρχουσας τάξης. Η όποια αναφορά στα δικαιώµατα
του λαού είναι χωρίς καµµία πρακτική αξία, γιατί παραµένουν
διακηρύξεις επί της ουσίας, κενές περιεχοµένου και χωρίς ασφα-
λιστικές δικλίδες για την τυχόν παραβίασή τους. Είναι αυτό που
λέγεται ότι το αστικό Σύνταγµα είναι ένα Σύνταγµα «λάστιχο». Η
ισότητα που επικαλείται είναι ψευδεπίγραφη, γιατί, κοιτάξτε να
δείτε, και στον καπιταλισµό όπως και σε κάθε εκµεταλλευτικό σύ-
στηµα το δίκαιο µετριέται µε τη δύναµη. Όσο πιο δυνατός είναι
κάποιος, τόσο περισσότερο δίκιο έχει. Κι από αυτή και µόνο την
άποψη αναδεικνύεται η υποκρισία σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Καραθανασόπουλε.

Ο κ. Χήτας ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω λίγο µε τη σειρά. Δεν περίµενα διαφορετική αν-

τιµετώπιση από τον εκπρόσωπο της Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρα-
τίας φυσικά.

Προηγήθηκα από σας, κύριε συνάδελφε και είπα ότι έχετε
αυτή την ιδιαιτερότητα, αυτό το φοβερό ταλέντο να κάνετε το
κρέας ψάρι. Το κάνατε. Πραγµατικά, µας αποδείξατε ότι έχετε
αυτή τη δυνατότητα, αυτή την ευκαιρία να βαφτίζετε το κρέας
ψάρι. 

Επίσης, θέλω να παρατηρήσω την πρεµούρα σας. Είναι απί-
στευτη η σπουδή που δείξατε, η έννοια, η συµπάθεια –δακρύ-
σαµε- για τους πιστωτές. 

Ποιοι είναι οι πιστωτές, κύριε συνάδελφε; Οι τράπεζες και οι
τοκογλύφοι; Σοβαρά µιλάτε τώρα; Νοιάζεστε τόσο πολύ για την
εξισορρόπηση των πιστωτών, των τραπεζών και των τοκογλύ-
φων; Δηλαδή, ποιος δίνει χρήµατα στον λαό; Πού χρωστάνε οι
Έλληνες; Στις τράπεζες και στους τοκογλύφους. Δεν χρωστάνε
αλλού. Τι πρεµούρα είναι αυτή της Νέας Δηµοκρατίας; Είναι,
πραγµατικά, απίστευτα πράγµατα!

Τώρα, υπάρχει διαφορά στο πώς ερµηνεύει καθένας το Σύν-
ταγµα. Μας είπατε ότι άλλο είναι η κατοικία και άλλο η στέγη.
Δεν ξέρω τι ακριβώς θέλετε να πείτε στον ελληνικό λαό, πραγ-
µατικά. Είναι άλλο η κατοικία και άλλο η στέγη;

Ακούστε λίγο, θα λογοδοτήσετε στον ελληνικό λαό. Από σή-
µερα και µετά, θα λογοδοτήσετε για τον Αρµαγεδδώνα που έρ-
χεται στον ελληνικό λαό.

Θέλω να πω δε στην εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ –δεν ξέρω αν
ήταν στην Αίθουσα ή όχι- ότι η Ελληνική Λύση ήταν το πρώτο
κόµµα που κατέθεσε αίτηση αντισυνταγµατικότητας. Κι όµως,
δεν αναφέρθηκε στην Ελληνική Λύση. Την ξέχασε. Αναφέρθηκε
στο ΜέΡΑ25. Δεν ξέρω, καλά έκανε, αλλά η δική µας αίτηση αν-
τισυνταγµατικότητας είναι δέκα σελίδες –άρθρο 95, άρθρο 76
παράγραφος 4, άρθρο 92, άρθρο 17, άρθρο 109, άρθρο 218,
άρθρο 220- και έχουµε όχι µόνο υπερκαλύψει τα δύο που «κόλ-
λησε» το ΜέΡΑ25 και κατέθεσε την αίτηση αντισυνταγµατικότη-
τας, αλλά είναι και όλα τα υπόλοιπα. Δεν έκανε µία αναφορά στην
αίτηση αντισυνταγµατικότητας της Ελληνικής Λύσης. Μας έκανε
εντύπωση. Όµως, αφού συµφωνείτε και κρίνετε αυτά τα άρθρα
αντισυνταγµατικά, γιατί δεν καταθέσατε εσείς µαζί µε µας, όλοι

εδώ, αίτηση αντισυνταγµατικότητας; Συµφωνείτε ότι είναι αντι-
συνταγµατικά, αλλά βάλαµε πλάτη στον κ. Σταϊκούρα σήµερα,
όπως κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ σε όλα τα µεγάλα και σοβαρά θέµατα.

Και τώρα, επειδή βρισκόµαστε στο ελληνικό Κοινοβούλιο και
όχι σε κάποια αίθουσα της Νοµικής ή σε κάποιον αµφιθέατρο και
επειδή δεν έχουµε τη χαρά να είµαστε όλοι συνταγµατολόγοι,
θέλω να πω ότι ακόµα και οι συνταγµατολόγοι που βρίσκονται
στην Αίθουσα αυτή, επί σειρά ετών έχουν πολύ µεγάλη ευθύνη
που δεν συνέβαλαν στο να έχουµε σήµερα ένα συνταγµατικό δι-
καστήριο και να µην κάνουµε εµείς ούτε τους προέδρους ούτε
τους συνταγµατολόγους, γιατί αν υπήρχε συνταγµατικό δικαστή-
ριο, δεν θα κάναµε αυτή την κουβέντα σήµερα εδώ, διότι δέκα
συνταγµατολόγοι διαφορετικοί, δέκα διαφορετικές απόψεις.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα, το πώς ερµηνεύει ο καθένας και τι
διάσταση δίνει ο καθένας.

Κύριε Πρόεδρε, κλείνουµε λέγοντας το εξής: Δεν είχαµε καµ-
µία ψευδαίσθηση για την πορεία της συζήτησης. Θέλαµε να
ακουστούν πιο έντονα αυτά τα πράγµατα στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο και προβήκαµε στη χρήση αυτού του δικαιώµατος, στην
αίτηση αντισυνταγµατικότητας. Τα υπόλοιπα θα τα πείτε µε τους
Έλληνες πολίτες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Χήτα.
Τον λόγο έχει από το ΜέΡΑ25 η κ. Αγγελική Αδαµοπούλου.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Θα τοποθετηθώ για πολύ λίγο

σε σχέση µε την αίτηση αντισυνταγµατικότητας, που κατέθεσε η
Ελληνική Λύση.

Ως προς το άρθρο 109 παράγραφος 1, που προβλέπει ότι δεν
είναι απαιτούµενη η καταβολή αποζηµίωσης για το κύρος της κα-
ταγγελίας, κάτι που σηµαίνει όχι ότι δεν θα οφείλεται η αποζη-
µίωση αλλά ότι δεν είναι άκυρη η απόλυση λόγω µη καταβολής
της, αυτό αποτελεί αντιγραφή έτσι κι αλλιώς του ήδη ισχύοντος
κώδικα του άρθρου 34 του ν.3588/2007. Ισχύει ήδη από το 2007
και µέχρι σήµερα δεν έχει υποβληθεί κάποια ένσταση αντισυν-
ταγµατικότητας, δεν έχει κριθεί αντισυνταγµατική.

Για την ένσταση επί του άρθρου 218, έτσι κι αλλιώς όπως ανέ-
πτυξα πριν και το ΜέΡΑ25 κατέθεσε ένσταση µε δική του επιχει-
ρηµατολογία.

Ως προς τις υπόλοιπες διατάξεις, δεν έχουµε πειστεί ερµηνευ-
τικά σε σχέση µε τα επιχειρήµατα. Θεωρούµε ότι είναι κάπως µα-
ξιµαλιστικά τα επιχειρήµατα, ότι δεν ευσταθούν ερµηνευτικά.

Σε κάθε περίπτωση, βέβαια, ως προς το ζήτηµα της πτώχευ-
σης των ιδιωτών, ακόµη και αν δεν προκύπτει ζήτηµα ευθείας πα-
ραβίασης του Συντάγµατος, ως ΜέΡΑ25 είµαστε αντίθετοι
-αναφανδόν αντίθετοι- στην ίδια τη λογική του να εξοµοιώνονται
οι έµποροι µε τους ιδιώτες για λόγους καθαρά δικαιοκρατικούς
που θα αναπτύξω στην οµιλία µου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κυρία Αδαµοπούλου.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Λιβανός έχει τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Είδαµε για µια ακόµα φορά σήµερα έναν ανέξοδο και ανεύ-
θυνο λαϊκισµό από τη µεριά της Ελληνικής Λύσης, µια προσπά-
θεια, όπως και τις προηγούµενες φορές που είχε θέσει θέµα
αντισυνταγµατικότητας, δηµιουργίας απλών εντυπώσεων.

Δεν θα παρασυρθώ από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο -και
από ό,τι καταλαβαίνω- και από τον Πρόεδρο της Ελληνικής
Λύσης σε µία συζήτηση, σε έναν δηµαγωγικό κατήφορο. Νοµίζω
ότι η τοποθέτηση του κ. Λοβέρδου ήταν διδακτική. Βέβαια, δεν
νοµίζω ότι την κατάλαβε απολύτως ο εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης, διότι στη δεύτερη τοποθέτησή του άρχισε να µιλάει για
θέµατα συνταγµατικότητας µε το κιλό, δηλαδή όσο πιο βαριά
είναι η αίτηση τόσο πιο σηµαντική είναι.

Θέλω, όµως, παρεµπιπτόντως να συµφωνήσω µαζί του ότι
ίσως θα ήταν χρήσιµο να κάνουµε µια συζήτηση για το θέµα του
συνταγµατικού δικαστηρίου, αλλά αν είχατε τοποθετηθεί έτσι,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΔ’ - 22 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2020 1077



θα σας άκουγε περισσότερο και η κοινωνία και η Βουλή.
Ας δούµε, όµως, τα συγκεκριµένα θέµατα που θέσατε.
Πρώτον, η ίδια η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής δεν εν-

τόπισε κανένα κώλυµα αντισυνταγµατικότητας. Τη δέχεστε ή όχι;
Δεύτερον, επικαλεστήκατε την παραβίαση της αρχής της ισό-

τητας µε τη δυνατότητα αυτή που λέµε να πτωχεύουν τα φυσικά
πρόσωπα. Η ίδια, όµως, η ενωσιακή οδηγία προβλέπει αυτή τη
δυνατότητα εισαγωγής της πτώχευσης για τα φυσικά πρόσωπα.
Εκτός και αν θέλετε να φύγουµε από αυτή τη λογική. Είναι µια
ρύθµιση, που δίνει σε δεκάδες χιλιάδες συµπολίτες µας τη δυ-
νατότητα να σπάσουν αυτό τον φαύλο κύκλο των χρεών τους.
Σας τα εξήγησε ο Υπουργός πολλές φορές. Θα έχετε τη χαρά
να τα εµπεδώσετε σήµερα σε όλη τη διάρκεια της συζήτησης και
να καταλάβετε γιατί αυτή η δεύτερη ευκαιρία είναι σηµαντική για
το µέλλον της πλειοψηφίας των Ελλήνων πολιτών.

Τρίτον, ως προς τη δήθεν παραβίαση του άρθρου 17 και 21
του Συντάγµατος, στο Σύνταγµα δεν προβλέπεται -και σας το
είπε και ο κ. Μπουγάς- η απόλυτη και άνευ όρων και προϋποθέ-
σεων προστασία της πρώτης κατοικίας. Εάν το προέβλεπε αυτό,
τότε δεν θα λειτουργούσε το τραπεζικό µας σύστηµα όπως λει-
τουργεί, δεν θα υπήρχε το εµπράγµατο δικαίωµα της υποθήκης,
αλλά κυρίως δεν θα γίνονταν οι πλειστηριασµοί όπως γίνονται
µέχρι σήµερα. Αν ταυτίζεστε µε τη θέση του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας για αλλαγή όλης της λογικής της αστικής δη-
µοκρατίας, καλό είναι να το πείτε, αλλιώς µην µπερδεύεστε. 

Η ένσταση όµως, αυτή την οποία καταθέσατε, πέρα από αβά-
σιµη, καταλήγει να είναι και βαθιά αντισυνταγµατική στον πυρήνα
της. Παραβιάζει ουσιαστικά τη συνταγµατική αρχή της ισότητας
των πολιτών και θα ήταν χρήσιµο στις οµιλίες σας µετά να µας
πείτε -και αφού είναι ο Πρόεδρός σας εδώ να µας το εξηγήσει-,
πώς ένας απλός πολίτης, ένας που µπορεί, θα πληρώνει κανονικά
το δάνειό του, ενώ ένας άλλος πολίτης δεν θα το πληρώνει χωρίς
να έχει καµµία συνέπεια. Αυτό προτείνετε. Προτείνετε, δηλαδή,
να δηµιουργήσουµε πολίτες δύο ταχυτήτων και κατά βάση πολί-
τες δύο κατηγοριών.

Αναφερθήκατε στο άρθρο 21 και στην υποχρέωση του κρά-
τους για τη διασφάλιση συνθηκών αξιοπρεπούς διαβίωσης. Ας
κάνουµε λοιπόν, µια σύντοµη αναδροµή. Οι πλειστηριασµοί,
όπως γνωρίζετε, δεν εφευρέθηκαν τώρα. Προϋπήρχαν από το
2010 και µετά. Υπήρχαν και οι συµπολίτες µας, που σε περιόδους
απόλυτης ευηµερίας, αδυνατούσαν να εξοφλήσουν και έχαναν
και τότε τα σπίτια τους. Δεν έγινε τώρα πρώτη φορά. Αντίθετα,
η Νέα Δηµοκρατία είναι η πρώτη Κυβέρνηση -και αυτό πρέπει να
το εµπεδώσουµε σε αυτήν την Αίθουσα, όλα τα κόµµατα- που έρ-
χεται και φέρνει έναν µόνιµο µηχανισµό, ακριβώς αυτής της προ-
στασίας της πρώτης κατοικίας. Ο νόµος Κατσέλη και οι
ρυθµίσεις του ΣΥΡΙΖΑ -που ήταν πρακτικά ρυθµίσεις πάνω στον
νόµο Κατσέλη, δεν ήταν ένα συνολικό πλαίσιο, ολοκληρωτικό
που να δίνει µία λύση-, εν πολλοίς απέτυχαν και αυτό το παρα-
δέχονται οι πάντες.

Εµείς σήµερα ερχόµαστε να θεσµοθετήσουµε µια πάγια πολι-
τική προστασίας των ευάλωτων συµπολιτών µας. Εµείς τηρούµε
το Σύνταγµα επακριβώς και αυτό σας το ανέλυσε µε νοµικό
τρόπο και ο κ. Μπούγας και το κατέδειξε και µε την τοποθέτησή
του ο κ. Λοβέρδος.

Τρίτον, ως προς την αποζηµίωση των εργαζοµένων, οι συµβά-
σεις των οποίων καταγγέλλονται. Είναι σαφές ότι και σε αυτό δεν
είστε καθόλου µελετηµένοι, κύριοι της Ελληνικής Λύσης, διότι
απλά θέλατε να κάνετε ντόρο και δεν σας ενδιέφερε τι είναι αυτά
τα οποία γράφετε σε αυτές τις σελίδες. Η ρύθµιση αυτή του άρ-
θρου 109 αποτελεί κατ’ ουσίαν, mot a mot, επανάληψη της ήδη
ισχύουσας επί δεκατρία έτη διάταξης του άρθρου 34, του
ισχύοντος Πτωχευτικού Κώδικα. Διάταξης που έχει τεθεί πολλά-
κις σε δικαστικό έλεγχο και η συνταγµατικότητα της έχει κριθεί
απολύτως, ακούστηκε και αυτό πριν στην Αίθουσα.

Ως προς την ένσταση του ΜέΡΑ25, σηµειώνω και νοµίζω ότι
αυτό το αντιλαµβανόµαστε όλοι εδώ, αλλά και όλοι έξω από αυτή
την Αίθουσα, είναι ότι απαιτείται ιδιαίτατο θράσος -όχι από την
συνάδελφο κ. Αδαµόπουλο, η οποία όλο αυτό το διάστηµα προ-
σπαθεί να κάνει όσο καλύτερα µπορεί τη δουλειά της-, από το
κόµµα του ανθρώπου που διέλυσε την ελληνική οικονοµία, διέ-

λυσε τους Έλληνες πολίτες, κυνηγώντας τότε βέβαια τις αυτα-
πάτες του κ. Τσίπρα ως Υπουργός του, να έρχεται εδώ και να
θέτει τέτοια ζητήµατα. Κατά τη γνώµη µου, επίσης αποτελεί θρά-
σος να έρχεται και να χώνεται τελευταία στιγµή στη λογική του
ΜέΡΑ25 και ο ΣΥΡΙΖΑ, µέσω της εκπροσώπου του, και να λέει κι
εκείνος ότι «α, ναι, τώρα που είδαµε ότι έχει θέσει θέµα το
ΜέΡΑ25, υπάρχει µια αντισυνταγµατικότητα, αλλά ελάτε να τη
συζητήσουµε». Σας θυµίζω ότι ήταν ο κ. Βαρουφάκης Υπουργός
Οικονοµικών του κ. Τσίπρα -δεν το ξεχνάµε αυτό και σήµερα εί-
δαµε την κ. Αχτσιόγλου να προσπαθεί να συνδέσει τις δύο επο-
χές, τα δύο κόµµατα-, που οδήγησε στο κλείσιµο των τραπεζών
και στη ζηµιά της ελληνικής οικονοµίας µε 100 δισεκατοµµύρια.
Ήταν ακριβώς η κυβέρνηση Τσίπρα, µε τον κ. Βαρουφάκη ως δυ-
νατό της στοιχείο, που δηµιούργησε τις συνθήκες ακριβώς για
να µην ισχύει ο ν.4424/2013, της κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου
που προέβλεπε την καθολική προστασία της πρώτης κατοικίας.
Γι’ αυτό δεν είπατε κουβέντα. Εύχοµαι να τα πείτε αργότερα. 

Κλείνοντας, είναι σαφές ότι το παρόν νοµοσχέδιο είναι απολύ-
τως συνταγµατικό και όπως είπα και πριν δίνει µια δεύτερη ευ-
καιρία σε χιλιάδες συµπολίτες µας. Εµείς της πλειοψηφίας,
είµαστε περήφανοι που ο Υπουργός Οικονοµικών, η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο, δίνει µια
δεύτερη ευκαιρία και κλείνει οριστικά ένα θέµα, το οποίο κανείς
δεν τόλµησε να ανοίξει µέχρι τώρα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό. Θα

µιλήσουν οι Υπουργοί. Θέλετε τον λόγο επί προσωπικού; Σε τι
συνίσταται το προσωπικό;

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Αναφέρθηκε στον κ. Βαρου-
φάκη και εγώ τον εκπροσωπώ. Είµαι Κοινοβουλευτική Εκπρόσω-
πος. Δεν θα µιλήσω πολύ, κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό το πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε εξαντλήσει
τον χρόνο σας. Όλοι σας µιλήσατε. Μπορείτε να µιλήσετε αν
υπάρχει κάτι προσωπικό. Υπάρχει κάποιο προσωπικό;

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Προσωπικό όχι απέναντι σε
µένα. Απέναντι στον κ. Βαρουφάκη τον οποίον εκπροσωπώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μία κρίση έκανε.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Μας συκοφάντησε, κύριε Πρόεδρε,

θρασύτατα.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, είναι πάγια επι-
κοινωνιακή πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας να καταφέρεται κατά
του κ. Βαρουφάκη αναφερόµενη γενικόλογα, µε αοριστολογίες.
Σας καλούµε πραγµατικά να καταθέσετε στα Πρακτικά συγκε-
κριµένα µαθηµατικά δεδοµένα, προκειµένου ακριβώς να αιτιολο-
γήσετε αυτό που λέτε κατά του κ. Βαρουφάκη και να τα
δηµοσιεύσετε κιόλας. Έτσι γενικόλογα και επικοινωνιακά, αυτά
είναι αβάσιµα. Το καταλαβαίνει ο ελληνικός λαός και αυτό που
καταλαβαίνει πάνω από όλα είναι ότι η καταστροφή και η φτω-
χοποίηση του ελληνικού λαού είναι απόρροια των δικών σας το-
ξικών πολιτικών, όλων των µνηµονιακών κυβερνήσεων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΜέΡΑ25)

Όταν µιλάτε για τον κ. Βαρουφάκη, καλό είναι να καταθέτετε
και να µιλάτε µε συγκεκριµένα στοιχεία. Κάποια στιγµή να τα
δούµε επιτέλους αυτά τα στοιχεία για τον άνθρωπο, που είναι ο
µοναδικός που δεν συνθηκολόγησε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να δικαιολογήσω

κι εγώ αυτό που είπα πριν. Πράγµατι δεν είναι προσωπικό το
θέµα αυτό. Υπάρχει διάταξη στον Κανονισµό, όµως, που λέει πως
αν υπάρχει ανακριβής τοποθέτηση ή επίκριση Κοινοβουλευτικής
Οµάδος ή Αρχηγού, µπορεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
σύντοµα να δώσει διευκρινίσεις. Με ευρεία έννοια, εκτιµούµε ότι
αυτό έγινε.

Οι συναρµόδιοι Υπουργοί έχουν δικαίωµα να µιλήσουν και οι
δύο. 
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Τον λόγο έχει ο κ. Σταϊκούρας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκινήσω από το τέλος αφού προκληθήκαµε να µην µιλάµε

αόριστα, αλλά συγκεκριµένα. 
Δεκέµβριος 2014: η συµµετοχή των Ελλήνων φορολογουµέ-

νων σε ελληνικές τράπεζες ήταν 11,62 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Την παραλάβαµε τον Ιούνιο του 2019, µε 1, 42 δισεκατοµµύριο
ευρώ. Εξαιτίας της πολιτικής σας χάθηκαν 10 δισεκατοµµύρια
ευρώ από ξένους φορολογούµενους. Το καταθέτω στα Πρα-
κτικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μην διακόπτετε,

παρακαλώ. Δεν σας διέκοψε κανείς. Παρακαλώ! Καλά πήγε η συ-
ζήτηση σε επιστηµονικό επίπεδο µέχρι τώρα. Αφήστε τον να ολο-
κληρώσει.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεύτερη

παρατήρηση: Συχνά σε αυτή την Αίθουσα όλα αυτά τα χρόνια,
όταν ξεκινάει µια συζήτηση για αίτηση αντισυνταγµατικότητας,
πολλοί συνάδελφοι -και ορθώς- επικαλούµαστε, επικαλούνται την
έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. Θέλω να σας
πω ότι ίσως είναι η πρώτη φορά όσο παρακολουθώ νοµοσχέδια
όλα τα προηγούµενα χρόνια, που µία έκθεση Επιστηµονικής Υπη-
ρεσίας της Βουλής δεν έχει κανένα, όχι ουσιαστικό ούτε καν τυ-
πικό επιχείρηµα, για εκδήλωση αίτησης αντισυνταγµατικότητας.
Βεβαίως και εµένα µου προκαλεί εντύπωση το γεγονός ότι την
τελευταία στιγµή ο ΣΥΡΙΖΑ σύρθηκε πίσω από το ΜέΡΑ25 για
µία, δύο διατάξεις.

Θα µου επιτρέψετε όµως, να πω ότι την ουσία την απαντήσατε
ο ίδιος. Είπατε στην πρωτολογία σας, ίσως δεν το καταλάβατε,
ότι «δεν έχουµε καµµία ιδιαίτερη φιλοδοξία για το πώς θα πάει η
αίτηση αντισυνταγµατικότητας, δεν έχουµε και κάτι ουσιαστικό,
το κάνουµε για επικοινωνιακούς λόγους, για τον λαό». Εδώ όµως,
µιλάµε για την αντισυνταγµατικότητα. Είπατε επίσης, ότι προ-
σπαθούµε να προστατέψουµε τις τράπεζες, «σ’ αυτούς χρω-
στούν οι Έλληνες και στους τοκογλύφους». Χρωστούν και 134
δισεκατοµµύρια ευρώ σε εφορίες και ασφαλιστικά ταµεία. Και
αυτό που προσπαθούµε να κάνουµε εµείς, είναι να αντιµετωπί-
σουµε το συνολικό χρέος του πολίτη σε εφορίες, ασφαλιστικά
ταµεία και τράπεζες, 134 δισεκατοµµύρια ευρώ σε αυτούς τους
φορείς. Για να µην λέτε ότι το κάνουµε για τις τράπεζες. Αφήστε
δε που όπως ακούσατε στην επιτροπή, οι τράπεζες σε αντιδια-
στολή µε ό,τι υποστήριξε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ήταν αντί-
θετες και µε επιστολές τους σε πτυχές του νοµοσχεδίου.

Σχετικά µε τα αναφερόµενα για την παραβίαση του άρθρου 4
του Συντάγµατος: Ο νόµος επί της ουσίας δεν επιφυλάσσει ίση
µεταχείριση µεταξύ εµπόρων και φυσικών προσώπων καθώς υφί-
στανται αυτοτελείς και διαφορετικές προϋποθέσεις µεταξύ των
πτωχεύσεων µικρού αντικειµένου, που ως επί το πλείστον αφορά
φυσικά πρόσωπα, και των κατ’ εξοχήν πτωχεύσεων, που ως επί
το πλείστον αφορά επιχειρήσεις. Κριτήριο σε κάθε περίπτωση
είναι το ύψος των οφειλών.

Άκουσα σε πρωτολογίες συναδέλφων να λένε αστόχως ότι µια
επιχείρηση απαλλάσσεται ήδη από το θεσµικό πλαίσιο στα δύο
χρόνια. Με την υφιστάµενη διάταξη ένας επιχειρηµατίας πρέπει
να περιµένει να κηρυχθεί η πτώχευση της εταιρείας, δηλαδή κά-
ποια χρόνια, µετά πρέπει να περιµένει ακόµα δύο χρόνια και µετά
να κάνει αίτηση στο δικαστήριο και όταν γίνει το δικαστήριο και
βγει η απόφαση, τότε απαλλάσσεται. Ξέρετε πόσα χρειάζεται γι’
αυτό; Νοµίζω ότι το ξέρετε όλοι πάρα πολύ καλά.

Μέχρι σήµερα συνεπώς επί της ουσίας πολύ λίγοι έχουν απαλ-
λαχθεί. Τώρα πλέον µε το νοµοσχέδιό µας ο οφειλέτης κάνει µια
αίτηση, γίνεται ένα και µόνο δικαστήριο και έναν χρόνο µετά
απαλλάσσεται και αυτό λέγεται πραγµατική απαλλαγή και δεύ-
τερη ευκαιρία.

Σύµφωνα τόσο µε τις διατάξεις του Συντάγµατος, όσο και µε
υπερεθνικούς κανόνες δικαίου, τα πρόσωπα που βρίσκονται σε
διαφορετικές καταστάσεις πρέπει να τυγχάνουν διαφορετικής
µεταχείρισης, στον βαθµό που αυτό απαιτείται, προκειµένου να
τους επιτρέπεται η αξιοποίηση συγκεκριµένων ευκαιριών σε ισό-
τιµη βάση µε άλλα πρόσωπα. Ως εκ τούτου, το στοιχείο του
ύψους των οφειλών συνιστά την επαρκή δικαιολογητική βάση ιδι-
αίτερα δε στο πεδίο του πτωχευτικού δικαίου καθώς αποτελεί το
πλέον πρόσφορο κριτήριο διάκρισης µεταξύ των οφειλετών δε-
δοµένου ότι, ως γνωστόν, η συνταγµατική αρχή της ισότητας
έχει την έννοια της αναλογικής και όχι της αριθµητικής ισότητας.

Σχετικά µε τα αναφερόµενα για την παραβίαση του άρθρου 17
παράγραφοι 1 και 21 παράγραφοι 1 και 2 του Συντάγµατος: Το
κριτήριο των εύλογων δαπανών αποτελεί ένα από τα δύο κριτήρια
για το απαραβίαστο της πτωχευτικής περιουσίας. Το δεύτερο κρι-
τήριο συνιστά οι ήδη θεσπισθέντες στην έννοµη τάξη µας κανόνες
δικαίου περί ακατάσχετων και εξαιρούµενων περιουσιακών στοι-
χείων και εισοδηµάτων του οφειλέτη, κάτι που προβλέπεται κι εδώ.

Με δυο λόγια δηλαδή και οι µισθοί και οι συντάξεις για τα
οποία γίνεται ιδιαίτερος λόγος προστατεύονται και στο σχέδιο
νόµου και στον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας.

Συναφώς, οι ρυθµίσεις του παρόντος βαδίζουν στις στέρεες
ράγες του υφιστάµενου θεσµικού πλαισίου τελώντας παράλληλα
σε πλήρη αρµονία µε τους νοµολογιακούς κανόνες, που έχουν
διπλασιαστεί και διαπλαστεί τα τελευταία έτη που η κοινωνία µας
δοκιµάζεται από την κρίση.

Το κριτήριο των εύλογων δαπανών ενέχει στα ίδια τα σπλάχνα
του την έγνοια της αξιοπρεπούς διαβίωσης. Επίσης, πρέπει να
διευκρινιστεί ότι η προστασία που απορρέει από το άρθρο 21
του Συντάγµατος εντάσσεται στο πλαίσιο της κοινωνικής προ-
στασίας το οποίο αποτελεί αυτοτελή πυλώνα πολιτικής οι ρυθµί-
σεις του οποίου δεν θίγονται από τις διατάξεις του παρόντος.
Πού προβλέπεται αλήθεια η στέρηση ή η µη λήψη µέριµνας για
την οικογένεια όταν ο οφειλέτης, εφόσον ο δικαιούχος οικογε-
νειακών παροχών ακωλύτως λαµβάνει; Πού προβλέπεται ότι το
νοµοσχέδιο αυτό κινείται εκτός του πλαισίου της προνοιακής πο-
λιτικής του κράτους όταν µάλιστα στο ίδιο νοµοσχέδιο υπάρχει
αυτοτελές κεφάλαιο για τη διατήρηση της πρώτης κατοικίας των
πλέον ευάλωτων νοικοκυριών;

Και επειδή κάποιοι είπαν ότι τώρα υπάρχει απαλλαγή και επο-
µένως τι καινούργιο φέρνει το νέο νοµοσχέδιο, σας απάντησα
προηγουµένως. Και σ’ αυτό που ακούστηκε ότι ο οφειλέτης χάνει
το σπίτι του και βρίσκεται µισθωτός σε αυτό, να υπενθυµίσω στην
αντιπολίτευση, ιδιαίτερα στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση, τι συµ-
βαίνει µετά την κατάργηση του νόµου Κατσέλη από τον ΣΥΡΙΖΑ
τον Φεβρουάριο του 2019. Ο πολίτης χάνει το σπίτι του στον
πλειστηριασµό λόγω των χρεών. Έτσι, βρίσκεται αντιµέτωπος µε
άµεση έξωση από αυτό. Με το νοµοσχέδιο, που εισάγουµε σή-
µερα προς ψήφιση προστατεύεται πιο αποτελεσµατικά η κατοι-
κία των ευάλωτων συµπατριωτών µας καθώς και παραµένουν σ’
αυτό και παρέχεται η δυνατότητα επαναγοράς σε διάστηµα δώ-
δεκα ετών και εν τω µεταξύ έχει επέλθει απαλλαγή από τις οφει-
λές που τον βαραίνουν παρέχοντάς του και εδώ µια πραγµατική
δεύτερη ευκαιρία.

Τέλος, σχετικά µε τα αναφερόµενα για την παραβίαση του άρ-
θρου 22 παράγραφος 1 εδάφιο Α’ του Συντάγµατος: Πρέπει να
επισηµανθεί ότι ούτε θίγεται το δικαίωµα των εργαζοµένων, ούτε
περιστέλλεται µε τις διατάξεις του παρόντος. Η αποζηµίωση
διεκδικείται αυτούσια, το δικαίωµα παραµένει ενεργό και ασκεί-
ται όπως ορίζει ο νόµος. Είναι άλλωστε οξύµωρο να εγείρεται
ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας ως προς την αποζηµίωση απόλυ-
σης όταν λόγω της πτώχευσης ο εργαζόµενος απολύει την ίδια
την εργασία του.

Σχετικά µε τα αναφερόµενα για παραβίαση του άρθρου 17 πα-
ράγραφος 1 και παράγραφοι 21 και 4 του Συντάγµατος ως προς
τον φορέα: Είναι προφανές ότι οι εν λόγω ρυθµίσεις εντάσσονται
στο πλαίσιο της προστασίας του ευάλωτου. Κατ’ αρχάς, µόνο εκ
του γεγονότος ότι επιφυλάσσεται, όπως είπα προηγουµένως, το
δικαίωµα επαναγοράς του ακινήτου στον δανειολήπτη. Ο εν
λόγω φορέας διασφαλίζει τόσο την παραµονή του υπερχρεωµέ-
νου οφειλέτη στην κατοικία του, την οποία θα έχανε και θα αναγ-
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καζόταν σε έξωση λόγω του γεγονότος ότι θα βρισκόταν αντιµέ-
τωπος µε διαδικασίες πλειστηριασµού και το είπα πριν λίγο, όσο
και τη δυνατότητα επανάκτησης του ακινήτου από τον ίδιο σε
ικανό χρονικό διάστηµα των δώδεκα ετών που του επιτρέπει να
επανακάµψει.

Παράλληλα, προσφέρει την απαλλαγή του οφειλέτη από τις
οφειλές προσφέροντάς του µια πραγµατική ευκαιρία να επανέλθει
στην οικονοµική ζωή. Συνεπώς, η νοµική µορφή του φορέα δεν
επηρεάζει ούτε αποστερεί την ουσιαστική προστασία που παρέ-
χεται στον δανειολήπτη, πολλώ δε µάλλον ενόσω συλλήβδην η δη-
µόσια διοίκηση σε πλήθος δράσεών της ασκείται από φορείς που
φέρουν τη νοµική µορφή του ιδιώτη.

Τέλος, στα δύο σηµεία της αντισυνταγµατικότητας του ΜέΡΑ25
επί του άρθρου 117 περίπτωση Γ’: Ανακαλούνται οι πληρωµές λη-
ξιπρόθεσµων οφειλών µε άλλο τρόπο και όχι µε µετρητά εκτός
από τις οικειοθελείς παραχωρήσεις ακινήτων σε πιστωτικά ιδρύ-
µατα.

Υφίσταται ήδη ρητή πρόβλεψη στο ΦΕΚ Β/2376/2016 παράρ-
τηµα 2, τµήµα 3, περίπτωση Β’.

Τέλος, επί του άρθρου 164 παράγραφος Α’. Πρώτον, πάγια νο-
µική τακτική να επιστρέφουν στο δηµόσιο τα αδιάθετα ή ευτελούς
αξίας ακίνητα. Υπενθυµίζω ότι οι διατάξεις του κληρονοµικού δι-
καίου όπου το δηµόσιο συνιστά τον εξ αδιαιρέτου κληρονόµο της
πέµπτης τάξης οι διατάξεις ειδικής εκκαθάρισης του άρθρου 14Α
του ν.3429/2005.

Δεύτερον, για τον οφειλέτη-φυσικό πρόσωπο υπάρχει πρό-
βλεψη να παραµείνει το ακίνητο στον ίδιο εφόσον δεν οφείλει στο
δηµόσιο ή τους φορείς κοινωνικής ασφάλισης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση κατά
το άρθρο 13 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής για το
θέµα αντισυνταγµατικότητας που ετέθη.

Οι αποδεχόµενοι την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, δηλαδή
ότι το νοµοσχέδιο δεν είναι σύµφωνο µε το Σύνταγµα, σχετικά µε
όλα τα άρθρα που πρότεινε η Ελληνική Λύση, παρακαλώ να εγερ-
θούν.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την ένσταση)
Προφανώς, ηγέρθηκαν οι ολιγότεροι.
Συνεπώς, η ένσταση αντισυνταγµατικότητας απορρίπτεται.
Οι αποδεχόµενοι την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, δηλαδή

ότι το νοµοσχέδιο δεν είναι σύµφωνο µε το Σύνταγµα, σχετικά µε
τα άρθρα που πρότεινε το ΜέΡΑ25, παρακαλώ να εγερθούν.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την ένσταση)
Προφανώς, ηγέρθηκαν οι ολιγότεροι.
Συνεπώς, η ένσταση αντισυνταγµατικότητας απορρίπτεται.
Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κουτσούµπας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, η κατάσταση στο µέτωπο της δηµόσιας
υγείας είναι κρίσιµη. 

Για τα καθηµερινά αρνητικά ρεκόρ κρουσµάτων κορωνοϊού µην
δείχνετε αλλού, κύριοι της Κυβέρνησης, γιατί όλα δείχνουν ότι
εσείς έχετε την πρώτη, τη µεγαλύτερη ευθύνη γιατί στο όνοµα των
αντοχών της οικονοµίας, δηλαδή των απαιτήσεων του κεφαλαίου
τα µέτρα προστασίας πάνε περίπατο. Δείτε κάθε µέρα δεκάδες
χώροι δουλειάς, εργοστάσια, επιχειρήσεις σε όλη την Ελλάδα εξε-
λίσσονται σε εστίες υπερµετάδοσης του ιού και αφήστε αυτά που
ξέρετε να ρίχνετε, όπως πάντα, την ευθύνη στον λαό για την νεο-
λαία.

Μάλιστα, οι Υπουργοί σας είχαν το θράσος να συσχετίσουν τα
αυξηµένα κρούσµατα µε τη µεγάλη αντιφασιστική συγκέντρωση
έξω από το εφετείο, µόνο που τα ίδια τα στοιχεία σας διαψεύδουν.
Στις 7 Οκτώβρη, τη µέρα δηλαδή της συγκέντρωσης, τα κρού-
σµατα στην Αττική επί των συνολικών κρουσµάτων ήταν στο
47,7%, ενώ χθες ήταν 38% εκτός αν µας πείτε ότι οι πάνω από εί-
κοσι χιλιάδες που ήταν έξω από το εφετείο µετανάστευσαν τη βό-
ρειο Ελλάδα.

Το µόνο που κάνατε είναι να γελοιοποιήστε. Σας το λέµε ξανά,
πάρτε τώρα µέτρα για τη θωράκιση του δηµόσιου συστήµατος
υγείας, κάντε τις απαραίτητες προσλήψεις, εξασφαλίστε τις
απαιτούµενες υποδοµές, πάρτε όλα τα αναγκαία µέτρα προστα-
σίας στα σχολεία, στους χώρους δουλειάς, στα µέσα µαζικής µε-
ταφοράς. Κάντε τα τώρα πριν να είναι αργά.

Κυρίες και κύριοι, όσο και αν προσπαθείτε να πείσετε τους ερ-
γαζόµενους πως µε το νέο Πτωχευτικό Κώδικα δίνετε µια δεύ-
τερη ευκαιρία στα υπερχρεωµένα νοικοκυριά η αλήθεια είναι πιο
απλή, απλά προστατεύετε τα κεφάλαια των τραπεζών υποχρεώ-
νοντας τα υπερχρεωµένα λαϊκά νοικοκυριά να καταβάλουν το µέ-
γιστο δυνατό από τα πενιχρά εισοδήµατά τους προκειµένου να
εισπράξουν οι τράπεζες.

Δεν πατάει πουθενά για πουθενά η άποψη που προβάλετε, κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας, πως το σχέδιο νόµου δίνει τη δυνα-
τότητα απαλλαγής στα υπερχρεωµένα νοικοκυριά. Στην
πραγµατικότητα το νοµοσχέδιο προβλέπει για όσους δεν µπο-
ρούν να ανταπεξέλθουν στην εξυπηρέτηση των δανείων τους τη
δέσµευση του συνόλου της περιουσίας τους, την εκποίησή της
δίνοντας φυσικά την επιλογή στις τράπεζες να αποκτήσουν ό,τι
και αν θέλουν. 

Προβλέπει πως για τρία χρόνια θα δουλεύει κάποιος πρακτικά
για την τράπεζα κρατώντας για τον εαυτό του µόνο ένα ισχνό
ποσό διαβίωσης και η τράπεζα θα εισπράττει αυτόµατα όλο τον
υπόλοιπο µισθό του. Ο µισθωτός µετατρέπεται στην πράξη σε
δούλο της τράπεζας. Η περιουσία του ελέγχεται από την τρά-
πεζα και για τρία χρόνια δουλεύει και ο µισθός πηγαίνει αυτό-
µατα στην τράπεζα και στο τέλος αυτής της τριετίας δίνεται και
την ευκαιρία στην τράπεζα να χαρακτηρίσει τον εργαζόµενο και
ως κακοπροαίρετο και ως µη συνεργάσιµο για να του φορτώσει
και νέα υπόλοιπα δανείων.

Η πρόβλεψη που κάνετε είναι πραγµατικά καινοτόµα για τα
συµφέροντα του µεγάλου κεφαλαίου. Πρακτικά λέτε στους δα-
νειολήπτες: «Η τράπεζα θα σου πάρει όλη την περιουσία, αλλά
δεν φτάνει µόνο αυτό, για τρία χρόνια θα δουλεύεις και ο µισθός
σου θα πηγαίνει στην τράπεζα, εσύ θα κρατάς το ελάχιστο ει-
δάλλως µπορεί να πας και φυλακή».

Φυσικά οι προβλέψεις σας δεν αφήνουν στο απυρόβλητο την
πρώτη κατοικία που και αυτή εκποιείται για να τροφοδοτηθούν
τα κέρδη των τραπεζών και οι επενδύσεις. Η πρόβλεψή σας για
την δωδεκαετή παραµονή κάποιων, όχι όλων, στα σπίτια τους ως
ενοικιαστές είναι και προκλητική και απαράδεκτη. Κάνετε τους
εργαζόµενους νοικάρηδες στα σπίτια τους, σε σπίτια για τα
οποία έχουν ήδη πληρώσει δεκάδες χιλιάδες ευρώ τις τελευταίες
δεκαετίες, ενώ σε άλλα, σε όσα υπάρχει έντονο επενδυτικό εν-
διαφέρον, θα τους βγάλετε έξω απευθείας χαρακτηρίζοντάς
τους ως µη ευαίσθητες οµάδες. 

Αυτή είναι η «νόµιµη» βία του αστικού κράτους. Αυτό φέρνετε
και δεν µπορείτε να κοροϊδέψετε κανέναν. Το πλαίσιο που φέρ-
νετε είναι οργανικά ενταγµένο στο σύνολο βέβαια της πολιτικής
σας. Πρώτα-πρώτα ισχυροποιεί τις τράπεζες που εισπράττουν
το µέγιστο δυνατό είτε από την εκποίηση της λαϊκής περιουσίας
είτε υποχρεώνοντας τους εργαζόµενους να δουλεύουν για τις
τράπεζες και αµβλύνει στο µέτρο του δυνατού το πρόβληµα των
κόκκινων δανείων µάλιστα σε µια περίοδο που οι τράπεζες χρει-
άζονται την αποφυγή νέων κόκκινων δανείων για να καρπωθούν
τα διάφορα πακέτα της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.

Οι επενδύσεις στον τουρισµό και στις αναπλάσεις στα κέντρα
των πόλεων προχωρούν µε ταχύτητα, αφού το τραπεζικό κεφά-
λαιο οπλισµένο µε τη νέα νοµοθεσία θα βγάλει στο σφυρί όλα τα
αξιόλογα ακίνητα λαϊκών ανθρώπων, θα τα συγκεντρώσει και θα
επιταχύνει τις σχετικές επενδύσεις. Οι εργαζόµενοι που χρω-
στάνε στην τράπεζα θα βρεθούν να χάνουν το χωράφι του παπ-
πού τους στο χωριό, αν το θέλει κάποιος όµιλος για τουριστικές
επενδύσεις ή ένα σπίτι που έχουν σε κάποιο σηµείο της πόλης
που το κεφάλαιο θέλει να επενδύσει και να αναπλάσει.

Δεν είναι καθόλου άσχετες οι ρυθµίσεις αυτές µε τον περι-
βόητο «µεγάλο περίπατο» της Αθήνας. Για να υλοποιηθούν όλες
αυτές οι επενδύσεις στο κέντρο θα αναγκάσετε χιλιάδες µικροϊ-
διοκτήτες να πουλήσουν τις ιδιοκτησίες τους στα µεγάλα τουρι-
στικά µονοπώλια.

1080 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Παράλληλα, καλλιεργείτε στους εργαζόµενους την κουλτούρα
που θέλετε, την περιβόητη «κουλτούρα πληρωµών». Λέτε στον
εργαζόµενο: «Φταις, δανείστηκες και τώρα πρέπει να πληρώσεις
µε οποιοδήποτε τίµηµα». Και το χάβουν, βέβαια, αυτό και µερικοί
αφελείς, επειδή το λέτε εσείς και το επαναλαµβάνουν σαν παπα-
γάλοι.

Το πλαίσιο σας είναι αυτό ακριβώς που χρειάζεται σήµερα το
τραπεζικό κεφάλαιο, οι επενδυτές για την επόµενη µέρα για να
διασφαλίσουν τα κέρδη τους και µόνο. Και γι’ αυτό το πλαίσιο
που φέρνετε δεν είναι ως προς την κατεύθυνσή του οπωσδήποτε
και κάτι το καινούργιο. Ολοκληρώνετε το πλαίσιο διαχείρισης των
κόκκινων δανείων, το οποίο ξετυλίγεται -εδώ που τα λέµε- εδώ
και πάνω από µια δεκαετία. 

Από το νόµο Κατσέλη µέχρι το νοµοσχέδιο που φέρνετε σή-
µερα πρόκειται για την ίδια αντιδραστική κατεύθυνση αντιµετώ-
πισης στο πρόβληµα των κόκκινων δανείων, της µεταφοράς τους
στις πλάτες των εργαζοµένων, των επαγγελµατιών. Απλώς κάθε
φορά τραβιέται και ένα ακόµα φύλλο συκής. Βήµα-βήµα κάθε
Κυβέρνηση, όπως και αν ονοµάστηκε αυτή µνηµονιακή, µεταµνη-
µονιακή, Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ προωθεί όλο και πιο
αντιδραστικές ρυθµίσεις για να φορτώσει την κρίση στις πλάτες
του ελληνικού λαού. 

Γι’ αυτό άλλωστε, εδώ που τα λέµε, δεν είναι ακριβώς δική σας
συµβολή η «κουλτούρα πληρωµών» και η υποχρέωση του λαού
να πληρώσει το µέγιστο δυνατόν, στην πραγµατικότητα είναι του
ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς φέρνετε σήµερα και την τριετή εργασία υπέρ της
τράπεζας, το πάτε παραπέρα δηλαδή. 

Οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί είναι πρωτοβουλία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όπως τα χρόνια της διακυβέρνησης του έγιναν χιλιάδες τέ-
τοιοι. Εσείς φέρνετε σήµερα ηλεκτρονικό υπολογισµό των
περιουσιακών στοιχείων για να επιταχυνθούν οι διαδικασίες, φέρ-
νετε και τον ηλεκτρονικό χαφιέ που θα εξετάζει την φερεγγυό-
τητα όλων για να φακελώνει και να ξέρει το τραπεζικό κεφάλαιο
πού να δώσει και από πού να πάρει. 

Η πατέντα για την κατάργηση της προστασίας της πρώτης κα-
τοικίας είναι του ΣΥΡΙΖΑ, εσείς της Νέας Δηµοκρατίας δίνετε τη
χαριστική βολή. Πατέντα του νόµου Κατσέλη είναι και ο υπολο-
γισµός της συνολικής περιουσίας και η πρόβλεψη για εκποίησή
της και στη συνέχεια όλου βέβαια του υπόλοιπου νοµικού οπλο-
στασίου, εσείς απλά συστηµατοποιείτε παραπέρα αυτή τη δια-
δικασία.

Η ουσία της τοµής που φέρνετε τελικά είναι απλή: Ισχυροποι-
είτε σε ακόµα µεγαλύτερο βαθµό τη µεγάλη καπιταλιστική ιδιο-
κτησία σε βάρος κάθε δικαιώµατος του λαού. 

Η αξιοπρέπεια, η κάλυψη των αναγκών του εργαζόµενου, µι-
σθωτού και επαγγελµατία, το δικαίωµα σε µια άνετη ζωή δεν αξί-
ζουν µπροστά στον «σιδερένιο» νόµο σας της ιδιοκτησίας και,
µάλιστα, της µεγάλης καπιταλιστικής ιδιοκτησίας. Γι’ αυτό και
στην ουσία στερείτε το δικαίωµα του εργαζόµενου να κριθεί από
τον δικαστή που µέχρι τώρα είχε τη δυνατότητα και συχνά απο-
φάσιζε πως το χρέος προς την τράπεζα δεν κατισχύει των υπό-
λοιπων δικαιωµάτων του. 

Πρώτα, «ξηλώσατε» το πλαίσιο προστασίας για χρέη προς το
κράτος -«χέρι-χέρι» µε την προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ-
και τώρα προχωράτε και στα υπόλοιπα ιδιωτικά χρέη. 

Δεν µας προξενεί καµµία εντύπωση αυτό που κάνετε. Είναι ο
πυρήνας της πολιτικής του κόµµατος σας, όπως άλλωστε και
κάθε αστικού κόµµατος, δηλαδή, πως το νοµικό πλαίσιο πρέπει
να υπηρετεί την καπιταλιστική ανάπτυξη και την κερδοφορία µε-
γάλων επιχειρηµατικών οµίλων. 

Πώς το «ντύνετε» όλο αυτό; Με την περιβόητη «ατοµική ευ-
θύνη», πως στην ελεύθερη αγορά αν δανειστείς, χρωστάς. «Λο-
γικό» θα σκεφτεί κάποιος καλοπροαίρετος άνθρωπος. 

Τι συγκαλύπτετε, όµως, εσείς; Το γεγονός ότι η πολύ µεγάλη
πλειοψηφία δεν δανείστηκε για να κάνει επενδύσεις σε µεγαλεπή-
βολα επενδυτικά σχέδια. Αν και, εδώ που τα λέµε, οι πραγµατικοί
στρατηγικοί κακοπληρωτές είναι όλοι αυτοί: Οι µεγαλοµέτοχοι, οι
εφοπλιστές, οι ιδιοκτήτες µεγάλων ανωνύµων εταιρειών που επι-
δοτούνται, εισπράττουν εκατοντάδες εκατοµµύρια -είτε µε επεν-
δυτικά πακέτα είτε µε πραγµατικά «θαλασσοδάνεια»- κρύβονται
πίσω από εταιρικά σχήµατα και δεν πληρώνουν ποτέ. Όµως, αυ-

τούς δεν θέλετε ούτε µπορείτε να τους κυνηγήσετε. 
Η µεγάλη πλειοψηφία του λαού δανείστηκε για να βάλει ένα «κε-

ραµίδι» πάνω από το κεφάλι της, αγοράζοντας σπίτια σε τιµές οι
οποίες εκτινάσσονταν συνεχώς. Δανείστηκαν, επίσης, αυτοί οι άν-
θρωποι για να ικανοποιήσουν επιτακτικές ανάγκες της ζωής τους,
που δεν µπορούσαν να τις καλύψουν αλλιώς. 

Στη συνέχεια, όµως, η ίδια η καπιταλιστική κρίση και η πολιτική
διαχείρισής της υπέρ των οµίλων τσάκισε µισθωτούς, συνταξιού-
χους, αυτοαπασχολούµενους, µικρούς επιχειρηµατίες και οδή-
γησε στα περιβόητα κόκκινα δάνεια. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, είναι ποιος
φταίει για αυτή την κατάσταση. Μήπως φταίνε πάλι όσοι δανείστη-
καν για να αγοράσουν ένα σπίτι όταν δεν µπορούσαν να το αγο-
ράσουν µε κανέναν άλλο τρόπο και, µάλιστα, σε µια περίοδο που
το ίδιο το σύστηµα διαφήµιζε και έδινε σωρηδόν δάνεια; Όταν
όλες οι κυβερνήσεις έκαναν λόγο για την «ισχυρή Ελλάδα» και λέ-
γατε στον κόσµο ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα.

Όχι, κυρίες και κύριοι, δεν φταίνε όλοι αυτοί οι άνθρωποι. Γιατί,
τελικά, η αιτία των κόκκινων δανείων βρίσκεται ακριβώς στην πο-
λιτική όλων σας. Βρίσκεται σ’ αυτό το σύστηµα που υπερχρέωσε
λαϊκά στρώµατα και τα υποχρέωσε το ίδιο το σύστηµα να κατα-
φύγουν στον τραπεζικό δανεισµό, σε όσους έδιναν δάνεια µε τον
σωρό, σε όσους διαφήµιζαν πως τα πράγµατα θα πηγαίνουν όλο
και καλύτερα. 

Φταίνε, άραγε, τα λαϊκά στρώµατα για τις συνεχείς καπιταλιστι-
κές κρίσεις, τις κρίσεις, δηλαδή, ενός συστήµατος το οποίο εσείς
και όλοι όσοι βρίσκεστε στην ίδια «όχθη» παρουσιάζετε σαν µονό-
δροµο, στον οποίον πρέπει οπωσδήποτε να κινηθούµε; 

Έναν χρόνο πριν λέγατε πως η αιτία της κρίσης ήταν τα διά-
φορα κακώς κείµενα µέχρι τότε της ελληνικής πραγµατικότητας,
την οποία εσείς δήθεν θα αλλάζατε. Αλλά «πριν αλέκτορα φωνή-
σαι», εκδηλώθηκε η νέα διεθνής οικονοµική κρίση, που απλώς επι-
ταχύνθηκε και λόγω του κορωνοϊού. 

Κυρίες και κύριοι, στην ίδια οµιλία µε τους µισθωτούς και τους
συνταξιούχους καταδικάζετε και τους ελεύθερους επαγγελµατίες
και, µάλιστα, τη χρονική στιγµή που ένα µεγάλο τµήµα τους βλέπει
τα χρέη του να εκτινάσσονται, όπως δείχνουν όλες οι έρευνες. 

Κάνετε τα αδύνατα δυνατά για να εισπράξετε και το τελευταίο
διαθέσιµο ευρώ µιας µικροεπιχείρησης. Γι’ αυτό και στο νοµοσχέ-
διο τις βαφτίζετε όλες, ανεξαρτήτως εισοδήµατος και νοµικής
µορφής, «πτωχευτικά ικανές», για να επιταχύνετε αυτές τις διαδι-
κασίες. Ρευστοποιώντας περιουσιακά στοιχεία και δεσµεύοντας
µέρος του ήδη τσακισµένου εισοδήµατος των επαγγελµατιών, αν-
τικειµενικά εγκαινιάζετε νέο φαύλο κύκλο διόγκωσης των χρεών
τους. 

Ποιος απ’ αυτούς τους µικροεπιχειρηµατίες, αφού τους έχετε
οδηγήσει στην καταστροφή και έχετε δεσµεύσει για χρόνια τα ει-
σοδήµατά τους, θα µπορέσει να κρατήσει την επιχείρησή του και
να ζήσει την οικογένειά του;

Αφού θέλετε να τους προστατέψετε, όπως λέτε, εξηγήστε µας
τις φαστ-τρακ πτωχεύσεις µικρού αντικειµένου που προβλέπονται
γι’ αυτές τις επιχειρήσεις, ακριβώς αυτές τις οποίες καταγγέλλουν
όλες οι συνδικαλιστικές οργανώσεις των αυτοαπασχολούµενων
επιχειρηµατιών ως ιδιαίτερα επαχθείς. 

Από πάνω, εµπαίζετε τους επαγγελµατίες, λέγοντάς τους ότι
διαµορφώνετε συµβουλευτικές δοµές και µηχανισµούς έγκαιρης
προειδοποίησης –λέει- για τα χρέη τους. 

Αν δεν το ξέρετε ήδη, να σας πούµε ότι το πρόβληµα των επαγ-
γελµατιών δεν είναι ότι έχουν άγνοια για την πορεία των επιχειρή-
σεών τους ή των ίδιων των χρεών τους. Τα ξέρουν πολύ καλά όλα
αυτά. 

Το πρόβληµά τους ήταν και είναι οι πολιτικές που διογκώνουν
αυτά τα χρέη, ειδικά σε συνθήκες κρίσης και µε δεδοµένη την κυ-
ριαρχία µεγάλων καπιταλιστικών επιχειρήσεων στην πολυαγαπη-
µένη σας ελεύθερη αγορά. 

Ήταν η φορολόγηση από το πρώτο ευρώ και η επιβολή χαρα-
τσιών, όπως το τέλος επιτηδεύµατος, που διόγκωσαν τα χρέη
τους στην προηγούµενη ακριβώς κρίση. 

Ήταν οι αυξηµένες ασφαλιστικές εισφορές, που πολλές
φορές, µαζί µε τη φορολογία, ξεπερνούσαν ακόµα και το 50%
του εισοδήµατος. 
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Ήταν η δική σας και οι υπόλοιπες κυβερνήσεις που αυστηρο-
ποιήσατε το εισπρακτικό πλαίσιο ληξιπρόθεσµων οφειλών, που
µεταφέρατε τα χρέη ατοµικής ασφάλισης στο κέντρο είσπραξης
οφειλών, που προχωρήσατε σε εκατοντάδες χιλιάδες δεσµεύ-
σεις τραπεζικών λογαριασµών, εισπράττοντας όλα τα ακαθάρι-
στα έσοδα τους, ακόµα και για χρέη 500 ευρώ, οδηγώντας
χιλιάδες απ’ αυτούς σε αργό θάνατο. 

Αφήστε, λοιπόν, τα λόγια, αφήστε την κοροϊδία και πείτε µας:
Τους χιλιάδες ελεύθερους επαγγελµατίες στην εστίαση, το εµ-
πόριο, αλλού, που φυτοζωούν αυτή την περίοδο, µε τους τζίρους
τους µειωµένους ακόµα και άνω του 50%, τι µοίρα τους περιµένει
µε τον νέο αυτό πτωχευτικό κώδικα;

Δυστυχώς, οι φορολογικές και ασφαλιστικές υποχρεώσεις που
µεταθέσατε για κάποιους µήνες, χωρίς να τις µειώσετε ούτε κατά
1 ευρώ, θα προστεθούν σε αυτές που «τρέχουν» και θα φέρουν
χιλιάδες επαγγελµατίες µπροστά σε έναν γολγοθά απειλών, κα-
τασχέσεων και πλειστηριασµών. 

Ας µην κρυβόµαστε. Αν πραγµατικά θέλατε να περιορίσετε τα
καθηµερινά βάσανα των επαγγελµατιών, θα υιοθετούσατε τα αι-
τήµατα των µαζικών φορέων τους, θα υιοθετούσατε τις προτά-
σεις που επανειληµµένα έχει καταθέσει το ΚΚΕ στη Βουλή για
την προστασία των οικονοµικά πιο αδύνατων, όπως η επανένταξη
αυτοαπασχολούµενων σε αφορολόγητο όριο των 12.000 ευρώ ή
και η οριστική διαγραφή των τόκων και του 30% των χρεών στην
εφορία και τις τράπεζες. 

Γι’ αυτά, όµως, λέτε ότι δεν αντέχει η οικονοµία. Γιατί πρώτο
και κύριο µέληµά σας είναι ακριβώς η στήριξη µε δεκάδες δισε-
κατοµµύρια ευρώ των µονοπωλίων και των διάφορων οµίλων. 

Η στήριξη των µεγάλων επιχειρήσεων «βγάζει µάτι» στον Πτω-
χευτικό σας σας Κώδικα, όπου, ανάµεσα στα άλλα προκλητικά,
προβλέπει ότι σε περίπτωση πτώχευσης επιχείρησης αυτοδίκαια
λύνονται οι συµβάσεις εργασίας των εργαζοµένων. Δηλαδή, αυ-
τόµατα απολύονται µαζικά και πετιούνται στον δρόµο και, µάλι-
στα, χωρίς αποζηµίωση. 

Η διάταξη είναι ιδιαίτερα ευνοϊκή για τους µεγάλους οµίλους,
βέβαια, οι οποίοι µπορούν να κάνουν τα διάφορα κοµπρεµί µε-
ταξύ τους, µε επιχειρήσεις «καθαρές» από εργαζοµένους και από
δικαιώµατα.

Η διάταξη αυτή στον νέο Πτωχευτικό Κώδικα είναι συνέχεια
των νόµων της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, που υλοποιώντας τα προ-
απαιτούµενα του τρίτου µνηµονίου, φρόντισε να υποβαθµιστούν
οι απαιτήσεις των εργαζοµένων και σε περίπτωση πτώχευσης
της επιχείρησης να προηγηθούν αυτές των τραπεζών µε τους ερ-
γαζόµενους να µένουν χωρίς καµµία προστασία. 

Η τροπολογία που κατέθεσε χτες η Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΚΚΕ δίνει µια τέτοια ανάσα στους εργαζόµενους. Προβλέπει
το αυτονόητο, ότι θα πρέπει να προηγούνται οι εργατικές απαι-
τήσεις σε περίπτωση πτώχευσης ή πλειστηριασµού επιχείρησης. 

Το σχέδιό σας είναι καινοτόµο και για έναν ακόµα λόγο: Για
πρώτη φορά εισάγεται η λεγόµενη «ιδιωτική πτώχευση» των φυ-
σικών προσώπων χωρίς εµπορική ιδιότητα. Με τη διάταξη αυτή
εξισώνετε µισθωτούς, συνταξιούχους, ανέργους µε επιχειρήσεις
και εµπόρους. Αναγορεύετε, τελικά, το αµερικανικό «how much
do you worth?», το «πόσο αξίζεις», δηλαδή, ως κριτήριο του κάθε
εργαζόµενου, του κάθε λαϊκού νοικοκυριού, του κάθε λαϊκού αν-
θρώπου. Πρόκειται, κυριολεκτικά, για µια απαράδεκτη διάταξη. 

Φυσικά και αυτό δεν µας εκπλήσσει. Δεν κάνει κάτι άλλο παρά
να ευθυγραµµίζει την ουσία της βαρβαρότητας αυτής της κοι-
νωνίας µε τον τύπο και τον νόµο της ταξικής βίας. Απλά αποκα-
λύπτει ποιο είναι το πραγµατικό περιεχόµενο του δικού σας
αυτού καπιταλιστικού δρόµου ανάπτυξης.

Όλοι για εσάς είµαστε ένα ΑΦΜ, ένας αριθµός συνδεδεµένος
µε ένα ποσό: πόσο αξίζεις; Πρόκειται για συνέχιση και κλιµάκωση
της σηµερινής απαράδεκτης κατάστασης του ισχύοντος Πτωχευ-
τικού Κώδικα, που έβαζε στο ίδιο τσουβάλι µεγάλες επιχειρήσεις
και µονοπωλιακούς οµίλους από τη µια πλευρά και τους αυτοα-
πασχολούµενους επαγγελµατίες, βιοτέχνες από την άλλη.

Το ενιαίο πλέγµα των ρυθµίσεων γι’ αυτούς δικαιολογείται στο
όνοµα της ελεύθερης αγοράς και υπηρετεί µόνο τους στόχους
της ανταγωνιστικότητας, διευκολύνοντας στην πραγµατικότητα,
έτσι, τη συγκέντρωση, τη συγκεντροποίηση του κεφαλαίου σε

βάρος των µικρών επιχειρήσεων που καταστρέφονται. Ακόµα και
µε τη δική σας αντίληψη και ουσία του δικαίου, η ισότητα προ-
ϋποθέτει την όµοια µεταχείριση όµοιων καταστάσεων, ενώ,
όµως, η όµοια µεταχείριση ανόµοιων καταστάσεων ισοδυναµεί
απλά µε ανισότητα. Όταν η τράπεζα και ο άνεργος αντιµετωπί-
ζονται µε τον ίδιο τρόπο, αυτό αποτελεί κραυγαλέα ανισότητα,
κραυγαλέα αδικία. Δεν µπορεί και δεν πρόκειται να σταθεί όσα
ΜΑΤ κι αν κουβαλήσετε για να κάµψετε αντιδράσεις, όσες φυλα-
κές κι αν γεµίσετε από τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά. 

Μην αντιδράτε, λοιπόν, όταν αποκαλύπτουµε ότι η τυπική ισό-
τητα των δικών σας αστικών νόµων συσκοτίζει την ταξική διάρ-
θρωση της κοινωνίας µέσα σ’ αυτό το σύστηµα, το οποίο σήµερα
οδηγεί σε συνεχή αντιδραστικοποίηση συνολικά το δίκαιο, τη δι-
καιοσύνη, καταργώντας κάθε είδους προστατευτικό πλαίσιο που
είχε αποµείνει υπέρ των εργαζοµένων και των αδύναµων -όπως
λέτε και εσείς- πολιτών. Δεν έχετε το δικαίωµα να κουνάτε το δά-
χτυλο σε εργαζόµενους, σε λαϊκά στρώµατα, σε επαγγελµατίες
αυτοαπασχολούµενους. 

Εσείς και όλοι όσοι υπερασπίζεστε όλη αυτή την αδικία, που
διαρκώς επαναλαµβάνετε ότι τηρείτε ως κόρη οφθαλµού τους
νόµους αυτής της ανισότητας, εσείς ευθύνεστε για τα κόκκινα
δάνεια. Ο δικός σας καπιταλιστικός δρόµος δηµιούργησε και δη-
µιουργεί συνεχώς οικονοµικές καταστροφές, κρίσεις, δάνεια που
δεν αποπληρώνονται, κεφάλαιο που απαξιώνεται, µεγάλες επι-
χειρήσεις που τρώνε τις µικρές, τους αυτοαπασχολούµενους, τα
λαϊκά στρώµατα. 

Αυτό είναι το περιεχόµενο του τρόπου µε τον οποίο αντιµετω-
πίζετε τα κόκκινα δάνεια και εσείς και οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις. Μονά - ζυγά για το κεφάλαιο, για τη µεγάλη καπιταλιστική
ασυδοσία, την ιδιοκτησία τους. 

Μπορούν, άραγε, να αντιµετωπιστούν µε άλλο τρόπο τα κόκ-
κινα δάνεια, όπως υποστηρίζει ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος υπόσχεται
έναν µαγικό τρόπο µε τον οποίο θα κερδίζουν -λέει- και τα υπερ-
χρεωµένα νοικοκυριά και η καπιταλιστική ανάπτυξη σήµερα και
οι τράπεζες; Ξέρει, βέβαια, ότι κοροϊδεύει. Και όσοι δεν το ξέ-
ρουν, θα πρέπει να είναι πολύ αφελείς για να το πιστεύουν, αφού
τα πράγµατα είναι απλά και εδώ. Δεν υπάρχει δωρεάν γεύµα και,
δυστυχώς, πάντα κάποιος κατ’ ανάγκη θα χάσει. Δεν γίνεται να
βγαίνουν όλοι κερδισµένοι. Όλοι πλέον σ’ αυτόν τον τόπο το ξέ-
ρουµε αυτό. Η κρίση οδήγησε σε απαξίωση κεφαλαίου και πρέ-
πει κάποιος να την πληρώσει. Και αυτός είναι ο λαός, όπως
πάντα.

Όµως, και η επιστροφή στην καπιταλιστική ανάπτυξη -για
όσους την περιµένουν και, µάλιστα, πιο σύντοµα από ό,τι γενικά
προβλέπεται- σηµαίνει πως το βάρος θα πέσει ξανά πάνω στις
πλάτες των εργαζοµένων. Λέτε πότε, πότε και καµµιά αλήθεια,
ότι δεν µπορεί να υπάρξει καπιταλιστική ανάκαµψη -ανάκαµψη,
δηλαδή, της κερδοφορίας του κεφαλαίου για να εξηγούµαστε-
αν δεν τσακιστούν τα δικαιώµατα και το εισόδηµα του λαού,
όπως κάνετε και µε αυτό το νοµοσχέδιο, όπως έκανε και η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, που και επί των ηµερών της δεν
εµφανίστηκε η θαυµατουργή λύση που να λύνει το πρόβληµα
των κόκκινων δανείων χωρίς να επιβαρύνεται κανένας. 

Εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, έχετε και το καρπούζι και
το µαχαίρι. Ο δρόµος και το σχέδιο ανάπτυξης που έχετε, οδηγεί
µόνο σε συνεχείς κρίσεις, που µετά τις φορτώνει στις πλάτες του
λαού, αξιοποιώντας και το νοµοθετικό πλαίσιο που ψηφίζετε και,
φυσικά, τον κρατικό µηχανισµό που ενισχύετε, πολιτική η οποία
για να υπηρετήσει τα κέρδη των τραπεζών και των επενδυτών και
µέσα από τα κόκκινα δάνεια, µετατρέπει τον λαό σε ενοικιαστή
στο σπίτι του, τον αναγκάζει να ξεπουλήσει την περιουσία του
σε επενδυτές, τον αναγκάζει να δουλεύει για τρία χρόνια υπέρ
των τραπεζών. 

Αυτή η πολιτική, λοιπόν, έχει ονοµατεπώνυµο. Ονοµάζεται «κα-
πιταλισµός» που όσο σαπίζει, αναγκάζεται να πετάξει όλο και πε-
ρισσότερα φύλλα συκής. 

Εµείς λέµε ότι δεν είναι µονόδροµος. Υπάρχει και ένας ριζικά
διαφορετικός δρόµος ανάπτυξης, που θα απαλλάξει την κοινωνία
από την καπιταλιστική ιδιοκτησία και εκµετάλλευση, από την
εξουσία του µεγάλου κεφαλαίου, δεν έχει οικονοµικές κρίσεις,
πολέµους, δεν ξεσπιτώνει ανθρώπους για να πληρώσουν χρέη

1082 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



και να φτιαχτούν ξενοδοχεία. Υπάρχει η διέξοδος, δηλαδή, του
σοσιαλισµού.

Ως ΚΚΕ καλούµε σήµερα τον λαό να βγάλει συµπεράσµατα,
να δει από την ίδια του την πείρα ποιος του λέει αλήθεια και
ποιος ψέµατα. Τον καλούµε να δει αν τελικά του παίρνει το σπίτι
ο κοµµουνισµός ή ο καπιταλισµός, δηλαδή οι ξενοδόχοι, οι τρά-
πεζες και η Ευρωπαϊκή Ένωση, που την ευλογάτε συνεχώς. Επί-
σης, τον καλούµε να δει πως είτε µε Νέα Δηµοκρατία είτε µε
ΣΥΡΙΖΑ είτε µε µνηµόνια είτε χωρίς µνηµόνια αυτή η πολιτική
είναι ίδια και απαράλλαχτη, να δει πως µοναδική ρεαλιστική λύση
για να καλύψει τις ανάγκες του, είναι να παλέψει, να συγκρουστεί
µε αυτή την πολιτική και σε όλες τις εκδοχές της. 

Σε αυτό τον δρόµο καλούµε κάθε εργαζόµενο, κάθε αυτοαπα-
σχολούµενο µικροεπιχειρηµατία, επαγγελµατία. Αυτό τον δρόµο
οργάνωσης της πάλης υπηρετεί και το πλαίσιο µε τα αιτήµατα
άµεσης ανακούφισης του λαού και των υπερχρεωµένων νοικο-
κυριών που έχουµε καταθέσει επανειληµµένα και µε τη µορφή
σχεδίων νόµου, που τα έχουν, βέβαια, απορρίψει τόσο η Νέα Δη-
µοκρατία όσο ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Οι εργαζόµενοι και οι αυτοαπασχολούµενοι όχι µόνο δεν πρέ-
πει να πατήσουν την πεπονόφλουδα της δήθεν δεύτερης ευκαι-
ρίας που τους λέτε, αλλά πρέπει να καταδικάσουν µε κάθε τρόπο
το παρόν νοµοσχέδιο και τη συνέχιση της ίδιας αντιλαϊκής πολι-
τικής, να πάρουν τη θέση τους σε έναν αγώνα που θα ενισχύει
τη συµµαχία τους, την ενότητά τους για την ανατροπή αυτών των
αντιδραστικών πολιτικών. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Ελληνική Λύσης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι να ετοιµαστεί το Βήµα,

θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι η ψηφοφορία θα γίνει στις
12.00’ το βράδυ. Εν όψει του ότι υπάρχουν πάρα πολλοί συνά-
δελφοι που θα µιλήσουν -είναι περίπου ενενήντα έξι- και δεν
έχουν µιλήσει ακόµη οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, µε τη συ-
ναίνεση του Σώµατος και ύστερα µε συµφωνία και µε τον Πρό-
εδρο, να κανονίσουµε τον χρόνο για πέντε λεπτά µε µία ανοχή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν προλαβαίνουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Βελόπουλε,

συγγνώµη, να κάνω µια ανακοίνωση. Ο ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε αίτηση
ονοµαστικής ψηφοφορίας που έχει ως εξής:

Προς τον Αξιότιµο Πρόεδρο της Βουλής κ. Τασούλα Κωνσταν-
τίνο. Κύριε Πρόεδρε, µε βάση το άρθρο 72 του Κανονισµού της
Βουλής, εµείς οι Βουλευτές που υπογράφουµε την παρούσα αί-
τηση αιτούµεθα τη διενέργεια ψηφοφορίας µε ονοµαστική κλήση
επί των άρθρων 76, 77, 92, 100, 103, 137, 176, 197, 198, 217, 218,
219, 220, 221, 222 και 268 του υπό ψήφιση σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών «Ρύθµιση οφειλών και παροχή δεύτε-
ρης ευκαιρίας».

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα, ξεκινώντας, να απευθυνθώ στους συναδέλφους της

Νέας Δηµοκρατίας και στον εκπρόσωπό της που µίλησε για συν-
ταγµατικότητα και αντισυνταγµατικότητα.

Θα του πω ότι µπορεί καθένας να ερµηνεύει το Σύνταγµα, έτσι
κι αλλιώς το παραβιάζουµε καθηµερινά εδώ –το παραβιάζουν οι
κυβερνήσεις, όχι εµείς-, εξάλλου και τα µνηµόνια αντισυνταγµα-
τικά ήταν, το Σ.τ.Ε. το είπε, αλλά δεν το ακούσατε ποτέ, όπως και
η περικοπή συντάξεων. Μόνο θα σας πω κάτι πιο σοβαρό. Πόσο
συνταγµατικό είναι, κύριοι συνάδελφοι, το κόµµα σας να χρωστάει
εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ και να µην πληρώνει; Πόσο ισό-
τιµο, ισοδίκαιο; Και το ΠΑΣΟΚ το ίδιο. Πόσο δίκαιο είναι αυτό;

Μπορώ να πω και άλλα, αν θέλετε. Δεν ήθελα να το κάνω ποτέ,
αλλά θα το κάνω τώρα. Επιχειρηµατίες, φίλοι σας οι περισσότεροι,
όπως ο Πηλαδάκης που χρωστά 149 εκατοµµύρια ευρώ και να του

κάνει κούρεµα η τράπεζα και να πληρώνει 11 εκατοµµύρια ευρώ.
Ο κ. Λεντούδης, εφοπλιστής, να χρωστά 130 εκατοµµύρια δολά-
ρια, να του κάνουν κούρεµα, να πληρώνει 11 εκατοµµύρια. Γιατί
και η Αριστερά και το ΚΚΕ µιλάει, αλλά µιλάει γενικόλογα. Εµείς
θα λέµε ονόµατα εδώ. Η οικογένεια Μαδιά δανείστηκε 72 εκατοµ-
µύρια δολάρια και πληρώνει µόνο 10 εκατοµµύρια. Γιατί δεν κά-
νατε 90% κούρεµα σε όλα τα δάνεια των Ελλήνων πολιτών; Σε όλα
όµως, οριζόντια. 

Άρα, λοιπόν, το συνταγµατικό και µη συνταγµατικό αποδεικνύε-
ται από τις εφαρµογές των νόµων και πώς εφαρµόζετε τον νόµο
ως κυβερνήσεις. Και ξέρετε, στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µι-
λάνε για σκοινί. Το έχω πει χίλιες φορές. Μην ξύνεστε στην γκλί-
τσα του τσοπάνη. Δεν µπορείτε να µου φέρνετε πτωχευτικό εδώ,
κύριε Υπουργέ, όταν το κόµµα σας χρωστάει 250 εκατοµµύρια
ευρώ. Γιατί δεν πτώχευσε το κόµµα σας; Πτωχεύστε το, για να πω
ότι είστε ακριβοδίκαιοι, αλλά µην περιπαίζετε την νοηµοσύνη µας
και µην εµπαίζετε τη λογική µας. 

Και δεν είναι λαϊκισµός αυτό που λέω. Με αναγκάζετε να τα πω
για έναν και µόνο λόγο, γιατί δεν παθαίνετε και δεν µαθαίνετε, δεν
µαθαίνετε από τα λάθη σας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εµείς πλη-
ρώνουµε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Πληρώνετε, αλλά δώστε το δικαίωµα να πληρώνει το ίδιο ακρι-
βώς ποσό ποσοστιαία. Για βάλτε το ποσό που πληρώνετε. Σε
εκατόν πενήντα χρόνια θα ξεχρεώσετε. Δώστε το δικαίωµα στον
Έλληνα πολίτη σε εκατόν πενήντα χρόνια να ξεχρεώσει τα εκατό
χιλιάρικα. Θα είναι 50 ευρώ τον µήνα. Πού τα λέτε αυτά; Σε µένα;
Ψάξτε λίγο τα νούµερα που πληρώνετε, ψάξτε τον ισολογισµό
σας. Σας τα λέω µε ευγένεια. Και δεν είστε µόνο εσείς. Και το
ΠΑΣΟΚ είναι το ίδιο.

Η δόση που πληρώνετε δεν έχει σχέση µε το δάνειο που πή-
ρατε. Δηλαδή, θα έχω πάρει εγώ 10 εκατοµµύρια ευρώ δάνειο
και θα πληρώνω 30 ευρώ τον µήνα. Σοβαρά µιλάµε τώρα; Πάµε
στην ουσία. 

Ξέρετε γιατί δεν µας πιστεύει ο ελληνικός λαός; Να σας πω
εγώ. Πόσο σοβαρό είναι ένα κόµµα όπως ο ΣΥΡΙΖΑ που συµφω-
νεί µε τη δική µας αίτηση αντισυνταγµατικότητας, αλλά δεν την
ψηφίζει; Πόσο σοβαρό κόµµα είναι αυτό; Γι’ αυτό και θα παρα-
µείνουν στο 5%, το 10%, το 3%. Θα πάνε πάλι εκεί που αξίζουν,
στο 3%. Είναι λογική κόµµατος αυτή;

Δηλαδή, εγώ να συµφωνώ µε το ΚΚΕ σε µια αντισυνταγµατι-
κότητα που θα φέρει, αλλά να µην ψηφίζω, γιατί είµαι ιδεολη-
πτικά αγκυλωµένος στη λογική της ιδεοληψίας µου. Όχι, είναι
λάθη. Δεν είναι σοβαρό πολιτικό σύστηµα αυτό κι ούτε σοβαρό
πολιτικό προσωπικό. Πιστέψτε µε, έχω άλλη άποψη για την πολι-
τική. 

Και πρέπει να συλλυπηθώ την οικογένεια του Δηµήτρη Καµπα-
νάρου. Δεν ξέρω αν τον ξέρετε τον νεαρό αυτόν. Αυτοκτόνησε
γιατί ήταν υπεύθυνος σε ένα γηροκοµείο κι επειδή δεν µπόρεσε
να προστατεύσει τους ανθρώπους του στο γηροκοµείο, γιατί
κόλλησαν κορωνοϊό κάποιοι, αυτοκτόνησε. Συλλυπούµαι την οι-
κογένεια. Θερµά συλλυπητήρια. Βέβαια, θα έπρεπε να αυτοκτο-
νήσουν και χιλιάδες που είχαν και θέσεις γραµµατέων, υπουργών
και χρεοκόπησαν τη χώρα, αλλά κανείς δεν αυτοκτονεί στη χώρα
αυτή. 

Εν πάση περιπτώσει, πάµε στη δεύτερη ευκαιρία. Σαφώς και
είναι µια δεύτερη ευκαιρία, κύριοι συνάδελφοι. Εγώ το πιστεύω
αυτό. Είναι µια δεύτερη ευκαιρία για τους νεκροθάφτες, για να
θάψουν τους Έλληνες. Αυτό κάνετε, πεθαίνετε τους Έλληνες.
Και θα δώσω και στοιχεία για να καταλάβετε κάποια στιγµή. 

Εντάξει, αντιλαµβάνοµαι ότι οι τράπεζες για εσάς είναι η κο-
ρυφαία στιγµή µιας οικονοµικής πολιτικής και για µένα το ίδιο,
γιατί είµαι υπέρ της ελεύθερης οικονοµίας, αλλά αυτή η ασυλία
η ιδιότυπη που έχουν οι τράπεζες εµένα µε ενοχλεί. Ασυλία
πραγµατική. Κάνατε ειδικές τροπολογίες για τραπεζίτες για να
µην δικαστούν. Τους δίνετε ασυλία για όποια απόφαση. Πείτε
µου εσείς τι είδους πρόεδρος ή διευθύνων σύµβουλος είναι της
τράπεζας αυτής, όταν δεν έχει καµµία ευθύνη για ό,τι υπογρά-
φει.

Έχετε φέρει νόµο για ασυλία των όσων έχουν κάνει οι προ-
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ηγούµενοι, αλλά και οι ίδιοι σε επίπεδο δανειοληπτών. Γιατί το
κάνατε αυτό; Και τα λέω µε πολύ εύσχηµο τρόπο, ξέρετε. Δεν θα
πω για το χρέος της Ελλάδας. 

Κύριε Υπουργέ, οικονοµικά ξέρετε, φαντάζοµαι. Το µεγαλύ-
τερο πρόβληµα της ελληνικής οικονοµίας δεν είναι το δηµόσιο
χρέος, είναι το ιδιωτικό χρέος. Οι Έλληνες πολίτες χρωστούν
τρεις φορές πάνω από ό,τι χρωστάει το κράτος. Αυτό δεν έχετε
καταλάβει ως ελληνική πολιτεία. 

Και όσο και αν «αιµοδοτείτε» τις τράπεζες και «αιµοδοτείτε»
τους τραπεζίτες, αν δεν «αιµοδοτήσουµε» οικονοµικά τους πολί-
τες για να µπορεί να κινηθεί η οικονοµία, για να αγοράσουν τα
προϊόντα από τα µαγαζιά από τις εταιρείες, δεν θα κινηθεί ποτέ
η οικονοµία. Και σας είπα και κάτι άλλο. Κάντε µε τους επιχειρη-
µατίες το ίδιο πράγµα µε τις δόσεις στην εφορία, εκατόν είκοσι. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, εγώ έχω προτείνει κάτι πολύ πιο
ακραίο. Και δεν θα πω τι µου είπατε, δεν αφορά τον κόσµο. Κάντε
διακόσιες σαράντα δόσεις και τόκος και τοκοχρεολύσια διακό-
σιες σαράντα δόσεις όσοι χρωστούν στο δηµόσιο, αντί για εκα-
τόν είκοσι. Βάλτε και τους τόκους µέσα. Εγώ είµαι βέβαιος ότι
κάποιοι θα πάνε να κάνουν διακανονισµό. Γιατί διακόσιες σα-
ράντα δόσεις είναι εικοσαετίας. 

Για µένα πρέπει να κουρευτούν όλα και οι τόκοι υπερηµερίας
και όλα αυτά που βάλατε πάνω, αλλά αν δεν µπορείτε και αυτό
γιατί φοβάστε τους τροϊκανούς, τους δανειστές, κάντε διακόσιες
σαράντα δόσεις µαζί µε τους τόκους. Τι να σας πω άλλο; Να δο-
κιµάσουµε µήπως και σώσουµε κάποιες εταιρείες. Γιατί αν δεν
σωθούν οι εταιρείες, θα έχουµε πάλι απολύσεις, θα έχουµε µε-
γαλύτερη ανεργία. Ήδη αυξήθηκε η ανεργία. 

Σας τα λέω για να καταλάβετε. Ο Πρόεδρος του επαγγελµατι-
κού επιµελητηρίου ο κ. Χατζηθεοδοσίου που είναι Νέα Δηµοκρα-
τία, δεν είναι κανένα άλλο κόµµα: «Κίνδυνος ο νέος πτωχευτικός
κώδικας να γίνει ταφόπλακα για τους µικροµεσαίους και τους
επαγγελµατίες». Δεν τα λέω εγώ, δεν χρειάζεται να κάνω κάτι
άλλο εγώ, όταν τα λένε οι δικοί σας άνθρωποι που είναι επαγ-
γελµατίες. 

Γιατί πολύ φοβούµαι ότι εδώ µέσα ζούµε εκτός κοινωνίας, γιατί
πολλοί από εµάς είµαστε εδώ µέσα κάποιες ώρες, δεν βγαίνουµε
έξω, δεν είµαστε επιχειρηµατίες. Εγώ είµαι, αλλά από τους τρια-
κόσιους φαντάζοµαι λίγοι είναι επιχειρηµατίες εδώ µέσα. Δεν ξέ-
ρουν τι συµβαίνει στην αγορά. Και νοµοθετούµε και ποτέ δεν
πετυχαίνουµε µε τη νοµοθέτηση, κύριε Υπουργέ µου, κάτι καλύ-
τερο, ό,τι και να µου λέτε.

Αφήστε τα επιτόκια. Σας τα εξήγησε ο κ. Βιλιάρδος. Ψευδές
είναι το επιτόκιο. Όταν µου έχει µια ύφεση 25% τα τελευταία
δέκα χρόνια, δηλαδή πτώση του ΑΕΠ στο 30%, και 1% επιτόκιο,
κύριε Υπουργέ, και 5% ανάπτυξη, αν αφαιρέσεις το 25%, υπάρχει
πρόβληµα. Απλή αριθµητική, αλλά όπως την βλέπει ο καθένας,
έτσι την τοποθετεί εδώ. Ζούµε µε ψευδαισθήσεις, πραγµατικά µε
ψευδαισθήσεις. 

Και το ξαναλέω ακόµη µια φορά: στους επιχειρηµατίες δώστε
δεύτερη ευκαιρία πραγµατική. Μη τους αφήνετε στο έλεος των
τραπεζιτών. Σας είπα διακόσιες σαράντα δόσεις. Είµαι βέβαιος
ότι από τους εκατό θα πάνε οι δέκα-δεκαπέντε να κάνουν τη ρύθ-
µιση. Θα πάρετε κάποια χρήµατα που δεν έχετε και δεν θα τα
πάρετε ποτέ. Θα πάρετε στον προϋπολογισµό του κράτους
έσοδα που δεν θα είχατε ποτέ και δεν θα τα έχετε.

Και στο κάτω κάτω της γραφής, µην φοβάστε τόσο πολύ τους
Γερµανούς ή τους τροϊκανούς ή τους τραπεζίτες. Κι αυτοί λεφτά
θέλουν να πάρουν. Ε, αφού θέλουν να πάρουν, βοηθάµε για να
πάρουν. Τι να πω; Δεν µπορώ να τα πω διαφορετικά. Σας το λέω
ως επιχειρηµατίας ο οποίος τώρα που δεν έχει έσοδα, γιατί δεν
κινείται η αγορά, έχω µεγάλο πρόβληµα να απολύσω κόσµο,
κύριε Σταϊκούρα, κι έχω πεντακόσιους εργαζόµενους εγώ. Και
µε αυτά που µου κάνει το ΕΣΡ τώρα, θα απολύσω κόσµο, είναι
βέβαιο. 

Διότι δεν µπορώ να καταλάβω ότι σ’ αυτή την ανεξάρτητη
αρχή, την οποία ευτυχώς πήρε χαµπάρι και η Βουλή -το έλεγα
εδώ και έξι µήνες- δεν εργάζονται οι κύριοι του ΕΣΡ, είναι αργό-
µισθοι, δεν υπάρχει πολυφωνία, δεν καλούνται στα κανάλια ούτε
ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε ο ΚΚΕ, δεν εκπροσωπούνται. Ακόµη και το Κίνηµα
Αλλαγής πού και πού πηγαίνει. Και ήρθε εδώ ο Πρόεδρος του

ΕΣΡ και µας είπε το εξής αµίµητο, γιατί είναι ανεξάρτητη αρχή.
Θα το διαβάσω όπως το είπε ο ίδιος. Εγώ σας είπα να το καταρ-
γήσετε, για να το βελτιώσετε, αλλιώς δεν γίνεται. 

Λέει λοιπόν ο ίδιος ο Πρόεδρος σε Επιτροπή Θεσµών και Δια-
φάνειας στις 7 Μαΐου του 2020: «Το να διαπιστώσει το Εθνικό
Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης αν τηρήθηκαν οι κανόνες της πο-
λιτικής πολυφωνίας, είναι ένα µικρό µυστήριο». 

Δηλαδή, ο ίδιος να κάνει ζάπινγκ στα δελτία ειδήσεων, βλέπει
τον κ. Τσακαλώτο µια φορά τον µήνα -δεν λέω για εµάς, εµείς εί-
µαστε εξαφανισµένοι έτσι κι αλλιώς- δεν βλέπει το ΚΚΕ, ένα ζά-
πινγκ να κάνει στα πρωινάδικα και τις εκποµπές. Κάθεται όλη
µέρα στο γραφείο του και πληρώνεται. Λέω, λοιπόν, ένα ζάπινγκ.
«Δεν µπορώ να κάνω», λέει, «κάτι». Λέει «Με νερό και αλεύρι δεν
κάνεις παντεσπάνι», Πρόεδρος του ΕΣΡ, ανώτατος δικαστής. Ζυ-
µώνεις όµως, κύριε Υπουργέ και κύριε Πρόεδρε του ΕΣΡ. Αν θες
να ζυµώσεις, ζυµώνεις.

Δεν µπορεί να µην υπάρχει πολυφωνία. Και ευτυχώς, σήµερα
στην Επιτροπή Διαφάνειας –αν δεν κάνω λάθος- είπε όλη η επι-
τροπή ότι ασκεί πληµµελώς τα καθήκοντά του.

Θα σας το πω διαφορετικά. Θέλετε να αξιολογήσετε στη Νέα
Δηµοκρατία τους δηµοσίους υπαλλήλους και καλά κάνετε, µαζί
σας είµαι εγώ στην αξιολόγηση. Αξιολογείτε αυτούς που τοπο-
θετείτε; Τον βάλατε Πρόεδρο του ΕΣΡ και όλη η Βουλή λέει ότι
ασκεί πληµµελώς τα καθήκοντά του. Γιατί δεν του τραβάτε το
αυτί; Ποιος είναι ο κύριος αυτός τελικά, ο οποίος δεν ελέγχει,
γιατί αυτό ορίστηκε να κάνει, την πολυφωνία όλων συνταγµατικά
-το λέει το Σύνταγµά µας- των κοµµάτων. Δεν είναι δυνατόν να
λειτουργούν έτσι. 

Οµολογεί ο κύριος αυτός στο ελληνικό Κοινοβούλιο ότι πλη-
ρώνεται χωρίς να δουλεύει και δεν υπάρχει ο τιµωρητικός παρά-
γοντας να του τραβήξουν το αυτί, «πώς δεν δουλεύεις;». Δηλαδή,
πληρώνουµε εµείς οι Έλληνες, εγώ ο φορολογούµενος, ο οποίος
πλήρωσα 477.000 ευρώ εφορία για να πληρώνεται ο κύριος
αυτός του ΕΣΡ και να µου λέει «εγώ δεν κάνω τη δουλειά µου,
αλλά πληρώνοµαι τις 10.000 ευρώ ή τις 7.000 ευρώ ή τις 6.000
ευρώ που παίρνω τον µήνα». Ωραίο κράτος κάνατε! 

Σε ποια ιδιωτική εταιρεία, κύριε Υπουργέ, µπορεί να συµβαίνει
αυτό, να πληρώνετε εσείς στη δική σας εταιρεία έναν διευθυντή
µε 7.000 ευρώ και να σου λέει ότι «δεν δουλεύω»; Γιατί αυτό λέει
ο κύριος «δεν δουλεύω». Το είπε ο ίδιος στην επιτροπή. Σε ποια
ιδιωτική εταιρεία; 

Με έχουν στοχοποιήσει εδώ και µερικούς µήνες και δεν θέλω
να σκεφθώ ότι το κάνει αυτό κάποιο αόρατο χέρι, δεν θέλω να
σκεφθώ ότι υπάρχει πραγµατικά πολιτική δίωξη εις βάρος της
Ελληνικής Λύσης, πρώτα η αφωνία µας στα κανάλια και τώρα ο
διωγµός για τις εκποµπές που παρουσιάζω.

Ακούστε λίγο: Με ψευδή στοιχεία, κύριε συνάδελφε δηµοσιο-
γράφε και κύριε καθηγητά, πλέον, επικαλούνται την Wikipedia
και µου επιβάλουν πρόστιµο. Πείτε µου ποιο σοβαρό δικαστήριο
ή ανακριτική αρχή θα επικαλεσθεί την Wikipedia; Το έκαναν σε
εµένα. Δηλαδή, αυτοί οι άνθρωποι ενοχλούνται µε αυτά που
λέµε, το αντιλαµβάνοµαι. Μπορεί να ενοχλούνται γιατί είµαι ο
πρώτος που κίνησε θέµα διαδικασίας ΕΣΡ εδώ µέσα. 

Τους ενόχλησε, κύριε συνάδελφε, κύριε καθηγητά, ότι είπα σε
εκποµπή µου –το επαναλαµβάνω και εδώ µέσα, το είχα πει και
εδώ- ότι όποιος καίει σηµαία άλλου κράτους για µένα είναι χείρι-
στη νοοτροπία, άλλου κράτους, οποιαδήποτε σηµαία, ακόµη και
αν διαφωνώ. Εγώ το είπα για την ελληνική σηµαία που έκαψαν
οι Σκοπιανοί στην Αυστραλία. Πρόστιµο 30.000 ευρώ! Στον Βου-
λευτή, στον Πρόεδρο κόµµατος προληπτική λογοκρισία; Να µου
λέει τι θα πω και δεν θα πω το ΕΣΡ, οι υπάλληλοι που πληρώνω
εγώ από την εφορία µου; Γιατί είναι υπάλληλοι δηµόσιοι –µην κο-
ροϊδευόµαστε- και αργόµισθοι.

Ακούστε τα εξής: Ενοχλήθηκαν που δήλωσα ότι αυτοί που δη-
λώνουν Μακεδόνες στα Σκόπια είναι απόγονοι γενίτσαρων. Και
ως ιστορικός, κύριε συνάδελφε, ξέρω ότι όσοι έφυγαν το 1949,
όπως ο Γκρούεφσκι από τη Φλώρινα, είναι γενίτσαροι, ήταν παι-
διά του παιδοµαζώµατος, τα µάζεψαν και τα πήγαν εκεί. Άλλα
30.000 ευρώ!

Σε λίγο θα σας πω και για τα προϊόντα, γιατί ειλικρινά αυτό που
συµβαίνει προς το πρόσωπό µου είναι άθλιο, είναι µια αθλιότητα
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από έναν τύπο, πραγµατικά έναν τύπο που τον βάλατε εσείς εδώ
και οι ίδιοι σήµερα λέτε ότι είναι ανίκανος, ασκεί πληµµελώς τα
καθήκοντά του.

Ακούστε άλλη πολιτική δίωξη: Με καλούν να απολογηθώ γιατί
έβαλα τους Σκοπιανούς καλαθοσφαιριστές που έλεγαν «Μακε-
δονία» από πίσω και έκανα κριτική. Με καλούν να απολογηθώ στο
ΕΣΡ! Αυτά που συµβαίνουν είναι απίστευτα. Επειδή είπα –και εδώ
το είπα, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε και ένσταση, και καλά έκανε, και αλ-
λάξατε εσείς τον νόµο- ότι ο διοικητής της ΕΥΠ είναι πρώην σε-
κιουριτάς –σεκιουριτάς δεν ήταν;- µε καλούν να απολογηθώ στο
ΕΣΡ τη Δευτέρα το πρωί!

Εδώ στη Βουλή έγινε ολόκληρο θέµα. Αλλάξατε εσείς τον
νόµο γιατί δεν είχε τις προϋποθέσεις ο άνθρωπος, ήταν σεκιου-
ριτάς της Πρεσβείας, δεν ήταν ειδικός, δεν είχε βιογραφικό άξιο
λόγου και καλούν εµένα σε απολογία. 

Ακούστε για να καταλάβετε πόσο άθλια είναι η συµπεριφορά
τους, γιατί περί αθλιότητας πρόκειται. Προτού καν να αποφασί-
σει ο ΕΟΦ για µένα εκδίδει δελτίο Τύπου το ΕΣΡ εις βάρος µου,
υιοθετώντας ότι λένε τα site της Νέας Δηµοκρατίας περιέργως.
Ότι είπαν τα site της Νέας Δηµοκρατίας το έκαναν copy paste,
δηλαδή, είπαν ότι εγώ είµαι ένοχος προτού καν απολογηθώ. Δεν
συµβαίνει πουθενά στον κόσµο. Χωρίς να έχει πει τίποτα ο ΕΟΦ
και η Ένωση Διαφηµιστών, που είναι υπεύθυνοι, αυτοί που είναι
αναρµόδιοι επέβαλαν 730.000 ευρώ πρόστιµο!

Έχει δει ο κ. Κουτρουµάνος 730.000 ποτέ; Ξέρετε τι σηµαίνει
730.000 ευρώ πρόστιµο; Το έχετε καταλάβει; Θα κλείσουν πεν-
τακόσιες θέσεις εργασίας και άλλες χίλιες πεντακόσιες περιµε-
τρικά από τις επιχειρήσεις µου, δύο χιλιάδες εργαζόµενοι
άνεργοι, οικογένειες. Αυτοί οι τύποι επειδή πληρώνονται καλά
για να κάθονται, νοµίζουν ότι µπορούν να αποφασίζουν για τις
µοίρες του κόσµου χωρίς να έχουν κοινωνική ευαισθησία. Είναι
αστικά και ποινικά, αν θέλετε, παράνοµο να υιοθετείς απόψεις
από site ως ανεξάρτητη αρχή και να εκδίδεις δελτίο Τύπου. Δεν
τους έκανα ούτε µήνυση ούτε αγωγή, δεν θα κάνω ποτέ µου, ει-
λικρινά το αποφεύγω, αλλά δεν γίνεται αυτό το πράγµα. 

Ο δικηγόρος Αναγνωσταράς του ΕΣΡ έψαξε τα Πρακτικά της
Βουλής σε χρόνους οµιλίας µου ώστε να στοιχειοθετήσει λανθα-
σµένα ερµηνεύοντας παράβαση. Του το απέδειξα και δεν µου ζή-
τησε ούτε συγγνώµη. Θα πηγαίνω εγώ κάθε εβδοµάδα, κάθε δυο
µέρες στο ΕΣΡ γιατί αυτοί οι κύριοι δεν έχουν άλλη δουλειά να
κάνουν και ασχολούνται µόνο µε εµένα; Επέβαλαν πρόστιµο
30.000 ευρώ! 

Ακούστε, κύριε Ρουσόπουλε. Είµαι σε ένα κανάλι φιλοξενού-
µενος και λέω στον εικονολήπτη, γιατί κάνω τριάντα χρόνια τη-
λεόραση, «κάνε την κάµερα πιο δεξιά για να φαίνοµαι καλύτερα
για να δείξω κάτι». Επειδή είπα αυτό θεώρησαν οι κύριοι αυτοί
ότι κάνω εγώ την εκποµπή και επέβαλαν 30.000 ευρώ πρόστιµο.
Ο Χριστός και η Παναγία! Το έκανα αυτό και στον ΑΝΤ1 στον κ.
Παπαδάκη και στο OPEN το έκανα µια φορά, σηµαίνει ότι εκεί
κάνω εκποµπές εγώ; 

Είναι απίστευτα αυτά που συµβαίνουν –ειλικρινά το λέω!-,
επειδή είπα την κάµερα πιο δεξιά. Τη στιγµή που σε πανελλαδι-
κής εµβέλειας κανάλια επιβάλουν 30.000 ευρώ, στο «TV ΜΥΤΙ-
ΛΗΝΗ» επέβαλαν 30.000 ευρώ. Πώς θα επιβιώσει, ρε παιδιά; Ο
τζίρος του καναλιού είναι 45.000 ευρώ τον χρόνο. Στο «TV KAS-
TORIA» είναι 39.000 ευρώ τον χρόνο ο τζίρος του και του επιβά-
λεις 30.000 ευρώ πρόστιµο. Είναι σαν να του λες «κλείσε». Αυτό
είναι το ΕΣΡ; Αυτοί λειτουργούν όταν γίνονται σόδοµα και γό-
µορρα στα κανάλια και σου λένε για την πολιτική πολυφωνία που
δεν υπάρχει, που δεν καλεί τον ΣΥΡΙΖΑ; Κάντε ζάπινγκ, ούτε τα
προσχήµατα δεν κρατούν που είναι Αξιωµατική Αντιπολίτευση
για να τους καλέσουν, καθώς και το ΚΚΕ και το ΜέΡΑ25 και εµείς.
Γιατί; Αργόµισθοι πραγµατικά! 

Θα το πω ευθέως, το είπα και όταν ήταν στην επιτροπή ο κ.
Κουτρουµάνος. Του είπαµε «Δεν δουλεύεις». «Δεν µπορώ, δεν
έχω τα εργαλεία». Ωραία, παραιτήσου. Δεν έχει την ευθιξία να
παραιτηθεί, όµως, κάθε µήνα ξέρει να πληρώνεται. 

Αυτή είναι η διαφορά µας, αξιολόγηση όλων αυτών. Δεν είναι
στο απυρόβλητο οι κύριοι. Μπράβο, στην Επιτροπή Διαφάνειας
που τον κάλεσε εδώ για πληµµελή άσκηση καθηκόντων. Δεν
θέλω ειλικρινά να πιστεύω ότι πέντε άσχετοι µε την αγορά και

την εργασία, διορισµένοι, γιατί διορισµένοι είναι, θέλουν να κλεί-
σουν δεκαοκτώ τηλεοπτικούς σταθµούς, γιατί είναι δεκαοκτώ,
κύριε Ρουσόπουλε. 

Σχετικά µε τα πρόστιµα: Δεν µε ενδιαφέρει, δεν είναι σε µένα
τα πρόστιµα, αλλά είπα στους ανθρώπους ότι θα τα πληρώσω
εγώ, γιατί εγώ έκανα το λάθος. Ακούστε νοµολογία και νόµο. Λέω
κάτι σε ζωντανή εκποµπή εγώ και θα την πληρώσει το κανάλι.
Πάλι εσείς νοµοθετήσατε λάθος. Το ΕΣΡ δεν µπορεί να τιµωρεί
το κανάλι επειδή ο δηµοσιογράφος ή ο καλεσµένος είπε µια
ανοησία, µια βλακεία. Να πω βλακεία, που δεν είπε βλακεία, γιατί
σας είπα ότι και ο ΕΟΦ και η Ένωση Διαφηµιστών δεν είχαν πει
τίποτα για τα προϊόντα. Θα πάει ο Τσακαλώτος, θα πει µια βλα-
κεία σε ένα κανάλι -ζητώ συγγνώµη, κύριε Τσακαλώτε- και θα κα-
λέσουν το κανάλι και θα του πουν «πάρε 30.000 ευρώ πρόστιµο»;
Τι λέτε; Πού το έχετε δει αυτό; Τι νόµος είναι αυτός; Είναι
730.000 ευρώ. Πώς θα τα πληρώσουν οι άνθρωποι. Δηλαδή, πώς
ζουν αυτοί οι άνθρωποι εκεί πέρα; Δεν καταλαβαίνουν ότι υπάρ-
χει κρίση, ότι υπάρχει κορωνοϊός, ότι δεν λειτουργεί η αγορά,
δεν έχουν έσοδα; Δεν το καταλαβαίνουν; Είναι πρωτόγνωρο.

Ακούστε το εξής: Έβγαλαν απόφαση σε ένα µήνα. Έβγαλαν
σε ένα µήνα δεκαοκτώ αποφάσεις, όταν για άλλες αποφάσεις
κάνουν επτά µήνες, οκτώ µήνες, έναν χρόνο. Άρα, κάποιο αό-
ρατο χέρι προσπαθεί µε κάθε τρόπο να κυνηγήσει την Ελληνική
Λύση. Διαφορετικά δεν δικαιολογείται, όπως και η συνεχής πα-
ρουσία της εφορίας στις επιχειρήσεις µου. Κάθε µήνα έχω την
εφορία περιέργως. Δεν βρήκαν τίποτα, δόξα τω θεώ, τα δηλώνω
όλα, αλλά κάθε µήνα να έχω την εφορία να µου σταµατά την λει-
τουργία της εταιρείας µου επί µια ολόκληρη ηµέρα και να την
ελέγχουν; 

Ναι, κύριε Σταϊκούρα µου, γιατί δεν το ψάχνετε λίγο; Κάθε
µήνα στην εταιρεία µου! Για ποιο λόγο; Ας έρχονται, κανένα πρό-
βληµα, αλλά εγώ µια µέρα δεν δουλεύω γιατί οι υπάλληλοι βγαί-
νουν έξω, κάθονται έξω και κάνουν τον έλεγχο οι εφοριακοί.

Πείτε µου γιατί αυτές οι συµπτώσεις, για να το καταλάβω και
εγώ. Τα έχω δηλωµένα όλα, κύριε Σταϊκούρα, ψάξτε να δείτε πέ-
ρυσι πόση εφορία πλήρωσα, τι εισοδήµατα έχω δηλώσει και θα
καταλάβετε τι εννοώ. Όµως, όλα αυτά, ειλικρινά θα το έλεγα,
µου δηµιουργούν µια περίεργη αντίληψη που δεν περίµενα από
τη Νέα Δηµοκρατία, την καινούργια, µε τον Πρωθυπουργό σας,
την µεταρρυθµιστική, τη νέα αντίληψη, όχι την παλαιοκοµµατική
που «εξουσιάζω και κάνω ό,τι γουστάρω». Τα φαινόµενα, δυστυ-
χώς, µε απογοήτευσαν.

Ποια είναι τα µέλη του ΕΣΡ. Όλοι είναι της ιδίας ιδεολογικής
τοποθετήσεως, κύριε Ρουσόπουλε και πρόβληµά τους! Όχι της
Νέας Δηµοκρατίας, λέω της ιδίας. Υποψήφια µε Καµίνη η µία
κυρία, υποψήφια µε ΔΗΜΑΡ. Ο άλλος είναι διανοητής. Ο διανοη-
τής θα ελέγξει εµένα. Είναι συγγραφέας-διανοητής. Ο άλλος δη-
µοσιογράφος στην «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ» και είναι γνωστές οι
απόψεις του και Πρόεδρος του ΟΑΚ. Ακούστε ιδιότητες! Η άλλη
διευθύντρια στο πολιτικό γραφείο του κ. Σηµίτη.

Ποιους βάλατε στο ΕΣΡ, ρε παιδιά; Πάλι το ΠΑΣΟΚ θα κυβερ-
νήσει; Παντού ΠΑΣΟΚ, µα παντού; 

Ακούστε εγώ αντιλαµβάνοµαι την όποια διαφωνία. Αλλά να
απολογούµαι εγώ σε έναν διορισµένο υπάλληλο γιατί είπα κάτι
για τους λαθροµετανάστες; Με κάλεσαν γιατί επικαλέστηκα δή-
λωση του Υπουργού Δηµοσίας Τάξεως ότι µεταξύ των λαθροµε-
ταναστών, προσφύγων, µεταναστών έχουν έρθει τζιχαντιστές
στην Ελλάδα. Το είπε ο Υπουργός εδώ. Το είπα και εγώ στην εκ-
ποµπή και µε καλούν για 50 χιλιάρικα πρόστιµο για υποκίνηση σε
µίσος. Μα, είµαστε µε τα καλά µας; Προληπτική κριτική και προ-
ληπτική, αν θέλετε, λογοκρισία στον Βουλευτή του ελληνικού
Κοινοβουλίου θα κάνει το ΕΣΡ; 

Αυτός, λοιπόν, ο κύριος έχει κάνει µεταπτυχιακό πρόγραµµα
µε θέµα «Μεταναστευτικές ροές και αφοµοίωση». Είναι οικονο-
µολόγος. Αυτοί οι άνθρωποι είναι τα µέλη του ΕΣΡ και αυτοί οι
άνθρωποι εµένα θα µε ελέγχουν, οι διορισµένοι από το ελληνικό
Κοινοβούλιο. Θα µε ελέγξει ο ελληνικός λαός, θα µε ελέγξετε
εσείς αν κάνω κάτι παράνοµο και η δικαιοσύνη, ναι, αλλά όχι οι
διορισµένοι.

Και θα πω κάτι γιατί πιέζει και ο χρόνος. Ακούστε λίγο, είναι
πολύ σηµαντικό για εµένα να αντιληφθούν ορισµένοι ότι η πολι-
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τική είναι επιχειρήµατα. Πραγµατικά ρωτώ: ποιος σοβαρός άν-
θρωπος εδώ θα είχε κάνει δικογραφία -έτσι λέγεται αυτό του
ΕΣΡ- που να επικαλείται τη Wikipedia; Νοµικός του ΕΣΡ επικαλέ-
στηκε τη Wikipedia. Και µε αυτό θα πληρώσω εγώ 50 χιλιάρικα;
Γελούσα και εγώ, ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, είναι απίστευτα
αυτά που συµβαίνουν. 

Και πρέπει να πάω εγώ στο Σ.τ.Ε. τώρα, να πληρώσω 10.000
ευρώ παράβολο, για να έχω και τον καλό δικηγόρο, για να πω
πάλι ότι είµαι αθώος. Ναι, αλλά δεκαοκτώ υποθέσεις των 10 χι-
λιάδων είναι 180.000 ευρώ. Οι κύριοι αυτοί δεν τα έχουν τα λεφτά
εύκαιρα τα παίρνουν κάθε µήνα όµως, ως δηµόσιοι υπάλληλοι,
αργόµισθοι, οι αργόµισθοι του ΕΣΡ.

Και να σας πω και κάτι; Εάν είχαν πιέσει τα κανάλια για να πα-
ρουσιάζονται όλα τα κόµµατα πολυφωνικά και δηµοκρατικά, µπο-
ρεί να µην έκανα φασαρία καθόλου, να έλεγα «άσε το, ρε παιδί
µου, να πάει στη δικαιοσύνη». Αλλά το να φιµώνονται όλα τα πο-
λιτικά κόµµατα, να µην βγαίνει ο ΣΥΡΙΖΑ στα κανάλια, να µην
βγαίνει το ΜέΡΑ25, να µην βγαίνει το ΚΚΕ, να µην βγαίνει η Ελ-
ληνική Λύση, να µην βγαίνει κανένας µας και να βγαίνει µόνο η
Νέα Δηµοκρατία και το ΕΣΡ να είναι η προϊστάµενη, η επο-
πτεύουσα αρχή και να µην υπάρχει ούτε µία κύρωση και να κυ-
νηγάει εµένα. Ούτε ο Θεός το θέλει, παιδιά. Το λέω ειλικρινά
αυτό, γιατί είναι άδικο πραγµατικά!

Ακούστε τώρα, δεκαοκτώ κανάλια που θα κλείσουν από
τριάντα εργαζόµενοι είναι πεντακόσια σαράντα άτοµα. Γύρω από
τις εταιρείες µου λειτουργούν άλλες πέντε-έξι επιχειρήσεις, χίλια
άτοµα ακόµα. Χίλιες πεντακόσιες οικογένειες, λοιπόν, επειδή ο
κ. Κουτρουµάνος και η παρέα του, αυτοί οι περίεργοι τύποι, θέ-
λουν να κλείσουν τα κανάλια, θα µείνουν άνεργες. Δεν µπορούν
να τα πληρώσουν τα λεφτά οι άνθρωποι αν δεν τα πληρώσω εγώ.
Καταλαβαίνετε τι σας λέω; 

Είναι ευαισθησία αυτή; Δεν τους νοιάζει ο κόσµος. Πήραν την
καρέκλα, κάθονται στα γραφεία και δεν τους νοιάζει ο κόσµος. 

Και ρωτώ εγώ εσάς: ο Βουλευτής, ο συνάδελφός σας πώς θα
υπεραµυνθώ εγώ του εαυτού µου αν έχω προληπτική λογοκρισία
ενώ επικαλούµαι τη δήλωση του Υπουργού –όχι του κ. Σταϊ-
κούρα- του κ. Χρυσοχοΐδη και πρέπει να πληρώσω 50 χιλιάρικα
πρόστιµο στο ΕΣΡ; Για πείτε µου, κύριοι συνάδελφοι, εσείς. Εγώ
επικαλέστηκα δήλωση του Υπουργού Δηµοσίας Τάξεως που είπε
ότι όντως µεταξύ των λαθροµεταναστών υπάρχουν τζιχαντιστές.
Πώς εγώ θα απολογηθώ; 

Αν εµένα ο ΕΟΦ στα προϊόντα που παρουσίαζα δεν µου έχει
πει το παραµικρό πως το ΕΣΡ λέει ότι είναι παράνοµα; Με ποιο
δικαίωµα; Για πείτε µου εσείς. Γι’ αυτό σας λέω ότι αν δεν υπάρ-
χει αόρατος αρχή, είναι ανίκανοι και εκτελούν πληµµελώς τα κα-
θήκοντά τους και πρέπει να ξηλωθούν πάραυτα. Να µπουν άλλοι
άνθρωποι που ξέρουν την αγορά και ξέρουν και την τηλεόραση.

Θα ήθελα να πω κάτι. Σε ένα πανελλαδικό κανάλι πέντε εκα-
τοµµυρίων τηλεθεατών πρόστιµο 30.000 ευρώ. Σε ένα κανάλι,
«TV ΚΑΣΤΟΡΙΑ», 30.000 το πρόστιµο για ένα παράπτωµα που δεν
είναι παράπτωµα του καναλιού. Δηλαδή, θα πάει ο κ. Ρουσόπου-
λος, ο κ. Βελόπουλος, ο κ. Λιβανός, θα πει κάτι στο κανάλι, κάτι
παράνοµο, κάτι κακό και θα την πληρώσει το κανάλι. 

Ο Βουλευτής µιλάει. Το καταλαβαίνουν αυτό στο ΕΣΡ; Δε µπο-
ρεί ο Βουλευτής να φοβάται. Τότε δεν θα µας καλούν ποτέ τα
κανάλια. Αν πει κάτι ο κ. Τσακαλώτος που ενοχλεί και του κάνουν
ένα πρόστιµο 200 χιλιάδες του καναλιού δεν θα τον ξανακαλέ-
σουν ποτέ; Έτσι θα λειτουργήσει η δηµοκρατία µας; Έτσι µπο-
ρούµε να λειτουργήσουµε;

Ακούστε, κάνατε ένα ΕΣΡ πριν από είκοσι χρόνια, το καταλα-
βαίνω. Πρέπει να αλλάξει αυτή η ιστορία. Να αλλάξει λειτουργία
το ΕΣΡ. 

Και αφού ασχολήθηκαν µε τη δική µου δουλειά και αυτό που
είπα, ενώ ο ΕΟΦ δεν µε µέµφθηκε ποτέ, βγαίνει ο Πρωθυπουρ-
γός της χώρας και λέει «θα τολµούσα να πω ότι η µάσκα είναι το
εµβόλιο µέχρι το εµβόλιο». Θα έπρεπε το ΕΣΡ να πάρει όλα τα
κανάλια γιατί αυτό είναι παραπληροφόρηση και να επιβάλει πρό-
στιµα. Δεν επέβαλε κανένα πρόστιµο. Αν το έλεγα εγώ, όµως, θα
πλήρωνα 50 χιλιάδες ευρώ, 50 χιλιάδες ευρώ, 50 χιλιάδες ευρώ,
είκοσι πενηντάρια, δηλαδή 1 εκατοµµύριο ευρώ. Αυτό λέγεται
δηµοκρατία; Αυτό λέγεται ΕΣΡ; Αυτό λέγεται, ειλικρινά το λέω

αυτό, σοβαρή πολιτική; 
Όχι, κύριοι συνάδελφοι, κάνετε λάθος. Πρέπει να αλλάξει το

ΕΣΡ. Πρέπει να βελτιωθεί. Εγώ δεν λέω να το καταργήσουµε. Δεν
γίνεται έτσι να λειτουργήσει η Βουλή, πραγµατικά δεν γίνεται.
Είναι άδικο αυτό που γίνεται να φιµώνεται ένα κοινοβουλευτικό
κόµµα, ένα κόµµα που έχει αξιόλογη παρουσία µε επιχειρήµατα
και προτάσεις, χωρίς κραυγές, χωρίς αλαλαγµούς, µε διαφωνίες,
ναι. Εµείς ψηφίζουµε ακόµη και ό,τι φέρνει ο ΣΥΡΙΖΑ, αν είναι για
το καλό του έθνους και για την πατρίδα µου. Το ίδιο και µε το
ΚΚΕ. Ό,τι µας φέρετε, αρκεί να είναι καλό για την Ελλάδα. Γιατί
λέµε πρώτα η Ελλάδα και πρώτα οι Έλληνες. Μπορεί να διαφω-
νούµε σε πολλά, αλλά η ουσία και η πεµπτουσία της δηµοκρατίας
είναι η ελευθεροστοµία. Η πεµπτουσία της Βουλής είναι το ελευ-
θέρως διαλέγεσθαι. Δεν µπορεί να µας φιµώνει κανένας Κου-
τρουµάνος και καµία άλλη οµάδα αργόσχολων, αργόµισθων
υπαλλήλων του ΕΣΡ, τελεία και παύλα.

Πάµε στα υπόλοιπα. 
Κύριοι συνάδελφοι, δεν θέλω να κλιµακώσω για την Τουρκία

γιατί οι καιροί είναι χαλεποί. Ούτε θα πω κάτι περίεργο. Θα πω,
όµως, ότι δυστυχώς η Νέα Δηµοκρατία παραβιάζει το Σύνταγµα
και τους νόµους του κράτους. Υπάρχει ένας νόµος, ο
ν.4001/2011. Στο άρθρο 156 αναφέρει: «υποθαλάσσιες περιοχές
νοούνται ο βυθός και το υπέδαφος των εσωτερικών υδάτων, της
αιγιαλίτιδας ζώνης, της υφαλοκρηπίδας και της Αποκλειστικής
Οικονοµικής Ζώνης (αφ’ης κηρυχθεί) µέχρι την απόσταση των
200 ν.µ. από τις γραµµές βάσης από τις οποίες µετράται το
εύρος της αιγιαλίτιδας ζώνης». Δηλαδή, υπάρχει νόµος, τον έχω
εδώ και θα τον καταθέσω στα Πρακτικά. Είναι νόµος του 2011. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφία και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν µπορώ να καταλάβω γιατί οι Υπουργοί σας σήµερα µιλούν
για έξι ναυτικά µίλια, για δώδεκα ναυτικά µίλια, για πεντέµισι ναυ-
τικά µίλια, για οκτώ ναυτικά µίλια. Και, επειδή είµαστε σοβαρό
κόµµα και επειδή κινδυνεύουµε ως χώρα από την σοβινιστική, µι-
λιταριστική, φασιστική, ναζιστική Τουρκία, δεν θέλω να κλιµα-
κώσω, αλλά θα κάνω πέντε προτάσεις. 

Το είπα και στον Πρωθυπουργό και το ξαναλέω και τώρα. Του
είπα να πάει να πάρει τα δωρεάν Rafale. Τα πήρε. Έχουµε τώρα
εκατό Black Hawk στην Ιαπωνία, τα αποσύρουν. Ενηµέρωσα τον
Έλληνα Πρωθυπουργό. Είπε θα το δει. Του προτείνω επίσης τα
Super Cobra που αποσύρουν οι Αµερικάνοι πεζοναύτες, είναι ελι-
κόπτερα. Μπορούµε να πάµε να παραλάβουµε και αυτά, τα απο-
σύρουν, είναι δωρεάν, δεν θα πληρώσουµε τίποτα. Θα πάρουµε
εκατό, θα µας µείνουν τα ογδόντα σίγουρα και τα υπόλοιπα θα
είναι για σκύλεµα –ξέρει ο ναύαρχος- για ανταλλακτικά.

Υπάρχουν συγκεκριµένα συστήµατα που µπορούµε να πά-
ρουµε. Μπορούµε να πάρουµε γιατί έχουµε πρόβληµα µε τα
τουρκικά drones, τα Bayraktar,το ρωσικό σύστηµα ηλεκτρονικού
πολέµου, το Krasukha. Έρχεται εδώ ο Λαβρόφ. Φθηνό είναι. Τι
κάνει αυτό; Έριξε εννιά drones τουρκικά Bayraktar στην Αρµενία.
Είναι ειδικό που µπερδεύει το λογισµικό τους και τα καταρρίπτει.
Δεν χρειάζεται να στείλεις µόνο βολές. Δηλαδή, υπάρχουν. Αυτά
τα λέω για έναν και µόνο λόγο, για να καταγραφούν εδώ γιατί
θέλω να ακούει ο Πρωθυπουργός. 

Το απόγευµα θα έχει διάγγελµα για τον κορωνοϊό, απ’ ό,τι
έµαθα. Θα ήθελα να τον ακούσω. Γιατί; Γιατί πολύ απλά, κύριοι
συνάδελφοι, καµµιά φορά οι πράξεις από τα λόγια απέχουν πολύ
µεγάλη απόσταση. Σας έλεγα πολλά για την Τουρκία, σας είχα
πει για ανακήρυξη ΑΟΖ που είναι µονοµερής ενέργεια. Σας είπα
ότι πρέπει να καταλάβουµε ότι οι Τούρκοι δεν θα σταµατήσουν
στα δώδεκα ναυτικά µίλια, θα µπουν στα επτά, στα έξι, στα οκτώ
ναυτικά µίλια. 

Είπα και πρότεινα να κάνουµε συµβούλιο πολιτικών αρχηγών
µε δέσµευση να βγούµε έξω όλοι σιωπηροί και να µιλήσει µόνο
ο Πρωθυπουργός για να δείξουµε ενωµένοι. Ούτε αυτό κάνατε.
Σας έδωσα προτάσεις συγκεκριµένες για το πώς µπορεί να απο-
τραπεί η τουρκική προκλητικότητα. Μην τρέφεται αυταπάτες,
δεν υπάρχει Ευρωπαϊκή Ένωση. Ήδη η «FORD» «VOLKSWA-
GEN» κάνουν νέα εργοστάσια στην Τουρκία. Μην κοροϊδεύουµε
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τον κόσµο, δεν πρόκειται ποτέ να µας βοηθήσουν αυτοί. Τώρα,
ίσως η Ρωσία να µας έχει ανάγκη για τα δικά της συµφέρονται
και έρχεται ο Λαβρόφ. Ίσως από εδώ να αποκοµίσουµε κάτι, αν
κινηθούµε έξυπνα. Με όποιον είναι υπέρ των ελληνικών συµφε-
ρόντων πρέπει να ταχθούµε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα χωρίς
κραυγές και αλαλαγµούς. 

Κλείνοντας να πω το εξής: Κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
κάνει ένα µεγάλο λάθος. Η αλήθεια; Πέτυχε τον Μάρτιο. Ουδείς
το αµφισβητεί. Η αλήθεια; Ότι είχαν µια τεράστια πανδηµία. Ου-
δείς το αµφισβητεί. Αυτό που αµφισβητώ, όµως, είναι την πρό-
θεσή σας να επιβάλλετε το νόµο και την τάξη σε κάθε
κατεύθυνση. 

Από τον Μάρτιο µέχρι και σήµερα είχαµε δεκαοκτώ περίπου
συγκεντρώσεις διαµαρτυρίας. Δεν θα πω για το εφετείο γιατί
βγήκε η απόφαση. Η δικαιοσύνη µίλησε και µπράβο της και εύγε
της και τελείωσε η ιστορία. Τελειώσαµε, κλείσαµε, γυρίσαµε σε-
λίδα, έφυγε ο ναζισµός, τέλειωσε η χώρα. Βγήκε η απόφαση. Η
δικαιοσύνη καθόλου επηρεασµένη, απ’ ό,τι θέλω να πιστεύω,
έβγαλε την απόφασή της, φυλακή οι ναζιστές. 

Πάµε στην ουσία όµως. Δεκαπέντε παράνοµες συγκεντρώσεις
και ούτε µία σύλληψη. Συγχρωτιζόντουσαν όλοι µεταξύ τους. Ο
κορωνοϊός µεταδίδεται. Ούτε µία σύλληψη.

Το µόνο που θέλει να συλλάβει η Κυβέρνηση – και δυστυχώς,
το λέω-είναι πάλι τον Έλληνα τον µεροκαµατιάρη στην εστίαση,
πάλι τον Έλληνα που δεν θα κάνει παρέλαση, πάλι τον Έλληνα
που θα πάει στην εκκλησία, πάλι τον Έλληνα που θα κάνει θεία
µετάληψη. Γιατί το κάνει αυτό η Νέα Δηµοκρατία; Εξηγήστε µου
τον λόγο. 

Να σας πω τις συγκεντρώσεις: 
Στις 14 Μαρτίου, διαδήλωση στο κέντρο της Μυτιλήνης: εργα-

ζόµενοι σε ΜΚΟ, ΑΝΤΑΡΣΥΑ, κάποιοι κάτοικοι. 
Στις 21 Μαρτίου, Σύνταγµα: ΚΕΕΡΦΑ-Κωνσταντίνου. Πάλι ο

Κωνσταντίνου. Μου έκανε µήνυση και αυτός, να ξέρετε. Μαζεύω
µηνύσεις.

Στις 27 Μαΐου 2020, πορεία λαθροµεταναστών στο Πόρτο
Χέλι. 

Στις 3 Ιουνίου 2020, η δολοφονία Floyd, κέντρο Αθήνας. 
Όλες αυτές είναι πορείες, συγκεντρώσεις χιλιάδων ανθρώπων. 
Στις 9 Ιουλίου, δηµόσιες συναθροίσεις. 
Πορεία «λαθρό», 11 Σεπτεµβρίου, Καρά Τεπέ. 
Στις 11 Σεπτεµβρίου 2020 η πορεία αλληλεγγύης των ΜΚΟ και

τα λοιπά σε Μόρια, Αθήνα.
12 Σεπτεµβρίου, Μόρια, Αθήνα: πορεία «λαθρό».
Δηλαδή, όλα αυτά ήταν πορείες που ο ιός µεταδίδεται. Ούτε

µια σύλληψη! 
Εδώ πήγαν πολιτικοί αρχηγοί έξω από το εφετείο, ρε παιδιά.

Πού είναι η πολιτική ορθότητα; Επειδή µιλά για λαϊκισµό ο κύριος
συνάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας. Αν δεν είναι λαϊκισµός και
σπέκουλα να στέλνεις τον διευθυντή του γραφείου σου έξω από
το εφετείο, τι είναι; 

Ενώ εµείς τι είπαµε; Θα µιλήσει η δικαιοσύνη. Καµµία παρου-
σία πολιτικού έξω από το εφετείο, γιατί αυτό µπορεί να χρησιµο-
ποιηθεί από τους φασίστες-ναζιστές στο µετέπειτα στάδιο. Γιατί
η σοβαρότητα αυτό προέτασσε. Δυστυχώς, όµως, ο λαϊκισµός
και η σπέκουλα ξεχειλίζει από πολλούς και επιστρέφω αυτήν την
ιστορία. 

Και θέλω να κάνω µια ερώτηση –για να κλείσω εδώ- στον
Υπουργό Υγείας: Πήραµε τα εµβόλια τελικά; Ξέρουν οι Υπουρ-
γοί; 

Κύριε Γεωργιάδη, ξέρετε από το Υπουργείο Υγείας. Τα πήρε
τα εµβόλια ο κ. Κικίλιας, τα τριακόσιες χιλιάδες που λέει, για τον
Δεκέµβριο; Δεν ξέρεις. Δεν πειράζει. Δεν µπορεί να τα ξέρεις και
όλα. Τα ξέρεις όλα, αλλά όχι όλα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Θα απαντήσω µετά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Θα απαντήσεις.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Θα σας απαντήσει µετά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Δεν χρειάζοµαι συνήγορο, κύριε. Ακούω καλά. Η ηλικία
µου είναι µικρότερη από τη δική σας.

Πάω στην ουσία. Λέω, λοιπόν, είχαµε νεκρό σήµερα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,

κύριε Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Για το συγκεκριµένο εµβόλιο είχαµε νεκρό. Ας είµαστε
λίγο φειδωλοί και προσεκτικοί. Μην κάνουµε πειράµατα µε τους
Έλληνες. Είχαµε νεκρούς -το επαναλαµβάνω- από αυτήν την
ιστορία. 

Και επειδή βιάζεται ο κύριος Πρόεδρος και έχει δίκιο, θα ήθελα
να καταθέσω στα Πρακτικά όλες τις επιστηµονικές µελέτες.
Όταν λέω «όλες», εννοώ όλες: του κ. Αβραµίδη, του κ. Γάκη, του
Αµερικανικού Κέντρου Ελέγχου και Πρόληψης Νοσηµάτων για
τον κορωνοϊό, του COVID-19 έρευνα από την Αγγλία των καθη-
γητών, του Σπαντίδη, του Δρόσου, του Μπαρσούµ, του Bugea
από το Αιγινίτειο, επίσης, την έρευνα που έγινε στην Αγγλία από
την Anne Loving, τη Lisa Wolf. 

Τι λένε όλοι αυτοί; Και θα τα καταθέσω στα Πρακτικά. Λένε ότι
µε τη Θεία Κοινωνία δεν µεταδίδεται ο κορωνοϊός -επιστήµονες
είναι- µετά από έρευνες πολλών ετών. Εδώ είναι όλες οι µελέτες.
Δεν λέω τι πιστεύω εγώ. Είναι θέµα πίστης. Λέω τι λέει η επι-
στήµη, ότι µε τη Θεία Κοινωνία για λόγους συγκεκριµένους που
αναλύουν οι επιστήµονες εδώ µέσα, όχι εγώ –θα τα καταθέσω
στα Πρακτικά για όποιον θέλει, να τα διαβάσει- δεν µεταδίδεται
µε τη Θεία Κοινωνία ο κορωνοϊός.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βου-
λής)

Τα λέω αυτά, γιατί µου βγάζετε τον κάθε πνευµονολόγο-λοι-
µωξιολόγο, ανίδεο επί των µεταδοτικών νοσηµάτων να έχει την
άποψή του. Σταµατήστε. Κόψτε τους, γιατί έχουν ξεπεράσει κάθε
όριο οι κύριοι αυτοί, τροµοκρατούν τον κόσµο. Και αν θέλουµε,
επιτέλους, να δώσουµε λύσεις, ας ακούµε και τους πραγµατι-
κούς επιστήµονες. Μπορεί να δοθεί λύση στον κορωνοϊό. 

Φοβάµαι ότι το απόγευµα θα ανακοινωθεί νέο lockdown. Πάει
η οικονοµία, τελείωσε. Πάει, τελειώσαµε. Αν γίνει νέο lockdown,
είµαστε τελειωµένοι ως χώρα οικονοµικά. Τέλος. Τίτλοι τέλους.
Τελείωσε η οικονοµία, τελείωσε η Ελλάδα, τελείωσαν οι Έλλη-
νες. Ζήτω η φτώχεια. Φιλότιµο δεν έχει µείνει πλέον στον Έλληνα
δυστυχώς, γιατί έχει πτωχεύσει οριστικά και αµετάκλητα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο θα
δώσω τώρα στον Υπουργό Οικονοµικών, τον κ. Σταϊκούρα για τις
τροπολογίες, αλλά εν τω µεταξύ, µέχρι να ετοιµαστεί και το
έδρανο, κάνω γνωστό στο Σώµα ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας σύµφωνα µε το άρθρο 72 του Κανονισµού της Βουλής κα-
τέθεσε αίτηµα για ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών «Ρύθµιση οφειλών
και παροχή δεύτερης ευκαιρίας». 

Κύριε Υπουργέ, για τις τροπολογίες θα µιλήσετε, όχι για την
κύρια οµιλία σας, έτσι;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ας επιστρέψουµε λίγο στη συζήτηση που έχουµε σήµερα και

θέλω να τοποθετηθώ για τρεις υπουργικές τροπολογίες. 
Ξεκινάω µε τη µε αριθµό 528/86, µε την οποία θεσπίζουµε το

κατάλληλο οργανωτικό πλαίσιο για την αποτελεσµατική αξιοποί-
ηση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και Σταθερότητας. Το
Ταµείο Ανάκαµψης και Σταθερότητας προστέθηκε στο οπλοστά-
σιο της Ευρώπης µετά από τη συµφωνία που επετεύχθη τον Ιού-
λιο στη Σύνοδο Κορυφής της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ήταν µια
συµφωνία ιδιαίτερα επωφελής για τη χώρα µας. Κι αυτό, γιατί η
ελληνική οικονοµία αναµένεται να ωφεληθεί µε περίπου 32 δισε-
κατοµµύρια ευρώ µέχρι το 2026, εκ των οποίων 19,3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ αφορούν επιχορηγήσεις και 12,7 δισεκατοµµύρια
ευρώ δάνεια µε ευνοϊκό επιτόκιο και όρους. Τονίζω ότι η χώρα
µας µε βάση τις µέχρι σήµερα εκτιµήσεις που έχουν γίνει κατα-
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λαµβάνει ως ποσοστό του ΑΕΠ την πρώτη θέση µεταξύ των
χωρών της Ευρωζώνης σε ό,τι αφορά στο κοµµάτι, στο σκέλος
των επιχορηγήσεων. 

Με αυτά τα δεδοµένα η µεγάλη πρόκληση που έχουµε µπρο-
στά µας είναι η βέλτιστη αξιοποίηση αυτών των πόρων σε συν-
δυασµό µε τα εγχώρια µέσα που θα οδηγήσουν την οικονοµία
προς ένα νέο παραγωγικό και αναπτυξιακό πρότυπο. Η Κυβέρ-
νηση από την πρώτη στιγµή απέδειξε ότι διαθέτει σχέδιο, όραµα,
αποφασιστικότητα και µεθοδικότητα, για να πετύχει αυτούς τους
στόχους. Και η σηµερινή τροπολογία εντάσσεται σ’ αυτό το πλαί-
σιο. 

Συγκεκριµένα, συστήνεται στο Υπουργείο Οικονοµικών Ειδική
Υπηρεσία Συντονισµού Ταµείου Ανάκαµψης. Η ειδική υπηρεσία
έχει ως σκοπό τον συντονισµό της σύνταξης του εθνικού σχεδίου
ανάκαµψης, καθώς και την παρακολούθηση και τον συντονισµό
της υλοποίησης των προγραµµάτων και έργων τα οποία θα χρη-
µατοδοτηθούν µε πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης που θα δια-
τεθούν στην Ελλάδα. Η εν λόγω υπηρεσία -το τονίζω-
καταργείται αυτοδικαίως την 31η Μαρτίου 2027. 

Διορίζεται διοικητής ως προϊστάµενος της εν λόγω ειδικής
υπηρεσίας. Η θητεία του είναι τριετής και δύναται να ανανεωθεί
µε όµοια απόφαση µέχρι την ηµεροµηνία κατάργησης της ειδι-
κής υπηρεσίας. Λαµβάνει τις αποδοχές του γενικού γραµµατέα
και µε την ανάληψη των καθηκόντων του υπογράφει συµβόλαιο
απόδοσης το οποίο καθορίζει ποιοτικούς και ποσοτικούς στό-
χους. 

Ορίζεται, επίσης, η οργανωτική διάρθρωση της ειδικής υπη-
ρεσίας, η οποία αποτελείται από τρεις διευθύνσεις και επτά τµή-
µατα. Συστήνονται στην ειδική υπηρεσία σαράντα θέσεις
προσωπικού, οι οποίες τουλάχιστον κατά το ήµισυ καλύπτονται
µε αποσπάσεις µονίµων υπαλλήλων ή υπαλλήλων ιδιωτικού δι-
καίου αορίστου χρόνου που απασχολούνται σε φορείς της γενι-
κής κυβέρνησης. Το επαναλαµβάνω και εδώ: Οι θέσεις
καταργούνται την 31η Μαρτίου 2027. 

Συµπερασµατικά, µε την παρούσα τροπολογία διαµορφώνον-
ται οι κατάλληλες οργανωτικές δοµές και βάσεις για τη βέλτιστη
αξιοποίηση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και Σταθερότη-
τας, πόροι που θα συµβάλλουν σηµαντικά στην επίτευξη δυνα-
µικής ανάκαµψης και ισχυρής, βιώσιµης, έξυπνης και χωρίς
αποκλεισµούς ανάπτυξης. 

Με τη δεύτερη τροπολογία µε αριθµό 530/88 υλοποιούµε µια
σειρά από δεσµεύσεις µας:

Πρώτον, υλοποιούνται πρόσθετες σηµαντικές µειώσεις φόρων
για τα νοικοκυριά, κυρίως για τη µεσαία τάξη. Συγκεκριµένα,
όπως είχε εξαγγείλει ο Πρωθυπουργός από τη Θεσσαλονίκη,
προχωρούµε στην κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης το
2021 για τα εισοδήµατα που προέρχονται από ιδιωτική οικονο-
µική δραστηριότητα. Επίσης, εντάσσουµε στον µειωµένο συντε-
λεστή 13% και τα αντικείµενα τέχνης, τις συλλογές και τις
αρχαιότητες, καθώς και την εισαγωγή και παράδοση αντικειµέ-
νων καλλιτεχνικής αξίας. Τέλος, χορηγείται παράταση του ευερ-
γετήµατος µη καταχώρισης αξιογράφων σε αρχεία δεδοµένων
οικονοµικής συµπεριφοράς για τις επιχειρήσεις του τουριστικού
κλάδου που επλήγησαν από την υγειονοµική κρίση. Για τις απαι-
τήσεις που απορρέουν από αυτά τα αξιόγραφα αναστέλλονται η
έκδοση διαταγής πληρωµής καθώς και η λήψη πάσης φύσεως
µέτρων ή η διενέργεια πράξεων αναγκαστικής εκτέλεσης έως τις
προβλεπόµενες που υπάρχουν στις διατάξεις προθεσµίες. 

Δεύτερον, διαµορφώνουµε ένα νέο πλαίσιο ρύθµισης φορο-
λογικών οφειλών, µε το οποίο το κράτος τείνει χείρα βοηθείας
προς τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις παρέχοντας πολύ ση-
µαντικές διευκολύνσεις για την κάλυψη των υποχρεώσεών τους.

Συγκεκριµένα, υλοποιούνται τρεις παρεµβάσεις.
Πρώτη παρέµβαση: Θεσµοθετείται µια νέα ρύθµιση, η οποία

αφορά όλα τα φυσικά και νοµικά πρόσωπα που επλήγησαν από
την πανδηµία του κορωνοϊού. Δίνει τη δυνατότητα να εντάξουν
σε αυτήν όλες τις αρρύθµιστες οφειλές τους προς τη φορολο-
γική διοίκηση οι οποίες δηµιουργήθηκαν κατά την περίοδο Μαρ-
τίου-Ιουνίου 2020 µε ιδιαίτερα ευνοϊκούς όρους. Αυτές οι
οφειλές που τελούν σε αναστολή µέχρι τις 30 Απριλίου 2021 µπο-
ρούν να ρυθµιστούν από τον Μάιο του 2021 σε δώδεκα άτοκες

δόσεις ή είκοσι τέσσερις δόσεις µε εξαιρετικά χαµηλό επιτόκιο
της τάξεως του 2,5%.

Όµως και σε πληττόµενους από την πανδηµία φορολογούµε-
νους, οι οποίοι είχαν ρυθµίσει τις οφειλές τους και τους δόθηκε
αναστολή πληρωµής έως τις 30 Απριλίου 2021 για τις δόσεις
Μαρτίου-Ιουνίου 2020, θα στηριχθούν οι δόσεις που δεν κατα-
βλήθηκαν, θα προστεθούν από τον Μάιο του 2021 και µετά στο
τέλος των δόσεων της αρχικής ρύθµισης, όποια είναι αυτή, είκοσι
τέσσερις, σαράντα οκτώ, εκατόν είκοσι. 

Δεύτερη παρέµβαση: Αναβιώνει η προϋπάρχουσα ρύθµιση για
οφειλέτες που επλήγησαν από την πανδηµία, δεν µπόρεσαν να
πληρώσουν τις δόσεις της ρύθµισής τους και την έχασαν –προ-
σέξτε- το διάστηµα Μαρτίου-Οκτωβρίου 2020. Η πρόβλεψη αυτή,
όπως καταλαβαίνετε, είναι βελτιωµένη σε σχέση και µε αυτά που
ανακοινώσαµε πριν από τρεις εβδοµάδες, καθώς εντάχθηκαν και
οι δόσεις του µηνός Οκτωβρίου.

Πλέον οι εν λόγω οφειλέτες µπορούν να συνεχίσουν να πλη-
ρώνουν κανονικά τη δόση από τον Νοέµβριο του 2020. Η ρύθ-
µιση αναβιώνει µε όλα τα ευεργετήµατά της, καθώς οι δόσεις
που δεν καταβλήθηκαν θα προστεθούν ως υπεράριθµες και πάλι
µετά την τελευταία δόση.

Επίσης, όσοι έχασαν τη ρύθµισή τους µετά την 1η Ιουνίου 2019
και στους οποίους δεν δινόταν µέχρι σήµερα η δυνατότητα να
ρυθµίσουν ξανά τις οφειλές τους µπορούν να ενταχθούν στην
πάγια ρύθµιση των είκοσι τεσσάρων και σαράντα οκτώ δόσεων,
εφ’ όσον πληρούνται συγκεκριµένα κριτήρια εισοδηµατικά και
περιουσιακά. Κατ’ αυτό τον τρόπο παρέχεται στήριξη σε όσους
πραγµατικά έχουν ανάγκη, ενώ παράλληλα διασφαλίζεται η ανα-
γκαία φορολογική συµµόρφωση.

Και τρίτη παρέµβαση: Καθιερώνεται ρύθµιση εκατόν είκοσι δό-
σεων µε κλιµακούµενο πρόγραµµα απαλλαγής από προσαυξή-
σεις και τόκους εκπρόθεσµης καταβολής για την αποπληρωµή
βεβαιωµένων οφειλών προς τις φορολογικές αρχές από κατα-
πτώσεις δανείων που χορηγήθηκαν µε την εγγύηση του ελληνι-
κού δηµοσίου ή την εγγύηση της Ελληνικής Αναπτυξιακής
Τράπεζας ή του Ταµείου Εγγυοδοσίας Μικρών και Πολύ Μικρών
Επιχειρήσεων και τα οποία είχαν καταστεί ληξιπρόθεσµα από πι-
στωτικά ιδρύµατα και στα πιστωτικά ιδρύµατα έως τις 7 Οκτω-
βρίου 2019.

Με τον τρόπο αυτό παρέχουµε µία βιώσιµη λύση σε ένα υπαρ-
κτό πρόβληµα των οφειλετών από δάνεια µε εγγύηση του ελλη-
νικού δηµοσίου, παρέχοντάς τους µια ουσιαστική, µια
πραγµατική ανακούφιση.

Με τις παρεµβάσεις αυτές η Κυβέρνηση αποδεικνύει έµπρα-
κτα για ακόµα µία φορά ότι βρίσκεται σε διαρκή ετοιµότητα και
λαµβάνει τα κατάλληλα µέτρα, ώστε ο οικονοµικός αντίκτυπος
υγειονοµικής κρίσης σε νοικοκυριά και επιχειρήσεις να είναι ο µι-
κρότερος δυνατός.

Επίσης, στην εν λόγω τροπολογία περικλείονται και κάποιες
άλλες προβλέψεις.

Παρατείνεται έως τις 29 Ιανουαρίου 2021 η αναστολή της εξέ-
τασης των ενστάσεων κατά των στοιχείων κτηµατογράφησης
από τις επιτροπές ενστάσεων. Υπήρχε θέµα από όλες τις πτέρυ-
γες και από συναδέλφους Βουλευτές. Η εν λόγω παράταση χο-
ρηγείται προκειµένου οι πολίτες να συγκεντρώσουν τα
απαραίτητα έγγραφα για την υποστήριξη των δικαιωµάτων τους
ενώπιον των επιτροπών.

Παρατείνεται έως τις 30 Νοεµβρίου 2020 η προθεσµία σύγκλη-
σης της τακτικής γενικής συνέλευσης του συνόλου των αστικών
συνεταιρισµών, συµπεριλαµβανοµένων και των συνεταιριστικών
τραπεζών, λόγω των µέτρων περιορισµού και απαγόρευσης συγ-
κέντρωσης προσώπων.

Παρέχεται η δυνατότητα µε απόφαση της Τραπέζης της Ελ-
λάδος, κατόπιν σύµφωνης γνώµης του Συµβουλίου Συστηµικής
Ευστάθειας, να µεταβιβάζονται περιουσιακά στοιχεία, καταθέ-
σεις και συµβατικές σχέσεις πιστωτικού ιδρύµατος υπό ειδική εκ-
καθάριση σε λειτουργούν πιστωτικό ίδρυµα. Η διάταξη αυτή
υιοθετείται για να διασφαλιστεί η προστασία των καταθέσεων
µετά την ενσωµάτωση της σχετικής ευρωπαϊκής οδηγίας της
BRRD και καθορίζεται ο τρόπος στελέχωσης της Μόνιµης Ελλη-
νικής Αντιπροσωπείας –ΜΕΑ- στον Οργανισµό Οικονοµικής Συ-



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΔ’ - 22 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2020 1089

νεργασίας και Ανάπτυξης –ΟΟΣΑ- κατά την πρώτη εφαρµογή της
υπαγωγής της ΜΕΑ στον ΟΟΣΑ στο Υπουργείο Οικονοµικών,
όπως έγινε πολύ πρόσφατα. Σκοπός της ρύθµισης είναι να δια-
σφαλιστεί η αποτελεσµατική λειτουργία του γραφείου του Μονί-
µου Αντιπροσώπου.

Και τέλος, για την τροπολογία 529/87 θεσµοθετείται ένα ειδικό
καθεστώς ενίσχυσης των επιχειρήσεων του κλάδου της ακτο-
πλοΐας µέσω της σύναψης συµβάσεων ανάθεσης δηµόσιας υπη-
ρεσίας έναντι µισθώµατος µέχρι το τέλος του έτους για την
εξυπηρέτηση συγκεκριµένων δροµολογίων και εφόσον εξακο-
λουθεί να υφίσταται άµεσος κίνδυνος διασποράς του κορωνοϊού.

Σκοπός της παρούσας τροπολογίας είναι η στήριξη του κλά-
δου που πλήττεται σηµαντικά από την υγειονοµική κρίση, η εξα-
σφάλιση της κοινωνικής συνοχής της χώρας µέσω της
διατήρησης επαρκούς ακτοπλοϊκής κάλυψης νησιωτικών περιο-
χών και η ανάκτηση του ακτοπλοϊκού δικτύου για τη µεταφορά
επιβατών και εµπορευµάτων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

µπορείτε να µας πείτε για τις βουλευτικές τροπολογίες -εν όψει
του ότι µπορεί να φύγετε- αν κάνετε δεκτές βουλευτικές, για να
ξέρουν και οι εισηγητές και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Καµµία
βουλευτική τροπολογία δεν θα γίνει δεκτή.

Και µε αφορµή αυτό µου θυµίσατε κάτι: Έχω και το δεύτερο
σετ νοµοτεχνικών βελτιώσεων. Νοµίζω ότι δεν θα υπάρχει άλλο.
Ουσιαστικά ενσωµατώνουµε µικρές νοµοθετικές παρεµβάσεις οι
οποίες προέρχονται κυρίως από την Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής, η έκθεση της οποίας κατατέθηκε πολύ αργά χθες το
βράδυ. Είναι οριακές λεκτικές διαφορές ουσιαστικά.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία.
Θα µιλήσει για τις τροπολογίες και ο Υπουργός Ανάπτυξης κ.

Γεωργιάδης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Θα κάνω και την οµιλία µου, θα χρειαστώ
επτά, οκτώ λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Και αµέ-
σως µετά θα δώσω τον λόγο στον κ. Τσακαλώτο, Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Θέλετε, κύριε Κοινοβουλευτικέ, να προηγη-
θείτε; Μήπως βιάζεστε;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ναι, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.

Τσακαλώτος.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ.
Είχαµε πολλές συζητήσεις, πολλές διαφωνίες στην επιτροπή

για το τι κάνει αυτό το νοµοσχέδιο, τι δεν κάνει. Νοµίζω -για να
µπει σε µια τάξη- ότι είναι πολύ σηµαντικό να κατανοήσουµε ότι
κανένας δεν λέει ότι δεν πρέπει να υπάρξει µια αγορά ακινήτων
–νοµίζω ότι ούτε και το ΚΚΕ λέει ότι όλων πρέπει να είναι κοινω-
νική η στέγαση και να µην υπάρχει µια αγορά ακινήτων- αλλά κα-
νένας δεν λέει ότι δεν υπάρχουν ιδιαίτερες συνθήκες ή ιδιαίτερες
οµάδες, όπου οι κανόνες της αγοράς δεν πρέπει να εφαρµο-
στούν.

Άρα, η συζήτηση θα έπρεπε να είναι πού βάζεις την πλάστιγγα
ανάµεσα σ’ αυτό. Για να γίνει αυτό χρειάζεται, όµως, αυτό που
είπα στην επιτροπή -και παρεξηγήθηκαν και Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας και ο Υπουργός- πρέπει να υπάρχει µια εντιµότητα
και να ακούµε τον άλλον και να περιγράφουµε τι λέει ο άλλος µε
τον πιο σωστό τρόπο που µπορούµε.

Αν ένας πρώην Υπουργός λέει ότι βεβαίως θα επιστρέψουν
σιγά σιγά οι πλειστηριασµοί, είναι σηµαντικό να ειπωθεί πόσοι
πλειστηριασµοί έγιναν επί ΣΥΡΙΖΑ και πόσοι πλειστηριασµοί έγι-
ναν στον ενάµιση χρόνο που κυβερνάτε εσείς.

Και είναι ακόµα πιο σηµαντικό να αναφερθείτε σε όλη την οµι-
λία, όπου σε όλη την οµιλία µου λέω ότι δεν είµαστε σε κανονικές
συνθήκες ακόµα και πρέπει η απελευθέρωση να γίνει σταδιακά
και για κάποιες οµάδες δεν µπορεί να γίνει ποτέ, γιατί είµαστε
σε αυτές τις ιδιαίτερες συνθήκες. Και πάνω σε αυτό µπορεί να
γίνει µια συζήτηση όσον αφορά στο πού βάζουµε την πλάστιγγα,
αλλά όχι διαστρεβλώνοντας συστηµατικά τι λέει κάποιος που
έχει διαφορετική άποψη από εσάς.

Δεν θα ξανακάνω µόνο υποσηµείωση αν καταργήθηκε επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ η προστασία της πρώτης κατοικίας. Ακούστηκαν τα επιχει-
ρήµατα. Νοµίζω ότι µε αυτά που κατέθεσα εγώ και κατέθεσε και
η εισηγήτριά µας οποιοσδήποτε είναι καλόπιστος ξέρει ότι ποτέ
δεν δεσµευτήκαµε να την καταργήσουµε.

Στο κάτω-κάτω αν το είχαµε καταργήσει, γιατί σας έβαλαν οι
θεσµοί δύο φορές να δεσµευτείτε ότι θα καταργήσετε µια διά-
ταξη που εσείς λέτε ότι ήδη είχε καταργηθεί; Γιατί αναγκαστή-
κατε δύο φορές να βάλετε την υπογραφή σας ότι θα
καταργήσετε, κάτι που ήδη είχε καταργηθεί; Δεν το καταλα-
βαίνω, αλλά δεν είναι αυτό το κυρίαρχο.

Οπότε ας κάνουµε σοβαρή συζήτηση. Έχουµε ειδικές συνθή-
κες αυτήν τη στιγµή; Έχουµε µια οικονοµία που πέρασε την οι-
κονοµική κρίση του 2009, τη δική µας κρίση χρέους και τώρα την
κρίση µε τον COVID; Είναι κάπως παράξενες αυτές οι συνθήκες;
Άρα µπορούµε να αµφισβητήσουµε το αν υπήρχε λόγος να
υπάρχει ο πτωχευτικός, ότι δεν είναι το σωστό timing αυτό; 

Έκανα µία ερώτηση και δεν πήρα κάποια απάντηση. Αυτό το
νοµοσχέδιο είναι δική σας επιλογή ή είναι της τρόικας επιβολή;
Θα κάνω λίγο πιο ελαφριά την ερώτηση. Το timing αυτού του νο-
µοσχεδίου, -επειδή εγώ πιστεύω ότι είναι ιδιαίτερες οι συνθήκες-
είναι δική σας επιλογή; Θεωρείτε, δηλαδή, ότι αυτήν τη στιγµή
είναι αυτό που χρειάζεται η ελληνική οικονοµία ή –όπως λέµε
εµείς- ότι λόγω του COVID και λόγω της κρίσης που δεν είναι
µόνο ελληνική, αλλά παγκόσµια, η ισορροπία ανάµεσα σε αυτούς
που φοβούνται τους στρατηγικούς κακοπληρωτές και σε αυτούς
που λένε ότι δηµιουργούνται νέα προβλήµατα ρευστότητας, πάει

προς το δεύτερο, ότι δηλαδή αυτήν τη στιγµή θα είναι πάρα πολ-
λοί άνθρωποι -που δεν είναι κακοπληρωτές- που θα έχουν κάποιο
πρόβληµα γιατί δεν τους πλήρωσε κάποιος άλλος και εκείνον δεν
τον πλήρωσε κάποιος τρίτος; Και καταλαβαίνετε τι εννοώ όταν
µιλώ για το πρόβληµα της ρευστότητας.

Δεύτερον, για τις ευάλωτες οµάδες έχουµε µία πρόβλεψη. Θα
αυξηθούν αυτές οι ευάλωτες οµάδες ή θα µειωθούν λόγω της
οικονοµικής κρίσης; Και τη στιγµή που –φαντάζοµαι- οι πιο πολ-
λοί και οι πιο πολλές από εσάς θεωρείτε ότι θα αυξηθούν, είναι
δυνατόν να έχουµε την εξοµοίωση φυσικών προσώπων µε νοµι-
κών προσώπων; Από πού βγαίνει αυτή η αναγκαιότητα τώρα; Και
να σας πω την αλήθεια, -νοµίζω ότι προσπαθώ να ακούσω τους
αντιπάλους µου µε προσοχή- δεν άκουσα ένα επιχείρηµα για την
αναγκαιότητα να τους βάζουµε στο ίδιο νοµοσχέδιο. Ακόµα και
για τακτ και πολιτικό τακτικισµό εγώ θα τα έκανα σε διαφορετικό
νοµοσχέδιο. Πραγµατικά δεν έχω απάντηση. Γιατί είναι σηµαν-
τικό να τους αντιµετωπίζουµε µε τον ίδιο τρόπο στο ίδιο νοµο-
σχέδιο;

Και ίσως το πιο σηµαντικό, –το ανέφερε πολύ ο γενικός γραµ-
µατέας του ΚΚΕ και οι δικοί µας οµιλητές, αλλά και από άλλα
κόµµατα- πραγµατικά οι 7.000 ευρώ είναι το όριο για να είναι κά-
ποιος ευάλωτος σε αυτήν την κοινωνία; Πραγµατικά πιστεύετε
ότι οι 7.000 είναι ένας σηµαντικός αριθµός που θα κρίνει το ποιος
είναι ευάλωτος; Νοµίζω πως εάν σκεφτείτε όλα αυτά τα επιχει-
ρήµατα είναι πολύ προβληµατικό το νοµοσχέδιο αυτό και στο
timing, αλλά και στο περιεχόµενο.

Και πάµε τώρα στην αρχή, στη φιλοσοφία αυτού του νοµοσχε-
δίου, που έδωσε πολύ µεγάλη έµφαση η κ. Αχτσιόγλου. Σας είπε
ένα επιχείρηµα που είναι πολύ σηµαντικό να το συζητήσουµε.
Λέει ότι ο τρόπος που οι νεοφιλελεύθεροι πολύ συχνά εµφανί-
ζουν τις διαφωνίες τους µε τους αντιπάλους τους, είναι ότι οι νε-
οφιλελεύθεροι είναι µε το λιγότερο κράτος και ότι οι άλλοι είναι
κρατιστές και θέλουν περισσότερο κράτος. Και σας είπε ότι είναι
λάθος αυτό. Και είναι λάθος για τουλάχιστον δύο λόγους.

Ο πρώτος είναι ότι η ελεύθερη αγορά δεν είναι φυσικό φαινό-
µενο. Δεν είναι δηλαδή το default, για να χρησιµοποιήσω µια λέξη
από τα computer. Θέλει πάρα πολύ δουλειά. Το έχει αναδείξει ο
Αντόνιο Γκράµσι µε µεγάλη προσοχή στις σηµειώσεις του από
τη φυλακή. Το «laissez faire» θέλει νόµους, θέλει κράτος, θέλει
επιβολή. Και αυτό κάνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο, το αναδει-
κνύετε. Δεν είναι, δηλαδή, µια φυσική κατάσταση του κόσµου
που πρέπει να το αφήσουµε να λειτουργήσει.

Υπάρχει και ένας δεύτερος λόγος που δεν είναι σωστή η διά-
κριση «περισσότερο κράτος» ή «λιγότερο κράτος». Γιατί είµαι
απολύτως σίγουρος ότι η δική σας πολιτική δεν είναι µόνο να
αφήσετε τους αδύναµους να πέσουν. Έχουν πει -δεν ξέρω, κατά
λάθος; - και οι Υπουργοί σας για µπαταχτσήδες, για εταιρείες
ζόµπι και το λέει ο κ. Πισσαρίδης σχεδόν ανοιχτά ότι χρειάζεται
ένα ξεκαθάρισµα. Η πολιτική σας δεν θα είναι µόνο να πέσουν οι
αδύναµες επιχειρήσεις, θα είναι να ευνοήσετε και τις ισχυρές
επιχειρήσεις και –κάτι λίγο χειρότερο- όχι όλες τις ισχυρές. Γιατί
εάν κάτι έχει αναδειχθεί στους δεκαπέντε µήνες της δικής σας
διακυβέρνησης είναι ότι το επιτελικό κράτος µπορεί να ενσωµα-
τώσει όλη την παράδοση του ελληνικού κράτους από το 1829,
δηλαδή το πελατειακό κράτος. Και αυτό θα γίνει.

Και το ότι µας φέρνετε µια τροπολογία για µια ειδική διεύ-
θυνση που θα έχει διοικητή, δεν µας αµβλύνει την ανησυχία µας
ότι θα έχετε και αυτήν τη δεύτερη λειτουργία, ότι η παρέµβασή
σας δεν θα είναι µόνο να αφήσετε τους αδύνατους να πέσουν,
αλλά θα έχετε άµεση σχέση µε τους δυνατούς. Ένας από τους
λόγους είναι ότι εξαιτίας της γραφειοκρατίας –που δεν θα µπο-
ρέσετε να αντιµετωπίσετε- θα δώσετε κατευθείαν δουλειές σε
µεγάλους οµίλους. Αυτός θα είναι ο τρόπος να επιταχύνετε το
Ταµείο Ανάκαµψης. 

Η λογική, δηλαδή, σε αυτό το νοµοσχέδιο –που το λέει κα-
θαρά, δεν είναι δικό µου κόλληµα ή της κ. Αχτσιόγλου- είναι η
ρευστοποίηση. Το λέει τόσο ανοιχτά. Δεν το κρύβει, να πει ότι
εδώ έχουµε µία άλλη ισορροπία, ότι κάποιες επιχειρήσεις που
δεν είναι βιώσιµες θα πάνε σε ρευστοποίηση, αλλά είναι πολλές
άλλες επιχειρήσεις που είναι βιώσιµες και άρα θέλουµε αναδιάρ-
θρωση και να τους βοηθήσουµε, ειδικά σε µία χώρα που έχει

1092 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



χάσει ένα µεγάλο κοµµάτι του εισοδήµατός της, πριν από τη δική
µας κυβέρνηση. Τουλάχιστον αυτό κύριε Σταϊκούρα, δεν θα το
αµφισβητήσετε.

Νοµίζω ότι οι προοδευτικές δυνάµεις και το ΚΚΕ και το
ΜέΡΑ25 και εµείς, ίσως και το Κίνηµα Αλλαγής, πρέπει να ανα-
δείξουµε ότι υπάρχει ένας άλλος δρόµος που δεν βασίζεται στη
ρευστοποίηση, που αναδεικνύει το πρόβληµα µεγάλων επιχειρή-
σεων µε τόσο µεγάλο αριθµό ανθρώπων που δουλεύουν σε
αυτές, που έχουν κάποια ηλικία, που δεν είναι εύκολο να ξανα-
βρούν δουλειά, εάν πάµε στην ρευστοποίηση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Υπάρχει ένας άλλος -και να µου επιτρέψει και η συναδέλφισσα
από το ΚΚΕ- δρόµος που δεν υποθέτει αυτό που λέει ο γενικός
γραµµατέας, ότι όλες οι κοινωνικές µάχες είναι µηδενικού αθροί-
σµατος, ότι όταν κερδίζει η µία µεριά, χάνει η άλλη. Γιατί η ιστο-
ρία ακόµα και του καπιταλισµού έχει αναδείξει ότι µπορούν να
γίνουν αναδιαρθρώσεις µε ένα µοίρασµα του κόστους ανάµεσα
στους πιστωτές και τους φορολογούµενους που είναι προωθη-
τική και για την οικονοµία. Δεν θα µπορούσαµε να έχουµε αυτά
που έχουµε, όπως το κοινωνικό κράτος, τα δικαιώµατα, αυτό το
είδος της οικονοµίας, µε όλες τις ανισότητες –που γι’ αυτό χρει-
άζεται να ξαναπαλέψουµε από την αρχή- εάν όλα τα παιχνίδια,
όλες οι µάχες ήταν µηδενικού αθροίσµατος. 

Άρα, έχει τεράστια σηµασία η κριτική που κάνουµε σ’ αυτό το
νοµοσχέδιο, η ονοµαστική να είναι η αρχή µιας διαδικασίας που
αναδεικνύουν οι προοδευτικές δυνάµεις, ότι υπάρχει µια οικονο-
µία που µπορεί να αναδιαρθρωθεί, ότι µπορούµε να βοηθήσουµε
επιχειρήσεις να αναδιαρθρωθούν µε έναν τρόπο πιο δίκαιο, πιο
αναπτυξιακό. Αν δεν το κάνουµε αυτό, δεν δίνουµε ελπίδα σε κα-
νέναν και αυτό θα έχει κόστος για όλους µας.

Γιατί δεν µπορούµε να πούµε ότι εδώ τελειώνει αυτή η υπό-
θεση. Σε εµάς έγκειται να το σηκώσουµε στην κοινωνία ότι αυτή
η στρατηγική της Κυβέρνησης, από τη µια µεριά φτωχοποίηση,
ρευστοποίηση, από την άλλη µεριά δουλειές για τους δικούς µας
ανθρώπους, είναι ένα τέρµα. Δεν οδηγεί πουθενά και υπάρχει
ένας άλλος δρόµος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Τσακαλώτο.
Πριν περάσουµε στον κατάλογο των οµιλητών, είχε ζητήσει

τον λόγο για τρία, τέσσερα λεπτά, για να τοποθετηθεί επί ενός
άρθρου του νοµοσχεδίου, ο κ. Γεωργιάδης. Πριν δώσω τον λόγο
στον κύριο Υπουργό, να ανακοινώσω στο Σώµα την απόφαση της
Διάσκεψης των Προέδρων σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο.

Το νοµοσχέδιο, µε όσους οµιλητές και τηρώντας φυσικά τα
όρια του χρόνου που έχει ο καθείς, θα συνεχιστεί και αύριο µετά
τη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων. Σε ό,τι αφορά τη σηµε-
ρινή συνεδρίαση πιθανόν προφανώς θα πάµε ως τις δώδεκα,
µπορεί και λίγο νωρίτερα, αν δούµε ότι ο κατάλογος προχωρά
και θα µείνουν λίγοι συνάδελφοι Βουλευτές για την αυριανή συ-
νεδρίαση. Αυτά µέχρι τώρα. Θα δούµε και στην πορεία πώς θα
εξελιχθεί και ανάλογα θα συνεννοηθούµε πάλι.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Πόσα λεπτά θα έχουν οι οµιλητές;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σωστά κάνατε και

µου το είπατε. Επειδή είχε αποφασιστεί προ ολίγου για πεντάλε-
πτες, θα πρότεινα να γίνουν εξάλεπτες µε την προοπτική του
επτάλεπτου. Να συµφωνήσουµε σε αυτό, να το αυξήσουµε και
βλέποντας και κάνοντας στην πορεία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Δηλαδή,
αύριο θα πάει και η ονοµαστική ψηφοφορία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Φυσικά, ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Α, δεν το

είπατε αυτό. Είναι άλλο πράγµα από αυτό που ξέραµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε, για να ξε-

κίνησε η ονοµαστική ψηφοφορία θα πρέπει να έχει τελειώσει ο
κατάλογος των οµιλητών ή τέλος πάντων να έχουν τελειώσει οι
οµιλίες. Αυτό είναι η πάγια αρχή. Όπως και να έχει, διευκρινί-
στηκε και έγινε κατανοητό. Η ονοµαστική, όπως είπατε, θα πάει
αύριο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο,

κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, κύριε συνάδελφε, σήµερα είναι εξαιρετικός ο διά-

λογος, χωρίς φωνασκίες. Μου έχει λείψει το χθεσινό κοµπλιµέντο
που µου κάνατε, αλλά θα επιµείνω ότι πρέπει να µιλάµε µε εντι-
µότητα, ειλικρίνεια και ψυχραιµία. Δεν αρκεί η εντιµότητα, αλλά
και η ειλικρίνεια και η ψυχραιµία.

Είπατε για τους πλειστηριασµούς. Πλειστηριασµοί γίνονταν
πάντα. Εσείς λέγατε –νοµίζω θα έρθει και ο Αρχηγός της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης- ότι όσο υπάρχει ο ΣΥΡΙΖΑ πλειστηρια-
σµοί δεν θα γίνουν στην Ελλάδα, εκτός κι αν κάνουν τους
πλειστηριασµούς σε ξένη χώρα, όµως θα έχουν πρόβληµα να
τους εφαρµόσουν στην Ελλάδα. Και βλέπω εδώ στις αξιολογή-
σεις των θεσµών τον Νοέµβριο του 2018 και Φεβρουάριο του
2019 διθυραµβικά σχόλια των θεσµών για την ταχύτητα µε την
οποία γίνονταν οι πλειστηριασµοί στην Ελλάδα. Ποιοι πλειστη-
ριασµοί; Οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί.

Συνεπώς, επειδή µε ρώτησε ο κ. Τσακαλώτος, πράγµατι πρέπει
να είµαστε έντιµοι, έγιναν από τον Νοέµβριο του 2017 και για δε-
καοκτώ µήνες επί ΣΥΡΙΖΑ είκοσι πέντε χιλιάδες εξακόσιοι εβδο-
µήντα δύο ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί και στους δεκαοκτώ
µήνες της Νέας Δηµοκρατίας έχουν γίνει δεκαεννιά χιλιάδες
εβδοµήντα οκτώ πλειστηριασµοί. Αυτό είναι το πρώτο σχόλιο.

Δεύτερον, µε ρώτησε ο κ. Τσακαλώτος γιατί δύο φορές οι θε-
σµοί µε πίεσαν, µάς πίεσαν ως Κυβέρνηση, να δώσουµε παρατά-
σεις. Μιλάµε για άλλα θέµατα. Οι θεσµοί δεν πίεσαν ποτέ για να
υπάρξει προστασία της πρώτης κατοικίας, για τον πολύ απλό λόγο
ότι αυτή είχε καταργηθεί. Αυτό έχει τελειώσει το θέµα. Αν τυχόν
αµφισβητείται αυτό, οι φορείς, τόσο η ολοµέλεια των δικηγορικών
συλλόγων, όσο και η ένωση καταναλωτών, είπαν ότι έπαψε να
υπάρχει προστασία πρώτης κατοικίας οριζόντια από τον Φεβρουά-
ριο του 2019 και ο ένας και ο άλλος. Να συµφωνήσουµε, και θα
δώσω στα Πρακτικά τους δύο νόµους, ότι η προστασία της πρώ-
της κατοικίας δεν υπάρχει από τον Φεβρουάριο του 2019.

Τι έγινε µετά; Μετά ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ και έκανε ένα πρόγραµµα
προστασίας πρώτης κατοικίας που εδώ µέσα λέγατε –θα τα κα-
ταθέσω όλα στα Πρακτικά µετά- ότι θα είναι για εκατόν πενήντα
χιλιάδες πολίτες και το οποίο έληγε τέλος του έτους.

Ήρθαµε εµείς στην Κυβέρνηση και λέγαµε: «Δώστε µια παρά-
ταση». Αυτή είναι η πρώτη σύγκρουση. Και µετά τι λέγαµε;
«Δώστε δεύτερη παράταση», αλλά όχι στην προστασία της πρώ-
της κατοικίας -αυτό είχε τελειώσει από τον Φεβρουάριο του
2019-, αλλά στο σχήµα που προστάτευε ένα κοµµάτι της κοινω-
νίας, µόνο όσοι ήταν κόκκινοι µέχρι το τέλος του 2018 και µε συγ-
κεκριµένα περιουσιακά και εισοδηµατικά κριτήρια. Ποιο ήταν το
αποτέλεσµα; Μπήκαν επτά χιλιάδες στην πλατφόρµα από µια δυ-
νητική περίµετρο, που είχε πει ο κ. Δραγασάκης εδώ, το έχω στα
Πρακτικά, εκατόν πενήντα χιλιάδων πολιτών.  

Άρα, για να είµαστε ακριβείς, αυτό που εξασφάλισε η πα-
ρούσα Κυβέρνηση είναι την παράταση του προσωρινού πλαι-
σίου, για δύο φορές που είπατε εσείς, για τέσσερις µήνες και
άλλους τέσσερις µήνες, έτσι ώστε να µπουν περισσότεροι πολί-
τες, να φτιάξουµε το πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ» που υλοποιείται από
1η Αυγούστου και να ετοιµάσουµε το νοµοσχέδιο το οποίο θα
υλοποιηθεί.

Άλλο πότε νοµοθετείς -για να απαντήσω και σ’ αυτό το ερώ-
τηµα σας- και άλλα πότε υλοποιείς. Πρέπει να νοµοθετήσεις. Και
τι πρέπει να νοµοθετήσουµε; Ό,τι ακριβώς δεσµευτήκατε κι
εσείς. Τι δεσµευτήκαµε; Στην αιτιολογική έκθεση που επισυνά-
πτεται στη νοµοθεσία για το νέο καθεστώς, τα ευρωπαϊκά θε-
σµικά όργανα επικροτούν τη δέσµευση των ελληνικών αρχών να
αναλάβουν δράση για την ενοποίηση των νόµων που αφορούν
στην αφερεγγυότητα πτώχευση και στην αναδιάρθρωση χρεών.
Άρα, αυτή την ολιστική προσέγγιση που φέρνουµε εµείς µε το
σχέδιο νόµου την είχατε προσυπογράψει µε τους θεσµούς να
την φέρετε εσείς. Άρα, υπήρχε ήδη η διάθεση από τη δική σας
πλευρά να προχωρήσετε προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Τέταρτη παρατήρηση: Λέτε είναι ότι είναι όλοι απέναντι στο
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νοµοσχέδιο. Περιµένατε –προσδοκούσατε εκτιµώ- ακόµη και την
Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής. Είπα στην επιτροπή -και έχω
όλα τα Πρακτικά- ότι πάρα πολλοί φορείς, αυτούς για τους οποί-
ους η εισηγήτρια δήθεν κόπτεται, οι απλοί πολίτες, οι καταναλω-
τές, οι δανειολήπτες ότι µίλησαν και θετικά για το νοµοσχέδιο.
Είπαν ότι το νοµοσχέδιο έρχεται να επιταχύνει τις διαδικασίες,
ώστε να µην παραµείνει κάποιος εγκλωβισµένος ενώ έπρεπε να
έχει πτωχεύσει. Χατζηθεοδοσίου, Πρόεδρος Διοικητικής Επιτρο-
πής Επαγγελµατικού Επιµελητηρίου Αθηνών.

Θέλετε να πάµε στην Οµοσπονδία Εµπορίου; «Αντιµετωπί-
ζουµε θετικά τη διαδικασία της νέας ρύθµισης των οφειλών. Αν-
τιµετωπίζουµε θετικά την αυτοµατοποιηµένη διαδικασία.
Αντιµετωπίζουµε θετικά τη διαδικασία επιδότησης επιτοκίων και
εν πάση περιπτώσει θεωρούµε ότι είναι πολύ σηµαντικό ότι επι-
δοτείται το ενοίκιο». Δεν το λέµε εµείς, αλλά αυτοί που εκπρο-
σωπούν τους εµπόρους και την επιχειρηµατικότητα.

Θέλετε να πάµε στην προστασία δανειοληπτών καταναλωτών
πολιτών; «Έρχεται, λοιπόν, να ψηφιστεί σε µια κατάλληλη χρο-
νική συγκυρία». Απαντάει κατευθείαν στο επιχείρηµα σας, κύριοι
συνάδελφοι. Αλλά να είµαστε ειλικρινείς. Ήταν διθυραµβικοί;
Όχι. Εξέφρασαν προβληµατισµούς, ενστάσεις και ήρθαµε να θε-
ραπεύσουµε πολλά από αυτά µέσα από νοµοτεχνικές παρατη-
ρήσεις, τις οποίες κάναµε σήµερα σε δύο στάδια. Άρα, δεν
ωραιοποιώ µια κατάσταση, αλλά θεωρώ ότι παρουσιάζω µια αν-
τικειµενική κατάσταση.

Υπάρχουν οφειλέτες που διασώζουν την πρώτη κατοικία τους
χωρίς να πληρώνουν; Απάντηση: Όχι. Σε όλους τους σχετικούς
νόµους από το 2010 και µετά η προστασία της πρώτης κατοικίας
παρέχεται επειδή ο οφειλέτης πληρώνει το χρέος που αφορά
στην πρώτη κατοικία του. Και να είµαστε ειλικρινείς, όποιος οφει-
λέτης δεν πληρώσει το χρέος του, χάνει την περιουσία του. Και
για να δούµε λίγο πώς εξελίχθηκαν οι νόµοι:

Το 2010, αρχικός νόµος Κατσέλη, ο ν.3869: Ο οφειλέτης κα-
λούταν να πληρώσει το 80% της αντικειµενικής αξίας της πρώτης
κατοικίας.

Το 2016, στον αναθεωρηµένο νόµο Κατσέλη, ο οφειλέτης κα-
λείται να πληρώσει το 100% της αντικειµενικής αξίας της πρώτης
κατοικίας. Το 2018, στον αναθεωρηµένο νόµο Κατσέλη, ο οφει-
λέτης καλείται να πληρώσει το 100% της εµπορικής αξίας της
πρώτης κατοικίας.

Και φτάνουµε στο 2019, στον νόµο που συζητάµε, ο πολίτης,
ο οφειλέτης καλείται να πληρώσει το 120% της εµπορικής αξίας
της πρώτης κατοικίας. Άρα, µε αυτό επιβεβαιώνεται ότι ο οφει-
λέτης έπρεπε να πληρώσει για να σώσει την πρώτη κατοικία του
σε ό,τι σχήµα υπήρχε.

Ρωτήσατε: «Γιατί πτωχεύετε για πρώτη φορά τα φυσικά πρό-
σωπα;». Ο νόµος Κατσέλη αποτέλεσε τον πρώτο νόµο στη χώρα
–το είπε και ο συνάδελφος κ. Μπούγας προηγουµένως- που επι-
χείρησε να αντιµετωπίσει την αφερεγγυότητα φυσικών και πρω-
τοεισήγαγε την πτώχευση φυσικών προσώπων. Σύµφωνα µε τον
νόµο, ο οφειλέτης χάνει ολόκληρη την περιουσία του, πλην της
πρώτης κατοικίας σε περιορισµένες περιπτώσεις προστασίας και
πληρώνει για τρία έτη οτιδήποτε µπορεί, σύµφωνα µε την ικανό-
τητα αποπληρωµής, για τα χρέη του, ενώ στην περίπτωση που
προστατεύει την πρώτη κατοικία του, οι πληρωµές συνεχίζονται
για µεγάλο χρονικό διάστηµα.

Ειπώθηκε ότι ο νόµος Κατσέλη δεν πτώχευσε τους οφειλέτες.
Μα, αφού έχαναν όλη την περιουσία τους, τι τους έκανε; Προ-
φανώς, τους πτώχευε.

Το 2019 –και το έχουµε συζητήσει αυτό µε την εισηγήτρια του
ΣΥΡΙΖΑ, απορώ γιατί έχει διαφορετική προσέγγιση- η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή ψήφισε την ευρωπαϊκή οδηγία 1023, σύµφωνα µε την
οποία δύνανται να πτωχεύουν και τα φυσικά πρόσωπα. Και κα-
ταλήγει στην παράγραφο 21 λέγοντας «συνιστάται στα κράτη -
µέλη να αρχίσουν να εφαρµόζουν τις διατάξεις περί απαλλαγής
από τα χρέη και στους καταναλωτές το συντοµότερο δυνατόν»,
δηλαδή στα φυσικά πρόσωπα. Γιατί; Για να τους δώσει την ευ-
καιρία να διαγράψουν τα χρέη τους.

Θα αναφέρω την τελευταία παρατήρησή µου. Ρωτάτε τα εξής:
Γιατί πτωχεύετε τους πάντες; Διότι ο σκοπός του νοµοσχεδίου
είναι η ρευστοποίηση.

Μα, ακριβώς ο αντίθετος είναι ο σκοπός του νοµοσχεδίου. Ο
σκοπός του νοµοσχεδίου είναι η αποφυγή της πτώχευσης. Γι’
αυτό περιέχει επί τούτου δύο άξονες, την πρόληψη µε την έγ-
καιρη προειδοποίηση και την αντιµετώπιση µε τον εξωδικαστικό
µηχανισµό ρύθµισης οφειλών. Εφόσον κάποιος οφειλέτης ρυθ-
µίσει όλες τις οφειλές του σε έως διακόσιες σαράντα δόσεις,
τότε διασώζει ολόκληρη την περιουσία του. Ωστόσο, αν κάποιος
οφειλέτης αδυνατεί να εξοφλήσει τα χρέη του, ακόµα και µε την
ευνοϊκή ρύθµιση σε είκοσι χρόνια, τότε στην πράξη έχει πτωχεύ-
σει. Σ’ αυτήν την περίπτωση, ο νόµος προβλέπει την απαλλαγή
του από όλες τις οφειλές, έτσι ώστε να λάβει µία δεύτερη ευκαι-
ρία.

Άρα, λοιπόν, ο νόµος στοχεύει στο να δώσει τη δυνατότητα
στον οφειλέτη να βρει µία οριστική και βιώσιµη λύση για τα χρέη
του, ώστε αυτά να µη µεταφερθούν στις επόµενες γενεές, οι
οποίες µέχρι σήµερα οδηγούνται στην αποποίηση κληρονοµιάς.

Θα αναφέρω µία τελευταία πρόταση, κύριε συνάδελφε. Γιατί
συζητάµε αυτό το θέµα σήµερα εδώ; Έχετε δίκιο. Είναι πάρα
πολύ βαρύ το πρόβληµα που ιδιωτικού χρέους στην Ελλάδα,
αλλά, όπως είπατε στην αρχή, πρέπει να είµαστε έντιµοι –και εγώ
προσέθεσα- και ειλικρινείς.

Στις 31 Οκτωβρίου 2015 λέγατε απ’ αυτό το Βήµα: «Μόνο να
πω ότι επί της ουσίας αυτή τη στιγµή γίνεται η ανακεφαλοποίηση,
µαζί µε την αντιµετώπιση των κόκκινων δανείων. Αρχίζει σήµερα
η ανακεφαλαιοποίηση. Μέσα στη δεύτερη σειρά προαπαιτούµε-
νων, θα έχουµε τη λύση για τα κόκκινα δάνεια. Οπότε στο τέλος
του έτους, θα έχει ολοκληρωθεί και η ανακεφαλαιοποίηση των
τραπεζών και των κόκκινων δανείων, στο τέλος του 2015.».

Είµαστε στο 2020 και το ιδιωτικό χρέος παραµένει πολύ υψηλό
και πρέπει να το λύσουµε µε σοβαρότητα, υπευθυνότητα, τόλµη
και ειλικρίνεια.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στον κ. Γεωργιάδη για πέντε

λεπτά, µε µία σχετική ανοχή και µετά θα περάσουµε στον κατά-
λογο των οµιλητών.

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Τσακαλώτε, πιστεύω ότι δεν είναι δυνατόν µετά από

αυτή τη θητεία που είχατε –επιτυχηµένη, θα πω εγώ σε κάποια
της σηµεία, συµβάλατε καθοριστικά να µείνει ο ΣΥΡΙΖΑ στην
εξουσία, εφαρµόζοντας το πρόγραµµα και διατηρώντας τη στα-
θερότητα της χώρας ένα µεγάλο διάστηµα- να υιοθετείτε εσείς
µία κριτική σ’ αυτό το νοµοσχέδιο τέτοιου τύπου, δηλαδή των
δήθεν ανάλγητων νεοφιλελεύθερων της Νέας Δηµοκρατίας και
των δήθεν κοινωνικών που είστε εσείς.

Διαβάζω από τις 21-12-2017: «Τσακαλώτος: Θα πέσει η Κυβέρ-
νηση αν δεν ψηφίσετε τις διώξεις για τους πλειστηριασµούς».
Και λέτε αµέσως παρακάτω: «Η υποχρέωση να πληρώνουν τα
χρέη τους στις τράπεζες είναι σταθερή θέση της Κυβέρνησης
και φυσικά και του Υπουργού Οικονοµικών. Στο πλαίσιο αυτό η
Κυβέρνηση…», κ.λπ., κ.λπ..

Ακούστε, δεν έχουµε πάθει οµαδικό Αλτσχάιµερ!
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Παρακάτω δεν διαβάσατε, αυτό

που είπα στον κ. Σταϊκούρα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Θα αναφερθώ τώρα σ’ αυτό.
Δεν έχουµε πάθει οµαδικό Αλτσχάιµερ στη χώρα. Ήσασταν κυ-

βέρνηση, όταν ψηψίσατε τον νόµο για να ασκηθεί δίωξη στον Πα-
ναγιώτη Λαφαζάνη, επειδή αντιδρούσε στους πλειστηριασµούς.
Εσείς κάνατε τον νόµο και στείλατε τον πρώην σύντροφό σας και
πρώην Υπουργό σας Παναγιώτη Λαφαζάνη στο δικαστήριο και
δικάζεται ακόµα, όπως και την κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου που εί-
χατε ψηφίσει για Πρόεδρο της Βουλής. 
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Άρα, δακρύβρεχτου τύπου αντιπολίτευση δεν µπορείτε πια να
κάνετε. Αυτό ήταν παλιά. Τώρα τελείωσε. Τώρα, αν θέλετε να κά-
νουµε κουβέντα, θα γίνεται σωστά.

Ας µιλήσουµε, λοιπόν, για το τι κάνει αυτό το νοµοσχέδιο και
ας αναφερθούµε περισσότερο στα του Υπουργείου Ανάπτυξης
που έχει µεγαλύτερο ενδιαφέρον. Όταν ο κ. Παπαδηµητρίου,
Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ στην κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα, είχε
ψηφίσει τον νόµο για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό ως Υπουρ-
γός Ανάπτυξης τότε της κυβερνήσεως Τσίπρα, ήµασταν σε αυτή
τη Βουλή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπου οι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ µας έλεγαν ότι ο εξωδικαστικός συµβιβασµός του ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα έδινε λύση στο ιδιωτικό χρέος στην Ελλάδα. Μάλιστα, ο
κ. Παπαδηµητρίου –εγώ το θυµάµαι, γιατί ήµουν εκείνη την
ηµέρα Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος- επρόκειτο να βοηθήσει
τετρακόσιες χιλιάδες νοικοκυριά και επιχειρήσεις.

Τότε, η βασική κριτική της Νέας Δηµοκρατίας η οποία υπερ-
ψήφισε το νοµοσχέδιο –και θα πω και τη φράση που είχα πει
εκείνη την ηµέρα στη Βουλή- ήταν ότι όπως είχατε φτιάξει αυτό
το νοµοσχέδιο, δεν επρόκειτο να βοηθήσει στην πράξη κανέναν,
γιατί ήταν πολύ σκληρή γραφειοκρατική διαδικασία που στην
πραγµατικότητα εµπόδιζε τον οποιονδήποτε να κάνει χρήση
αυτού του νοµοσχεδίου. Θυµάµαι που είπα εγώ εξηγώντας γιατί
υπερψηφίζουµε «Αν και ένας ωφεληθεί –ένας!- εµείς θα το ψη-
φίσουµε, αλλά σας λέµε ότι θα είναι µία αποτυχία». Και τότε, ο κ.
Παπαδηµητρίου µας είπε ότι τον πρώτο χρόνο θα έχουν ρυθµίσει
πενήντα χιλιάδες. Σήµερα είµαστε στον πέµπτο χρόνο. Ξέρετε
πόσοι έχουν ρυθµίσει από τον νόµο εξωδικαστικού συµβιβασµού
του ΣΥΡΙΖΑ; Έχουν ρυθµίσει χίλιοι εννιακόσιοι ογδόντα σε πέντε
χρόνια, αντί για πενήντα χιλιάδες τον πρώτο χρόνο!

Θα έπρεπε, λοιπόν, να κάνουµε τώρα µία ωραία και πολιτι-
σµένη συζήτηση γύρω από το τι είναι αυτό που πήγε στραβά
στον νόµο σας –κι εγώ να σας πω ότι είχατε καλή πρόθεση- και
τελικά δεν ρυθµίστηκε το ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους και δεν
µπόρεσαν να γίνουν αυτά που λέγατε ως καλές προθέσεις στο
νοµοσχέδιό σας, αντί να κάνουµε αυτή τη συζήτηση. 

Θα έπρεπε να έρθετε να µας πείτε αν διαφωνείτε ή όχι µε την,
κατά τη γνώµη µου, επαναστατική ρύθµιση που φέρνουµε στο
νοµοσχέδιο αυτό. Ποια είναι η επανάσταση αυτού του νοµοσχε-
δίου; Η επανάσταση είναι ότι ο εξωδικαστικός συµβιβασµός θα
γίνεται αυτόµατα. Δεν θα γίνεται µε όλη εκείνη τη διαδικασία να
πάει, να δώσουµε έκθεση, να βγει η βιωσιµότητα, να συµφωνή-
σουν οι πιστωτές, να ξαναπάνε πέντε φορές στον λογιστή, είκοσι
πέντε φορές στον δικηγόρο, αλλά βάζοντας µέσα από την ηλε-
κτρονική πλατφόρµα τα εισοδήµατά τους και τα στοιχεία τους,
θα πατάµε το «enter» και ο αλγόριθµος θα βγάζει τι «κούρεµα»
πρέπει να έχουν και τι δόσεις πρέπει να πληρώνουν και να προ-
χωρούν τη ζωή τους εφόσον µπορούν να πληρώνουν.

Ποια είναι η διαφωνία σας σ’ αυτό; Είπε ένας από τον ΣΥΡΙΖΑ
µία διαφωνία σ’ αυτό; Διότι εγώ τόση ώρα είµαι εδώ από το πρωί
και δεν έχω ακούσει καµµία. Άκουσα µόνο µία επαινετική ανα-
φορά του κ. Τσακαλώτου στον κ. Κουτσούµπα.

Εδώ υπάρχει και ένα πρόβληµα. Εγώ, το ΚΚΕ το καταλαβαίνω.
Οι άνθρωποι είναι κοµµουνιστές. Διαφωνούν και καλά κάνουν.
Κοµµουνιστές είναι. Στο σύστηµα που πιστεύουν δεν υπάρχουν
πλειστηριασµοί, δεν υπάρχουν τραπεζικά χρέη, αλλά υπάρχει
κεντρικός σχεδιασµός του κράτους.

Εσείς, όµως, µπορεί να φαντασιώνεστε ότι είστε κοµµουνι-
στές, αλλά κυβερνήσατε µε τους νόµους της Ευρώπης που δεν
είναι κοµµουνιστική και µε το µνηµόνιο που κάθε άλλο παρά κοµ-
µουνιστικό ήταν. Άρα, δεν µπορεί να µας λέτε πάλι τα ίδια.

Ναι, στον καπιταλισµό γίνονται και πλειστηριασµοί και οι πρώ-
τοι που το ξέρουν είναι ο Τσακαλώτος και ο ΣΥΡΙΖΑ και ο Τσί-
πρας που τον ψήφισαν. Αυτή είναι η απάντηση.

Αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που ψηφίζει σήµερα ο κ. Σταϊκού-
ρας και η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι ένα νοµο-
σχέδιο που θα βελτιώσει τη ζωή των ανθρώπων που έχουν
µεγάλα χρέη; 

Θα σας πω κάτι και θα απευθυνθώ τώρα στους Βουλευτές της
Πλειοψηφίας. Να είστε εξαιρετικά υπερήφανοι και ευτυχείς για
το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε σήµερα.

Στο δικό µου γραφείο, από την πρώτη µέρα που ανακοινώθηκε

ότι θα ψηφίσουµε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο -ο κ. Κουρµούσης, Γε-
νικός Γραµµατέας το ξέρει- έχω ασταµάτητα καθηµερινά τηλε-
φωνήµατα πολιτών που αγωνιούν πότε θα αρχίσει να ισχύει το
νοµοσχέδιο. Διότι είναι η µοναδική δική τους πραγµατική ευκαι-
ρία να απαλλαγούν από χρέη που τους κυνηγούν µια ολόκληρη
ζωή. 

Το νοµοσχέδιο αυτό, κυρίες και κύριοι, έχει πολύ έντονο κοι-
νωνικό πρόσηµο. Δεν είναι ένα νοµοσχέδιο που ψηφίζεται για να
κάνουµε το χατίρι της τρόικας και των θεσµών. Είναι ένα νοµο-
σχέδιο που θα έπρεπε να υπάρχει εδώ και πολλά χρόνια στην Ελ-
λάδα, για να βοηθήσει τους ανθρώπους να αποκτήσουν µια
πραγµατική δεύτερη ευκαιρία και να µπορέσουν να πάνε τη ζωή
τους µπροστά. Αυτό το νοµοσχέδιο και οι πρόνοιες που περιλαµ-
βάνει, δίνουν και στις επιχειρήσεις και στα φυσικά πρόσωπα
πραγµατικά την ευκαιρία, αφήνοντας πίσω χρέη που αλλιώς δεν
θα µπορούσαν ποτέ να ρυθµίσουν, να γυρίσουν σελίδα και να
έχουν µια δεύτερη ευκαιρία στη ζωή τους. Είναι πολύ σπουδαίο
αυτό, είναι µεγάλη προσφορά και να είστε πολύ υπερήφανοι που
το ψηφίζετε.

Θα ήθελα να πω µόνο τρία λόγια, και κλείνω, για τα άµεσα θέ-
µατα του Υπουργείου Ανάπτυξης στο νοµοσχέδιο. Όσον αφορά
το άρθρο για τις ασφαλιστικές εταιρείες, το άρθρο 268 και τα
ασφάλιστρα υγείας, νοµίζω τα είπαµε και το πρωί, δεν άκουσα
κανέναν οµιλητή να κάνει το παραµικρό σχόλιο. Δύο ήταν οι βα-
σικές αντιρρήσεις συναδέλφων επί του άρθρου, ο φόβος τους
ότι θα επιλαµβανόταν και ασφαλιστηρίων συµβολαίων που έχουν
κλειδωµένα ή ορισµένα ποσοστά αύξησης. Ρητώς γράψαµε ότι
δεν αφορά σε αυτά τα συµβόλαια για να µην υπάρχει παρεξή-
γηση. Άρα όλη η φρασεολογία της κ. Αχτσιόγλου περί δώρου
στις ασφαλιστικές νοµίζω δεν έχει κανένα νόηµα να επαναλαµ-
βάνεται. 

Η δεύτερη ανησυχία που ετέθη από την Επιστηµονική Επιτροπή
της Βουλής ήταν αν θα υπάρχουν διαφανή και διακριτά κριτήρια
για το πώς θα γίνεται το ύψος αυτής της αύξησης, πώς θα καθο-
ρίζεται δηλαδή το ύψος αυτής της αύξησης, της ετήσιας. Αυτό θε-
ραπεύτηκε µε την αλλαγή της Υπουργικής Απόφασης που
προβλέπαµε στο σχέδιο νόµου σε έκδοση προεδρικού διατάγµα-
τος, δηλαδή σε µια κανονιστική πράξη που θα έχει τον προγενέ-
στερο έλεγχο του Συµβουλίου της Επικρατείας που θα κρίνει
ακριβώς τη διαφάνεια, την αντικειµενικότητα και το ύψος αυτού
του δείκτη. Άρα µε αυτόν τον τρόπο νοµίζω και η δεύτερη ανησυ-
χία -καλόπιστη ανησυχία να πω, δεν λέω γι’ αυτούς που κάνουν
αντιπολίτευση για να κάνουν αντιπολίτευση-, έχει θεραπευτεί. 

Κλείνοντας, να πω ότι στο νοµοσχέδιο υπάρχει πράγµατι, ανα-
φέρθηκε από τον Υπουργό Οικονοµικών, και η ρύθµιση σε εκατόν
είκοσι δόσεις των δανείων του παλαιού ΤΕΜΠΜΕ. Το λέω γιατί
αυτό αποτελεί µια µεγάλη πληγή για τον εµπορικό κόσµο. Θυ-
µίζω ότι το 2008-2009 εκατοντάδες χιλιάδες επιχειρήσεις έλαβαν
τότε ενίσχυση δανείου µέσω του τότε ΤΕΜΠΜΕ µε την εγγύηση
του ελληνικού δηµοσίου. Πολλά απ’ αυτά τα δάνεια, µάλλον τα
περισσότερα, δεν αποπληρώθηκαν. Το οµόλογο µε το οποίο ήταν
συνδεδεµένη η εγγύηση κατέπεσε το 2016, κατέστη ληξιπρόθε-
σµο, πληρώθηκαν οι εγγυήσεις στις τράπεζες και τα χρήµατα
αυτά σταδιακά καταλογίζονται στις επιχειρήσεις που είχαν λάβει
τότε το δάνειο του ΤΕΜΠΜΕ.

Με τη ρύθµιση που φέρνουµε σήµερα, εισάγουµε ευνοϊκή ρύθ-
µιση οφειλών σε εκατόν είκοσι δόσεις, µε κούρεµα προσαυξή-
σεων και τόκων αναλόγως του ύψους των δόσεων, όπως κάναµε
τη µεγάλη ρύθµιση του περασµένου έτους. Σε όσους έχει κατα-
λογιστεί από τις ΔΟΥ αυτή η παλαιά οφειλή στο διάστηµα -από
την παλαιά ρύθµιση των εκατόν είκοσι δόσεων µέχρι σήµερα,
γιατί οι προηγούµενοι έχουν ήδη ρυθµίσει τις προηγούµενες εκα-
τόν είκοσι δόσεις, ενώ αυτή είναι νέα ρύθµιση εκατόν είκοσι δό-
σεων γι’ αυτούς που ο καταλογισµός έγινε µετά και άρα δεν
είχαν προλάβει να ρυθµίσουν, µέχρι τώρα, αυτές τις µέρες υπάρ-
χουν καταλογισµοί-, αυτοί όλοι µπορούν µε βάση αυτή µας τη
ρύθµιση να πάνε και να ρυθµίσουν σε εκατόν είκοσι δόσεις, να
γλιτώσουν προσαυξήσεις και τόκους, αναλόγως αν επιλέξουν λι-
γότερες από τις εκατόν είκοσι, καθώς υπάρχει η γνωστή παρά-
µετρος. Με αυτόν τον τρόπο δίνουµε και µια ουσιαστική ανάσα
σε ένα παλαιό χρέος, που κυνηγά πολλές επιχειρήσεις και που
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µέσα σε αυτήντην συγκυρία ειδικά, θα µπορούσε να τους φέρει
σε πάρα πολύ δύσκολη θέση.

Κλείνοντας, θέλω να ευχαριστήσω ιδιαίτερα τον κ. Σταϊκούρα
και το Υπουργείο Οικονοµικών. Αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα δύ-
σκολο νοµοσχέδιο, προϊόν κοπιώδους δουλειάς και του κ. Κουρ-
µούση, από την Γενική Γραµµατεία Ιδιωτικού Χρέους. Δουλέψαµε
γι’ αυτό και εµείς από το Υπουργείο Ανάπτυξης ήδη περίπου έναν
χρόνο τώρα και να µην ανησυχεί ο κ. Τσακαλώτος, η καταλληλό-
τερη συγκυρία για να έλθει είναι τώρα. Για ποιον λόγο τώρα;
Γιατί και λόγω του COVID-19 το ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους έχει
αυξηθεί περισσότερο. Άρα πρέπει να δώσουµε ανάσα και ευκαι-
ρία στους ανθρώπους να ξεφύγουν από τον εφιάλτη τον οποίο
ζουν. Όποιος δεν ψηφίσει αυτό το νοµοσχέδιο στην ουσία λέει
στους ανθρώπους να µείνουν εγκλωβισµένοι στο χρέος τους
πάντα. Είναι το ακριβώς ανάποδο από αυτό που φωνάζετε όλοι
της Αντιπολίτευσης εδώ και πολλές µέρες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο στον κ. Θεοχάρη, να υποστηρίξει την τροπολογία µε γενικό
αριθµό 535.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά, θερµή παράκληση, για να
ξεκινήσουµε µε τους οµιλητές. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι, είµαι στην ευχάριστη θέση να φέρνω αυτή
την τροπολογία, µε την οποία παρατείνουµε έως το τέλος Νοεµ-
βρίου τη λειτουργία των λεγόµενων ξενοδοχείων-καραντίνα ή ξε-
νοδοχείων αποµόνωσης. 

Είναι µια σηµαντική πρωτοβουλία που είχαµε πάρει στην αρχή
του καλοκαιριού, για να µπορέσει ο ελληνικός τουρισµός να ανοί-
ξει µε ασφάλεια και να ανοίξει µε έναν τρόπο που θα επιτρέψει
τη λειτουργία της οικονοµίας µε υγειονοµική εξασφάλιση όλων
των προορισµών. Και πράγµατι, αυτό έχει δουλέψει σε πάρα
πολύ καλό και ικανοποιητικό βαθµό.

Όµως, ενώ ο αρχικός προγραµµατισµός µας ήταν να λειτουρ-
γήσουν µέχρι το τέλος Οκτωβρίου, οι τελευταίες εξελίξεις έχουν
επιτρέψει στους διεθνείς travel agents και στους διεθνείς tour op-
erators να επεκτείνουν τα προγράµµατα τους και βαθιά µέσα στο
Νοέµβριο, πράγµα το οποίο βέβαια δεν το είχαν κάνει το προ-
ηγούµενο διάστηµα και τις προηγούµενες χρονιές.

Φέτος, η χώρα µας έχει ενισχύσει την εικόνα της στο εξωτε-
ρικό, έχει ενισχύσει το brand name της και είναι χαρακτηριστικό
ότι είναι η πρώτη στις επιλογές µιας σειράς µεγάλων και ισχυρών
tour operators. Δίνω το παράδειγµα της JET2 από την Μεγάλη
Βρετανία, η οποία έχει προγραµµατίσει πεντακόσιες ογδόντα έξι
πτήσεις φέτος. Πρώτη χώρα, λοιπόν, στις επιλογές της Μεγάλης
Βρετανίας και της JET2. Το ίδιο ισχύει και για την TUI, ένας tour
operator, ο οποίος δραστηριοποιείται σε µια σειρά χωρών σκαν-
διναβικές χώρες, Benelux, Μεγάλη Βρετανία, Γερµανία και Κεν-
τρικής Ευρώπης. Για την TUI η Ελλάδα είναι η πρώτη χώρα στις
επιλογές των πελατών της.

Αυτό σηµαίνει ότι επεκτείνονται τα προγράµµατά µέχρι το
τέλος Νοεµβρίου από τη Γερµανία, µέχρι τα µέσα Νοεµβρίου
από τη Μεγάλη Βρετανία και αυτό καθιστά επιβεβληµένη την πα-
ράταση της ενεργοποίησης των ξενοδοχείων αποµόνωσης, ώστε
να µπορέσουµε να είµαστε σε θέση να εξασφαλίσουµε την
οµαλή λειτουργία του ελληνικού τουριστικού προϊόντος, δίνον-
τας την εγγύηση στους ανθρώπους που µας επιλέγουν πως η
επιλογή της χώρας µας είναι µια ασφαλής επιλογή. Συνεπώς
αυτή η τροπολογία πρέπει να ψηφιστεί και πρέπει να στηριχθεί
από όλες τις πτέρυγες της Βουλής που θέλουν να συνεχίσει να
λειτουργεί η οικονοµία µας µε ασφάλεια.

Κλείνω µε δύο λόγια για το γεγονός των τελευταίων αριθµών,
οι οποίοι έχουν ανακοινωθεί από την Τράπεζα της Ελλάδος. Βλέ-
πουµε ότι παρά τη δύσκολη συγκυρία που είχαµε, η χώρα µας
κατάφερε και στο στοίχηµα του ανοίγµατος του τουρισµού να
κερδίσει. Δεν είχαµε βάλει ποτέ κανέναν στόχο ποσοτικό, παρά
µόνο ποιοτικούς στόχους. Το είπαµε από την πρώτη στιγµή. Θέ-
λουµε να µπορούµε να ανοίξουµε, το κάναµε, θέλουµε όσοι έρ-
θουν να αισθάνονται και να είναι ασφαλείς και να γυρίσουν πίσω

και µε την υγεία τους και µε τις καλύτερες των εντυπώσεων. Αυτό
έχει συµβεί και συγχρόνως καταφέρνουµε να πετυχαίνουµε ένα
αξιοσηµείωτο, δεδοµένων των συνθηκών, ποσό εισοδήµατος, ει-
σόδηµα που στηρίζει οικογένειες ανθρώπων που δουλεύουν
στον τουρισµό, που στηρίζει επαγγελµατίες του τουρισµού, που
στηρίζει επιχειρήσεις του τουρισµού. Ο ελληνικός τουρισµός δεν
θέλει να παραδίδει προβλήµατα στον αγαπητό Υπουργό Οικονο-
µικών, που προσπαθεί να λύσει ένα θεσµικό πλαίσιο για το ιδιω-
τικό χρέος. Προσπαθούµε µε κάθε ενέργεια που κάναµε όλο
αυτό το χρονικό διάστηµα, να στηρίξουµε τα εισοδήµατα των νοι-
κοκυριών. 

Είµαι λοιπόν, στην ευχάριστη θέση να σας ζητήσω να στηρί-
ξετε αυτή την τροπολογία, που είναι δείγµα της επιτυχίας, τη-
ρουµένων των δεδοµένων, του ελληνικού τουρισµού φέτος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ.
Ο Βουλευτής Βασίλειος Γιόγιακας, ζητεί άδεια ολιγοήµερης

απουσίας στο εξωτερικό από τις 26 έως 29 Οκτωβρίου 2020. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η Βουλή ενέκρινε

τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο κ. Ευάγγελος Λιάκος από τη Νέα Δηµοκρατία,

για έξι λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αρχικά θα ήθελα να πω πως έχω την τιµή να είµαι ο πρώτος

οµιλητής µετά την ανακοίνωση άλλης µιας ιστορικής απόφασης
από τη δικαιοσύνη. Θα ήθελα γι’ αυτόν τον λόγο και από αυτή
την Αίθουσα να τη συγχαρώ για την αποτελεσµατικότητά της για
το γεγονός ότι πριν από λίγο έστειλε τη Χρυσή Αυγή στη φυλακή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα ήθελα να σταθώ στις επί
µέρους λεπτοµέρειες του σηµερινού νοµοσχεδίου. Άλλωστε,
αυτές τις µέρες έχουν συζητηθεί όλα τα άρθρα µε τον πλέον διε-
ξοδικό τρόπο. Ακούστηκαν απόψεις και προτάσεις από πληθώρα
φορέων που σχετίζονται άµεσα ή έµµεσα µε τη λειτουργία του
νέου πτωχευτικού κώδικα.

Επιτρέψτε µου λοιπόν να σταθώ στην ουσία η οποία δεν είναι
άλλη από την παροχή δεύτερης ευκαιρίας, όπως χαρακτηριστικά
αναφέρεται και στον τίτλο του παρόντος νοµοσχεδίου. Βρισκό-
µαστε εν µέσω µιας παγκόσµιας υγειονοµικής κρίσης τα οικονο-
µικά απόνερα της οποίας έχουµε ήδη όλοι αισθανθεί. Στην
Ελλάδα έχει ήδη προηγηθεί µια βαριά και µακροχρόνια οικονο-
µική κρίση µε συνέπειες πολύ σκληρές για όλους τους Έλληνες.
Γι’ αυτό κρίνεται απολύτως αναγκαία η συζήτηση για το σηµερινό
νοµοσχέδιο να γίνει τώρα.

Η αλήθεια είναι ότι η παροχή δεύτερης ευκαιρίας µετά την
πτώχευση δεν είναι ιδιαίτερα διαδεδοµένη στην Ευρώπη. Ορι-
σµένες χώρες όπως η Βουλγαρία, η Κροατία και η Πολωνία βρί-
σκονται στο στάδιο προετοιµασίας των αντίστοιχων µέτρων. Σε
άλλες δεν υπάρχει κανένα µέτρο για την παροχή δεύτερης ευ-
καιρίας, όπως στην Αυστρία και την Ουγγαρία.

Με τα σηµερινά δεδοµένα σε πολλές χώρες, µεταξύ των
οποίων και η δική µας, οι έντιµοι επιχειρηµατίες που κήρυξαν
πτώχευση αντιµετωπίζονται ακριβώς όπως οι ανέντιµοι, αν και οι
τελευταίοι αντιπροσωπεύουν µόνο το 4%-6% των συνολικών πτω-
χεύσεων.

Με το παρόν νοµοσχέδιο γίνεται µια πολύ σοβαρή προσπάθεια
να ρυθµιστεί το χρέος φυσικών και νοµικών προσώπων µέσα από
καινοτόµες θεσµικές διαδικασίες που αξιοποιούν όλα τα σύγ-
χρονα µέσα φερεγγυότητας, ενώ ο σκοπός παραµένει ένας: Η
υγιής µετάβαση στην επόµενη µέρα.

Η εξίσωση δεν είναι και δεν θα είναι εύκολη. Αυτό είναι σί-
γουρο. Μπαίνουν όµως οι βάσεις για τη δηµιουργία ενός σύγ-
χρονου πτωχευτικού πλαισίου που δεν θα έχει τιµωρητικό
χαρακτήρα και που µέσα από τις λειτουργίες που θα διασφαλίζει,
ότι εφόσον η πτώχευση δεν έγινε µε δόλο, το φυσικό ή νοµικό
πρόσωπο θα έχει τα απαραίτητα εχέγγυα από το κράτος για να
ξαναδηµιουργήσει την περιουσία του. 

Πρόκειται για ένα καινοτόµο πλαίσιο που πρωτίστως βασίζεται
στην πρόληψη και δευτερευόντως στην αντιµετώπιση και την
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επανεκκίνηση. Έχει δε στόχο την ταχύτερη δυνατή επιστροφή
των παραγωγικών µέσων σε παραγωγικές δραστηριότητες αλλά
και τη διατήρηση των βιώσιµων επιχειρήσεων µέσω της διαδικα-
σίας εξωδικαστικού συµβιβασµού ή της διαδικασίας εξυγίανσης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε αυτό το σηµείο θέλω να
σταθώ σε δύο πολύ σηµαντικές καινοτοµίες που φέρει το παρόν
νοµοσχέδιο: Το Ηλεκτρονικό Μητρώο Φερεγγυότητας και την όχι
αδίκως πολυσυζητηµένη προστασία της πρώτης κατοικίας.

Η εισαγωγή του Ηλεκτρονικού Μητρώου Φερεγγυότητας µε
το άρθρο 213 διασφαλίζει όχι µόνο την πρόσβαση των πιστωτών
στη διαδικασία, αλλά και γενικότερα τη διαφάνεια αυτής. Με τον
νέο πτωχευτικό κώδικα η απαλλαγή από τα χρέη και κυρίως η
παροχή δεύτερης ευκαιρίας αποδίδονται µόνον σε έντιµους
οφειλέτες και όχι σε στρατηγικούς κακοπληρωτές και σίγουρα
όχι σε όσους έχουν δολίως αποκρύψει εισοδήµατα. Ξεκαθαρίζει
έτσι το τοπίο ώστε να µην ξανα-υπάρχουν πτωχευµένοι εργοδό-
τες µε τεράστιες περιουσίες και εργαζόµενοι όµηροι ασαφών ερ-
γασιακών καθεστώτων.

Το δεύτερο ζήτηµα στο οποίο θέλω να σταθώ είναι η προστα-
σία της πρώτης κατοικίας. Για το συγκεκριµένο θέµα ακούστηκαν
και γράφτηκαν πολλά, είναι άλλωστε το ζήτηµα µε το µεγαλύ-
τερο κοινωνικό αντίκτυπο, καθώς αφορά χιλιάδες νοικοκυριά τα
οποία βρέθηκαν, από την περίοδο της κρίσης έως και σήµερα,
σε µια ατέρµονη διαδικασία. Πρόκειται για µια διαδικασία που
δυστυχώς σε αρκετές περιπτώσεις είχε ως κατάληξη τον πλει-
στηριασµό της πρώτης τους κατοικίας. 

Προσωπικά θεωρώ τις νέες ρυθµίσεις γενναίες και σίγουρα
προς τη σωστή κατεύθυνση. Σε απάντηση όσων κατηγορούν το
σηµερινό νοµοσχέδιο, και αναφέροµαι κυρίως στην Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, θα ήθελα να πω πως καλό θα ήταν, προτού απο-
φασίσουν να στηλιτεύσουν τις διατάξεις του, να κάνουν πρώτα
µια αυτοκριτική και να θυµηθούν ότι µόνο το 2018 επί κυβερνή-
σεως ΣΥΡΙΖΑ έγιναν τρεις χιλιάδες τριακόσιοι ογδόντα οκτώ
πλειστηριασµοί.

Ο νέος κώδικας λοιπόν πράγµατι δίνει µια δεύτερη ευκαιρία
σε όλους αυτούς τους ανθρώπους που κινδύνεψαν να χάσουν
το σπίτι τους. Ο νέος νόµος προβλέπει τη ρευστοποίηση των πε-
ριουσιακών στοιχείων των οφειλετών µε στόχο την άµεση απαλ-
λαγή από τα χρέη. Προβλέπει, επίσης, την παρέµβαση του
κράτους προκειµένου να αποφευχθεί η έξωση των συµπολιτών
µας, µε σκοπό να παραµείνουν σπίτι τους και µετά το πέρας δώ-
δεκα ετών να έχουν το δικαίωµα να το αποκτήσουν ξανά. Τέλος,
προβλέπει τη διαγραφή του χρέους του οφειλέτη δίνοντάς του
έτσι µια πραγµατική δεύτερη ευκαιρία ώστε τα χρέη µιας γενιάς
να µην περνάνε στην επόµενη.

Το κατατεθέν νοµοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα σε χιλιάδες συµ-
πολίτες µας να σώσουν τα σπίτια τους. Δείχνει ότι υπάρχει µια
Κυβέρνηση που αναγνώρισε την αγωνία και τους κόπους των συ-
νανθρώπων µας, που είδε τα αδύναµα σηµεία του προηγούµενου
νοµοθετικού πλαισίου και επιτέλους έκανε τα αδύνατα δυνατά
ώστε να επιλυθούν άµεσα, αγνοώντας τη δυσαρέσκεια και τις αν-
τιδράσεις των τραπεζών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ολόκληρο τον κόσµο έχει ξε-
κινήσει µια συζήτηση για το κατά πόσο τα υπάρχοντα οικονοµικά
συστήµατα είναι ικανά να ανταπεξέλθουν στις σύγχρονες προ-
κλήσεις των αγορών. Όλοι µας είδαµε πώς επανεξετάστηκε ο
ρόλος του κράτους στην οικονοµία µε αφορµή την τρέχουσα
υγειονοµική κρίση.

Προσωπικά πιστεύω ότι η θέση ευθύνης που κατέχουµε µας
επιβάλλει να δούµε την αλήθεια κατάµατα και να πάρουµε εγκαί-
ρως γενναίες αποφάσεις και µια τέτοια γενναία απόφαση είναι η
ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Σωκράτης Φάµελλος από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή µέρα

είναι πάρα πολύ σηµαντική, θα έλεγα ότι είναι ιστορική. Η ελλη-
νική δηµοκρατία και η ελληνική δικαιοσύνη έδωσαν µια ισχυρή

απάντηση στον φασισµό. Η ηγεσία της εγκληµατικής οργάνωσης
Χρυσής Αυγής οδηγείται στη φυλακή και έτσι µπαίνει ένα τέλος
στη δράση µιας οργάνωσης που ήταν γεµάτη βία, αίµα, µίσος και
σίγουρα όχι τιµή και όχι δόξα.

Οφείλουµε να ευχαριστήσουµε όσους κράτησαν ψηλά το κε-
φάλι και όσους στήριξαν το αντιφασιστικό κίνηµα όλα αυτά τα
χρόνια, αλλά και τους µάρτυρες, τους συνηγόρους και τις οικο-
γένειες των θυµάτων. Στεκόµαστε µε σεβασµό µπροστά στην
απόφαση της δικαιοσύνης και αναλαµβάνουµε την ευθύνη της
συνέχισης του αντιφασιστικού αγώνα γιατί η µάχη µε τον φασι-
σµό είναι διαρκής και δεν τελειώνει σήµερα. Το προοδευτικό δη-
µοκρατικό κίνηµα είναι η καλύτερη απάντηση στις ιδέες των ναζί
αλλά και στις αιτίες που δηµιουργούν ακροδεξιές συµπεριφορές,
ιδέες και στάσεις ζωής.

Η σηµερινή συζήτηση κυριολεκτικά κινείται γύρω από ένα δί-
ληµµα. Τελικά αµφισβητείται ή όχι η κυριότητα της πρώτης κα-
τοικίας; Και επειδή έχουµε µπλέξει µε αυτά τα διλήµµατα το
τελευταίο δεκαπεντάµηνο της Νέας Δηµοκρατίας και επειδή
θεωρώ ότι έχετε ολοκληρώσει σ’ ένα µεγάλο βαθµό τις απαντή-
σεις αν τελικά είναι ελπίδα ή δυστοπικό µέλλον αυτό το οποίο
ετοίµασε η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη, ας δούµε τα διλήµ-
µατα γύρω από κάποια τέτοια βασικά θεωρήµατα που είχατε
προεκλογικά.

Πρώτη δέσµευση: «Θα έχουµε ανάπτυξη και δηµοσιονοµική
σταθερότητα». Τελικά τι είχαµε; Μια ύφεση που δεν τη δεχόταν
ο κ. Σταϊκούρας στην αρχή της πανδηµίας, που δέχτηκε στη συ-
νέχεια, αλλά που έφτιαξε προϋπολογισµό χωρίς να τη δέχεται.
Πρώτο δίληµµα, λοιπόν, που πήγε η ύφεση και πού πήγε η ανά-
πτυξη. 

Δεύτερον: «Αποθεµατικά και δηµοσιονοµική σταθερότητα».
Δεν παραδεχόταν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το µαξι-
λάρι των 37 δισεκατοµµυρίων. Το παραδέχθηκε στη συνέχεια,
αλλά δεν το χρησιµοποίησε για να βοηθήσει την ελληνική οικο-
νοµία. Άρα το εµβόλιο που είχαµε για την αγορά και την οικονο-
µία δεν το δώσαµε ποτέ και οδηγούµε την οικονοµία δυστυχώς
την καταστροφή, καθώς το 1/3 των επιχειρήσεων ετοιµάζεται να
κλείσει.

Εργασία, υποσχεθήκατε εργασία. Ο εργαζόµενος, λοιπόν, θα
δουλεύει στην καλύτερη των περιπτώσεων, διότι δυστυχώς
έχουµε πολύ µεγάλο αριθµό απολύσεων, αλλά θα πληρώνεται
σαν να µη δουλεύει, διότι τελικά θα γίνει πράξη αυτό που έλεγε
ο κ. Γεωργιάδης ότι τα 200 ευρώ είναι αρκετά για να µπορέσει
να ζήσει κάποιος.

Στην εθνική κυριαρχία, από ό,τι βλέπουµε η θητεία θα αυξηθεί,
αλλά τα κυριαρχικά δικαιώµατα και ταυτόχρονα και η εθνική
ασφάλεια παραβιάζονται. Η θητεία, όµως, πάρα ταύτα θα αυξη-
θεί για να έχουµε κυριαρχικά δικαιώµατα.

Στην εξωτερική πολιτική, η Κυβέρνηση είχε δεσµευτεί ότι θα
βάλει βέτο στο ΝΑΤΟ και στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τη Βόρεια
Μακεδονία, αλλά θα υποστηρίξει µε όλες τις δυνάµεις την ευρω-
παϊκή πορεία της Βόρειας Μακεδονίας -και καλά θα κάνει- και τε-
λικά τα εβδοµήντα βέτο που οι σηµερινοί Υπουργοί έλεγαν ότι
θα µπούνε, δεν µπήκαν πουθενά. Επειδή, όπως, κάποιοι βιάστη-
καν να τραβήξουν το αυτί στον κ. Μητσοτάκη, τράβηξε κι αυτός
το αυτί στον κ. Δένδια και κατέβηκε κοινή δήλωση Υπουργών
Εξωτερικών Ελλάδας - ΗΠΑ για να αλλάξει η κοινή δήλωση Ποµ-
πέο - Δένδια ως µια ντροπή για την ελληνική διπλωµατία. 

Αναρωτιόµαστε έχουµε και άλλα τέτοια διλήµµατα; Βεβαίως,
έχουµε όσον αφορά τις κυρώσεις. Οι κυρώσεις δεν ήταν στην
στρατηγική µας, όπως έλεγε ο κ. Βαρβιτσιώτης, αλλά θα δαγκώ-
νουν στη συνέχεια, όπως είπε ο κ. Πέτσας, αλλά τελικά µας είπε
η Καγκελαρία της Γερµανίας ότι επίσηµο αίτηµα για κυρώσεις
δεν µπήκε και στο τελικό Πρακτικό του Συµβουλίου Κορυφής δεν
φαίνεται κάτι τέτοιο.

Μπορούµε να πάµε και αλλού; Βεβαίως, να πάµε στα θέµατα
της υγείας, που είναι εδώ και ο κύριος Υπουργός. Μονάδες εν-
τατικής θεραπείας µας είπαν ότι θα εγκαινιάσουν, οι οποίες τε-
λικά προκύπτει ότι είναι µε δανεικούς µετακινούµενους ιατρούς.
Τελικά, όµως, η Κυβέρνηση επειδή διαχειρίζεται καλά την παν-
δηµία αποφάσισε να ανοίξουν τα γήπεδα, αλλά τελικά επειδή
µπορεί να γίνει συνωστισµός και το πρωί και το βράδυ αποφάσι-
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σαν να κλείσουν τα γήπεδα το βράδυ και να γίνεται συνωστισµός
µόνο στα µέσα µαζικής µεταφοράς και στα σχολεία το πρωί, διότι
έτσι τελικά µπορεί κατ’ εξαίρεση να µη γίνεται και µεγάλος συ-
νωστισµός και µεγάλο πρόβληµα στις εκδηλώσεις των Υπουρ-
γών, στα εγκαίνια από τον Βασίλειο τον Παλαιολόγο µέχρι τη
µετάληψη, κάποιοι γυρίζουν βίντεο για να την κάνουν διαφήµιση. 

Ας πάµε τουλάχιστον να δούµε µήπως στα σχολεία γίνεται κάτι
που δεν είναι διληµµατικό και προβληµατικό. Η µάσκα των µαθη-
τών από εκεί που ήταν ατοµική ευθύνη και υποχρέωση της οικο-
γένειας µας είπε ο κ. Θεοδωρικάκος, διαψεύδοντας την κ.
Κεραµέως, ότι ο κύριος Πρωθυπουργός θα την κάνει κρατική ευ-
θύνη και τελικά ακόµα και σήµερα ψάχνουµε να ετοιµαστεί ένας
διαγωνισµός για µια αγορά «φιάσκο» και ελπίζουµε την επόµενη
φορά, κύριε Ρουσόπουλε, να µην στείλετε πάλι αλεξίπτωτα στα
σχολεία για τους µαθητές. Κατά τα άλλα βέβαια ακόµα λείπουν
αναπληρωτές καθηγητές από την περσινή σύνθεση των σχο-
λείων, δεν µιλάµε για επιπλέον. 

Να δούµε λιγάκι τι γίνεται όσον αφορά την τήρηση της ασφά-
λειας τουλάχιστον και του νόµου. Απ’ ό,τι µάθαµε η χώρα θα
τηρεί τους κανόνες στις τάξεις. Τα δεκατετράχρονα θα κάθονται
τρεις µέρες στο κρατητήριο, όπως και η υπάλληλος η οποία πι-
θανά τροποποίησε το βιογραφικό της, αλλά θα ξεχνάει ο κ. Χρυ-
σοχοΐδης να στείλει µήνυµα στις αρχές εξόδου της χώρας και
ελέγχου των συνόρων και ο κ. Λαγός θα φεύγει και από την πίσω
µεριά ο Υπουργός Δικαιοσύνης θα περνάει τροπολογίες για να
αµνηστεύονται τραπεζίτες, ενώ οι τραπεζίτες θα σβήνουν
500.000.000 δάνεια των εφοπλιστών. Τηρείται, λοιπόν και ο κα-
νόνας τάξης και ασφάλειας. Τουλάχιστον στηρίζονται οι επενδύ-
σεις. 

Ναι, σ’ αυτό οφείλουµε να δώσουµε συγχαρητήρια στον
Υπουργό -άνευ χαρτοφυλακίου- Ανάπτυξης, γιατί κατόρθωσε να
κάνει και σήµερα ένα high score, να έχουµε µια νέα τροπολογία
για το Ελληνικό και τελικά να έχετε περάσει περισσότερες τρο-
πολογίες απ’ όσα κτήρια παλιά γκρεµίσατε. Αλλά ακόµα δεν εί-
δαµε ούτε σύµβαση ούτε προκαταβολή, παρ’ ότι χρειαζόταν
µόλις µια εβδοµάδα για να τελειώσουν οι υπουργικές αποφάσεις
και µέχρι τέλος του 2019 θα είχαν µπει και οι µπουλντόζες. Τε-
λικά πουθενά;

Να δούµε στον ανταγωνισµό, στην ελεύθερη αγορά. Βεβαίως,
εκεί προχωράµε. Εκεί έχουµε πράγµατι ανταγωνισµό και ελεύ-
θερη αγορά, δηλαδή ένα ιδιωτικό µονοπώλιο να έχει όλο το δί-
κτυο φυσικού αερίου στην Ελλάδα, να µην έχει κανέναν
ανταγωνισµό, να µην έχει κανέναν ανταγωνιστή και να το πάρει
και έτοιµο, να µην βάλει ούτε ένα ευρώ δηλαδή. Ωραίος ανταγω-
νισµός!

Ενώ στην εµπορία του ηλεκτρισµού έχουµε ένα ωραίο καρτέλ
όπου η ΔΕΗ κρατάει ψηλά τις τιµές, τετραπλάσια πουλούσε τον
Απρίλιο από την χοντρική αγορά και έτσι οι έµποροι -όχι οι πα-
ραγωγοί, όχι όσοι κάνουν επενδύσεις- να βγάζουν υπερκέρδη εις
βάρος όλων και της επιχειρηµατικότητας και των νοικοκυριών και
όλες οι επενδύσεις των ΑΠΕ να κινδυνεύουν από επιδοτήσεις.
Ωραίος ανταγωνισµός και αυτός!

Τελικά πού µπορούµε να βρούµε µια άκρη; Την βρήκαµε στο
Πτωχευτικό. Εδώ, λοιπόν, η καλή µας Κυβέρνηση έφερε ένα νο-
µοσχέδιο ώστε να πάψει µεν η προστασία της ιδιοκτησίας και της
πρώτης κατοικίας, αλλά τουλάχιστον ο ιδιοκτήτης να µπορεί να
νοικιάζει το δικό του το σπίτι και όταν περάσουν δώδεκα χρόνια
να πρέπει να το ξαναγοράσει στην αγοραστική του αξία και έτσι
να πρέπει να πάρει ένα δάνειο, να ξαναµπλέξει στο θέµα των κόκ-
κινων δανείων και να ξαναέχει η τράπεζα λοιπόν ένα σπίτι και έτσι
να έχει πάντα η τράπεζα ένα σπίτι και πάντα τα ευάλωτα νοικο-
κυριά και η οικονοµία να µην έχουν ούτε προκοπή ούτε σπίτι. 

Αυτά, αγαπητοί Βουλευτές και αγαπητές Βουλευτίνες, είναι τα
προβλήµατα που έχει σήµερα η ελληνική πολιτεία. Τελικά πρέπει
να αποφασίσουµε. Αυτή η Κυβέρνηση µας πάει προς τα µπροστά
ή µας πάει προς ένα δυστοπικό µέλλον, το οποίο δυστυχώς αµ-
φισβητεί ζητήµατα ουσιαστικά την παιδεία, την υγεία, την οικο-
νοµία, την εθνική ασφάλεια;

Νοµίζω ότι αυτό που πρέπει να απαντήσουµε όλοι µαζί είναι
ότι και τα σπίτια πρέπει να υπερασπισθούµε, διότι δυστυχώς αµ-
φισβητείται η κυριότητα της πρώτης κατοικίας µε αυτό το νοµο-

σχέδιο, αλλά και µια άλλη πορεία της Ελλάδας πρέπει να υπερα-
σπιστούµε, γιατί εµείς τα σπίτια θα τα υπερασπιστούµε, όπως ξέ-
ρουµε πάντα και στα δικαστήρια και στα κινήµατα και στη Βουλή
και µε αυτόν τον τρόπο µε τη δηµοκρατική διεκδίκηση και αυτή
η Κυβέρνηση θα δώσει τη θέση της σε µια δηµοκρατική προ-
οδευτική κυβέρνηση που θα δώσει ένα τέλος και στα θέµατα
προστασίας της κατοικίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα θα ολοκλη-
ρώσουµε την πρώτη εξάδα των Βουλευτών µε τον κ. Κεγκέρο-
γλου, τον κ. Κατσώτη και την κ. Αλεξοπούλου και στη συνέχεια
θα δώσω τον λόγο στον κ. Βαρουφάκη.

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Το νοµοσχέδιο που συζητείται

προφανώς είναι ψευδεπίγραφο. Δεν διευκολύνει απλά την πτώ-
χευση ιδιωτών, αλλά αναγκάζει σε πτώχευση δεκάδες χιλιάδες
µικρές επιχειρήσεις. 

Η δήθεν δεύτερη ευκαιρία δεν υφίσταται για τους πολλούς,
αλλά µόνο για τις τράπεζες ούτε λόγος για προστασία πρώτης
κατοικίας. Ο σύνδικος αποτελεί πλέον συνεργάτη των τραπεζών.
Δεν περιµέναµε, βέβαια, τίποτα καλύτερο από τη Νέα Δηµοκρα-
τία, η οποία βρήκε στρωµένο το δρόµο από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση και τον κ. Σταθάκη, που κατήργησε ουσιαστικά την
προστασία της πρώτης κατοικίας του ν.3869/10. 

Η αποτυχία του εξωδικαστικού συµβιβασµού και της λεγόµε-
νης ηλεκτρονικής πλατφόρµας αποτυπώνεται στα στοιχεία που
καταθέσαµε. Τελικά τα δικαιώµατα των πολιτών, των καταναλω-
τών, των δανειοληπτών, των ασφαλισµένων µόνο το ΠΑΣΟΚ τα
διασφάλισε ειλικρινά και µε συγκεκριµένες νοµοθετικές παρεµ-
βάσεις και σε σύγκρουση µε τις τράπεζες και τις ασφαλιστικές
που συνεχίζουν και σήµερα να τα θέλουν όλα δικά τους. 

Θυµίζω ως αρµόδιος Υφυπουργός το 2011 καταργήσαµε µε
υπουργική απόφαση δέκα καταχρηστικούς όρους που χρησιµο-
ποιούσαν οι τράπεζες και απαγορεύσαµε τις αντίστοιχες αθέµι-
τες πρακτικές. Η εντολή τους όπου έβαζαν διαφήµιση σε όλα τα
µέσα ήταν «ξεσκίστε τον». Καταθέτω το σχετικό ΦΕΚ, 18 Ιανουα-
ρίου του 2011. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου, κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στη συνέχεια απαγορεύσαµε τη δυνατότητα των ασφαλιστικών
εταιρειών να τροποποιούν µονοµερώς τους όρους συµβολαίων
υγείας αν αυτό δεν αναφέρεται συγκεκριµένα, ρητά και στο µη-
χανισµό αναδιαµόρφωσης µέσα στο συµβόλαιο. Καταθέτω το
σχετικό ΦΕΚ, 22 Ιανουαρίου του 2011.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου, κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η αντιδικία µε µεγάλη ασφαλιστική εταιρεία που προσέφυγε
κράτησε από το 2011 έως το Μάρτιο του 2019, µέχρι πρόσφατα.
Δηµοσιεύτηκε η απόφαση 552 του Συµβουλίου της Επικρατείας.
Η «INTERAMERICAN» έχασε την προσφυγή, αλλά ταυτόχρονα
υπάρχει νοµολογία και απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας. Και έρχεται σήµερα το Υπουργείο Ανάπτυξης µε το άρθρο
268 να καταργήσει απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας,
να καταργήσει την απαγόρευση που είχαν θέσει ανοίγοντας το
δρόµο για αυθαίρετες και υπερβολικές αυξήσεις των ασφαλί-
στρων σε µακροχρόνιες συµβάσεις παροχών ασφάλισης υγείας
από τις οποίες φυσικά οι ασφαλισµένοι είναι πλήρως εξαρτηµέ-
νοι, δεν µπορούν να αντιδράσουν. Καταθέτω την απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου, κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απόφαση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Αποσύρατε το άρθρο 268, να ενηµερωθείτε και να δείτε πρώτα
αν είναι συµβατό µε την απόφαση 552 του Συµβουλίου Επικρα-
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τείας. Είναι απόλυτα προβληµατικό συνταγµατικά το συγκεκρι-
µένο άρθρο. 

Εµείς θα καταθέσουµε αίτηµα ονοµαστικής, αν δεν το αποσύ-
ρετε το συγκεκριµένο άρθρο, όπως και για άλλα άρθρα, και, βέ-
βαια, επί της αρχής του νοµοσχεδίου. 

Το Κίνηµα Αλλαγής κατέθεσε τρεις τροπολογίες. Ήρθε ο
Υπουργός και είπε ότι «δεν δέχοµαι βουλευτικές τροπολογίες».
Εµάς είναι παραταξιακή, εν προκειµένω. Την έχει, βεβαίως, απορ-
ρίψει, χωρίς να τη διαβάσει. Και για την προστασία της πρώτης
κατοικίας και για την κατάταξη των εργαζοµένων ως δικαιούχων
κατά τη διαδικασία εκκαθάρισης να είναι αµέσως µετά το δηµό-
σιο, όπως ίσχυε πάλι επί ΠΑΣΟΚ. 

Επίσης, για ένα σηµαντικό θέµα, που υπάρχει παράλειψη,
κύριε Υπουργέ, κακή νοµοτεχνική ρύθµιση, για τον µειωµένο
κατά 30% συντελεστή ΦΠΑ, που ενώ ισχύει για τα νησιά Λέσβος,
Χίος, Σάµος και Κω, δεν ισχύει για τα µικρότερα νησιά που ανή-
κουν στις ίδιες ΔΟΥ και είναι δίπλα. Δηλαδή, για τις Οινούσσες,
Φούρνους, Ικαρία, Άη Στράτη, Λήµνο και Κάλυµνο. 

Και αυτή την απορρίπτετε; Είναι κακοτεχνία δικιά σας. Όµως,
ήρθατε εδώ τις προηγούµενες µέρες και µας αποκαλύψατε ότι
υπάρχει ένα νέο είδος αντιµνηµονιακών, µετά τους αντιµνηµο-
νιακούς ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που θα καταργούσαν µε ένα άρθρο και
έναν νόµο, οι εκ των υστέρων αντιµνηµονιακοί. Δεν ξέρω µήπως
είναι ενόψει τίποτα διεργασιών για νέο µνηµόνιο και ξέρετε εσείς
κάτι. 

Σας θυµίζω ότι το 2004 η Νέα Δηµοκρατία παρέλαβε από το
ΠΑΣΟΚ και τον Κώστα Σηµίτη µια οικονοµία που είχε πετύχει την
ένταξη στην Ευρωζώνη και τις προϋποθέσεις ένταξης, µε ρυθµό
ανάπτυξης 5% και συγκρατηµένο δηµόσιο χρέος στο 101% του
ΑΕΠ. 

Η κυβέρνηση Καραµανλή, αντί να συνεχίσει την πολιτική των
µεταρρυθµίσεων της οικονοµικής και κοινωνικής σύγκλισης, ρο-
κάνισε την ανάπτυξη και έφερε ύφεση. Η ανταγωνιστικότητα της
οικονοµίας -θυµάστε όλοι- έπεσε στο ναδίρ. Το ισοζύγιο τρεχου-
σών συναλλαγών στο µείον 14%, που αποτυπώνει την πραγµα-
τική δυναµική µιας οικονοµίας. Τα ετήσια ελλείµµατα έφθασαν
στο 16% το 2009 και καλύπτονταν όλο και συνεχιζόµενο πρό-
σθετο δανεισµό, που έφτασε από 163 δισεκατοµµύρια το δηµό-
σιο χρέος στα 301 δισεκατοµµύρια. 

Αυτός ο οικονοµικός εκτροχιασµός, κύριε Σταϊκούρα, του
2004-2009 προκάλεσε την κρίση και την ανάγκη για µνηµόνια.
Και µην το αποσιωπάτε. Αναγνωρίστε και µια φορά αυτό για το
οποίο, άλλωστε, κληθήκατε και διαχειριστήκαµε το δεύτερο µνη-
µόνιο. 

Θα µπορούσε κανείς αν το έβλεπε ξεκοµµένα, να γελάσει.
Όµως, η Ελλάδα είναι µέσα σε µια νέα κρίση και είστε διαχειρι-
στής αυτής της νέας κρίσης. Χρειάζεται σοβαρότητα και δεν
µπορεί να πετάτε έτσι «πυροτεχνήµατα». 

Στις 20 Γενάρη σας είχαµε καταθέσει στοιχεία και αίτηµα για
προληπτικά µέτρα. Ήρθαν κατασταλτικά αναγκαστικά πενήντα
µέρες µετά, µετά τον πρώτο θάνατο, δυστυχώς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Καταθέτω την κοινοβουλευτική παρέµβαση, προκειµένου να
είναι στα Πρακτικά της Βουλής για άλλη µια φορά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κεγκέρογλου καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σήµερα η οικονοµία σέρνεται. Χιλιάδες επιχειρήσεις εκτός
στήριξης «εκτελούνται» εν ψυχρώ. Οι εργαζόµενοι χάνουν εισό-
δηµα και οι άνεργοι αυξάνονται συνεχώς. Στο περιθώριο επαγ-
γελµατίες, αυτοαπασχολούµενοι και αγρότες. Η Κυβέρνηση έχει
στη διάθεσή της 84 δισεκατοµµύρια συνολικά, σε αντίθεση µε το
2010, που δεν είχε τίποτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
αναφερόµενος στο Ταµείο Ανάκαµψης, στο νέο ΕΣΠΑ, στο τρέ-
χον ΕΣΠΑ και στο FEOGA και στην ανάγκη να υπάρξει σχέδιο. 

Αποδεικνύεται ότι σήµερα πόροι υπάρχουν και µε το παρα-

πάνω. Η Ευρωπαϊκή Ένωση µας στηρίζει, δεν υπάρχει διχασµός
µνηµονιακών - αντιµνηµονιακών και δεν υπάρχει σχέδιο αξιοποί-
ησης. 

Το έχετε αναθέσει σε ιδιωτικές εταιρείες; Τι τη θέλετε τη στρα-
τιά µετακλητών; Ο ελληνικός λαός περιµένει από εσάς συγκεκρι-
µένο σχέδιο, µε βάση το οποίο το Ταµείο Ανάκαµψης και οι άλλοι
πόροι θα µπορούν να αξιοποιηθούν για την αντιµετώπιση των αρ-
νητικών συνεπειών της πανδηµίας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Χρήστος Κατσώτης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η απόρριψη των αιτηµάτων αναστολής για την πλειοψηφία των

καταδικασµένων ναζιστών εγκληµατιών και, ιδιαίτερα του διευ-
θυντηρίου της Χρυσής Αυγής, ήταν η αυτονόητη απόφαση. Η κα-
ταδίκη του ναζιστικού εγκληµατικού µορφώµατος ήταν αναγκαία. 

Ωστόσο, δεν χωρά κανένας εφησυχασµός, γιατί, όπως αποκα-
λύφθηκε και στο παρελθόν και στη διάρκεια της δίκης, ο φασι-
σµός είναι γνήσιο τέκνο αυτού του σάπιου συστήµατος, µε
διαπλοκή µε τµήµατα του αστικού κράτους και του κεφαλαίου.
Και αν αυτοί χρειαστούν πάλι τη Χρυσή Αυγή ή κάποιο άλλο να-
ζιστικό µόρφωµα, δεν θα διστάσουν να το εµφανίσουν και να το
στηρίξουν σε βάρος του λαού. 

Ο Υπουργός Οικονοµικών έκανε µια αναδροµή στο νοµοθετικό
πλαίσιο για τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά από το 2010 µέχρι σή-
µερα. Ναι, υπήρχαν πολλοί νόµοι, µε τον επόµενο να είναι χειρό-
τερος από τον προηγούµενο, όπως επιβεβαίωσε και ο Υπουργός
στην αναδροµή που έκανε. Το νοµοσχέδιο αυτό που φέρνει είναι,
βέβαια, χειρότερο από το προηγούµενο. 

Ο τίτλος του νοµοσχεδίου είναι «Διευθέτηση οφειλών και πα-
ροχή δεύτερης ευκαιρίας». 

Αλήθεια, τι λέτε στον κόσµο, ότι η αρπαγή κάθε ακίνητης πε-
ριουσίας, σπίτια, τρακτέρ, γη, εργαλεία δουλειάς, και κινητής πε-
ριουσίας από τις τράπεζες και τα funds είναι διευθέτηση
οφειλής; Άρα η διευθέτηση των οφειλών γίνεται µε δέσµευση της
όποιας περιουσίας; 

Η διαβίωση µε το εύλογο ποσό διαβίωσης των 600 ευρώ απο-
τελεί προστασία του οφειλέτη; Το ότι θα χάνει τα πάντα o επαγ-
γελµατίας και θα κρατά µόνο την επαγγελµατική άδεια είναι
δεύτερη ευκαιρία; Όχι, είναι ασφυξία και οµηρία.

Αποτελεί προστασία των ευάλωτων οµάδων η δυνατότητα να
είναι νοικάρης στο σπίτι του, που θα έχει περάσει στα χέρια ιδιω-
τικού φορέα, που θα δίνει νοίκι, µε την απειλή της έξωσης και
του πλειστηριασµού, αν δεν είναι συνεπής; Συνέπεια, που προ-
ϋποθέτει απόλυτη ένδεια.

Είναι προστασία και ευκαιρία η δυνατότητα να µπορεί να το
ξαναγοράσει µετά από δώδεκα χρόνια το σπίτι του από την αρχή,
αφού δεν θα συνυπολογίζονται ούτε τα ενοίκια ούτε ό,τι πλήρωνε
πριν την πτώχευση; 

Οι περισσότεροι δανειολήπτες έχουν πληρώσει τα δάνειά τους
δύο και τρεις φορές στις τράπεζες, µέσα από τις διάφορες ρυθ-
µίσεις και τους παράνοµους ανατοκισµούς. Οι τραπεζικοί όµιλοι
όλα αυτά τα χρόνια έχουν κεφαλαιοποιηθεί τρεις φορές µε
πολλά δισεκατοµµύρια, µε αφορµή τα κόκκινα δάνεια από την
τσέπη των εργαζοµένων. 

Αν όλα αυτά τα χρήµατα δίνονταν σε αυξήσεις σε µισθούς και
συντάξεις, θα µπορούσε ο λαός να πληρώνει τα χρέη του πιο εύ-
κολα. Όµως, αντίθετα τσακίστηκαν και οι µισθοί και οι συντάξεις,
η ανεργία στα ύψη, οι ελαστικές µορφές είναι αυτές που κυριαρ-
χούν. 

Κύριοι, τη µόνη προστασία που παρέχετε είναι στις τράπεζες,
για να µπορούν να ενισχύσουν τη ρευστότητα των µονοπωλιακών
οµίλων και τις επενδύσεις. Τις τράπεζες, που όλα αυτά τα χρόνια
έχουν προχωρήσει σε χιλιάδες εθελούσιες και ευθείες απολύσεις
εργαζοµένων, σε αποσχίσεις τµηµάτων, σε κλείσιµο δεκάδων κα-
ταστηµάτων, που τσακίζουν καθηµερινά τους εργαζόµενους µε
απλήρωτη εργασία, µε εντατικοποίηση, µε την τηλεργασία. 

Δεν υπάρχει καµµία µέριµνα για διαγραφή παράνοµων τόκων,
καµµία προστασία για ανθρώπους που τσακίστηκε το εισόδηµά
τους από την πολιτική των κυβερνήσεων στα χρόνια της κρίσης,
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που έχασαν τη δουλειά τους, άλλοι που αρρώστησαν. 
Η Νέα Δηµοκρατία βρήκε στρωµένο το έδαφος από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ, ο οποίος «ξήλωσε» την προστασία της πρώτης κατοικίας
και ψήφισε τον απαράδεκτο νόµο για τους ηλεκτρονικούς πλει-
στηριασµούς και τη ρύθµιση που ανάγει σε ιδιώνυµο αδίκηµα την
πάλη για την προστασία από τους πλειστηριασµούς. 

Έρχεται σε λίγες µέρες, όπως διαρρέει η Κυβέρνηση, και το
ιδιώνυµο αδίκηµα για τον συνδικαλισµό των εργαζοµένων. 

Ανάµεσα στα άλλα προκλητικά, µε το παρόν νοµοσχέδιο χει-
ροτερεύει ακόµα περισσότερο τη θέση των εργαζοµένων. Προ-
βλέπει ότι σε περίπτωση πτώχευσης επιχείρησης αυτοδίκαια
λύνονται οι συµβάσεις εργασίας των εργαζοµένων . Απολύονται
αυτόµατα µαζικά και πετιούνται στον δρόµο και, µάλιστα, χωρίς
αποζηµίωση. 

Είχαν προηγηθεί νόµοι της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ που υπο-
βάθµισαν τις απαιτήσεις των εργαζοµένων σε περίπτωση πτώ-
χευσης της επιχείρησης προκειµένου να προηγηθούν αυτές των
τραπεζών. Η διάταξη αυτή στον νέο πτωχευτικό κώδικα σε συν-
δυασµό µε την ισχύ των όσων προβλέπουν οι νόµοι ΣΥΡΙΖΑ, ση-
µαίνει ότι οι εργαζόµενοι µένουν εντελώς στον αέρα, χωρίς
καµµία προστασία. 

Ο εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας εδώ είπε ότι οι αποζη-
µιώσεις δεν χάνονται, αλλά µπαίνουν στις πτωχευτικές απαιτή-
σεις. Δηλαδή αν κάτι µείνει, θα πάρουν και οι εργαζόµενοι. Η
διάταξη αυτή τσακίζει τους εργαζόµενους. Προβλέπεται επίσης
πως ο µισθωτός που πραγµατικά συνεχίζει να παρέχει την εργα-
σία του µετά την κήρυξη της πτώχευσης για τους µισθούς ή τις
άλλες παροχές ικανοποιείται ως οµαδικός πιστωτής. Τι σηµαίνει
αυτό; Παροχή τζάµπα δουλειάς, προκειµένου να ανακάµψουν η
αναδιαρθρωµένη επιχείρηση και τα κέρδη των µετόχων της.

Σταµατήστε να κοροϊδεύετε όλους αυτούς που η πολιτική σας
επιδείνωσε τη θέση τους, τους οδήγησε στη φτώχεια, την εξα-
θλίωση, την καταστροφή. Σήµερα θα ψηφίσετε ένα αντιλαϊκό
έκτρωµα. Θα κάνετε ένα ακόµη έγκληµα σε βάρος των εργαζο-
µένων και του λαού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριοι, το εκµεταλλευτικό σύστηµα µε τους µηχανισµούς του
και τις δυνάµεις που το υπηρετούν, στην προσπάθειά τους να
συκοφαντήσουν την πρόταση εξουσίας του ΚΚΕ, προπαγάνδιζε
ότι θα πάρει τα σπίτια του κόσµου. Το ΚΚΕ είναι το µόνο κόµµα
που µπαίνει µπροστά µαζί µε τον λαό για να σταµατήσετε το έγ-
κληµα, το ξεσπίτωµα, την αρπαγή του ίδιου του λαού στο σπίτι
του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτόν τον στόχο υπηρετούσε η τροπολογία για την ανακού-

φιση των υπερχρεωµένων νοικοκυριών που είχαµε καταθέσει για
πολλοστή φορά. Είναι επίκαιρη σήµερα και καλούµε τους εργα-
ζόµενους και τα λαϊκά στρώµατα να γίνει στόχος πάλης τους.
Αποτελεί την απάντηση στα σχέδια του τραπεζικού κεφαλαίου
που υλοποιούνται από τις κυβερνήσεις τους, ώστε χιλιάδες λαϊκά
νοικοκυριά να µην χάσουν κι αυτά που τους έχουν αποµείνει. 

Όλοι σας απορρίψατε αυτή την τροπολογία. Απλώσατε και
απλώνετε ασπίδα προστασίας στους µονοπωλιακούς και τραπε-
ζικούς οµίλους. Σήµερα καταθέσαµε την τροπολογία που προ-
βλέπει ότι θα πρέπει να προηγούνται οι εργατικές απαιτήσεις σε
περίπτωση πτώχευσης ή πλειστηριασµού επιχείρησης. Αυτές οι
ρυθµίσεις της τροπολογίας µας µπορούν να εξασφαλίσουν τις
εργατικές απαιτήσεις και να δώσουν µια ανάσα στους εργαζό-
µενους. 

Η στάση των πολιτικών δυνάµεων που απορρίπτουν την προ-
στασία των εργαζοµένων και των υπερχρεωµένων νοικοκυριών
από τα «αρπακτικά» να γίνει κριτήριο µε τους εργαζόµενους και
τα λαϊκά στρώµατα, να δυναµώσει τη συµµαχία των εργαζοµέ-
νων, των αυτοαπασχολούµενων στην πόλη και το χωριό, να απο-
δυναµώνεται ταυτόχρονα η γραµµή στήριξης των µονοπωλιακών
οµίλων. 

Το σύνθηµα «κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη», η καθολική
προστασία της πρώτης κατοικίας, το κούρεµα του χρέους των

λαϊκών νοικοκυριών να δυναµώσει τους αγώνες και την αλληλεγ-
γύη. Η συµπόρευση µε το ΚΚΕ, η ισχυροποίηση του παντού είναι
η απάντηση. Αυτό θα δώσει δύναµη στους εργαζόµενους και
στον λαό στον αγώνα του για ανακούφιση της εργατικής λαϊκής
οικογένειας, για κάλυψη των απωλειών και διεκδίκηση των πραγ-
µατικών αναγκών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Αλεξοπούλου Αναστασία από την Ελληνική Λύση. Είναι η πρώτη
πεντάδα.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Είχατε
πει δύο οµιλητές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, είχα ανακοινώ-
σει τα ονόµατα. Ήσασταν κι εσείς εδώ. Είπαµε να τελειώσει η
πρώτη εξάδα Βουλευτών. Πεντάδα είναι στην ουσία, γιατί δεν
υπάρχει από µία Κοινοβουλευτική Οµάδα συνάδελφος. Τώρα αν
επιµένετε, δεν υπάρχει ζήτηµα, κύριε Βαρουφάκη. Απλώς είχα
ανακοινώσει ότι µετά την κ. Αλεξοπούλου, θα είστε εσείς.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Όχι, εν-
τάξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κυρία Αλε-
ξοπούλου.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συµφωνήσετε σίγουρα όλες
και όλοι µαζί µου ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι πάρα πολύ κρίσιµο
για τον ελληνικό λαό και ότι δεν πρέπει να αντιµετωπίζεται επι-
πόλαια και επιφανειακά. 

Κι όµως οι αντιδράσεις της κοινωνίας για το σχέδιο νόµου που
συζητάµε σήµερα κάθε άλλο παρά θα πρέπει να κολακεύουν την
Κυβέρνηση. Είναι ένα νοµοσχέδιο γεµάτο παγίδες, που γεννά
αµέσως σοβαρές αντιρρήσεις ως προς τη σκοπιµότητα, αλλά και
όλη τη λογική του. Θαρρείς και είναι κοµµένο και ραµµένο κατά
του κυρίαρχου λαού, όχι υπέρ των Ελλήνων που θα πρέπει να
υπηρετεί. Ένα σχέδιο νόµου που φανερά έχει άλλου είδους ρίζες
και ο τελικός του σκοπός είναι άδηλος.

Γνωρίζουν άραγε οι εµπνευστές του νοµοσχεδίου αυτού ότι η
εστία είναι έννοια ιερή για εµάς τους Έλληνες; Μάλλον όχι, αν
κρίνουµε από την ουσιαστική κατάργηση της προστασίας της
πρώτης κατοικίας, την οποία εξασφάλιζε έως τώρα ο νόµος. Γιατί
µε τα εισοδηµατικά και περιουσιακά κριτήρια που θεσπίζονται,
µεγάλο κοµµάτι Ελλήνων δεν θεωρούνται πια ευάλωτοι, άρα δεν
τους προστατεύει ο νόµος. 

Κι εδώ γεννάται το πρώτο ερώτηµα: Ποιος επέβαλε να αφαι-
ρέσετε την προστασία της πρώτης κατοικίας, κύριοι της Κυβέρ-
νησης; Εσείς δεν µας λέτε ότι βαίνουν όλα καλώς στην
οικονοµία, ότι δεν έχουµε πια µνηµόνια και άλλα τέτοια όµορφα;
Τι συµβαίνει και δεν θα προστατεύει πια η πολιτεία τις πρώτες
κατοικίες των Ελλήνων; Ποια άνωθεν δύναµη σας επιβάλλει να
νοµοθετήσετε σε βάρος του ελληνικού έθνους; 

Υπάρχει κι ένα άλλο βασικό ερώτηµα εδώ. Θα πάρετε τα σπίτια
των Ελλήνων και θα τα κάνετε τι, κύριοι; Σε ποιους θα τα δώσετε;
Ποιοι θα µένουν πλέον σε αυτά, αν όχι οι Έλληνες ιδιοκτήτες
τους; Μήπως θέλετε, απλά ρωτώ, µέσα στα ελληνικά σπίτια τους
λαθροµετανάστες, όλους εκείνους που µπήκαν παράνοµα στη
χώρα µας, ή να τα αγοράζουν οι ξένοι κοψοχρονιά τα σπίτια µας;
Τι συµβαίνει επιτέλους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Θα ξεσπι-
τώσουµε τους αυτόχθονες κατοίκους αυτής της χώρας, για να
φέρουµε άλλους στη θέση τους;

Με συγχωρείτε, αλλά αυτό δεν προκύπτει από την άρση της
προστασίας της πρώτης κατοικίας. Γιατί δεν µπορεί να είναι τυ-
χαίο ότι ψηφίζεται στη Βουλή των Ελλήνων κάτι τέτοιο, την ώρα
ακριβώς που πάτε να νοµιµοποιήσετε, να δώσετε ακόµα και ιθα-
γένεια στους αλλοδαπούς που βρίσκονται παράνοµα στην Ελ-
λάδα. Πάµε όµως και παρακάτω για τη ρύθµιση οφειλών. 

Διατυµπανίζετε ότι τα λύνετε όλα, αλλά συνεχίζουν να έχουν
λόγο οι τράπεζες στην κεφαλαιοποίηση του συνόλου των οφει-
λών, ενώ όταν αυτές αρνούνται την εξωδικαστική ρύθµιση, δεν
µπορεί ο οφειλέτης να ρυθµίσει τα χρέη του στο δηµόσιο και τα
ασφαλιστικά ταµεία. Κοινωνική πολιτική το λέτε αυτό; Ποιόν υπη-
ρετούν αυτά τα πράγµατα; Όχι πάντως τους απλούς Έλληνες.
Αλλά σε τι αφορά την πτωχευτική διαδικασία; 

Υπάρχει µια σοβαρή παγίδα που αφορά το κριτήριο της τεκ-
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µαιρόµενης παύσης πληρωµών του 40% των οφειλών σε έξι
µήνες. Αν λοιπόν αυτό είναι µεγαλύτερο από 30.000 ευρώ, τότε
ανοίγει ο δρόµος για µαζική κήρυξη πτωχεύσεων. Κι αυτό, µας
προειδοποιούν οι ειδικοί, αφορά ακόµα και τους οφειλέτες εκεί-
νους οι οποίοι δεν έχουν στην πραγµατικότητα υπεισέλθει σε
πραγµατική και ουσιαστική παύση πληρωµών. Φιλολαϊκή πολιτική
το λέτε κατά τα άλλα, κύριοι συνάδελφοι της πλειοψηφίας; 

Επισηµαίνουν ακόµη οι γνωρίζοντες ότι δεν υπάρχει η πρόνοια
του νοµοθέτη, ώστε να εξισορροπηθούν τα αντιτιθέµενα συµφέ-
ροντα πιστωτών και πτωχού στη διαδικασία της πτώχευσης. Κι
αυτό επειδή επιφυλάσσεται ο νοµοθέτης όχι υπέρ του πτωχού
της αδύναµης πλευράς, αλλά υπέρ των πιστωτών που έχουν το
απόλυτο δικαίωµα επιλογής του διαχειριστή αφερεγγυότητας,
το περίφηµο «σύνδικο πτώχευσης», όπως λένε οι νοµικοί. 

Και για να επανέλθω λίγο στο θέµα της ιδιοκτησίας και στο
πώς τη θίγει αυτό το σχέδιο νόµου, σε περίπτωση άγονου πλει-
στηριασµού, η περιουσία του πτωχού περιέρχεται στο δηµόσιο.
Γιατί, κυρίες και κύριοι; 

Δυστυχώς, έχουµε και επί Νέας Δηµοκρατίας την ίδια νοοτρο-
πία µε εκείνη των προηγούµενων, του ΣΥΡΙΖΑ, όπου ανταγωνίζε-
στε µεταξύ σας ποιος θα στραφεί περισσότερο κατά του
ελληνικού λαού.

Επιτρέψτε µου να πω κάτι ακόµα. Όπως επεσήµανε και ο ειδι-
κός αγορητής της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βιλιάρδος, η ένταξη της
πρώτης κατοικίας στην πτωχευτική περιουσία, συνιστά παρά-
βαση του Συντάγµατος. Και αυτό διότι το Σύνταγµά µας διασφα-
λίζει το δικαίωµα της στέγης στους Έλληνες, ώστε το κάθε παιδί
της Ελλάδος να έχει το δικό του στεγασµένο φυσικό χώρο για
να µείνει. Τελεία και παύλα! Πλειστηριασµός πρώτης κατοικίας
σηµαίνει συνταγµατική εκτροπή. Και αυτό πάει να µας φέρει
τώρα αυτό το νοµοσχέδιο. 

Και είναι, τέλος πάντων, λογικό να έρχεται προς ψήφιση ένα τέ-
τοιο σχέδιο νόµου, όταν η Ελλάδα µαστίζεται από την πανδηµία
του κορωνοϊού; Είναι δυνατόν να φέρνετε έναν νέο πτωχευτικό
νόµο τη στιγµή που η χώρα είναι χρεοκοπηµένη; Η Νέα Δηµοκρα-
τία σήµερα, ο ΣΥΡΙΖΑ χθες υπηρετούν, δυστυχώς, τα ίδια συµφέ-
ροντα και όχι, πάντως, τα συµφέροντα των απλών Ελλήνων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ ολο-
κληρώστε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Μισό δευτερό-
λεπτο, κύριε Πρόεδρε.

Η µόνη πραγµατική Αντιπολίτευση αυτή τη στιγµή στη Βουλή
και τη χώρα είναι η Ελληνική Λύση και ο Κυριάκος Βελόπουλος.
Εµείς θεωρούµε ότι πάνω απ’ όλα, πάνω από τα οικονοµικά συµ-
φέροντα των ολίγων, είναι τα συµφέροντα του έθνους, που για
να το υπερασπιστούν οι πρόγονοί µας, έχυσαν το αίµα τους στα
πεδία των µαχών. Αυτή είναι η ιστορική κληρονοµιά των Ελλήνων
και γι’ αυτή θα δώσουµε τη µάχη µέχρι τέλους. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25, ο κ. Γιά-
νης Βαρουφάκης. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από καταβολής κοινωνιών -χι-
λιάδες χρόνια- µέγιστη σηµασία είχε ποιος χρώσταγε τι και σε
ποιον και τη βία µπορούσε να ασκήσει ο πιστωτής επί του οφει-
λέτη για να αποσπάσει από τον οφειλέτη αυτό που θεωρούσε ότι
είχε λαµβάνειν. 

Πράγµατι, κάθε σχέση εξουσίας, κάθε κοινωνική σύγκρουση
πλούσιων - φτωχών, εξουσιαστών - εξουσιαζόµενων ανέκαθεν
έκρυβε από πίσω της τη σύγκρουση πιστωτών - οφειλετών. Το
Πτωχευτικό Δίκαιο µιας χώρας -να το δούµε από αυτή την ιστο-
ρική σκοπιά- αποτυπώνει, στη συγκεκριµένη ιστορική συγκυρία,
τη φάση εξέλιξης αυτής της σύγκρουσης, που είναι αέναη µε-
ταξύ πιστωτών και οφειλετών. Κάθε πτωχευτικός νόµος, δηλαδή,
είναι ένα εργαλείο αναδιανοµής περιουσιών, που συνήθως, βε-
βαίως, σφυρηλατείται από τα χέρια των ισχυρών που γράφουν
τους νόµους. 

Ιδίως στις σύγχρονες οικονοµίες της αγοράς το Πτωχευτικό

Δίκαιο είναι ακόµα πιο σηµαντικό, καθώς, σε σχέση µε τη φεου-
δαρχία, η τεράστια ανάπτυξη που έφερε ο καπιταλισµός, η απε-
λευθέρωση οικονοµικών παραγωγικών δυνάµεων οφείλεται στο
χρέος. Το χρέος είναι αυτό το οποίο κινεί τη διαδικασία συσσώ-
ρευσης κεφαλαίου και γι’ αυτό οι χρεοκοπίες στον καπιταλισµό
είναι αυτό που η κόλαση είναι για τον χριστιανισµό, κάτι πολύ δυ-
σάρεστο αλλά απολύτως απαραίτητο. Δεν λειτουργεί το σύ-
στηµα χωρίς χρεοκοπία. 

Θυµάστε το δόγµα Σόιµπλε, ότι το χρέος είναι αδιαπραγµά-
τευτο και δεν µπορεί ποτέ να κουρευτεί; Μου το είχε πει κι εµένα
προσωπικά στο γραφείο του, όταν πρωτογνωριστήκαµε. Μου
είχε πει, «ένα χρέος είναι ένα χρέος, είναι ένα χρέος», «a debt is
a debt, is a debt». Του απάντησα ότι πρόκειται για ένα δόγµα εν-
διαφέρον µεν, αλλά απολύτως ασύµβατο µε την οικονοµία της
αγοράς, µε τον καπιταλισµό. 

Φανταστείτε ότι υπήρχε ένας δαίµονας που επέβαλε το δόγµα
Σόιµπλε στον καπιταλισµό, µε άλλα λόγια εξασφάλιζε ότι κάθε
χρέος θα αποπληρωθεί. Γιατί, τότε, ο πιστωτής, ο τραπεζίτης να
δώσει µεγάλη σηµασία σε ποιον δανείζει αν υπήρχε εξασφάλιση
ότι θα πάρει τα χρήµατά του πίσω; Τότε το χρέος θα γινόταν
βουνό που θα πλάκωνε όλους µας. 

Ακριβώς επειδή η συντεταγµένη χρεοκοπία είναι απαραίτητη
για τη λειτουργία της αγοράς χρήµατος, ο καπιταλισµός πήρε
τα πάνω του από τα µέσα του 19ου αιώνα όταν έκλεισαν τις φυ-
λακές χρέους και άρχισαν να έχουν Πτωχευτικό Δίκαιο και ει-
σήχθη -αυτό είναι ακόµη, ίσως, πιο σηµαντικό- η έννοια της
«περιορισµένης ευθύνης». Και σε καπιταλιστικές χώρες που το
Πτωχευτικό Δίκαιο έγινε πιο φιλικό προς τους οφειλέτες, όπως
οι Ηνωµένες Πολιτείες, ο καπιταλισµός «πέταξε» πιο γρήγορα,
πιο ψηλά.

Στις Ηνωµένες Πολιτείες, µιας και τις ανέφερα, έστω ότι έχεις
πάρει στεγαστικό δάνειο 500.000 να αγοράσεις ένα σπίτι. Έρχε-
ται µία κρίση, η αξία του σπιτιού πέφτει στις 200.000, έχεις χάσει
εισοδήµατα και δεν µπορείς να αποπληρώσεις το δάνειο σου. Αν
θέλεις, φορτώνεις τα συµπράγκαλά σου σε ένα φορτηγό, παίρ-
νεις και την οικογένειά σου, περνάς από το υποκατάστηµα της
τράπεζας από την οποία πήρες το δάνειο, τους δίνεις τα κλειδιά,
τους λες «δεν µπορώ άλλο» και έχεις ξεσκαρτάρει χωρίς απολύ-
τως καµµία δυνατότητα της τράπεζας να σε κυνηγάει για άλλα
περιουσιακά στοιχεία που είχες. Να, γιατί στην Αµερική η οικο-
νοµία είναι πιο δυναµική απ’ ό,τι στην Ευρώπη, επειδή η πτώ-
χευση δεν είναι καταδίκη, να τρέχεις στα δικαστήρια για χρόνια
ή να απωλέσεις ένα σπίτι το οποίο µπορεί να κληρονόµησες από
τη µητέρα σου ή τον πατέρα σου ως επιχειρηµατίας. Έτσι, ο χρε-
οκοπηµένος γυρνά σελίδα και η οικονοµία συνέρχεται πιο γρή-
γορα.

Στις προγραµµατικές σας δηλώσεις, κύριε Υπουργέ, στις προ-
γραµµατικές δηλώσεις του κυρίου Πρωθυπουργού, είχα ακούσει
µε ενδιαφέρον την υπόσχεση για έναν πτωχευτικό νόµο που θα
δίνει δεύτερη ευκαιρία. Δυστυχώς, όπως τόσα άλλα, δεν το εν-
νοούσατε. 

Ας ξεκινήσουµε µε την έννοια της συνυπευθυνότητας. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν έρθω και σας ζητήσω ένα δά-

νειο 1 εκατοµµυρίου ευρώ και µου το δώσετε, το µισό σφάλµα
είναι δικό µου, το µισό σφάλµα είναι δικό σας. Αν δεν καταφέρω
να σας το αποπληρώσω, η µισή ντροπή δική µου, η µισή ντροπή
δική σας. Αυτό σηµαίνει συνυπευθυνότητα πιστωτή - οφειλέτη. 

Πού είναι αυτή η συνυπευθυνότητα στο νοµοσχέδιό σας; Παν-
τελώς απούσα. Αντί αυτός ο νόµος να µας οδηγήσει σε µια κα-
τάσταση πιο κοντά εκείνης των Ηνωµένων Πολιτειών, κοιτάξτε
σε γενικές γραµµές τι νόµο πάτε να ψηφίσετε απόψε. Σε µια
χώρα που το δηµόσιο χρέος, το οποίο οι δικές σας κυβερνήσεις
-Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ- γιγάντωσαν προ κρίσης, σε µια
χώρα που όταν κατέρρευσε το τραπεζικό σύστηµα της Δύσης,
αρχής γενοµένης µε τη Wall Street, ως αποτέλεσµα της χρεοκο-
πίας του δηµοσίου, που εσείς φέρατε και την οποία επεκτείνατε
στο διηνεκές µε τα τέσσερα µνηµόνιά σας -και εδώ έχουµε τρία
κόµµατα τα οποία είναι υπεύθυνα- έπεσε στην αυτοτροφοδοτού-
µενη κρίση -µη βιώσιµο χρέος, υπερφορολόγησης, λιτότητας,
ύφεσης, ελλειµµάτων, ακόµα λιγότερο βιώσιµο χρέος- σε τούτη
τη χώρα στην οποία ούτε καν ο καπιταλισµός δεν µπορεί να λει-
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τουργήσει και µετά την µετατροπή σε απέραντη φυλακή χρέους
αυτής της χώρας -σε χρεοδουλοπαροικία, όπως λέµε και ξανα-
λέµε- φέρνετε έναν νόµο που δηµιουργεί σήµερα πολλές εκα-
τοντάδες µικρές -ίσως και εκατοντάδες χιλιάδες- ατοµικές
φυλακές χρέους εντός των οποίων κινδυνεύει να εντοιχιστεί το
81% των επιχειρήσεων και εξακόσιες χιλιάδες νοικοκυριά. 

Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, κοιτάξτε τι πάτε να κά-
νετε, τι πάτε να ψηφίσετε σήµερα. Έστω ότι κλείνει µια µεσαία
επιχείρηση λόγω της κρίσης, µε αποτέλεσµα να µην µπορεί να
αποπληρώσει όλους τους πιστωτές της, εργαζόµενους, εφορία,
ασφαλιστικά ταµεία, τράπεζες. Τι επιβάλλει ο νόµος σας; Σκε-
φτείτε το. Από όποια αξία έχει αποµείνει από αυτή την εταιρεία,
θα πρέπει πρώτα να πληρωθεί η ήδη χιλιοπληρωµένη από τους
πολίτες τράπεζα. 

Θυµάστε πόσα χρήµατα έχει δώσει αυτή η πολιτεία στις τρά-
πεζες είτε υπό τη µορφή κεφαλαιακών ενισχύσεων, ανακεφαλαι-
οποιήσεων είτε µε τα IOU που εξακολουθεί σήµερα ο κ.
Σταϊκούρας, όπως έκαναν και όλοι οι προηγούµενοι Υπουργοί Οι-
κονοµικών, IOU δεκάδων δισεκατοµµυρίων, τα οποία συνεχώς
ανανεώνονται. Θα πληρωθεί πρώτα αυτή η τράπεζα, η ήδη χιλιο-
πληρωµένη τράπεζα, τελευταίος ο εργαζόµενος. Αυτό µας λέτε! 

Και σαν να µην έφτανε αυτό, όταν ο εργαζόµενος αυτός, ο
οποίος δεν θα πάρει τα χρήµατά του πίσω µε τον δικό σας νόµο,
ως αποτέλεσµα του δικού σας νόµου που δεν µπορεί να αποπλη-
ρώσει το στεγαστικό του, θα έρθει µια άλλη τράπεζα, µπορεί και
η ίδια τράπεζα, µε τις συνοπτικές διαδικασίες του δικού σας
νόµου να τον πτωχεύσει και να του πάρει το σπίτι, ακόµα και αν
το σπίτι αυτό δεν το πήρε µε στεγαστικό δάνειο, αλλά ήταν κλη-
ρονοµιά το σπίτι και το προσηµείωσε για να πάρει ένα επιχειρη-
µατικό δάνειο. Θα ξαναέρθω σε αυτό, έχει µεγάλη σηµασία.

Και τι λέτε; Ναι, µη φοβάστε, θα τον αφήσουµε -λέει- να µείνει
στο σπίτι, καταβάλλοντας ενοίκια για δώδεκα χρόνια. Ποιος θα
επιβάλει αυτό το ενοίκιο; Ποιος θα αποφασίσει; Ο φίλος του τρα-
πεζίτη που βρήκε στο µεταξύ και άλλον τρόπο για να κερδοσκο-
πήσει δηµιουργώντας, ιδρύοντας εταιρείες διαχείρισης αυτών
των φοβερών ενοικιαστηρίων για δώδεκα χρόνια και µετά λέει θα
µπορέσει να το ξαναγοράσει. Σε τι τιµή; Σε τιµή που θα αποφα-
σίσει ο συνέταιρος της τράπεζας. 

Πάτε να ψηφίσετε, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, έναν
νόµο που ουσιαστικά δίνει στους στρατηγικότερους των κακο-
πληρωτών, δηλαδή στους τραπεζίτες -δεν υπάρχει πιο στρατη-
γικός κακοπληρωτής από τους τραπεζίτες σε αυτή τη χώρα
σήµερα και σε άλλες χώρες- και στους ολιγάρχες. Ξέρετε πολύ
καλά τι ποσοστό των ληξιπρόθεσµων οφειλών στο δηµόσιο οφεί-
λονται στους ολιγάρχες. 

Δίνετε, λοιπόν, σε αυτούς τη δυνατότητα να οικειοποιηθούν
βίαια ολόκληρη την περιουσία εκείνων τους οποίους οι ίδιοι οι
τραπεζίτες, οι ίδιοι οι ολιγάρχες, επικουρούµενοι από εσάς της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, φέρατε σε κατάσταση γενι-
κευµένης αδυναµίας να τηρήσουν τις δανειακές τους υποχρεώ-
σεις µέσα από το χρέος που χτίσατε µέχρι το 2010 και την
επιµήκυνση του, µονιµοποίησή του µέσα από τα µνηµόνια που
ψηφίσατε και την άρνησή σας για αναδιάρθρωση χρέους. 

Το αµερικανικό πτωχευτικό δίκαιο, στο οποίο αναφέρθηκα, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είναι βέβαια ιδανικό, κανένα δίκαιο
δεν µπορεί να ανατρέψει τη ροπή οποιασδήποτε µορφής καπι-
ταλισµού προς τη βαρβαρότητα. Μην ξεχνάµε τον κ. Τραµπ, µιας
και έχουµε εκλογές στις Ηνωµένες Πολιτείες όπου να’ ναι. 

Ο κ. Τραµπ, για όποιον δεν το θυµάται ή δεν το ήξερε ποτέ,
πώς πλούτισε; Πώς ισχυροποιήθηκε; Μέσα από µια ακολουθία
χρεοκοπιών από την οποία και πλούτισε και έγινε παντοδύναµος,
την ώρα που ήταν ο χειρότερος µπαταχτσής απέναντι τόσο στην
Deutsche Bank -και αυτό είναι ειρωνεία- όσο και στους υπαλλή-
λους του, οι οποίοι τελικά έχασαν τα σπίτια τους, την ώρα που
εκείνος αποκτούσε νέους ουρανοξύστες, νέα καζίνο, νέα golf
courses, νέα δύναµη, νέο πλούτο. Αλλά, τουλάχιστον, στις Ηνω-
µένες Πολιτείες τα µικροµεσαία θύµατα του Τραµπ δεν έχουν να
ζήσουν υπό το ζυγό της ανοιχτής φυλακής χρέους που οικοδο-
µείται σήµερα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας, µε το νοµοσχέδιο το οποίο ψηφίζετε. Ένας µικροµεσαίος
στις Ηνωµένες Πολιτείες δεν χρειάστηκε ποτέ να βάλει το σπίτι

του εχέγγυο για να πάρει επιχειρηµατικό δάνειο. Αναγκάστηκε ο
Έλληνας µικροµεσαίος να το κάνει. 

Σήµερα παίρνετε όχι µόνο το σπίτι εκείνων που το αγόρασαν
µε στεγαστικό δάνειο από την Πειραιώς, από την Εθνική αλλά και
το σπίτι ενός µικροµεσαίου που το κληρονόµησε, που ήταν δικό
του, αλλά αναγκάστηκε να το προσηµειώσει για να κάνει µια επι-
χειρηµατική κίνηση. Για 30.000 ευρώ, αυτό είναι το όριο που θέ-
τετε, είτε είναι εργοστάσιο είτε είναι περίπτερο, δεν έχει
σηµασία, οριζόντιο, παίρνετε σπίτια, ακόµα και των παππούδων
τους, τιµωρώντας τους που τόλµησαν να ανοίξουν µια επιχεί-
ρηση σε χαλεπούς καιρούς κρίσης. 

Ξέρω ότι σας ξενίζει, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας
αλλά στο ΜέΡΑ25 δεν θα σταµατήσουµε να σας το λέµε, να σας
το θυµίζουµε, δεν είστε καν νεοφιλελεύθεροι. Καλά, το φιλελεύ-
θεροι ξεχάστε το. Δεν είστε καν θιασώτες του καπιταλισµού, ο
οποίος, όπως αποδεικνύει η αµερικανική εµπειρία, απαιτεί συνυ-
πευθυνότητα πιστωτή και οφειλέτη, αυτή που λείπει από το σχέ-
διο νόµου σας. Κινείστε µόνο αποκλειστικά από τα συµφέροντα
της παρασιτικής νεοφεουδαλιστικής ολιγαρχίας που καλοβλέπει
ως λεία τη λιγοστή περιουσία που απέµεινε στα θύµατα της ίδιας
αυτής, της ολιγαρχίας.

Το έκτρωµα που σας βάζουν απόψε να ψηφίσετε δεν είναι
απλά ένας νόµος. Σκεφθείτε τι θα κάνετε σήµερα το βράδυ. Θα
ψηφίσετε έναν νόµο που θα είναι σταθµός στην ιστορία για τα
επόµενα χρόνια, για τις επόµενες δεκαετίες ίσως. Είναι ένα νο-
µοθέτηµα σταθµός για τη χώρα που θα µείνει στην ιστορία και
που θα αποδειχθεί αιτία να σας κυνηγούν οι ερινύες για δεκαε-
τίες, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης. Δεν έχουν δικαίωµα
να σας βάλουν να το ψηφίσετε αυτό το έκτρωµα. 

Γι’ αυτό, επειδή είναι σηµαντικό το νοµοσχέδιο, ελπίζω ο κύ-
ριος Πρόεδρος να µου δώσει τη δυνατότητα να είµαι λίγο πιο
αναλυτικός, γιατί όλοι µας εδώ έχουµε ευθύνη για αυτό που ψη-
φίζεται εδώ και τώρα.

Θα σας πάω λίγο, θα ανατρέξω στην Ελλάδα προ της κρίσης το
2010. Στην περίοδο από τότε που φάνηκε ότι µπαίνουµε στο ευρώ,
µέχρι το κραχ του 2008-2010. Τότε ακριβώς επειδή συνδέθηκε το
ελληνικό νόµισµα µε -ουσιαστικά- το µάρκο είχαµε ένα τσουνάµι
χρέους τόσο δηµόσιου όσο και ιδιωτικού που δηµιούργησε µια
επίφαση δήθεν ανάπτυξης. Εκείνη την εποχή, την εποχή που πολ-
λοί αναφερόµαστε ως το µεγάλο φαγοπότι, δεν έτρωγαν όλοι στη
διάρκεια του µεγάλου φαγοποτιού. Η πλειοψηφία πάσχιζε να τα
βγάλει πέρα, πάσχιζε να κρατήσει το κεφάλι της πάνω από την επι-
φάνεια του νερού. Οι άνθρωποι στα ταµεία των σουπερµάρκετ και
τότε πάλευαν. Οι άνθρωποι που δούλευαν νοσηλευτές στο ΕΣΥ,
οι δάσκαλοι, οι εργαζόµενοι στις βιοτεχνίες αναγκάζονταν να δεχ-
θούν τα εορτοδάνεια και αυτό το τσουνάµι ιδιωτικού χρέους που
τους έστελναν στα γραµµατοκιβώτιά τους οι τραπεζίτες. Τότε για
τους τραπεζίτες εκείνη η µάζα των ανθρώπων που δεν τα έβγαζε
πέρα, αλλά λίγο πολύ τα κατάφερνε να κρατηθεί µε νύχια και µε
δόντια, αυτή ήταν, αν θέλετε, η πηγή των κερδών για τις τράπεζες.
Γιατί, όπως γνωρίζετε, ένας καλοπληρωτής είναι εφιάλτης του
τραπεζίτη. Όταν έχεις µια πιστωτική κάρτα και µετά από δυο
µέρες την αποπληρώνεις µετά από µια αγορά, ο τραπεζίτης σε
µισεί γιατί δεν µπορεί να κερδίσει κάτι από σένα. Ο ιδανικός πελά-
της της τράπεζας είναι αυτός που κάποιες φορές καταφέρνει να
αποπληρώσει τις δόσεις τους, κάποιες δεν τα καταφέρνει και έτσι
πανωτόκια και διάφορα άλλα έρχονται και δηµιουργούν συνθήκες
τοκογλυφίας, νόµιµης τοκογλυφίας. 

Ένα Πτωχευτικό Δίκαιο, σαν αυτό που φέρνετε σήµερα, εάν
το είχατε περάσει το 2000 -όποιοι και να ήσασταν στην κυβέρ-
νηση τότε- δεν θα ήταν το ίδιο καταστροφικό όπως είναι σήµερα,
κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν θα αφορούσε το
81% των επιχειρήσεων και εξακόσιες χιλιάδες νοικοκυριά προ
της κρίσης. 

Να το πω αλλιώς. Αν καταστρέψεις τις σωσίβιες λέµβους ενός
πλοίου, το οποίο απλά προσάραξε αλλά δεν βούλιαξε σε καλό
καιρό, δεν έχεις κάνει και µεγάλο έγκληµα, αν και είναι έγκληµα.
Είναι έγκληµα να καταστρέφεις τις σωσίβιες λέµβους σε ένα
πλοίο το οποίο βουλιάζει σε ένα µανιασµένο ωκεανό χρεοκοπιών.
Τότε είσαι κατά συρροή δολοφόνος. 

Έρχεται η κρίση του 2010 που ξεκινάει -µην το ξεχνάµε αυτό-
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ως τραπεζική κρίση από τις Ηνωµένες Πολιτείες, τις γαλλογερ-
µανικές τράπεζες και µετά έρχεται σε χώρες, όπως η Ιρλανδία
είτε η Ελλάδα, στην Ιρλανδία το ιδιωτικό χρέος είναι υψηλό,
οπότε ως τραπεζική κρίση, στην Ελλάδα, που το δηµόσιο χρέος
ήταν υψηλό, ως κρατική πτώχευση, όµως, δεν έχει καµία σηµα-
σία γιατί τελικά στην Ιρλανδία που ήταν µεγάλο το ιδιωτικό χρέος
η πτώχευση συµπαρέσυρε σε πτώχευση το κράτος, εδώ το δη-
µόσιο χρέος οδήγησε τις τράπεζες στην πτώχευση συµπαρασύ-
ροντας το δηµόσιο και το ιδιωτικό χρέος. 

Τι βλέπουµε τα τελευταία χρόνια; Μια σειρά κυβερνήσεων να
κάνετε την κρίση ευκαιρία µονιµοποιώντας τη χρεοκοπία του
κράτους και των τραπεζών µέσα από τα µνηµόνιά σας και εφαρ-
µόζοντας δέκα χρόνια τώρα σοσιαλισµό για τους τραπεζίτες και
σκληρή λιτότητα για όλους τους άλλους, στυγνή λιτότητα για
τους πολλούς. 

Μια ολιγαρχία χωρίς σύνορα, εκπροσωπούµενη επάξια από
την τρόικα, πρώτα λεηλάτησε το ελληνικό δηµόσιο τόσο την πε-
ριουσία του όσο και τα εργαλεία του -δεν είναι δυνατόν η εφορία
σήµερα να ελέγχεται µόνο και αποκλειστικά από την τρόικα- την
ώρα που συρρίκνωνε βίαια τα εισοδήµατα των µικροµεσαίων. Κα-
τόπιν και µε τη δική σας συµµετοχή, σύντροφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ξε-
κίνησε το project της λεηλασίας των ιδιωτικών περιουσιών που
κορυφώνεται σήµερα.

Το πρώτο νερό στο αυλάκι για το σηµερινό νοµοσχέδιο, που
ουσιαστικά λεηλατεί την ιδιωτική περιουσία, ξεκίνησε µε το τρίτο
µνηµόνιο. Τότε αποδεχθήκατε εκείνο που είχα πει στον Ντάισελµ-
πλουµ, στον Βίζερ, στον Ντράγκι και στους υπόλοιπους να ξεχά-
σουν, ότι εµείς δεν θα δεχόµασταν ποτέ την πώληση των
κόκκινων δανείων στα αρπακτικά ταµεία, τον «ΗΡΑΚΛΗ» που φέ-
ρατε εσείς και που τον ξεκίνησε ο ΣΥΡΙΖΑ, και την ταξική ανακα-
τάταξη στην κατάταξη των πιστωτών σε περίπτωση πτώχευσης. 

Εσείς του ΣΥΡΙΖΑ το 2015 δεχθήκατε να πάνε πρώτα στην κα-
τάταξη οι τράπεζες, µετά το δηµόσιο, στο τέλος οι εργαζόµενοι.
Αν είναι δυνατόν! Ρίξατε και το δηµόσιο κάτω από τις τράπεζες.
Το 2018 προσπαθήσατε να ανακάµψετε κάπως ηθικά δηµιουρ-
γώντας το υπερπρονόµιο για τους εργαζόµενους. Καλό ήταν
αυτό. 

Εµείς καταθέτουµε τροπολογία µε την οποία κρατάµε το υπερ-
προνόµιό σας, αλλά αντιστρέφουµε την υπόλοιπη κατάταξη. Δεν
είναι δυνατόν το δηµόσιο να είναι µετά τις τράπεζες. Ελπίζω να
υπάρξει υποστήριξη σε αυτή την τροπολογία πέραν του ΜέΡΑ25. 

Το πρώτο χτύπηµα του πέµπτου µνηµονίου -γιατί αυτό ουσια-
στικά ξεκινάει σήµερα µε αυτό το νοµοσχέδιο- είναι ότι επιστρέ-
φετε την τοξικοταξική κατάσταση που πάντα βάζει πρώτα τους
πιστωτές σε περίπτωση πτώχευσης µιας επιχείρησης. 

Το δεύτερο είναι µέσα από τη διαδικασία συλλογής πληροφο-
ριών από την πλατφόρµα, η οποία µπαίνει πλέον στο προσκήνιο
της διαδικασίας πτώχευσης. Οι πιστωτές θα µαθαίνουν πλήρως
όλα τα περιουσιακά στοιχεία του υποψηφίου προς πτώχευση. Η
λεηλασία που ήδη γίνεται θα αποκτήσει πλέον και µία ψηφιακή
πλατφόρµα. 

Θα είµαι συγκεκριµένος στην καταγγελία µου, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Ξέρω περίπτωση επιχειρηµατία -και θα πω και
πού, στη Ρόδο-, που είχε πάρει ένα δάνειο κάποιων εκατοµµυ-
ρίων το 2007, το είχε σχεδόν αποπληρώσει όλο µέχρι το 2011,
λόγω της κρίσης είχε πρόβληµα σε αποπληρωµές, ήταν διατε-
θειµένος να κάνει µια ρύθµιση που θα είχε ξεσκαρτάρει αυτό το
δάνειο πάρα πολλά χρόνια τώρα, αλλά δεν το κάνουν οι πιστωτές
του, γιατί έχει ένα πολύ πλούσιο Ε9 και θέλουν να λεηλατήσουν
το Ε9 του. Και εσείς µε το νοµοσχέδιο αυτό τους εξυπηρετείτε. 

Αναφέρθηκα πριν και θα αναφερθώ άλλη µία φορά. Είναι αί-
τηµα των µικροµεσαίων, οι οποίοι πολλοί από αυτούς ψηφίζουν
και το κόµµα σας ή τουλάχιστον ψήφιζαν, ελπίζουµε. Να δούµε
πώς θα αντιδράσετε σ’ αυτό. 

Το είπα και πριν και θα σας το πω άλλη µια φορά: Ξεχάστε
ποιος σας το λέει. Ακούστε την απλή σκέψη. Δεν είναι δυνατόν
ένα σπίτι το οποίο αγοράστηκε µε ένα δάνειο στεγαστικό 90%
της αξίας του, το οποίο µετά έγινε µη εξυπηρετούµενο, να το αν-
τιµετωπίζετε το ίδιο µε το σπίτι ενός µικροµεσαίου επιχειρηµατία,
ο οποίος ιδίως τώρα και µε τον κορωνοϊό είναι πολύ πιθανό να
µην µπορεί να εξυπηρετήσει το δάνειο που πήρε, χρησιµοποιών-

τας ως εγγύηση το σπίτι του πατέρα του ή της µητέρας του. Δεν
έχετε το δικαίωµα απέναντι ακόµα και στην κοινωνική τάξη που
θεωρείτε ότι είναι φίλα προσκείµενη σε εσάς. Το κάνετε, όµως,
γιατί δεν σκέφτεστε καν. Είµαι απολύτως σίγουρος ότι δεν γρά-
ψατε καν εσείς αυτά τα άρθρα του νοµοσχεδίου. Σας τα έδωσαν
είτε από τις Βρυξέλλες είτε από κάποιους κύκλους εδώ στην Ελ-
λάδα. 

Τρίτο χτύπηµα. Έχουν αναφερθεί πολλοί συνάδελφοι -και θα
είµαι πάρα πολύ γρήγορος- για τον ορισµό του συνδίκου. Έλεος,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! Σαν να δίνετε στη µαφία το δι-
καίωµα να επιλέγει δικαστή σε υπόθεση εναντίον του θύµατός
της. Έλεος! Πείτε µου µια χώρα στην οποία να γίνεται αυτό, πο-
λιτισµένη ή και απολίτιστη. 

Καταλαβαίνετε τι κάνετε; Σε αυτούς που δάνειζαν χωρίς µέτρο
προ κρίσης φέρνοντας την κρίση, σε αυτούς που δώσατε 56 δι-
σεκατοµµύρια IOU, στους τραπεζίτες, που δανειστήκατε, όταν
ήσασταν εσείς στη συγκυβέρνηση µε το ΠΑΣΟΚ, 41 δισεκατοµ-
µύρια -και περισσότερα αργότερα µε τον ΣΥΡΙΖΑ-, για να τους
τα χαρίσετε. Ήταν δανεικά του ελληνικού δηµοσίου που τα χα-
ρίσατε στους τραπεζίτες. Και τώρα οι ίδιοι οι τραπεζίτες, οι ίδιες
τράπεζες, τα ίδια τραπεζικά στελέχη συνεταιρίζονται µε αρπα-
κτικά funds που στοχεύουν στα σπίτια και στα µαγαζιά των κοι-
νών ανθρώπων και στα οποία funds είστε έτοιµοι αυτή τη στιγµή
λόγω του «ΗΡΑΚΛΗ» να τους δώσετε άλλα 12 δισεκατοµµύρια
δηµοσίου χρήµατος λόγω της εγγύησης του αποτυχηµένου
«ΗΡΑΚΛΗ». Με άλλα λόγια, το είπα και θα το ξαναπώ άλλη µια
φορά: Στους στρατηγικούς εταίρους των κακοπληρωτών δίνετε
το δικαίωµα να επιλέγουν σύνδικο. 

Παρεµπιπτόντως, αν όλα αυτά τα χρήµατα τα οποία είχατε
δώσει στις τράπεζες όλο αυτόν τον καιρό, τα είχατε χρησιµοποι-
ήσει, για να καλύψετε τις καταθέσεις των καταθετών, δεν θα
υπήρχε πρόβληµα τραπεζικής κρίσης και δεν θα υπήρχε πρό-
βληµα κόκκινων δανείων. Βέβαια, έτσι δεν θα κέρδιζαν τα αρπα-
κτικά που σήµερα το βράδυ θα ανοίξουν σαµπάνιες. 

Και µιας και έχετε την ευγένεια, κύριε Σταϊκούρα, αγαπητέ
Χρήστο, να είστε εδώ, επειδή σας άκουσα πριν, ας τελειώνουµε
µε αυτό το παραµύθι. Κάθε φορά που δεν µπορείτε να απαντή-
σετε σε κάτι που σας λέει ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος,
σε µία πρόταση που κάνουµε, θα αρχίζετε πάλι το ίδιο παραµύθι,
το ίδιο µύθευµα για τις τράπεζες που έκλεισε Βαρουφάκης και
την καταστροφή που έφερε; Είναι δυνατόν; 

Είµαστε συνάδελφοι. Καταλαβαίνουµε ότι τα κεφάλαια µιας
τράπεζας δεν έχουν σχέση µε τις καταθέσεις. Θέλετε να µιλή-
σουµε για τη φυγή των καταθέσεων; Ποιος ξεκίνησε τη φυγή των
καταθέσεων, κύριε Σταϊκούρα; Ο εκλεκτός σας, κ. Στουρνάρας,
ο ανεκδιήγητος και επίορκος διοικητής της Τράπεζας της Ελλά-
δας. Στις 14 Δεκεµβρίου, πρώτη φορά στην ιστορία της κεντρι-
κής τραπεζικής, διοικητής κεντρικής τράπεζας σε οµιλία του
µάλιστα προς τιµήν του Ξενοφώντα Ζολώτα προέβλεψε κρίση
ρευστότητας στις αγορές. Είναι σαν ένας πυροσβέστης µέσα σε
ένα γεµάτο θέατρο να φωνάζει «Φωτιά, τρέξτε χριστιανοί, γιατί
χαθήκαµε!». Εσείς ξεκινήσατε τη φυγή των καταθέσεων. Κι είναι
άσχετο το θέµα των καταθέσεων µε την πτώχευση.

Στις 25 Γενάρη του 2015, κύριε Σταϊκούρα, ή 27, αν δεν κάνω
λάθος, που έγινε η παράδοση του Υπουργείου, µου παραδώσατε
πτωχευµένες τράπεζες. Και γιατί; Γιατί η µόνη περιουσία που
έχουν οι τράπεζες είναι τα δάνεια και τα δάνεια τα οποία είχαν
µέσα στα κιτάπια τους, τα βιβλία τους οι τράπεζες ήταν κόκκινα.
Γιατί η κρίση, η λιτότητα, η υπερφορολόγηση που εσείς εισαγά-
γατε λέγοντας «ναι σε όλα» στην τρόικα έφερε τα κόκκινα, δά-
νεια, το κοκκίνισµα των δανείων. 

Κάποιοι, επειδή εµείς έχουµε καταθέσει συγκεκριµένη πρό-
ταση για τα κόκκινα δάνεια, µας λένε: Σε τι διαφέρει αυτό που
λέει η Κυβέρνηση -που δίνει τη δυνατότητα ενοικίασης για δώ-
δεκα χρόνια στους χρεοκοπηµένους νοικοκυραίους- από τη δική
σας πρόταση; 

Την πρότασή µας εµείς την ονοµάζουµε «Οδυσσέα». Έχουµε
καταθέσει την πρότασή µας στο πλαίσιο της ίδρυσης µιας δηµό-
σιας εταιρείας διαχείρισης κόκκινων δανείων και λέµε: Μετα-
φορά των κόκκινων δανείων σε αυτή τη δηµόσια εταιρεία, τη bad
bank. Τιτλοποιηµένοι οι τίτλοι, οι υποθήκες οι οποίες πηγαίνουν
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στην τράπεζα, για να πληρώσουν την τρύπα στα λογιστικά βιβλία
των τραπεζών. Και ο οφειλέτης παγώνει το δάνειό του, δεν χάνει
τον τίτλο ιδιοκτησίας και καταβάλλει ένα πάγιο τίµηµα -µπορείτε
να το θεωρήσετε και ενοίκιο- κάθε µήνα, έως ότου ξεφύγει από
τη χρεοκοπία είτε µέσα από µία διαπραγµάτευση είτε επειδή έχει
περάσει κρίση, έχει αυξηθεί η τιµή ή έχει πωληθεί το ακίνητο µε
συναίνεση του οφειλέτη. Αυτή είναι η δική µας πρόταση.

Σε τι διαφέρει από τη δική σας; 
Πρώτον, στο ύψος του ενοικίου. Εσείς τι λέτε; Θα το αποφα-

σίζει ο τραπεζικός τοµέας ουσιαστικά, ο ιδιώτης που αναλαµβά-
νει να κερδοσκοπήσει µέσα από αυτήν τη διαχείριση. Εµείς τι
λέµε; Μέγιστο το 1/3 των διαθέσιµων εισοδηµάτων και το ποσό
να επιλέγεται από τις δηµοτικές αρχές και να αντιστοιχεί, µε άλλα
λόγια, στα εµπορικά ενοίκια του δήµου, της κοινότητας της γει-
τονιάς. 

Δεύτερον, το ίδιο µε την τιµή επαναγοράς. Σε τι τιµή θα το επα-
ναγοράζουν το σπίτι µετά από δώδεκα χρόνια, κύριε Σταϊκούρα;
Σε τιµή, λέει, που θα αποφασίσουν αυτοί που θα το διαχειρίζον-
ται. Μα είναι δυνατόν; Ξέρετε κάποιον επιχειρηµατία που θα
έκανε ποτέ µια συµφωνία leasing για ένα αυτοκίνητο ή για έναν
στόλο αυτοκινήτων για την επιχείρησή του ή της και θα δεχόταν
ποτέ να υπογράψει το συµβόλαιο της εταιρείας leasing χωρίς να
είναι προκαθορισµένο το αντίτιµο και χωρίς να είναι προκαθορι-
σµένο ποια θα είναι η τιµή επαναγοράς ή αγοράς του αυτοκινή-
του στο τέλος της περιόδου leasing; Κι όµως, στον κατατρεγµένο
µικροµεσαίο, αυτό του επιβάλλετε και θεωρώ είναι απόλυτη
ντροπή αυτό.

Τρίτη διαφορά µε τη δική µας πρόταση είναι στην απώλεια τίτ-
λων. Εµείς λέµε ότι κρατάει τον τίτλο ιδιοκτησίας και αν κάποια
στιγµή πει στη δηµόσια εταιρεία διαχείρισης, στη bad bank, «δεν
θέλω άλλο», «θα φύγω, θα πάω στην Αυστραλία» ή «βρήκα έναν
άλλο τρόπο να διαβιώσω σε µια άλλη πόλη, πουλήστε το», να
πάρει ένα κοµµάτι που αντιστοιχεί στο ποσό που έχει ήδη απο-
πληρώσει. Αυτό δεν ισχύει σε εσάς. Εκµηδενισµός του µεριδίου
του οφειλέτη!

Το πιο ενδιαφέρον -φαντάζοµαι το έχουν πει και οι άλλοι συ-
νάδελφοι, δεν το έχω ακούσει, αλλά είµαι σίγουρος, δεν µπορεί
να µην το έχουν πει- είναι το εξής: Ξεκινάει η περίοδος της ενοι-
κίασης σύµφωνα µε τον δικό σας νόµο, είναι για δώδεκα χρόνια,
µετά από τρεις µήνες πεθαίνει -χτύπα ξύλο- ένας θείος από την
Αµερική και κληρονοµείς κάποιο χρήµατα και πας και λες: «Θέλω
να τα αποπληρώσω». Και σου λένε: «Θα µας δώσεις και τα δώ-
δεκα χρόνια των ενοικίων». Πάτε καλά; Κύριε Σταϊκούρα, είναι
δυνατόν; Δεν το πιστεύω ότι εάν πίναµε έναν καφέ µαζί, θα υπερ-
θεµατίζατε για αυτό. Απλά δεν το πιστεύω.

Και πέµπτον η µη εξαγωγή των υπεραξιών στο εξωτερικό.
Έστω -να χτυπήσουµε όλοι µαζί ξύλο- ότι τα πράγµατα πάνε πε-
ρίφηµα και τα επόµενα πέντε, δέκα χρόνια έχουµε ανάκαµψη,
ανεβαίνουν και οι τιµές των ακινήτων, οι άνθρωποι έχουν εισο-
δήµατα. Τι θα γίνει µε αυτό το σύστηµα το δικό σας και µε τον
«ΗΡΑΚΛΗ» και µε αυτό που εισάγεται σήµερα; Είναι πολύ απλό:
Όλες οι υπεραξίες θα φύγουν στο εξωτερικό. Όλα τα ταµεία και
οι διαχειριστές που θα έχουν αποκτήσει αυτούς τους τίτλους, θα
εξαργυρώσουν και θα βγάλουν τα χρήµατα στο Ντέλαγουερ, στο
Νιου Τζέρσεϊ, στα Cayman Islands, στο Λουξεµβούργο, στο Λι-
χτενστάιν, ξέρετε εσείς που πάνε αυτά. Η πρότασή µας µε την
πρότασή σας είναι η µέρα µε τη νύχτα, θα µου επιτρέψετε να πω.

Πάω τώρα στο πέµπτο σηµαντικό κοµµάτι. Άρθρο 17, παράγρα-
φος 3: Έτριβα τα µάτια µου όταν το διάβαζα. Πάρτε µια περί-
πτωση ενός, ας τον πούµε Θανάση, ενός ανθρώπου χρεοκο-
πηµένου, που πριν από δύο χρόνια, έναν χρόνο, είχε δύο ακίνητα,
το ακίνητο «ένα» και το ακίνητο «δύο». Χρώσταγε στην εφορία,
χρώσταγε και στην τράπεζα, την Εθνική, την Πειραιώς, τη Eu-
robank, την Alpha, να τις πω όλες να µην αφήσω καµµία παραπο-
νεµένη. Έδωσε το ακίνητο «ένα» στο δηµόσιο να εξοφλήσει µε την
εφορία και έδωσε το ακίνητο «δύο» στην τράπεζα να εξοφλήσει
µε την τράπεζα. Ωραία, έληξε αυτό. Έρχεται ο νόµος σας και τι
λέει; Αν κάποιος τρίτος ή τέταρτος έρθει και τον πτωχεύσει τώρα
τον Θανάση, λόγω κορωνοϊού για παράδειγµα, η συµφωνία µε το
δηµόσιο ανακαλείται, δηλαδή το δηµόσιο χάνει τον τίτλο ιδιοκτη-
σίας, αλλά η τράπεζα όχι. Είναι δυνατόν να θέτετε το δηµόσιο σε

τόσο υποδεέστερη σχέση αναφορικά µε την τράπεζα;
Έκτο χτύπηµα στον κοινό νου -σίγουρα το έχουν αναφέρει και

οι άλλοι- είναι η δήµευση σε νοµικά πρόσωπα µετά από εκατόν
είκοσι µέρες. Και να ήταν δήµευση! Πού θα πάει το σπίτι; Θα πάει
-λέει- στο κράτος. Δεν µας είπατε, όµως, σε ποιο κοµµάτι του
κράτους, γιατί εγώ πάω στοίχηµα ότι θα πάει στο υπερταµείο,
δηλαδή στους δανειστές, δηλαδή πάλι στο εξωτερικό θα πάει
αυτή η υπεραξία όταν κάποια στιγµή πραγµατοποιηθεί.

Έβδοµον, για τρία χρόνια ένας άµοιρος χρεοκοπηµένος, µι-
κροµεσαίος, έχει ένα µαγαζί. Πτωχεύει µε τον νόµο σας, 540
ευρώ τον µήνα. Τα υπόλοιπα θα του τα κρατάτε για τρία ολό-
κληρα χρόνια. Γιατί όχι για τριάντα χρόνια, πενήντα χρόνια, χρό-
νια, οκτώ χρόνια, τρεις µήνες; Είναι απολύτως αυθαίρετο αυτό.
Από τη στιγµή που του πήρατε ό,τι έχει και δεν έχει, εάν καταφέ-
ρει να βγάλει πάνω από 540 ευρώ, κανονικά τι σηµαίνει δεύτερη
ευκαιρία; Ότι έχει τελειώσει. Τα τρία χρόνια είναι αυθαίρετα και
είναι άκρως καταχρηστικά.

Τέλος, έχετε σκεφτεί το θέµα της κοινωνικής ασφάλισης αν-
θρώπων που χρεοκοπούν µε αυτόν τον νόµο; Τι θα γίνει όταν
ένας µικροµεσαίος που είχε ένα µαγαζί είκοσι χρόνια πεταχτεί
στον δρόµο και δεν έχει τίποτα; Δεν έχει ούτε τα 540 ευρώ, είναι
άνεργος, ούτε ένσηµα θα έχει ούτε, ούτε ΟΑΕΔ θα έχει. Τι θα
έχει; Έχετε προβλέψει κάτι γι’ αυτό; Είναι το λιγότερο από τα
προβλήµατα αυτό, αλλά έχει σηµασία.

Κυρίες και κύριοι, ιδίως εσείς που ακόµα λέτε ότι µε τα µνη-
µόνιά σας σώσατε τη χώρα και που σήµερα τολµάτε να αυτοπα-
ρουσιάζεστε ως πατριώτες, απόψε ψηφίζετε σχέδιο νόµου που
καταργεί την εθνική µας κυριαρχία επί των περιουσιακών δικαιω-
µάτων του ατόµου. Ήδη έχετε απεµπολήσει την εθνική µας κυ-
ριαρχία επί της ΑΑΔΕ, επί της δηµόσιας περιουσίας. Τώρα το
κάνετε και επί των περιουσιακών δικαιωµάτων του ατόµου. Είστε
άξιοι της ειρωνείας της ιστορίας. Την περιουσία των µικροµε-
σαίων τελικά δεν θα τη δηµεύσουν οι κοµµουνιστές, όπως τους
προειδοποιούσατε, αλλά η Νέα Δηµοκρατία υποτίθεται στο
όνοµα φιλελεύθερων µεταρρυθµίσεων.

Κυρίες και κύριοι που ακόµα λέτε ότι µε τα µνηµόνια σας σώ-
σατε τη χώρα και που σήµερα τολµάτε να αυτοπαρουσιάζεστε
ως δηµοκράτες, µερικά λόγια για το τι σηµαίνει αυτό το νοµο-
σχέδιο για τη δηµοκρατία µας. Να ξεκινήσουµε λίγο φιλοσοφικά
αυτή την κουβέντα; Τι είναι ένα χρέος; Είναι µια υπόσχεση. Δεν
είναι ένα πράγµα. Είναι µια υπόσχεση. Αυτό είναι ένα χρέος. Και
η κοινωνία; Ένα δίκτυο υποσχέσεων κάποιων οικονοµικών, κά-
ποιων πολιτικών, κάποιων ηθικών, υποσχέσεων από την καθεµία
και τον καθένα µας προς όλους. Υπόσχεση από τον Πρωθυ-
πουργό σας προς τους πολίτες, από εµάς προς τους ψηφοφό-
ρους µας, από µια εµπορική τράπεζα προς την Τράπεζα της
Ελλάδας ή στο κράτος. Μην ξεχνάτε τα IOU που υπογράφετε για
τους τραπεζίτες. Είναι µια υπόσχεση ή σειρά υποσχέσεων από
τους δανειζόµενους, τους οφειλέτες στην τράπεζα, από το κρά-
τος στον πολίτη, ακόµα και στον υπερχρεωµένο πολίτη σε µια
δηµοκρατία. Γιατί µόνο ο κ. Σόιµπλε θεωρούσε ότι τα δηµοκρα-
τικά δικαιώµατα παύουν να ισχύουν για κάποιον που πτώχευσε.
Ελπίζω να µην συµφωνείτε, τουλάχιστον όχι επισήµως, µε τον κ.
Σόϊµπλε σε αυτό.

Η κεντρική τράπεζα τι κάνει; Για να σκεφτούµε τι κάνει µια κεν-
τρική τράπεζα. Ουσιαστικά εκδίδει IOU. Αυτό κάνει µια κεντρική
τράπεζα, δηλαδή υποσχετικές, χαρτάκια που γράφουν πάνω
«σου χρωστάω», που τις καταθέτει αυτές τις υποσχετικές η κεν-
τρική τράπεζα στους λογαριασµούς που τηρούν µόνο οι εµπορι-
κές τράπεζες στην κεντρική τράπεζα, οι όποιες µετά µε τη σειρά
τους εκδίδουν αντίστοιχα IOU στους πολίτες, στους επιχειρηµα-
τίες, δανείζοντας έτσι σε αυτούς, οι οποίοι µετά, πολίτες, επιχει-
ρηµατίες κ.λπ. συναλλάσσονται µεταξύ τους. Με άλλα λόγια, το
χρήµα και το χρέος, αυτό το «Χ» και «Ρ» δεν είναι τυχαίο ότι είναι
κοινό, γιατί το χρήµα και το χρέος ένα πράγµα είναι: Στο πλαίσιο
ενός δικτύου υποσχέσεων από όλους σε όλους. Η πτώχευση, συ-
νεπώς, είναι βασικά πολιτική έννοια και η διαχείρισή της είναι µια
πολιτική διαδικασία µε τεράστιες ηθικές διαστάσεις.

Ποια η διαφορά κ. Σταϊκούρα µεταξύ του 2015 ή και του 2014
-αν θέλετε- και του σήµερα; Το κράτος µας είναι πιο πτωχευµένο
από ό,τι ήταν τότε. Έχουµε χαµηλότερο ΑΕΠ και πολύ υψηλό-
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τερο χρέος. Η µόνη διαφορά, ο µόνος λόγος που µπορείτε να
δανείζεστε µε µηδενικά ή πολύ χαµηλά επιτόκια είναι ότι η τρόικα
αποφάσισε ότι επειδή ήσασταν καλά παιδιά και εσείς και οι προ-
ηγούµενοι και ξεπουλάτε τα κόκκινα δάνεια του κοσµάκη, σύµ-
φωνα µε τας εντολάς τους, ότι θα µηνύσουν στις αγορές: «Μη
φοβάστε, δεν θα τους χρεοκοπήσουµε». Είναι πολιτική απόφαση.
Αυτό σηµαίνει χρεοδουλοπαροικία.

Για να µπορείτε να δανείζεστε και ουσιαστικά να επιµηκύνετε
τη χρεοκοπία µας στο µέλλον εις βάρος της βιωσιµότητας της
χώρας, πουλάτε τα πάντα. Αυτό κάνετε µε το νοµοσχέδιο σή-
µερα. Αυτό σηµαίνει χρεοδουλοπαροικία.

Ένα Πτωχευτικό Δίκαιο είναι µια πολιτική και ηθική παραδοχή,
όλων µας, από όλες τις πολιτικές παρατάξεις, µιας πραγµατικό-
τητας ότι όταν αλλάζουν οι συνθήκες -ιδίως οι οικονοµικές- προ-
ηγούµενες υποσχέσεις όλων µας προς όλους µας που δεν
µπορούν να τηρηθούν, αναδιαρθρώνονται, ξαναγράφονται, αλ-
λάζουν, γιατί ουκ αν λάβεις παρά του µη έχοντος. Σε καθεστώς
δηµοκρατίας, πείτε µου αν διαφωνείτε µε αυτό, όταν η κρίση κα-
θιστά αδύνατη την τήρηση των αρχικών υποσχέσεων όλων προς
όλους, προφανώς θα έπρεπε όλοι να έχουν λόγο, ισηγορία, για
το πώς µεταβάλλονται οι υποσχέσεις. Αντίθετα στην αυταρχική
αντιφιλελεύθερη χρεοδουλοπαροικία στην Ελλάς τους κανόνες
τους γράφουν οι ίδιοι οι ολιγάρχες, οι ίδιοι οι πιστωτές.

Κυρίες και κύριοι κλείνοντας, όπως ακριβώς το 2010 θυσιά-
σατε τη µακροοικονοµική βιωσιµότητα της πατρίδας µας υπό τας
εντολάς της τρόικας εκ µέρους των γαλλο-γερµανικών τραπεζών
αρχικά, έτσι και σήµερα υπό τας εντολάς της ίδιας της τρόικας
θυσιάζετε ό,τι απέµεινε από τον ιδιωτικό πλούτο των πολλών
υπέρ των ολίγων.

Αν θέλετε να ακολουθήσετε µια νεοφιλελεύθερη αµερικάνικου
τύπου πτωχευτική πολιτική θα περιορίζατε τη ρευστοποίηση πε-
ριουσιακών στοιχείων στα άµεσα εχέγγυα που περιέγραψα πριν.
Δεν θα δίνατε στους πιστωτές και το µαχαίρι και το καρπούζι.
Δεν το θέλατε, όµως, αυτό. Αποτέλεσµα είναι ένας πτωχευτικός
νόµος που σκοτώνει την όποια προοπτική ανάκαµψης σε µακρο-
οικονοµικό επίπεδο για τον µικροµεσαίο, την ώρα που ετοιµάζετε
το πέµπτο µνηµόνιο. Ξέρω ότι ετοιµάζετε την επιστροφή πλήρως
της 100% προπληρωµής φόρου από του χρόνου και αυτή την εµ-
πέδωση όλης εκείνης της ασχήµιας που κάνει ακόµα και έναν έν-
τιµο νεοφιλελεύθερο να ουρλιάζει.

Με την ψήφο σας απόψε βαθαίνετε τη γενικευµένη πτώχευση
αυτής της χώρας. Δεν βοηθάτε στην ανάκαµψη της χώρας. Επι-
βραβεύετε ουσιαστικά και µεταφέρετε αξίες από τους παραγω-
γούς στους ανθρώπους της δουλειάς είτε είναι προλετάριοι είτε
είναι επιχειρηµατίες. Από τους παραγωγούς επιχειρηµατίες που
παράγουν πραγµατικά πράγµατα µεταφέρετε αξίες στους χρεο-
κοπηµένους τραπεζίτες και στα αρπακτικά funds. Αυτό δεν είναι
αναπτυξιακή κίνηση.

Εντατικοποιείτε τη µεταφορά υπεραξιών στο εξωτερικό, αξίας
που θα έπρεπε να µείνει στη χώρα να επενδυθεί.

Βέβαια, αντίσταση σε αυτό δεν είναι να λέµε µόνο «όχι». Εµείς,
το ΜέΡΑ25, έχουµε ήδη καταθέσει στη διαβούλευση ολοκληρω-
µένη πρόταση νόµου για όλα αυτά τα ζητήµατα, που δεν είναι
της στιγµής. Όµως, το λέω γιατί;

Κύριε Σταϊκούρα, πάρτε το σχέδιο νόµου που καταθέσατε στη
διαβούλευση και αυτό που ήρθε στη Βουλή. Δεν έχουν καµµία
σχέση! Δεν τηρείτε βασικές αρχές κοινοβουλευτισµού. Δεν µπο-
ρείτε να βγάζετε στη διαβούλευση ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι
εντελώς διαφορετικό από αυτό που ήρθε εδώ.

Εµείς ως ΜέΡΑ25 στη διαβούλευση βγάλαµε την πραγµατική
µας απάντηση τόσο στον σηµερινό πτωχευτικό νόµο -αυτό το
έκτρωµα- όσο και στον προϋπολογισµό που ετοιµάζεστε να φέ-
ρετε.

Για απόψε µια πρόβλεψη αρκεί. Ο πτωχευτικός σας νόµος θα
καταγραφεί στην ιστορία ως το πρώτο πολυνοµοσχέδιο του πέµ-
πτου µνηµονίου. Να το χαίρεστε! Το ότι ο Πρωθυπουργός επέ-
λεξε να µην είναι σήµερα σε αυτή την Αίθουσα, την ώρα που
έχουµε ένα νοµοσχέδιο-σταθµό στην ιστορία της επόµενης δε-
καετίας -ίσως και πολλών δεκαετιών- αυτό µας λέει ένα πράγµα
-τουλάχιστον σε εµένα- ότι γνωρίζετε τι κάνετε, γνωρίζει ο Πρω-
θυπουργός το έγκληµα που επιτελεί. Δεν θα το σηκώσετε καν

στα µέσα ενηµέρωσης. Πάµε στοίχηµα ότι θα περάσει στα ψιλά;
Το πιο σηµαντικό νοµοσχέδιο µιας δεκαετίας, µιας εικοσαετίας
θα περάσει στα ψιλά. Γιατί; Γιατί ξέρετε τι κάνετε, ξέρετε τι ποι-
είτε ή τουλάχιστον η οµάδα γύρω από τον κ. Μητσοτάκη γνωρί-
ζει.

Κλείνοντας, διαβάζοντας τον νόµο σας µου ήρθε κάτι, ένα
ρητό κατά νου που δεν είναι δικό µου: Ποτέ µην αποδώσεις σε
συνωµοσία αυτό που οφείλεται σε ανοησία. Όµως, πρέπει να
προσθέσω και κάτι δικό µου: Και ποτέ µη θεωρήσεις ανοησία την
επέλαση της ολιγαρχίας στην περιουσία των µη προνοµιούχων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε
τους συναδέλφους οµιλητές που είναι εγγεγραµµένοι στον κα-
τάλογο.

Καλούµε στο Βήµα τον κ. Λιούπη Αθανάσιο από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από µια

δύσκολη δεκαετία και παρά την κρίση στη δηµόσια υγεία, η
οποία έχει σοβαρό αντίκτυπο στην οικονοµική ζωή, αλλάζει δρα-
στικά µε το σηµερινό νοµοσχέδιο ο τρόπος αντιµετώπισης των
οφειλετών. Δηµιουργείται ένα ενιαίο νοµοθετικό κείµενο που
συγκεντρώνει όλες τις σχετικές διατάξεις και κυρίως επιτυγχά-
νεται µια σφαιρική προσέγγιση του ζητήµατος όλων των υπερ-
χρεωµένων προσώπων, νοµικών και φυσικών.

Δίνεται για πρώτη φορά ιδιαίτερη βαρύτητα στην πρόληψη,
προλαµβάνονται πολλές περιπτώσεις οφειλετών πριν φτάσουν
στο σηµείο ολικής αδυναµίας και παύσης πληρωµών. Εφόσον το
επιθυµεί οφειλέτης, ενεργοποιείται ο ηλεκτρονικός µηχανισµός
προειδοποίησης, ο οποίος ενηµερώνει τον οφειλέτη όταν βρίσκε-
ται σε επικίνδυνο σηµείο των οικονοµικών του δυνατοτήτων.

Ένα ακόµη εξαιρετικό εργαλείο στην προσπάθεια αποτροπής
φαινοµένων αφερεγγυότητος είναι ο εξωδικαστικός µηχανισµός
ρύθµισης οφειλών που αφορά σε οφειλές προς χρηµατοδοτι-
κούς φορείς, το δηµόσιο και φορείς κοινωνικής ασφάλισης. Ο
µηχανισµός απευθύνεται στα περισσότερα φυσικά και νοµικά
πρόσωπα µε πτωχευτική ικανότητα, τα οποία έχουν συνολικές
οφειλές άνω των 10.000 ευρώ. Μάλιστα, αφορά ακόµα και οφει-
λέτες µε ενήµερες οφειλές, εφόσον αποδεικνύουν µείωση της
οικονοµικής τους δραστηριότητος κατά ποσοστό τουλάχιστον
20%.

Όλα γίνονται µε απλές και απολύτως ηλεκτρονικές διαδικα-
σίες, χωρίς τις γνωστές καθυστερήσεις που έχουµε συνηθίσει,
αφού ο απόλυτος χρονικός ορίζοντας για την ολοκλήρωσή τους
είναι δύο µήνες.

Για να οδηγηθούµε µε επιτυχία σε υπογραφή σύµβασης ανα-
διάρθρωσης απαιτείται να συµφωνήσουν µε την πρόταση ρύθµι-
σης ο οφειλέτης, τουλάχιστον η πλειοψηφία των πιστωτών που
είναι χρηµατοδοτικοί φορείς και το 40% των πιστωτών µε ειδικό
προνόµιο.

Η υποβολή της αίτησης επιφέρει άµεσα αποτελέσµατα µε την
αναστολή της διαδικασίας αναγκαστικής εκτέλεσης κατά κινητών
και ακινήτων του οφειλέτη.

Το δηµόσιο και οι φορείς κοινωνικής ασφάλισης συµµετέχουν
επίσης στην αναδιάρθρωση, ακόµα και µε διαγραφή οφειλών και
µε έναν τεράστιο ορίζοντα αποπληρωµής σε διακόσιες σαράντα
δόσεις και ελάχιστη δόση τα 50 ευρώ.

Μεγάλη τοµή για τα ελληνικά δεδοµένα και παροχή πραγµατι-
κής προστασίας της πρώτης κατοικίας για όσους δεν είναι στρα-
τηγικοί κακοπληρωτές συνιστά η διάταξη για επιδότηση των
οφειλοµένων δανείων. Όσοι έχουν ρυθµίσει τις οφειλές τους
µπορούν να λάβουν επιδότηση για πέντε έτη για τα δάνεια που
βαρύνουν µε υποθήκη ή µε προσηµείωση υποθήκης την πρώτη
κατοικία τους. Θα πρέπει η οφειλή να µην ξεπερνά ανά πιστωτή
τις 135.000 ευρώ για ένα άτοµο ή τις 215.000 ευρώ για πολυµελή
οικογένεια.

Προβλέπεται ειδική µέριµνα για αυτούς που χαρακτηρίζονται
ως ευάλωτοι οφειλέτες και οι οποίοι δεν µπορούν να αξιοποι-
ήσουν τους παραπάνω µηχανισµούς. Ο ευάλωτος οφειλέτης,
όταν κηρυχθεί σε πτώχευση ή κινδυνεύει µε πλειστηριασµό η
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πρώτη κατοικία του, µπορεί να αιτηθεί τη µετάβαση της οικίας
του σε φορέα απόκτησης και επαναµίσθωσης. Αυτός ορίζεται
από το ελληνικό δηµόσιο. Ο φορέας αποκτά την κυριότητα και
µισθώνει το ακίνητο για δώδεκα έτη στον ευάλωτο οφειλέτη, ο
οποίος µπορεί να λάβει και στεγαστικό επίδοµα. Μάλιστα, στο
τέλος της δεκαετίας ο οφειλέτης µπορεί να επαναγοράσει την
κατοικία του.

Στο Β’ Κεφάλαιο του νοµοσχεδίου γίνονται βελτιωτικές επεµ-
βάσεις στη διαδικασία εξυγίανσης της προπτωχευτικής διαδικα-
σίας. Εξορθολογίζεται το ποσό των πιστωτών που πρέπει να
συναινέσει µε τη συµφωνία εξυγίανσης και πλέον αρκεί τουλάχι-
στον το 50% όσων έχουν το ειδικό προνόµιο και περισσότερο
από το 50% των λοιπών απαιτήσεων.

Κάθε φυσικό πρόσωπο διαθέτει πλέον πτωχευτική ικανότητα.
Προβλέπεται µια πιο αποτελεσµατική διαδικασία ενώπιον του
πτωχευτικού δικαστηρίου. Για πτωχεύσεις µικρού αντικειµένου
ορίζεται πια το ειρηνοδικείο. Σε αυτή την κατηγορία πτωχεύσεων
προβλέπεται µια νέα, ταχύτατη, µε ηλεκτρονική υποβολή της αί-
τησης, η οποία, εφόσον δεν ασκηθεί παρέµβαση, γίνεται αυτο-
δικαίως δεκτή µετά την παρέλευση τριάντα ηµερών.

Οι νέες ρυθµίσεις παρέχουν µία πολύτιµη δεύτερη ευκαιρία σε
όσους πτωχεύουν.

Θεµελιώδης αλλαγή του νέου Πτωχευτικού Δικαίου το γεγο-
νός ότι ο επαγγελµατίας που κηρύσσεται σε πτώχευση δεν στε-
ρείται την άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος. Με αυτόν τον τρόπο
επανέρχεται άµεσα στην παραγωγική διαδικασία.

Ιδιαιτέρως χρήσιµη η τροπολογία µε γενικό αριθµό 528 που
ορίζει τη σύσταση Ειδικής Υπηρεσίας Συντονισµού -Ταµείο Ανά-
καµψης- και θέτει το πλαίσιο για την απορρόφηση των πόρων
του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Ανάκαµψης.

Τέλος, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 530 περιέχει πολλές και
σηµαντικές φορολογικές διατάξεις, µεταξύ άλλων την κατάρ-
γηση της εισφοράς αλληλεγγύης για µισθωτούς, επαγγελµατίες
και αγρότες.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι ένα εξαιρετικό δείγµα νοµοθε-
τικής πρωτοβουλίας. Θέτει ρεαλιστικούς στόχους και αντιµετω-
πίζει µε επιείκεια και όχι τιµωρητικά τους πολίτες. Δίνει τη
δυνατότητα στους οφειλέτες να συνεχίσουν να είναι ενεργά µέλη
της οικονοµικής ζωής και να µπορούν να ξεπερνούν τα προβλή-
µατα υπερχρέωσής τους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λιούπη και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κούβελας Δηµήτριος από τη Νέα Δη-
µοκρατία. Μετά θα δώσουµε τον λόγο στον κ. Παπαθανάση, τον
Αναπληρωτή Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, για µια ολι-
γόλεπτη παρέµβαση και µετά θα µιλήσει ο κ. Διονύσης Σταµενί-
της.

Ορίστε, κύριε Κούβελα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σή-

µερα ένα πολύ κρίσιµο νοµοσχέδιο το οποίο αφορά χιλιάδες ευά-
λωτα νοικοκυριά, εργαζόµενους, επαγγελµατίες, επιχειρήσεις,
οι οποίοι το περίµεναν ως µάνα εξ ουρανού, ως πραγµατικά µία
δεύτερη ευκαιρία για να µπορέσουν να ρυθµίσουν οφειλές βάσει
των πραγµατικών δυνατοτήτων τους και κυρίως να ενταχθούν σε
ένα κοινωνικά δίκαιο και µόνιµο πλαίσιο προστασίας της πρώτης
κατοικίας, εντός ενός πολύ δύσκολου παγκόσµια οικονοµικού και
υγειονοµικού περιβάλλοντος.

Με το παρόν σχέδιο νόµου επιτυγχάνεται στην πράξη το τρί-
πτυχο: Πρόληψη ενάντια στην απειλή του πτωχευτικού κίνδυνου,
αντιµετώπιση µε βελτιωµένη και πιο γρήγορη διαδικασία πτώχευ-
σης και επανεκκίνηση που χρειάζεται ένας φερέγγυος οφειλέτης
προκειµένου να κάνει µια καινούργια αρχή στον οικονοµικό του
βίο. 

Τα βασικά σηµεία του νοµοσχεδίου: Κατ’ αρχάς η δεύτερη ευ-
καιρία αποτελεί ένα µόνιµο πρόγραµµα χωρίς ηµεροµηνία λήξης. 

Δεύτερον, θεσµοθετείται ένας ηλεκτρονικός µηχανισµός έγ-
καιρης προειδοποίησης των οφειλετών προκειµένου να µην πε-
ριέλθουν σε κατάσταση αδυναµίας πληρωµών. Τίθεται έτσι σε

εφαρµογή το γνωστό ρητό «Κάλλιον του θεραπεύειν, το προλαµ-
βάνειν».

Τρίτον παρέχεται η δυνατότητα πτωχευτικής ικανότητας και
σε φυσικά πρόσωπα, ενώ παράλληλα επιδιώκεται η επιτάχυνση
των διαδικασιών προλαβαίνοντας την απαξίωση της πτωχευτικής
περιουσίας. Θεσπίζεται εξωδικαστικός µηχανισµός για αποπλη-
ρωµή των οφειλών έως και σε διακόσιες σαράντα δόσεις για
χρέη προς τις τράπεζες, τους διαχειριστές των δανείων, αλλά
και για την εφορία και για τα ασφαλιστικά ταµεία, το δηµόσιο δη-
λαδή. Συνεπώς ο οφειλέτης εφόσον αποπληρώσει τα χρέη του,
διασώζει ολόκληρη την περιουσία του και όχι µόνο την πρώτη
κατοικία του και ταυτόχρονα προστατεύει στην πορεία τους τρα-
πεζικούς λογαριασµούς του, τον µισθό του, τη σύνταξή του, τα
εισοδήµατά του γενικότερα. 

Τέταρτον, προβλέπεται για πρώτη φορά προστασία ακόµη και
για τους ενήµερους, τους λεγόµενους «πράσινους οφειλέτες»
δηλαδή τους πολίτες που µέσα στα χρόνια της κρίσης έβαλαν
πλάτη στην εθνική οικονοµία αποπληρώνοντας έγκαιρα, συστη-
µατικά τις υποχρεώσεις τους. 

Πέµπτον, οι ευάλωτοι οφειλέτες χαµηλού εισοδήµατος θα
µπορούν να απευθυνθούν στο νέο ιδιωτικό φορέα απόκτησης και
επαναµίσθωσης που θεσµοθετείται, να µισθώσουν απ’ αυτόν το
σπίτι τους πριν το χάσουν οριστικά σε πλειστηριασµό και για δώ-
δεκα χρόνια, διατηρώντας το δικαίωµα σε αυτό το διάστηµα
µέσα να επαναγοράσουν την κατοικία τους, εφόσον έχουν τη δυ-
νατότητα.

Επισηµαίνω εδώ, κύριε Υπουργέ, ότι αξίζει τον κόπο η σχετική
µέριµνα να ληφθεί και για άλλες κοινωνικά ευαίσθητα οµάδες,
όπως αυτοί που προστατεύουν κάποιο άτοµο µε αναπηρία, τους
πολύτεκνους, τις µονογονεϊκές οικογένειες. 

Αναφέρθηκε η κυρία εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ σε έλλειψη αντα-
νακλαστικών από την παρούσα Κυβέρνηση εν µέσω πανδηµίας.
Θυµίζω ότι αυτή η Κυβέρνηση θέσπισε το πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ»
µόλις τον περασµένο Ιούλιο για τα ευάλωτα νοικοκυριά και για
τους συνεπείς δανειολήπτες. Έτσι µέσα σε εβδοµήντα µέρες πε-
ρίπου λειτουργίας του έχουν κατατεθεί εκατόν σαράντα τρεις χι-
λιάδες αιτήσεις, ενώ στο αντίστοιχο πρόγραµµα της
προηγούµενης κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ µέσα σε δεκατρείς µήνες
είχαν υποβληθεί µόλις επτά χιλιάδες αιτήσεις. Νοµίζω ότι οι αριθ-
µοί µιλούν από µόνοι τους. 

Από την άλλη έχετε το θράσος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ, να µας εγκαλείται για κατάργηση προστασίας της
πρώτης κατοικίας, εσείς που αφήσατε έκθετους τους Έλληνες
καταργώντας στην πράξη τον νόµο Κατσέλη µε διαδοχικούς νό-
µους, οι οποίοι κατάργησαν την προστασία της πρώτης κατοι-
κίας; Εσείς που µε τους νόµους σας δεν δώσατε ποτέ λύση στο
συνολικό πρόβληµα της υπερχρέωσης των νοικοκυριών; Άρα
στην πράξη τα χρέη των πολιτών συνέχιζαν να αυξάνονται, οδη-
γώντας τους τελικά στην απώλεια της περιουσίας τους. Εσείς
που κάνατε πολιτικές καριέρες εκµεταλλευόµενοι την αγωνία των
Ελλήνων και περνώντας µε µια απίθανη ευκολία από το «κανένα
σπίτι στα χέρια τραπεζίτη» στο «βεβαίως οι ηλεκτρονικοί πλει-
στηριασµοί είναι σηµαντικοί όχι µόνο για τις τράπεζες αλλά και
για αναπτυξιακούς και κοινωνικούς λόγους»; Εσείς που υποστη-
ρίζατε χωρίς ντροπή τη σεισάχθεια και τελικά στην περίοδο δια-
κυβέρνησης σας έγιναν 26.000 πλειστηριασµοί; Εσείς που τελικά
θα πείθατε τους δανειστές να εξαιρεθεί η πρώτη κατοικία από
τους πλειστηριασµούς, αλλά ως γνωστόν πια δεν προλάβετε
ούτε και αυτό; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιας και µιλήσατε για τραπεζί-
τες, αλήθεια δεν σας κάνει εντύπωση το γεγονός ότι υπήρξαν
σοβαρές επιφυλάξεις στο παρόν νοµοσχέδιο από την πλευρά
των τραπεζών στη διάρκεια της διαβούλευσης και στις επιτρο-
πές, ενώ αντίθετα ήταν πολύ θερµοί όταν υποδέχονταν τα νοµο-
σχέδια του ΣΥΡΙΖΑ; 

Η παρούσα συγκυρία είναι κρίσιµη και αποτελεί αδήριτη
ανάγκη να διασωθεί ο υπάρχων παραγωγικός ιστός, να χτιστεί
ένα νέο και υγιές κοινωνικό κεφάλαιο και τέλος βέβαια να ανα-
συνταχθεί το τραπεζικό µας σύστηµα, αντιµετωπίζοντας επιτέ-
λους το τεράστιο ιδιωτικό χρέος. Είµαι βέβαιος ότι µε πολλή
δουλειά και µακριά από µικροκοµµατικές µιζέριες θα καταφέ-
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ρουµε τελικά να πετύχουµε το στόχο προς όφελος και του τε-
λευταίου πολίτη. Αυτό το νοµοσχέδιο δεν θα είναι απλά µια δεύ-
τερη ευκαιρία αλλά θα είναι η οριστική µας, η τελευταία ευκαιρία. 

Σας καλώ, λοιπόν, να το υπερψηφίσουµε. 
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κούβελα και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων, κ. Νικόλαος Παπαθανάσης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη δεσµεύτηκε στον ελληνικό λαό
-και το έκανε πράξη- ότι από την πρώτη µέρα διακυβέρνησης θα
προχωρήσει σε τολµηρές µεταρρυθµίσεις και τοµές που θα αν-
τιµετωπίσουν ολιστικά παθογένειες του παρελθόντος. 

Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί µια ακόµη απόδειξη της συνέ-
πειας µε την οποία προχωρά το µεταρρυθµιστικό µας έργο. Αξιο-
ποιώντας τις ψηφιακές τεχνολογίες για την απλοποίηση και
επιτάχυνση των διαδικασιών, δηµιουργούµε ένα σύγχρονο και
λειτουργικό πλαίσιο ώστε να στηρίξουµε τα ευάλωτα νοικοκυριά.
Εισάγουµε πρωτοποριακά µέτρα που σκοπό έχουν να προστα-
τεύσουν τους συµπολίτες µας και να τους βοηθήσουν να ρυθµί-
σουν τα χρέη τους.

Για πρώτη φορά δηµιουργείται ένας προληπτικός ηλεκτρονι-
κός µηχανισµός που θα κατηγοριοποιεί τον κίνδυνο αφερεγγυό-
τητας του οφειλέτη και θα τον προειδοποιεί έγκαιρα. Παρέχουµε
έτσι όχι µόνο ενηµέρωση αλλά και στήριξη στους οφειλέτες για
να καλύψουν ή να ενσωµατώσουν τις οφειλές τους πριν φτάσουν
στο σηµείο να µην µπορούν να εξυπηρετήσουν τις υποχρεώσεις
τους. 

Ο εξωδικαστικός µηχανισµός ρύθµισης οφειλών θα δώσει τη
δυνατότητα σε φυσικά και νοµικά πρόσωπα να ρυθµίσουν τις
οφειλές τους προς όλους τους πιστωτές τους µε µια απλή ηλε-
κτρονική αίτηση. Σ’ αυτόν τον µηχανισµό ρύθµισης θα µπορούν
να µπουν και ενήµεροι οφειλέτες, αρκεί να αποδεικνύουν σηµαν-
τική µείωση εισοδηµάτων ή αύξηση δαπανών. Το κράτος δεν λει-
τουργεί πια σαν τιµωρός αλλά σαν αρωγός.

Με το παρόν νοµοσχέδιο γίνεται ένα σηµαντικό βήµα για την
προστασία της πρώτης κατοικίας και τη στήριξη των ευάλωτων
νοικοκυριών. Τόσο οι ενήµεροι οφειλέτες όσο και εκείνοι που θα
ρυθµίσουν τα δάνειά τους µέσω του εξωδικαστικού µηχανισµού
ρύθµισης οφειλών µπορούν να λάβουν επιδότηση για πέντε χρό-
νια ώστε να αποπληρώσουν δάνεια που έλαβαν έχοντας υποθη-
κεύσει την κύρια κατοικία τους.

Δίνουµε τη δυνατότητα στους συµπολίτες µας να προστατεύ-
σουν την περιουσία τους. Ταυτόχρονα αναµορφώνουµε το πτω-
χευτικό πλαίσιο, επεκτείνεται η πτωχευτική ικανότητα σε κάθε
φυσικό πρόσωπο και επιταχύνονται οι διαδικασίες πτώχευσης,
ώστε να απαλλάσσεται γρήγορα από τα χρέη του. Ο οφειλέτης
δεν χάνει την άδεια ασκήσεως επαγγέλµατός του. Τα φυσικά
πρόσωπα απαλλάσσονται πλήρως από τα χρέη τους εντός τριε-
τίας από την κήρυξη της πτώχευσης, ώστε να µπορούν να κά-
νουν µια νέα αρχή και να δηµιουργήσουν εκ νέου περιουσία.
Απλοποιείται και επιταχύνεται η πτωχευτική διαδικασία στις πτω-
χεύσεις µικρού αντικειµένου µέσω της υποβολής ηλεκτρονικής
αίτησης, που γίνεται δεκτή από το πτωχευτικό δικαστήριο εντός
τριάντα ηµερών. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές µε το παρόν νοµοσχέδιο προσφέ-
ρεται µια ουσιαστική δεύτερη ευκαιρία στους έντιµους οφειλέτες
που λόγω της υπερχρέωσης αδυνατούσαν να επανακάµψουν. Οι
συµπολίτες µας αυτοί έχουν πλέον τη δυνατότητα να κάνουν ένα
νέο ξεκίνηµα χωρίς να διαιωνίζουν και να κληροδοτούν τα χρέη
στις επόµενες γενιές. Η πολιτεία στέκεται κοντά στις επιχειρή-
σεις, διότι αποτελούν το οξυγόνο που κρατά την οικονοµία ζων-
τανή. Το αποδείξαµε άλλωστε και κατά τη διαχείριση της
υγειονοµικής κρίσης. Δεν είναι τυχαίο που η Ελλάδα κατατάσσε-
ται στις πρώτες θέσεις µεταξύ των κρατών-µελών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης ως προς την κινητοποίηση των πόρων για την
αντιµετώπιση των επιπτώσεων της πανδηµίας. Κύριο µέληµα της
Κυβέρνησής µας είναι η επιτάχυνση των διαδικασιών. 

Στο πλαίσιο αυτό της επιτάχυνσης και µε γνώµονα τη στήριξη
των επιχειρήσεων µεταρρυθµίζουµε το κράτος, αναδιαρθρώ-
νουµε διαδικασίες και θεµελιώνουµε ένα νέο επιχειρηµατικό πε-
ριβάλλον. 

Οργανώνουµε τον αναπτυξιακό νόµο έτσι ώστε η διαδικασία
υπαγωγής να επιταχύνεται δραστικά. Όταν κλείνει ένας κύκλος
πλέον, θα έχουµε ολοκληρώσει τουλάχιστον το 80% της αξιολό-
γησης των επενδύσεων και πολύ σύντοµα θα µειώσουµε κατά
80% τον χρόνο υπαγωγής των επενδυτικών σχεδίων στον ανα-
πτυξιακό νόµο. Πολλαπλασιάζουµε όλες τις επιτροπές ελέγχου
και αυξάνουµε όλους τους αξιολογητές και τους ελεγκτές. Ενι-
σχύουµε τη γρηγορότερη ωρίµανση των έργων ΣΔΙΤ και αναβαθ-
µίζουµε τον ρόλο των συµπράξεων µέσω του σχεδιασµού
υλοποίησης σηµαντικών έργων. Επιταχύνουµε τις διαδικασίες
αδειοδότησης των στρατηγικών επενδύσεων, ώστε να τοποθε-
τήσουµε δυναµικά την Ελλάδα στον παγκόσµιο επενδυτικό
χάρτη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαστε όλοι µέλη µιας κοινωνίας
που για να παραµείνει συνεκτική, θα πρέπει να προστατευτεί και
να ενδυναµωθεί. Η πανδηµία µπορεί να µας ανάγκασε να αλλά-
ξουµε κάποια σηµεία του αρχικού σχεδιασµού µας, αλλά δεν κα-
τάφερε να µας αποτρέψει από τον αρχικό µας στόχο που είναι
ένας, η Ελλάδα να ξαναµπεί σε τροχιά ανάπτυξης.

Η Κυβέρνησή µας έχει το σχέδιο, έχει και τη θέληση να δώσει
στη χώρα την ώθηση προς το µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε στο Βήµα
τον κ. Σταµενίτη Διονύσιο από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το ιδιωτικό χρέος στη

χώρα µας είναι ένα πρόβληµα µεγάλο και υπαρκτό. Ταλανίζει και
ταλαιπωρεί τους ίδιους τους οφειλέτες και δηµιουργεί βάρη στην
ανάπτυξη της οικονοµίας. 

Πέραν, όµως, της οικονοµικής του φύσης, το πρόβληµα των
χρεών των φυσικών προσώπων και των επιχειρήσεων είναι πρω-
τίστως ένα κοινωνικό ζήτηµα µε συνέπειες στην καθηµερινότητα
των πολιτών, στην ποιότητα ζωής τους και στην προοπτική τους
για το µέλλον. 

Δεδοµένων αυτών των παραγόντων, δηλαδή του τεράστιου
ύψος του χρέους που σήµερα φτάνει τα 234 δισεκατοµµύρια
ευρώ από τη µία και των επιµέρους προβληµάτων που δηµιουρ-
γεί από την άλλη, το Υπουργείο Οικονοµικών έρχεται ύστερα από
µία µακρά διαβούλευση µε την κοινωνία, τους φορείς, τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης, να νοµοθετήσει ένα πλαίσιο ρεαλι-
στικό, ουσιαστικό, καινοτόµο, ευέλικτο και κοινωνικά ευαίσθητο,
το οποίο στοχεύει να βάλει ένα τέλος στη µεγάλη πληγή της οι-
κονοµίας και της κοινωνίας µας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Όµως, πριν συνεχίσω, θα ήθελα να κάνω ένα σχολιασµό σχε-
τικά µε το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου και µία παρατήρηση.
Διαπιστώνουµε ότι η συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία εν-
τάσσεται µε τη σειρά της στην προσπάθεια που συντονισµένα
και επιµελώς κάνει η σηµερινή Κυβέρνηση για την πάταξη της
πολυνοµίας, η οποία επιφέρει µε τη σειρά της κακονοµία. Πολλοί
νόµοι, διάσπαρτες διατάξεις για ίδιας φύσεως αντικείµενα, αλ-
ληλοκαλύψεις, κενά, είναι φαινόµενα που τα συναντούµε διαρ-
κώς στην ελληνική νοµοθεσία και όπως έχουµε πει και σε άλλες
συζητήσεις νοµοσχέδιων, αυτό από µόνο του είναι ένα στοιχείο
που δηµιουργεί στρεβλώσεις και εµείς το διορθώνουµε.

Αποτυπώνεται, λοιπόν, σ’ αυτή την περίπτωση µε ξεκάθαρο
τρόπο ότι η στόχευση της Κυβέρνησης είναι να λύσει προβλή-
µατα, όχι να τα βάλει κάτω από το χαλί ούτε να τα µεταφέρει χρο-
νικά, επιβαρύνοντας ουσιαστικά τις επόµενες γενιές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου
στα πέντε µέρη του περιλαµβάνει µία σειρά ρυθµίσεων που επι-
χειρούν να δώσουν λύσεις στο βραχνά του ιδιωτικού χρέους
µέσα από την αποτελεσµατικότητα, τη διαφάνεια, την ευελιξία,
την κοινωνική ισορροπία και τη δικαιοσύνη.

Ειδικότερα, επιχειρείται η αναµόρφωση των διαδικασιών πρό-
ληψης και διαχείρισης της αφερεγγυότητας. Βασικός στόχος
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εδώ είναι η αποτελεσµατική αντιµετώπιση του χρόνιου προβλή-
µατος της διόγκωσης του ιδιωτικού χρέους, το οποίο θέτει πε-
ριορισµούς στις παραγωγικές δυνατότητες της χώρας και στερεί
σηµαντικούς πόρους από δραστηριότητες µε αναπτυξιακό χα-
ρακτήρα.

Νοµοθετείται για πρώτη φορά ο µηχανισµός πρόληψης της
αφερεγγυότητας φυσικών και νοµικών προσώπων, ο οποίος λει-
τουργεί µέσω της διαδικασίας του εξωδικαστικού συµβιβασµού
ή της διαδικασίας εξυγίανσης. Είναι ένα στοιχείο που συνυπολο-
γίζει τις καινοτοµίες του σχεδίου νόµου. Η αξιοποίηση των νέων
τεχνολογιών για την απλούστευση και την επιτάχυνση των διαδι-
κασιών µάς δίνει τη δυνατότητα για τη δηµιουργία ενός νέου λει-
τουργικού και αποτελεσµατικού πλαισίου που θα βρίσκεται
ουσιαστικά στις υπηρεσίες πρόληψης δηµιουργίας χρέους.

Στόχος του νέου αυτού µοντέλου, κυρίως για τα νοµικά πρό-
σωπα, είναι η υποστήριξη, η διατήρηση των βιώσιµων επιχειρή-
σεων, ώστε αυτές να συνεχίσουν να λειτουργούν διατηρώντας
τις θέσεις εργασίας και περιορίζοντας τις απώλειες για όλους
τους συναλλασσόµενους. Θεσπίζεται ένα πλέγµα διαδικασιών
για την απαλλαγή των οφειλετών από τα χρέη τους, στα οποία
αδυνατούν να ανταπεξέλθουν λόγω οικονοµικών δυσκολιών και
παρέχεται σε αυτούς µια δεύτερη ευκαιρία. 

Κεντρική ιδέα αυτής της ρύθµισης είναι η λογική ενός νέου ξε-
κινήµατος, η δυνατότητα µιας νέας αρχής των έντιµων επενδυ-
τών που συναντούσαν εµπόδια στον δρόµο για την επανεκκίνησή
τους. Νοµοθετείται η ενσωµάτωση όλων των υφιστάµενων επι-
µέρους εργαλείων για τη ρύθµιση των χρεών σε ένα ενιαίο συ-
νεκτικό πλαίσιο µε ενιαίες διαδικασίες. Τέρµα στα διαφορετικά
εργαλεία, τέρµα στις δαιδαλώδεις διαδικασίες. 

Τέλος, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το υπό συζήτηση
σχέδιο νόµου είναι συµβατό µε τις διεθνείς πρακτικές και εναρ-
µονίζεται µε τις διατάξεις της ευρωπαϊκής οδηγίας 1023 του
2019 για την προληπτική αναδιάρθρωση, την απαλλαγή από τα
χρέη και τις ανικανότητες στην έκδοση οφειλετών, καθώς και τα
µέτρα βελτίωσης των διαδικασιών αυτών. 

Συµπερασµατικά το Σώµα, η Βουλή σήµερα καλείται να ψηφί-
σει µια νοµοθετική πρόταση που επιφέρει σηµαντικές τοµές στην
αντιµετώπιση του ιδιωτικού χρέους. Επιλύει προβλήµατα άλυτα
επί δεκαετίες, που ναι µεν επιχειρήθηκε να αντιµετωπιστούν από
άλλες κυβερνήσεις, ωστόσο αυτό µέχρι στιγµής που µιλάµε δεν
έγινε εφικτό. 

Εισάγει σηµαντικές µεταρρυθµίσεις και εντάσσεται στο συνο-
λικό στρατηγικό σχεδιασµό της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη για την ανασύνταξη της
εθνικής µας οικονοµίας, την απελευθέρωση των παραγωγικών
διαδικασιών της χώρας και του εκσυγχρονισµού του αναπτυξια-
κού µοντέλου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα από µια συνεχώς µετα-
βαλλόµενη νέα πραγµατικότητα, που έχει επιφέρει η εµφάνιση
της υγειονοµικής κρίσης, η χώρα µας στέκεται όρθια και αντιµε-
τωπίζει τις µεγάλες προκλήσεις. Παράλληλα, διορθώνει τα
κακώς κείµενα και αποδεσµεύεται από τα βαρίδια που την κρα-
τούσαν στάσιµη. 

Μάλιστα, είναι κάτι περισσότερο από µια απλή διαπίστωση ότι,
αν η εµφάνιση του κορωνοϊού δεν είχε σταµατήσει την ανοδική
πορεία της ελληνικής οικονοµίας, σήµερα θα τρέχαµε σε ιδιαί-
τερα υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης και συνεπώς θα σχεδιάζαµε
πάνω σε διαφορετικές βάσεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Και αυτό ξέρετε, δεν το λέµε εµείς. Το φανερώνει η εµπιστο-
σύνη που δείχνουν οι αγορές στην ελληνική οικονοµία. Πριν από
λίγο η Ελλάδα προχώρησε σε έκδοση δεκαπενταετούς οµολό-
γου, µε ιστορικά χαµηλό επιτόκιο δανεισµού. Άντλησε από τις
αγορές 2 δισεκατοµµύρια, µε κόστος κάτω από 1,2% και πολύ
µεγάλη προσφορά. 

Έτσι λοιπόν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας χτίζει σε στέ-
ρεες βάσεις, νοµοθετεί µε το βλέµµα στο αύριο. Η Ελλάδα προ-
χωράει µπροστά. Πρέπει όλοι να συνεισφέρουν σε αυτή την
προσπάθεια και γι’ αυτό είναι µια ευκαιρία να ψηφίσουµε αυτό
το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει ο κ.
Σαντορινιός. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-

ψετε να ξεκινήσω από κάτι διαφορετικό από το νοµοσχέδιο. Από
τις κυρώσεις που θα «δάγκωναν» την Τουρκία, φτάσαµε χθες να
ανακοινώνεται ότι το «ΟΡΟΥΤΣ ΡΕΙΣ» πλέον θα το δούµε από τις
παραλίες της Ρόδου. Έχει φτάσει στα 9 µίλια από το Καστελό-
ριζο. 

Τελικά θα µας πείτε ποιες είναι οι κόκκινες γραµµές σας; Πότε
θα δούµε ειλικρινά κυρώσεις; Πότε πραγµατικά η ελληνική δι-
πλωµατία θα αντιµετωπίσει αυτό το πρόβληµα; Πότε θα µπορέ-
σουµε να έχουµε µία λύση σε αυτά τα ζητήµατα; Διότι τα εθνικά
ζητήµατα είναι κυρίαρχα και τα εθνικά ζητήµατα σήµερα είναι
αυτά που απασχολούν τους πολίτες, όπως τους απασχολεί και η
υγειονοµική κρίση, αλλά κυρίως η οικονοµική κρίση. 

Και µέσα σ’ αυτή την οικονοµική κρίση έρχεστε να φέρετε ένα
νοµοσχέδιο του οποίου ο τίτλος προφανώς είναι παραπλανητι-
κός. Δεν πρόκειται για δεύτερη ευκαιρία. Έπρεπε να τιτλοφορεί-
ται «κανιβαλισµός των επιχειρήσεων και ξαφνικός θάνατος των
νοικοκυριών». Είναι υπερβολικό αυτό που λέω; 

Ένας πτωχευτικός κώδικας οφείλει να διασφαλίζει τη δυνατό-
τητα ενός νέου οικονοµικού ξεκινήµατος, χωρίς τα ανυπέρβλητα
βάρη του παρελθόντος και υπό συνθήκες που θα επιτρέπουν και
θα διευκολύνουν την επανένταξη των υπερχρεωµένων στην οι-
κονοµική και κοινωνική ζωή, ενώ για τις επιχειρήσεις βασικός
σκοπός είναι η πρόληψη της πτώχευσης και η διάσωση και εξυ-
γίανση της επιχείρησης όταν ιδίως η πτώχευσή της δεν πρόκειται
να οδηγήσει σε µια καλύτερη ικανοποίηση των πιστωτών. 

Αυτό το νοµοθέτηµα «έκτρωµα» που έχουµε στα χέρια µας και
µας φέρατε να ψηφίσουµε, φαίνεται να τα πετυχαίνει αυτά; Όχι
φυσικά. Είναι η πρώτη φορά που προβλέπεται η πτώχευση φυ-
σικών προσώπων και µάλιστα χωρίς την πρωτοβουλία τους, αλλά
των πιστωτών, δηλαδή των τραπεζών και µε διαδικασία την οποία
χειραγωγούν οι τράπεζες. 

Επιταχύνεται η διαδικασία ρευστοποίησης της περιουσίας των
πολιτών στο σύνολό της και µάλιστα δεν σταµατά εκεί. Προχωρά
ακόµα παραπέρα. Είναι µια ρύθµιση πέρα από κάθε οικονοµική
λογική. Δεσµεύει τα εισοδήµατα των πτωχευµένων πολιτών για
τα επόµενα τρία χρόνια, όσα ξεπερνούν τα 611 ευρώ το µήνα,
οδηγώντας σε οικονοµική ασφυξία τους πολίτες. Όσοι δε δεν
είναι στην κατηγορία των ευάλωτων νοικοκυριών ξεχνούν για
πάντοτε το σπίτι τους. 

Θα πει κανείς, ναι, αλλά τους ευάλωτους τους προστατεύει,
τους αφήνει να µείνουν στο σπίτι τους. Η απάντηση είναι όχι,
γιατί πρώτον δεν είναι απολύτως σαφές µε ποιο µίσθωµα θα τους
το νοικιάσει ο ιδιωτικός φορέας και αν αυτοί οι ευάλωτοι, µε
7.000 ευρώ το χρόνο εισόδηµα, θα µπορέσουν να ανταποκριθούν
σ’ αυτό το ενοίκιο. 

Και βέβαια, λέτε «θα χρηµατοδοτήσουµε το επίδοµα ενοικίου».
Βρήκατε έναν τρόπο για να χρηµατοδοτήσετε τις τράπεζες, γιατί
δεν θα δίνατε τα λεφτά στους πολίτες. Στις τράπεζες κατευθείαν
θα τα δίνετε, στους οικονοµικούς αυτούς φορείς. Το δεύτερο
είναι πως ό,τι έχουν πληρώσει για το σπίτι τους χάνεται και το
κεφάλαιο που έχει πληρωθεί. 

Τρίτον, αν δεν πληρώσουν τρία ενοίκια, χάνουν για πάντα το
δικαίωµα επαναγοράς και φεύγουν από το σπίτι. Και όταν τελει-
ώσει η δωδεκαετής περίοδος θα πρέπει να επαναγοράσουν το
σπίτι τους στην εµπορική αξία χωρίς να υπολογίζεται ό,τι έχουν
πληρώσει για το δάνειο µέχρι τότε και χωρίς να υπολογίζονται
τα ενοίκια ως µέρος της αποπληρωµής. 

Αλήθεια, ποιο ευάλωτο νοικοκυριό θα µπορέσει ποτέ να βρει
τα χρήµατα να επαναγοράσει µετά από δώδεκα χρόνια; Ποια οι-
κονοµική λογική λέει ότι τα ενοίκια που πληρώνει κάποιος δεν
µπορούν να συνυπολογιστούν, τουλάχιστον σε ένα µέρος τους,
στο κεφάλαιο επαναγοράς; Και τελικά ποια τράπεζα θα δανείσει
αυτό το φυσικό πρόσωπο για την επαναγορά; 

Είναι προφανές ότι αυτές οι ασαφείς προβλέψεις, απλά λει-
τουργούν ως φύλλο συκής για να έχετε κάτι να λέτε στους ψη-
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φοφόρους σας. Πιστεύετε ότι υπό αυτές τις συνθήκες δίνεται η
δυνατότητα στους πολίτες να κάνουν ένα νέο ξεκίνηµα; Ή απλά
τους δίνετε τη χαριστική βολή δηµιουργώντας για πρώτη φορά
στα χρονικά χρεοκοπηµένους πολίτες; Την ίδια και χειρότερη
µοίρα επιφυλάσσει ο νόµος και για τις επιχειρήσεις. 

Ουσιαστικά επιταχύνει τη διαδικασία πτώχευσης και ρευστο-
ποίησης των περιουσιακών στοιχείων των οφειλετών µε πρωτο-
βουλία των πιστωτών. Με απλά λόγια οι επιχειρήσεις µία µέρα
θα πάψουν να υπάρχουν επειδή οι πιστωτές θα έχουν επιλέξει
να τις κανιβαλίσουν και να µοιράσουν τα περιουσιακά τους στοι-
χεία.

Άλλωστε δεν είναι τυχαίες οι αναφορές των Υπουργών σας σε
επιχειρήσεις «ζόµπι» ούτε είναι τυχαία η έκθεση Πισσαρίδη που
µιλά για συγχωνεύσεις επιχειρήσεων, διότι αυτές που έχουν
µικρό µέγεθος δεν υπηρετούν το αναπτυξιακό µοντέλο της
χώρας. 

Όµως, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ και σε µία τρο-
πολογία που καταθέτει το Υπουργείο Ναυτιλίας. Η προχειρότητα
µε την οποία νοµοθετεί το Υπουργείο Ναυτιλίας ιδιαίτερα για ένα
τόσο κρίσιµο τοµέα, όπως είναι το ακτοπλοϊκό δίκτυο της χώρας,
θα έλεγα ότι είναι πρωτοφανής. Ακόµα και η πρόβλεψη για τον
προϋπολογισµό φαίνεται από την έκθεση του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους ότι είναι µία πιστολιά στον αέρα, 20 εκατοµ-
µύρια. 

Έχουµε πει πολλές φορές ότι πρέπει να εξυπηρετηθεί ένας
στρατηγικός σχεδιασµός για το ακτοπλοϊκό δίκτυο, ιδιαίτερα σ’
αυτές τις συνθήκες. Τι είδαµε; Καθυστέρηση στην αντιµετώπιση
του προβλήµατος και πολλές φορές τα νησιά να έχουν ελλεί-
ψεις…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
…κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού στην εξυπηρέτηση του δι-

κτύου και χρηµατοδότηση των γραµµών, µε έναν τρόπο ο οποίος
δεν είχε καµµία γνωµοδότηση από το αρµόδιο όργανο, το Συµ-
βούλιο Ακτοπλοϊκών Συγκοινωνιών. 

Λέµε λοιπόν, σε αυτή την πρόταση παράτασης, ότι δεν µπορεί
να γίνεται απευθείας ανάθεση µε απόφαση µόνο του Υπουργού.
Θα πρέπει να υπάρχει σύµφωνη γνώµη του Συµβουλίου Ακτο-
πλοϊκών Συγκοινωνιών. 

Πρέπει, σήµερα, να ενηµερωθούµε µε ποια κριτήρια θα δο-
θούν αυτά τα 20 εκατοµµύρια και µε ποιους φορείς θα γίνει ο
σχεδιασµός του δικτύου. Θα γίνει µε τους ΟΤΑ; Θα γίνει µε τις
ακτοπλοϊκές εταιρείες;

Και στην παράγραφο 4 βλέπουµε και το φοβερό, να νοµιµο-
ποιούνται δαπάνες, οι οποίες δεν θα έχουν εγκριθεί από το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο αν τα δροµολόγια έχουν γίνει µέχρι την απόρριψη
του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Και σας ρωτάω, κύριε Σταϊκούρα,
εσείς που έχετε και την ευθύνη του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους: Πώς θα µπορέσουν να πληρωθούν αυτές οι δαπάνες;
Πώς προβλέπονται µέσα σε αυτή την τροποποίηση;

Κλείνοντας -και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε- θέλω να πω το
εξής: Σήµερα που ζούµε µια τριπλή κρίση σε εθνικό, υγειονοµικό
και οικονοµικό επίπεδο επιλέγετε να χρεοκοπήσετε την κοινωνία
και τους πολίτες. Εποµένως, δεν σας ζητάµε να καταψηφίσετε
το νοµοσχέδιο. Σας ζητάµε να το αποσύρετε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ζεµπίλης από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

αυτή και να ήθελε ακόµα να χρεοκοπήσει τη χώρα για λόγους
πρακτικούς θα ήταν παντελώς αδύνατο. 

Κύριε Πρόεδρε, στο γνωστό αναγεννησιακό έργο του Φραν-
σουά Ραµπελαί, όταν ρωτούν τον πολυµήχανο πανούργο πότε
θα εξοφλήσει τα χρέη του, αυτός απαντά: Στας ελληνικάς καλέν-
δας. Άλλωστε, εάν χρωστάς σε κάποιον αυτός θα παρακαλεί
αδιάκοπα τον θεό να σου χαρίζει υγεία, ευτυχία και µακροηµέ-
ρευση από τον φόβο µη χάσει τα δανεικά που σου έδωσε. 

Κάπως έτσι έχουν τα πράγµατα στην Ελλάδα, σε ό,τι αφορά
την πολύπλοκη, µακροχρόνια και εν τέλει ατελέσφορη διαδικασία
της πτώχευσης που δηµιουργεί σοβαρή στρέβλωση στην αγορά
µε αποτέλεσµα οι οφειλέτες να αδυνατούν να διευθετήσουν το
χρέος τους και οι πιστωτές να στερούνται µιας αξιόπιστης απει-
λής.

Συνολικότερα, θα έλεγε κανείς ότι η µη διευθέτηση του ιδιωτι-
κού χρέους ναρκοθετεί την αναπτυξιακή πορεία της οικονοµίας
και υπονοµεύει την κοινωνική συνοχή. Διότι όπως εύστοχα είχε
πει ο πρώην Υπουργός Οικονοµικών: «Αν οι τράπεζες δεν µπο-
ρούν να δώσουν νέα δάνεια στα νέα ζευγάρια, τότε έχουµε σο-
βαρό κοινωνικό πρόβληµα». 

Αυτά τα ζητήµατα έρχεται να επιλύσει ολιστικά και συστηµικά
το παρόν σχέδιο νόµου που απλοποιεί και επιταχύνει την εξυ-
γιαντική διαδικασία του ιδιωτικού χρέους. Αυτό επιχειρείται µε
ένα ισορροπηµένο µίγµα πολιτικής που συνδυάζει την οικονοµική
αποτελεσµατικότητα και την κοινωνική ευαισθησία. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι οι πτωχευτικές διατάξεις µέχρι σή-
µερα αποσκοπούσαν αποκλειστικά στην ικανοποίηση του δανει-
στή, αδιαφορώντας παντελώς για την τύχη του οφειλέτη. 

Αντίθετα, το παρόν σχέδιο νόµου που διαπνέεται από την αρχή
της επιείκειας εισάγει µία νέα φιλοσοφία. Αντιµετωπίζει τον οφει-
λέτη ως ασθενή που πρέπει πάση θυσία να τον διασώσει. Έτσι,
τον προστατεύει κατά το πρώτο στάδιο µε τον µηχανισµό πρό-
ληψης και αποφυγής της αφερεγγυότητας και της υπέρµετρης
υπερχρέωσης. Ακολούθως, επιχειρεί να του διασώσει µε την ευ-
νοϊκή διαδικασία της εξωδικαστικής ρύθµισης των οφειλών τόσο
των φυσικών, όσο και των νοµικών προσώπων που µπορεί να
φτάσει έως τις διακόσιες σαράντα δόσεις. 

Εάν όµως δεν µπορεί να ρυθµίσει τις οφειλές του σε αυτό το
διάστηµα των είκοσι ετών, το σχέδιο νόµου λειτουργεί και πάλι
λυτρωτικά, καθώς παρέχει για πρώτη φορά στα φυσικά πρό-
σωπα µια δεύτερη επαγγελµατική ευκαιρία, για να δηµιουργή-
σουν και πάλι περιουσία. 

Μέχρι σήµερα, η οικονοµική πτώση οδηγούσε σε υπαρξιακή
απόγνωση. Κατεδίωκε τις επόµενες γενεές. Ισοδυναµούσε µε
αυτό που αναγράφεται στην πύλη του Δάντη: «Χωρίς ελπίδα για
επάνοδο». 

Αντίστοιχα, θεσπίζονται πρόνοιες και για τους εκπροσώπους
των εταιρειών, ώστε υπό προϋποθέσεις να κάνουν γρηγορότερα
µία νέα αρχή. Επίσης, για τα ευάλωτα νοικοκυριά παρέχεται ση-
µαντική στήριξη κατά τρόπο πάγιο, σταθερό και ολοκληρωµένο
για την προστασία της πρώτης κατοικίας. 

Ωστόσο, παρά το γεγονός ότι οι διατάξεις του παρόντος έχουν
έντονο κοινωνικό πρόσηµο, το σχέδιο νόµου δέχεται άδικη κρι-
τική κυρίως από δύο πλευρές: τον ΣΥΡΙΖΑ και τις τράπεζες. Και
δεν είναι η πρώτη φορά που συµπλέουν.

Επειδή πρέπει να απαντήσω και σε αυτά που ειπώθηκαν για τα
εκτρώµατα και τους κανιβαλισµούς, θα ήθελα να πω ότι ΣΥΡΙΖΑ
και τράπεζες συνέπλεαν στους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς
για τους οποίους τον Νοέµβριο του 2017, η τότε κυβέρνηση δή-
λωνε πόσο σηµαντικοί είναι για την οικονοµία και την κοινωνία.
Συνέπλεαν µετά τη λήξη του νόµου Κατσέλη, προετοιµάζοντας
τη σταδιακή επιστροφή στην κανονικότητα των πλειστηριασµών.
ΣΥΡΙΖΑ και τράπεζες συνέπλεαν όταν έστελναν τα ΜΑΤ στα ει-
ρηνοδικεία και θέσπιζαν το ιδιώνυµο αδίκηµα για τη διατάραξη
των ηλεκτρονικών πλειστηριασµών. Συνέπλεαν στη διενέργεια ει-
κοσιπέντε χιλιάδων εξακοσίων εβδοµήντα δύο ηλεκτρονικών
πλειστηριασµών. ΣΥΡΙΖΑ και τράπεζες συνέπλεαν όταν στην Έκ-
θεση Συµµόρφωσης των Θεσµών προέβλεπαν τη διενέργεια εκα-
τόν τριάντα χιλιάδων πλειστηριασµών έως το 2021. Τέλος,
συνέπλεαν αρµονικά σε τέσσερα εκατοµµύρια οκτακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες κατασχέσεις σε τραπεζικούς λογαριασµούς. 

Είναι προφανές λοιπόν ότι ο ΣΥΡΙΖΑ από κόµµα που συνδέ-
θηκε κατεξοχήν µε το κίνηµα κατά των πλειστηριασµών τελικά
θα περάσει στην ιστορία ως η Κυβέρνηση που παρέδωσε τη
λαϊκή οικογένεια στα νύχια των τραπεζών, απλώς και µόνο, για
να πάρει τα εύσηµα της τρόικας. Σήµερα, πλειοδοτεί και πάλι
τζογάροντας µε την αγωνία των πολιτών.

Είναι ωστόσο χαρακτηριστικό ότι από το 80% της αξίας του
ακινήτου που πλήρωνε ο οφειλέτης µε τον αρχικό νόµο Κατσέλη

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΔ’ - 22 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2020 1109



έφτανε να πληρώνει µε τον τελευταίο νόµο της κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ το 120% της εµπορικής αξίας του ακινήτου και µάλιστα,
χωρίς να απαλλάσσεται για τα υπόλοιπα χρέη σε ιδιώτες, τρά-
πεζες και δηµόσιο. Και αυτό ήταν κοινωνικά άδικο. Και αυτό δη-
µιουργούσε το δυσβάσταχτο βάρος που περιγράφει ο Άρθουρ
Μίλερ στο βιβλίο του «Ο θάνατος του εµποράκου», το οποίο κλεί-
νει µε τη φράση: «Σήµερα, πλήρωσα και την τελευταία δόση από
το σπίτι. Και τώρα στο σπίτι δεν είναι κανένας». 

Αυτό συµβαίνει όταν δεν σου δίνεται η δεύτερη ευκαιρία και
πρέπει να ανταλλάξεις µια ολόκληρη ζωή για χρέη και υποχρεώ-
σεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο
Βουλευτής Ιωαννίνων της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Γεώργιος Αµυ-
ράς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να συζητήσουµε

και να υπερψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Οικονοµικών, ένα πάρα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο που ρυθµίζει
το ιδιωτικό χρέος και παράλληλα, δίνει µια δεύτερη ευκαιρία
στους δανειολήπτες.

Σε τι συνθήκες γίνεται αυτό; Αυτό γίνεται σε συνθήκες πραγ-
µατικά οικονοµικής και κοινωνικής παγκόσµιας αναστάτωσης. Η
πανδηµία του κορωνοϊού βρίσκεται ανάµεσά µας οκτώ µήνες
τώρα και εµείς οφείλουµε να νοµοθετούµε έχοντας στο µυαλό
µας, όχι µόνο τη διασφάλιση των δηµόσιων αγαθών, αλλά και των
δηµοσίων αξιών, δηλαδή της στέγασης, της υγείας, της εκπαί-
δευσης, της διαφύλαξης της εργασίας. Έτσι ακριβώς νοµοθε-
τούµε σήµερα.

Η Ελλάδα βρίσκεται σε ένα περιβάλλον, όπου το τελευταίο
ενάµιση έτος ανακτά από τη διεθνή της αξιοπιστία που δυστυχώς
είχε γίνει κουρελόχαρτο -λυπάµαι που χρησιµοποιώ αυτήν την
έκφραση- επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ. 

Στο θέµα της πανδηµίας, για παράδειγµα, προχθές το
«Politico», το κορυφαίο αυτό περιοδικό έγραψε, αξιολογώντας
τις ευρωπαϊκές ηγεσίες και το πώς αντιµετώπισαν την πανδηµία
«για την Ελλάδα της καρδιάς µας». Διότι η Ελλάδα, όπως έγραφε
το «Politico», ανάµεσα σε συµπληγάδες ισχυρές, όπως για πα-
ράδειγµα, τη µεταναστευτική κρίση, αλλά και την τουρκική πα-
ραβατικότητα στο Ανατολικό Αιγαίο έδειξε να τα καταφέρνει -και
τα καταφέρνει- πολύ καλύτερα από τις περισσότερες ευρωπαϊ-
κές χώρες. 

Αφήστε, όµως, τον διεθνή Τύπο. Πάµε στο µέτωπο της οικο-
νοµίας. Εχθές η χώρα βγήκε στις διεθνείς αγορές, έβγαλε δεκα-
πενταετές οµόλογο, ζήτησε 2 δισεκατοµµύρια ευρώ από τις
διεθνείς αγορές και της προσφέρθηκαν 17 δισεκατοµµύρια ευρώ
µε το χαµηλότερο επιτόκιο που έχουµε πετύχει ποτέ από συστά-
σεως του ελληνικού κράτους σε τέτοιου είδους εξωτερικό διεθνή
δανεισµό, 1,18%. 

ΝΙΚΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Το δε δεκαετές οµόλογο, αγαπητέ κύριε

Παππά, που δεν ξέρω για ποιον λόγο διαµαρτύρεστε, έχει φτάσει
στο 0,8% επιτόκιο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Παππά, µη
βγάζετε τη µάσκα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Φαντάζοµαι, αγαπητέ κύριε Παππά, δεν
θα διαφωνείτε ότι είναι πολύ θετική εξέλιξη ότι η «MICROSOFT»
φέρνει επένδυση εκατοντάδων εκατοµµυρίων στην Ελλάδα και
ελπίζω και εσείς να θεωρείτε ότι είναι σωστό και θέλουµε και θα
υποστηρίξουµε την έλευση και της «AMAZON» στην Ελλάδα. 

Όµως, βέβαια, επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ ακούγατε επενδύ-
σεις και βγάζατε σπυράκια. Δεν ξέρατε ούτε πώς να τις διαχειρι-
στείτε ούτε πώς να τις υποδεχθείτε. Το µόνο που ξέρατε ήταν
εξαρχής να τις ττετροβολάτε -βλέπε λιµάνια, βλέπε «FRAP-
PORT»- και µετά µε την ουρά στα σκέλια να σας παίρνει από το
χέρι η τρόικα και να υπογράφετε. 

Πάµε παρακάτω. Όσον αφορά το Ταµείο Ανάκαµψης, δεν σας
λέει τίποτε ότι η Ελλάδα θα πάρει από το Ταµείο Ανάκαµψης από
την Ευρώπη τα περισσότερα χρήµατα αναλογικά µε το ΑΕΠ της
από οποιαδήποτε άλλη ευρωπαϊκή χώρα; Σε εµάς λέει πολλά. 

Παρ’ όλα αυτά, έχουµε τη βόµβα του ιδιωτικού χρέους στα
χέρια µας: 234 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι όσα χρωστάνε οι ιδιώ-
τες, φυσικά πρόσωπα και επιχειρήσεις σε τράπεζες, εφορία και
ασφαλιστικά ταµεία. Είναι 106 δισεκατοµµύρια χρέη προς την
εφορία, 92 δισεκατοµµύρια χρέη προς τις τράπεζες και 36 δισε-
κατοµµύρια χρέη προς τα ασφαλιστικά ταµεία. 

Ποια θα ήταν η λύση; Μήπως θα ήταν η λύση για να αντιµετω-
πιστεί αυτή η ωρολογιακή βόµβα η σεισάχθεια, την οποία ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ είχε κάνει προεκλογικό του πανί το 2015 και µετά, βεβαίως,
έστριψε διά του αρραβώνος;

Θυµόσαστε, λοιπόν -και εδώ είναι ο κ. Τσακαλώτος να µας το
επιβεβαιώσει- ότι την τριετία 2015, 2016 και 2017 εξαιτίας της
υπερφορολόγησης που είχε επιβάλει η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ στους
Έλληνες είχαµε αύξηση του χρέους προς τις εφορίες κατά 1 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ τον µήνα. «Φούσκωσαν» κατά 50 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ τα χρέη των Ελλήνων επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ.
Είναι στοιχεία του Υπουργείου Οικονοµικών.

Επίσης, ήταν λύση µήπως το «κανένα σπίτι στα χέρια τραπε-
ζίτη», αυτό το εύκολο σύνθηµα; Ναι; Τότε, παρακαλώ γιατί τα-
λαιπωρείτε τον πρώην σύντροφό σας, τον κ. Λαφαζάνη,
δικαστικώς και τρέχει στα δικαστήρια επειδή κάθε Τετάρτη πή-
γαινε έξω από τα συµβολαιογραφεία και διαµαρτυρόταν για τους
ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς που η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ είχε
επιτρέψει; Είχαν γίνει είκοσι πέντε χιλιάδες εξακόσιες εβδοµήντα
δύο πλειστηριασµοί κατοικιών επί ΣΥΡΙΖΑ. 

Ή µήπως θα ήταν η λύση να ακολουθούσαµε αυτό που λέγατε,
αλλά κάνατε ακριβώς το αντίθετο, για τα κοράκια τα λεγόµενα,
τα funds; Σας θυµίζω ότι µε δύο δικούς σας νόµους, του ΣΥΡΙΖΑ
δηλαδή, τον ν.4354/2015 και τον ν. 4389/2016, διαµορφώσατε τη
λεγόµενη αγορά εταιρειών διαχείρισης απαιτήσεων-οφειλών. 

Η αλήθεια, λοιπόν, είναι ότι τα προηγούµενα χρόνια δεν
υπήρχε σοβαρή προστασία των δανειοληπτών. Ο νόµος Κατσέλη
ήταν ένα πρώτο βήµα, αλλά, πρώτον, ασχολιόταν µόνο και απο-
κλειστικά µε τα χρέη προς τις τράπεζες -ούτε µε τις εφορίες ούτε
µε τα ασφαλιστικά ταµεία- και, επιπλέον, ήταν σε έναν µεγάλο
βαθµό διάτρητος δεδοµένου ότι ο ένας στους τέσσερις δανει-
ολήπτες που απολάµβανε την προστασία του νόµου Κατσέλη
ήταν στρατηγικός κακοπληρωτής. 

Να πω για τον νόµο Σταθάκη του 2017; Ήταν το µεγάλο φιά-
σκο. Όλες και όλες ενετάχθησαν σε αυτή τη ρύθµιση της προ-
στασίας δανειοληπτών. Υπήρξαν  δύο χιλιάδες διακόσιες
περιπτώσεις. 

Να πω για τον επόµενο νόµο που αντικατέστησε τον νόµο Κα-
τσέλη, τον νόµο -θα πω εγώ- Δραγασάκη, διότι µας έχει µείνει σε
όλους στο µυαλό η δήλωση εδώ από αυτό το Βήµα του τότε Αν-
τιπροέδρου της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Δραγασάκη, ότι έως
τον Ιούλιο του 2019 υποτίθεται θα εντάσσονταν στη ρύθµισή σας
εκατόν τριάντα χιλιάδες δανειολήπτες. Έως τον Ιούλιο του 2019
δεν υπήρχε ούτε µια αίτηση. Ήταν το µεγάλο φιάσκο. Μετά µέχρι
να εκπνεύσει η διορία έκαναν την αίτηση για να µπουν στον νόµο
Δραγασάκη χίλιοι τριακόσιοι εξήντα οκτώ δανειολήπτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να το πω απλά στα τεσσε-
ράµισι χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ µόνο τρεις χιλιάδες πεντακόσιοι δα-
νειολήπτες απήλαυσαν µια προστασία έναντι των πιστωτών τους.
Επί Νέας Δηµοκρατίας τώρα, για δεκαπέντε µήνες τώρα που
έχουµε τη διακυβέρνηση της χώρας, έχουµε τετρακόσιες είκοσι
χιλιάδες περιπτώσεις δανείων που βρίσκονται πλέον σε ρύθµιση
και προστασία των οφειλετών, διακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες δά-
νεια διότι ρυθµίστηκαν απ’ ευθείας µε τις τράπεζες, διότι διαµορ-
φώσαµε το κατάλληλο περιβάλλον, βγάλαµε εµπόδια και εκατόν
σαράντα δύο χιλιάδες αιτήσεις που µέσω του προγράµµατος
«ΓΕΦΥΡΑ» εντάχθηκαν για προστασία και, µάλιστα, µε επιδότηση
δόσεων για εννιά µήνες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και συγνώµη, κύριε Πρόεδρε,
που µακρηγόρησα, τελειώνω αµέσως- οι Ιάπωνες έχουν ένα
ρητό: «Να πέφτεις επτά, να σηκώνεσαι οκτώ φορές». Αυτό το
πνεύµα ακριβώς διαπνέει και το παρόν σχέδιο νόµου. Πρέπει να
δώσουµε µια δεύτερη ευκαιρία στους ανθρώπους που έπεσαν
στα χρόνια της κρίσης, να τους τραβήξουµε ξανά ψηλά, να συ-
νεχίσουν τη ζωή τους και τη δουλειά τους. 

Εµείς θα το κάνουµε, οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας,
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γιατί θα υπερψηφίσουµε αυτή τη δεύτερη ευκαιρία για τους Έλ-
ληνες και τις Ελληνίδες. Σας καλώ να το κάνετε και εσείς. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ακολουθεί η κ. Άννα
Ευθυµίου, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέ-
διο αυτό αποπειράται να αντιµετωπίσει το ζήτηµα του ιδιωτικού
χρέους, αντικειµενικά ένα ζήτηµα δυσεπίλυτο. Το ζήτηµα αυτό
αποπειράθηκε να αντιµετωπίσει και η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, αλλά
χωρίς τα αναµενόµενα αποτελέσµατα και θα αναφερθώ για αυτό
στη συνέχεια.

Όµως, εξαιτίας της κατάστασης που βρίσκεται η οικονοµία
µας, πλέον προβάλλει επιτακτική και αναγκαστική η επίλυσή του,
διότι σε διαφορετική περίπτωση δύο πράγµατα µπορούν να συµ-
βούν: Είτε ακόµα µια φορά να πάµε σε ανακεφαλαιοποίηση τρα-
πεζών, γεγονός απολύτως απευκταίο για τα ελληνικά νοικοκυριά,
ή την εφαρµογή του µοντέλου της Ισπανίας µε τις τραγικές συ-
νέπειες για τα νοικοκυριά και γενικά για την κοινωνική συνοχή. 

Προκειµένου, λοιπόν, να αποφύγουµε τις δύο παραπάνω επι-
ζήµιες λύσεις, το Υπουργείο Οικονοµικών µε το νοµοσχέδιο αυτό
προσπαθεί να βρει αποτελεσµατικούς τρόπους για τη ρύθµιση
του ιδιωτικού χρέους εισάγοντας αρκετές θετικές διατάξεις, στις
οποίες έχουν αναφερθεί εκτενώς οι προλαλήσαντες συνάδελφοι.

Θα επικεντρωθώ στην οµιλία µου σε κάποιες µεταρρυθµίσεις
του νοµοσχεδίου που εισάγονται για πρώτη φορά.

Πρώτον, εισάγεται για πρώτη φορά στην Ελλάδα προληπτικός
µηχανισµός για την έγκαιρη προειδοποίηση του πολίτη στο πλαί-
σιο της πρόληψης, ώστε αυτός να µην οδηγηθεί σε διαδικασίες
αφερεγγυότητας. Δηλαδή, προειδοποιείται για πρώτη φορά προ-
ληπτικά ο οφειλέτης, ώστε να µην καταστεί αφερέγγυος.

Δεύτερον, εισάγεται ένα ολοκληρωµένο και πλήρως αυτοµα-
τοποιηµένο πλαίσιο αντιµετώπισης φερεγγυότητας µέσω του
εξωδικαστικού µηχανισµού ρύθµισης οφειλών, που για πρώτη
φορά συµµετέχουν και φυσικά πρόσωπα, αλλά όλη η διαδικασία
ολοκληρώνεται και από την αρχή µέχρι το τέλος µέσω ηλεκτρο-
νικής πλατφόρµας. 

Τρίτον, αποτελεί σηµαντική παρέµβαση και επιβράβευση των
ενήµερων οφειλετών. Είναι πολύ σηµαντικό, διότι αυτοί οι άνθρω-
ποι µε θυσίες προσωπικές και οικογενειακές µπόρεσαν να εξυ-
πηρετήσουν τα δάνειά τους µέχρι σήµερα και έτσι χρειάζονται
αυτή την επιβράβευση. Ήδη η Κυβέρνηση το έκανε µε το πρό-
γραµµα «ΓΕΦΥΡΑ», το κάνει και µε αυτόν το νόµο στο άρθρο 7,
όπου προβλέπεται σε αυτούς τους ενήµερους οφειλέτες που
έχουν κάποια αποδεδειγµένη ζηµία να εντάσσονται στον µηχανι-
σµό ρύθµισης, αλλά και στο άρθρο 28 πάλι για τους ίδιους, εφό-
σον αποδειχθεί κάποια ζηµιά µε συγκεκριµένες προϋποθέσεις,
µπορούν να λαµβάνουν επιδότηση για την αποπληρωµή των ενυ-
πόθηκων δανείων που ελήφθησαν για κύρια κατοικία.

Τέταρτη µεταρρύθµιση: Φυσικό πρόσωπο που πτωχεύει δεν
χάνει την άδεια ασκήσεως του επαγγέλµατός του καίτοι του δί-
νεται η δυνατότητα να ξαναδηµιουργήσει µετά νέα περιουσία.

Πέµπτη µεταρρύθµιση: Επειδή σήµερα πολλά ακούστηκαν
στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου για τους στρατηγικούς κακοπλη-
ρωτές, το νοµοσχέδιο αυτό ακριβώς στοχοθετεί στον εντοπισµό
των στρατηγικών κακοπληρωτών µε τις κατάλληλες διασταυρώ-
σεις και την άρση του τραπεζικού φορολογικού απορρήτου.

Στο σηµείο αυτό θα αναφερθώ στους ισχυρισµούς του ΣΥΡΙΖΑ
για την προστασία της πρώτης κατοικίας επί των ηµερών του. Η
δική µας θέση είναι ότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ κατάργησε την προ-
στασία της πρώτης κατοικίας µε τον ν.4592/2019. Η εισηγήτρια
του ΣΥΡΙΖΑ στην επιτροπή υποστήριξε ότι είχαµε έναν νόµο, τον
νόµο Κατσέλη, όπως αυτός έχει τροποποιηθεί και τον αντικατέ-
στησε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µ’ έναν άλλον νόµο µεταβατικό µεν,
τον ν.4605/2009 κι έτσι ισχυρίζεται ότι συνέχισε να προστατεύε-
ται η πρώτη κατοικία. 

Δεν θα εστιάσω φυσικά στις προθέσεις της τότε κυβέρνησης
να φέρει ένα συγκροτηµένο σχέδιο για τα κόκκινα δάνεια και για
την προστασία της πρώτης κατοικίας, γιατί αυτές είναι προθέ-
σεις και οι προθέσεις δεν µπορούν να αξιολογηθούν. 

Επειδή η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ ανέφερε σήµερα στην Αί-

θουσα ότι το αποτέλεσµα και το έργο µιας κυβέρνησης κρίνονται
από τη νοµοθέτηση, ας δούµε λοιπόν τι είχε νοµοθετηθεί στον
µεταβατικό αυτόν νόµο. Είχε νοµοθετηθεί µια πολύ περιορισµένη
προστασία της πρώτης κατοικίας, γιατί ήταν πολύ συγκεκριµένα
τα κριτήρια και πολύ αυστηρές οι προϋποθέσεις. Έτσι η «οµ-
πρέλα» προστασίας από τον νόµο Κατσέλη, όπως είχε τροποποι-
ηθεί, είχε συρρικνωθεί δραστικά. 

Για να δούµε και την ουσία του νοµοθετήµατος αυτού, εκεί θα
µιλήσουν οι αριθµοί. Μέχρι τις 31-12-2019 είχαν γίνει µόνο χίλιες
τριακόσιες εξήντα οκτώ αιτήσεις, άρα στην ουσία για ποια προ-
στασία της πρώτης κατοικίας µιλάµε επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ;
Για σχεδόν µηδαµινή. 

Θα ήθελα να θυµίσω φυσικά ότι στην περίπτωση της αναγκα-
στικής εκτέλεσης η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ νοµοθέτησε και έβαλε
πρώτες στην ικανοποίηση πιστωτών τις τράπεζες και στη συνέ-
χεια το δηµόσιο, τα ασφαλιστικά ταµεία και τους εργαζόµενους
και φυσικά επανήλθε τροποποιώντας και έβαλε το υπερπρονόµιο
των εργαζοµένων, αλλά πάλι παραµένουν κάτω από τις τράπε-
ζες, το δηµόσιο και τα ασφαλιστικά ταµεία. 

Επειδή µιλάµε για εργαζόµενους και έχω εξειδίκευση στο Ερ-
γατικό Δίκαιο και ακούστηκαν σήµερα πολλά για την αποζηµίωση
των εργαζοµένων όταν πτωχεύσει η εταιρεία, η επιχείρηση,
καθώς και για το κύρος της καταγγελίας, καταθέτω για τα Πρα-
κτικά τον παλαιό νόµο που δείχνει ότι δεν υπάρχει καµµία τρο-
ποποίηση σε σχέση µε τον νέο πτωχευτικό. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πριν κλείσω την οµιλία µου, θα ήθελα να σηµειώσω ότι µετά
τις ανακεφαλαιοποιήσεις των τραπεζών στο τραπεζικό µας σύ-
στηµα, σίγουρα θα έπρεπε να ήταν πιο ελαστικοί οι όροι χορή-
γησης των δανείων, ιδίως στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Σταϊκούρα, γνωρίζω προφανώς το δικό
σας ενδιαφέρον και γνωρίζω ότι πιέζετε για να µπορέσουν να
ελαστικοποιηθούν οι όροι δανειοδότησης. Θα ήθελα να σας πα-
ρακαλέσω και εσάς και την Κυβέρνηση να συνδράµετε για να
είναι όσο το δυνατόν πιο προσαρµοσµένα τα κριτήρια δανειοδό-
τησης στα σηµερινά δεδοµένα της κρίσης και της πανδηµίας του
κορωνοϊού, όπως διαµορφώνονται. Τονίζω τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις διότι διαδραµατίζουν έναν σπουδαίο ρόλο τόσο στην
οικονοµία όσο και στην αγορά εργασίας. Παράγουν το 63,6% της
προστιθέµενης αξίας και το 82,5% της απασχόλησης, υπερβαί-
νοντας και στους δύο αυτούς τοµείς τον µέσο ευρωπαϊκό όρο.

Καταλήγοντας, λοιπόν, µε τις σκέψεις αυτές υπερψηφίζω το
νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης
Τσίπρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν µου κάνει κα-
θόλου εντύπωση που σήµερα ο κ. Μητσοτάκης αποφάσισε να
µην είναι εδώ, να απέχει από τη σηµερινή συζήτηση και από την
ψήφιση ενός εκτρωµατικού νοµοσχεδίου για χιλιάδες νοικοκυριά
και επιχειρήσεις, για εκατοντάδες χιλιάδες υποψήφιους φτω-
χούς, νεόπτωχους της διακυβέρνησής του. Δεν µου κάνει εντύ-
πωση γιατί ο κ. Μητσοτάκης εδώ και δεκαέξι µήνες κυβερνά τη
χώρα από το control room ενός καλοταϊσµένου µηχανισµού προ-
παγάνδας και φροντίζει πάντοτε να αποφεύγει όπως ο διάολος
το λιβάνι την αντιπαράθεση στα κρίσιµα και κυρίως σε όσα δεν
υπάρχουν από την πλευρά σας ουσιαστικά επιχειρήµατα. Φρον-
τίζει πάντοτε ο αόρατος αρχισυντάκτης της ενηµέρωσης να αλ-
λάζει θέµα στα γρήγορα εκεί που δεν τον παίρνει και αναπαράγει
διαρκώς την εικονική πραγµατικότητα µιας Κυβέρνησης που
θέλει να πιστώνεται οτιδήποτε θετικό υπάρχει σ’ αυτή τη χώρα
από τη µια µεριά και από την άλλη µιας άχρηστης κοινωνίας αχά-
ριστων πολιτών που µε την ανεύθυνη συµπεριφορά τους γκρε-
µίζουν ό,τι καλό καταφέρνει αυτή η Κυβέρνηση. Έχει καταντήσει
αστείο και θα ήταν για γέλια -αν δεν ήταν εξόχως προκλητικό- το
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ότι από το πρωί ως το βράδυ ακούµε παντού την ίδια γραµµή
ενοχοποίησης των πολιτών. 

Μας είπατε την άνοιξη ότι µας σώσατε από την πανδηµία, ότι
σας χρωστάµε χάρη που υπάρχουµε και το καλοκαίρι µάλιστα
οργανώσατε φιέστες στη Σαντορίνη για την επιστροφή στην κα-
νονικότητα και σήµερα έχουµε πάνω από οκτακόσια κρούσµατα
ηµερησίως και δυστυχώς πάνω από πεντακόσιους θανάτους. Τα
δηµόσια νοσοκοµεία είναι ξανά σε πολύ υψηλή πίεση, γιατί εν τω
µεταξύ δεν κάνατε ούτε µία πρόσληψη µόνιµου προσωπικού για-
τρών και νοσηλευτών στα δηµόσια νοσοκοµεία, γιατί τον Οκτώ-
βρη του 2020, παρά την πανδηµία, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας
δουλεύει µε λιγότερο προσωπικό απ’ ό,τι δούλευε πέρσι τέτοιον
καιρό. 

Και ποιος ευθύνεται για όλα αυτά; Μα, οι ανεύθυνοι πολίτες,
οι ανεύθυνοι νέοι που πηγαίνουν το βράδυ στις πλατείες και είναι
πάνω από εννιά, αλλά την ίδια στιγµή οι µαθητές πρέπει να πη-
γαίνουν το πρωί στις τάξεις τους και να είναι πάνω από είκοσι
πέντε. 

Τώρα µάλιστα µάθαµε χθες διά στόµατος του Υπουργού -τρό-
πος του λέγειν- Ανάπτυξης ότι φταίνε και οι ανεύθυνοι αντιφασί-
στες που διαδήλωναν έξω από το εφετείο για την καταδίκη της
Χρυσής Αυγής. Βέβαια ο συγκεκριµένος δεν µπορεί να κρυφτεί,
δεν µπορεί να κρύψει την ενόχλησή του από τη µεγάλη αυτή συγ-
κέντρωση, καθότι το αίµα νερό δεν γίνεται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αλλά πείτε µου: Την ίδια στιγµή που σας φταίει η συγκέντρωση

έξω από το εφετείο, δεν σας φταίει ότι έξι µήνες µετά το lock-
down κάθε πρωί αφήνετε δεκάδες χιλιάδες ανθρώπους να συ-
νωστίζονται στα µέσα µαζικής µεταφοράς, στα δηµόσια
λεωφορεία και στο µετρό επί έξι µήνες, στη Θεσσαλονίκη, στην
Αθήνα, στις µεγάλες πόλεις; Δεν βρήκατε λύση για να αυξήσετε
τα δροµολόγια, για να αποσυµφορήσετε τους συρµούς στο
µετρό και στα δηµόσια λεωφορεία.

Κοιτάξτε εδώ. Δεν υπήρξε δυστυχώς -ο αόρατος αρχισυντά-
κτης τα κόβει αυτά- ούτε ένα παρόµοιο ρεπορτάζ, αλλά εγώ
θέλω σήµερα να καταθέσω στη Βουλή κάποιες εικόνες της κα-
θηµερινότητάς µας, εικόνες που σήµερα ένας συνεργάτης µου
απλά µε το κινητό του τράβηξε σε µια από τις γραµµές του µετρό
της Αθήνας. Τις καταθέτω στα Πρακτικά. Ορίστε, λοιπόν, ποια
είναι η εικόνα. Ορίστε ποια είναι η εικόνα του συνωστισµού. Ορί-
στε ποια είναι η εικόνα των ανθρώπων που στοιβάζονται σαν τις
σαρδέλες µέσα στους συρµούς του µετρό.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας
καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες,
οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας φωνάζουµε εδώ και µήνες να αυξήσετε τα δροµολόγια.
Και πάλι ο ανεκδιήγητος κ. Γεωργιάδης βγήκε προχθές σε µια
εκποµπή και είπε: «Τι να τα κάνουµε τα επιπλέον λεωφορεία; Χα-
µένα λεφτά!» Και σήµερα στην ίδια γραµµή ήταν και ο Κυβερνη-
τικός Εκπρόσωπος µε γελοία επιχειρήµατα, όπως ότι στα
λεωφορεία και στους συρµούς του µετρό δεν υπάρχει κίνδυνος
δηµόσιας υγείας. Ο ιός κολλάει µόνο εκεί όπου την ευθύνη έχουν
οι πολίτες. Εκεί όπου την ευθύνη την έχει η πολιτεία δεν κολλάει
ο ιός!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έτσι και χθες που πήγα στην Κοζάνη, στην πρώτη περιφερει-

ακή ενότητα που µπήκε στο επίπεδο 4, δηλαδή στο ανώτατο επί-
πεδο, στο κόκκινο, όπως λέµε, και βρίσκεται σε δεύτερο
lockdown, ο άλλος ανεκδιήγητος τώρα, ο Υφυπουργός Πολιτικής
Προστασίας, βρέθηκε εκεί πριν από λίγες µέρες και τι έκανε;
Έδειξε µε το δάχτυλο τέσσερις επιχειρήσεις εστίασης, τέσσερις
επιχειρηµατίες ως υπεύθυνους για το lockdown στον νοµό, χωρίς
στοιχεία βέβαια, χωρίς αίσθηση ευθύνης και µε απόλυτο κυνισµό.
Οµολογώ ότι έχετε ξεπεράσει πια τα όρια κυνισµού και ανευθυ-
νότητας. Και αυτή την τακτική του κοινωνικού αυτοµατισµού την
έχετε απογειώσει, έχει πάει σε άλλα επίπεδα, σε οργουελικά επί-
πεδα! 

Αυτός ο ίδιος άνθρωπος λοιπόν, που από ό,τι µάθαµε πίεζε µε
τη φυσική του παρουσία την επιτροπή των επιστηµόνων σε συ-
νεργασία µε τον κ. Αυγενάκη, την ώρα που η πανδηµία φουντώ-

νει, να δώσει το πράσινο φως για την παρουσία φιλάθλων στα
γήπεδα, είχε το θράσος να δείχνει µε το δάχτυλο ως υπεύθυνους
για το lockdown στην Κοζάνη κάποιους ιδιοκτήτες καφετεριών
και σουβλατζίδικων. 

Αυτή είναι, όµως, η στρατηγική. Δεν είναι τυχαία όλα αυτά.
Είναι µια στρατηγική. Όµως, να ξέρετε αυτή η στρατηγική δεν
µπορεί να σας πάει µακριά, γιατί και µε τον κοινωνικό αυτοµατι-
σµό, αλλά και µε αυτό το απόλυτο που έχετε πετύχει -και συγχα-
ρητήρια γι’ αυτό- µε τα µέσα ενηµέρωσης, µε τις λίστες «Πέτσα»
και µε όλη αυτή την προσπάθεια που έχετε κάνει, έχετε δηµιουρ-
γήσει συνθήκες ΥΕΝΕΔ, αλλά όχι µε ένα κανάλι, όπως τότε, αλλά
µε πολλά. Μιλάµε για την «ΥΕΝΕΔοποίηση» της ενηµέρωσης! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και ο κοινωνικός αυτοµατισµός, αλλά και η «ΥΕΝΕΔοποίηση»,

ας µου επιτραπεί ο νεολογισµός, της ενηµέρωσης δεν θα σας
βγουν σε καλό, µπούµερανγκ θα σας γυρίσουν, γιατί δεν κατα-
λαβαίνετε ένα πράγµα: Όσο και να κρύψετε, όσο και να διαστρέ-
ψετε την πραγµατικότητα, όσο αυτή όχι µόνο δεν θα βελτιώνεται,
αλλά θα επιδεινώνεται, η ίδια η πραγµατικότητα θα είναι αυτή
που θα σας κυνηγάει. 

Πάρτε για παράδειγµα την οικονοµία. Διάβαζα προχθές: 80%
κάτω τα έσοδα του τουρισµού τον Αύγουστο, εξακόσιες χιλιάδες
λιγότερες προσλήψεις το πρώτο εννιάµηνο του ’20 από το περ-
σινό, εκατόν τριάντα τρεις χιλιάδες νέοι άνεργοι από την αρχή
του έτους. Πώς να κρυφτούν όλα αυτά κάτω από το χαλί, κύριε
Σταϊκούρα; Πώς να κρυφτούν; 

Πώς να κρυφτούν κάτω από το χαλί τα απανωτά χαστούκια
στην εξωτερική πολιτική που κάνετε ότι δεν τα βλέπετε, εσείς οι
περήφανοι Μακεδονοµάχοι, που δεν σηκώνατε µύγα στο σπαθί
σας, αλλά τώρα µας λέτε ότι η µόνη µας ενόχληση θα είναι αν
τα τουρκικά πλοία επιχειρήσουν έρευνα κάτω από τα έξι µίλια
στα ελληνικά νησιά; Και σήµερα έρχεται και νέα NAVTEX και νέες
προκλητικές δηλώσεις, ότι επίκειται έρευνα και στη νότια Κρήτη.
Πώς να κρυφτούν όλα αυτά; Κάνοντας πως δεν υπάρχουν,
επειδή οι τίτλοι στις περισσότερες εφηµερίδες και στα sites είναι
ότι δώσαµε δήθεν τελεσίγραφο στην Τουρκία; Της δώσαµε τε-
λεσίγραφο µέχρι τον Δεκέµβρη, να κάνει ό,τι θέλει µέχρι τον Δε-
κέµβρη, αλλά µέχρι τον Δεκέµβρη! Γιατί τον Δεκέµβρη θα τους
δώσουµε άλλο τελεσίγραφο µέχρι τον Γενάρη και µετά µέχρι τον
Μάρτη και ούτω καθεξής! Πώς να κρυφτούν όλα αυτά;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν καταλαβαίνετε ότι δεν µπορεί να βουλιάζει η χώρα στα

κρούσµατα, δεν µπορεί να βουλιάζει η οικονοµία στην ύφεση,
δεν µπορεί να σουλατσάρει το «ORUC REIS» ανενόχλητο εξίµισι
µίλια από το Καστελόριζο και την ίδια ώρα εσείς όχι µόνο να κά-
νετε πως δεν συµβαίνει τίποτα, αλλά να φέρνετε στα µουλωχτά
νοµοσχέδιο στη Βουλή για το πώς θα φτωχοποιήσετε τους Έλ-
ληνες; Τη στιγµή που βουλιάζουµε από την πανδηµία, από την
οικονοµία, από την κρίση στην εξωτερική πολιτική, την κρίση
ασφαλείας, το µόνο που σας ενδιαφέρει εσάς είναι πώς θα πτω-
χεύουν οι Έλληνες και πώς θα ρευστοποιείται η πρώτη κατοικία
και η περιουσία των πολιτών. 

Την ώρα που η χώρα χρειάζεται ένα νέο κοινωνικό συµβόλαιο,
λέµε εµείς, την ώρα που χρειάζονται πολιτικές κοινωνικής προ-
στασίας, για να σταθούµε όρθιοι, για να σταθούµε στα δύσκολα
και να προχωρήσουµε, εσείς έρχεστε στα µουλωχτά όχι για ένα
νέο κοινωνικό συµβόλαιο που χρειάζεται η κοινωνία και η χώρα
και ο λαός, αλλά για να εκτελέσετε ένα άλλο συµβόλαιο, να εκτε-
λέσετε το συµβόλαιό σας µε τους τραπεζίτες και µε τα funds.
Διότι αυτό κάνετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Την ώρα που οι Ελληνίδες και οι Έλληνες βυθίζονται στην ανα-

σφάλεια, στην οικονοµική κρίση και βλέπουν ότι η κρίση αυτή
απειλεί να τους πάρει τη δουλειά και το εισόδηµα, την ώρα που
βλέπουν ότι η πανδηµία απειλεί να τους πάρει την ίδια τη ζωή, ο
κ. Μητσοτάκης τι κάνει; Απεργάζεται για το πώς θα τους πάρει
το σπίτι, την πρώτη κατοικία και την περιουσία και για το πώς θα
οδηγήσει όσο περισσότερους γίνεται στην πτώχευση. Διότι περί
αυτού πρόκειται. 

Κοιτάξτε, τα λόγια περιττεύουν. Εγώ ένα πράγµα θα σας πω:
Οκτώ ολόκληρα χρόνια σκληρά, χρόνια µνηµονίων, σκληρής λι-
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τότητας, σκληρότερης απ’ οπουδήποτε αλλού σε όλη την Ευ-
ρώπη και η πρώτη κατοικία προστατεύθηκε. Και σήµερα που η
οικονοµία και η κοινωνία ξαναµπαίνουν, δυστυχώς, σε κρίση, έρ-
χεται ο κ. Μητσοτάκης διά του κ. Σταϊκούρα που είναι παρών -
διότι ο κ. Μητσοτάκης δεν καταδέχεται να είναι παρών- να
πτωχεύσει διά νόµου όσους άντεξαν στην κρίση, όσους τα κατά-
φεραν, αλλά και όσους αναµένεται να λυγίσουν το επόµενο διά-
στηµα.

Καταθέτετε ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι κοµµένο και ραµ-
µένο στις επιθυµίες των τραπεζών. Νοµοθετείτε σήµερα ως υπη-
ρέτες συµφερόντων ενός συστήµατος που σας στήριξε -είναι η
αλήθεια- και σας στηρίζει –επίσης αυτή είναι η αλήθεια- και ελ-
πίζετε ότι θα σας στηρίξει και στα πολύ δύσκολα που έρχονται.

Και η αντίληψη που διαπερνά και αυτό το νοµοσχέδιο, όπως και
κάθε πτυχή της πολιτικής σας, είναι ότι φταίνε οι πολίτες. Ποιοι
φταίνε; Οι πολίτες φταίνε για όλα, και για την πανδηµία, αλλά και
γι’ αυτά εδώ, και για την οικονοµική κρίση, και για τα κόκκινα δά-
νεια των τραπεζών. Φταίει αυτός που πήρε στεγαστικό δάνειο τα
χρόνια της επίπλαστης ανάπτυξης και δεν προέβλεψε ότι σε πέντε
χρόνια θα καταρρεύσει η οικονοµία. Φταίει ο επιχειρηµατίας που
πήρε επιχειρηµατικό δάνειο για να επεκτείνει την επιχείρησή του,
αλλά δεν τα κατάφερε, γιατί µέσα σε λίγα χρόνια βρέθηκε µε χα-
ράτσια, βρέθηκε µε ΕΝΦΙΑ ο οποίος δεν υπήρχε τότε που πήρε το
δάνειο, βρέθηκε µε πολλαπλάσια φορολογία, βρέθηκε µε µισή πε-
λατεία. Όµως, φταίει γιατί δεν το προέβλεψε. Φταίει ο πατέρας
εκείνος που πήρε ένα δάνειο και έβαλε υποθήκη το σπίτι του για
να σπουδάσει το παιδί του. Φταίει ο καταστηµατάρχης που προ-
σπαθεί τα τελευταία χρόνια να ορθοποδήσει, αλλά δεν µπορεί να
περάσει ούτε έξω από τις τράπεζες, γιατί δεν του δίνουν δεκάρα
τσακιστή και καταλήγει να τον πνίγουν τα χρέη. Αυτοί φταίνε! Ατο-
µική είναι η ευθύνη και εδώ! Ας τους τελειώσουµε, λοιπόν! 

Και καταλαβαίνω, κύριε Σταϊκούρα, ότι θέλετε να το περάσετε
όλο αυτό στα µουλωχτά, αλλά δεν µπορώ να µην επισηµάνω -οι
περισσότεροι από εµάς ήµασταν εδώ όλα αυτά τα χρόνια, τα κρί-
σιµα αυτά χρόνια, εγώ είµαι Βουλευτής από το 2009 - ότι σήµερα
είναι µια ιστορική στιγµή. Και είναι ιστορική στιγµή, διότι στα
οκτώ χρόνια µνηµονίων υπήρξαν ατελείωτες ώρες διαπραγµα-
τεύσεων µε την τρόικα και µε τους δανειστές όλων των κυβερ-
νήσεων, ατελείωτες ώρες απειλών, συγκρούσεων ακριβώς γι’
αυτό το ζήτηµα της πρώτης κατοικίας, κι όµως η προστασία δια-
τηρήθηκε. Ούτε ο Σαµαράς δεν την ήρε, ούτε ο Παπαδήµος!
Καµµία κυβέρνηση, όχι µόνο η δικιά µας, καµµία κυβέρνηση σε
συνθήκες ακραίων εξωτερικών πιέσεων δεν έκανε αυτό που επι-
χειρεί σήµερα ο κ. Μητσοτάκης και µάλιστα εν τη απουσία του,
στα κρυφά, σαν τον κλέφτη!

Φέρνει και ψηφίζει χωρίς να έχουµε µνηµόνια, όσα ούτε και τα
µνηµόνια δεν είχαν καταφέρει να επιβάλλουν. Το χειρότερο όλων
όµως είναι ότι αυτό το κάνετε εν µέσω πανδηµίας και εν µέσω
µιας νέας οικονοµικής κρίσης που ήδη δηµιουργεί ένα απειλού-
µενο τεράστιο αριθµό λουκέτων στην αγορά σε επιχειρήσεις,
που ήδη δηµιουργεί νέες στρατιές ανέργων και νέας γενιές κόκ-
κινων δανείων. Αυτές οι γενιές δεν θα είναι από τους µέχρι χθες
ευάλωτους. Είναι από τους µέχρι χθες µεσαίους επιχειρηµατίες
και τα µεσαία νοικοκυριά. Είναι ακριβώς αυτή η µεσαία τάξη που
πίστεψε την απάτη σας και το προεκλογικό σας ψέµα. Που πί-
στεψε ότι θα την στηρίξετε. Και έρχεστε τώρα όχι µόνο να την
αφήσετε απροστάτευτη στην κρίση αλλά να της πάρετε και την
περιουσία, να την χρεοκοπήσετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Το επιχείρηµα σας περί στρατηγικών κακοπληρωτών είναι του-

λάχιστον προκλητικό, ιδιαίτερα σήµερα. Θέλω να σας ρωτήσω,
κύριε Σταϊκούρα, ποιοι θα είναι κατά τη γνώµη σας οι νέοι στρα-
τηγικοί κακοπληρωτές; Θα είναι οι εργαζόµενοι που τώρα, ελέω
κορωνοϊού, είτε απολύονται, είτε βλέπουν να αλλάζει η σχέση
της εργασίας τους και να µειώνεται ραγδαία το εισόδηµά τους;
Αυτοί θα είναι; Ή όχι; Ή µήπως οι νέοι στρατηγικοί κακοπληρω-
τές θα είναι οι επιχειρηµατίες που βλέπουν τον τζίρο τους να εκ-
µηδενίζεται αλλά τις υποχρεώσεις τους να µεγαλώνουν;
Προσέξτε όµως. Την ίδια στιγµή που για σας αυτοί θα είναι οι
νέοι στρατηγικοί κακοπληρωτές, των πραγµατικά στρατηγικών
κακοπληρωτών σε αυτόν τον τόπο όχι µόνο δεν ιδρώνει το αυτί

τους αλλά για άλλη µια φορά πίνουν εις υγείαν των κορόιδων.
Γιατί οι αληθινοί στρατηγικοί κακοπληρωτές είναι συνήθως µε-
γαλοσχήµονες επιχειρηµατίες, ιδιοκτήτες καζίνο που πτωχεύουν
τις επιχειρήσεις τους αλλά οι ίδιοι ζούνε µέσα στη χλιδή, µια προ-
κλητική ζωή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Βλέπουν τα δάνειά τους να κουρεύονται τώρα. Να κουρεύον-

ται µε τον ίδιο προκλητικό τρόπο από τράπεζες που έχουν ανα-
κεφαλαιοποιηθεί από το υστέρηµα του ελληνικού λαού. Γιατί οι
πραγµατικά στρατηγικοί κακοπληρωτές σε αυτόν τον τόπο είναι
γνωστές εφοπλιστικές οικογένειες που δεν έχουν από τις ελλη-
νικές τράπεζες την ίδια µεταχείριση στα δάνειά τους σε σύγκριση
µε τους πολλούς ανώνυµους µικρούς και µεσαίους επιχειρηµα-
τίες που εσείς τώρα θα οδηγείτε µαζικά στην πτώχευση. Μόνο η
Τράπεζα Πειραιώς προέβη σε κούρεµα σχεδόν µισού δισεκατοµ-
µυρίου από τα δάνεια γνωστών Ελλήνων εφοπλιστών. Και έρχε-
στε τώρα εσείς και λέτε ότι θα πτωχεύετε µικροµεσαίους
επιχειρηµατίες, ελεύθερους επαγγελµατίες, µεροκαµατιάρηδες
για δάνεια 50 χιλιάδων και 100 χιλιάδων ευρώ. Αυτούς που έµ-
πλεξαν στην κρίση και στη νέα κρίση και δεν µπορούν να στα-
θούν στα πόδια τους. Και τους λέτε και στρατηγικούς
κακοπληρωτές από πάνω; Ενώ οι µπαταχτσήδες µεγαλοσχήµο-
νες εφοπλιστές είναι συνήθως ευεργέτες, δεν είναι στρατηγικοί
κακοπληρωτές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µην κρυβόµαστε. Δεν θα
µπορούσε κανείς να περιµένει κάτι διαφορετικό από σας. Γιατί
ίσως ο µεγαλύτερος στρατηγικός κακοπληρωτής στη χώρα είναι
το ίδιο σας το κόµµα. Είναι η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτά-
κης προσωπικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σας ρωτάω, κύριε Σταϊκούρα. Πώς αισθάνεστε σήµερα όταν

το κόµµα σας χρωστάει πάνω από 300 εκατοµµύρια ευρώ δα-
νεικά και αγύριστα στις τράπεζες, να ετοιµάζεστε να πτωχεύσετε
φυσικά πρόσωπα και νοικοκυριά για 100 χιλιάδες και 50 χιλιάδες
και να νοµοθετείτε τη ρευστοποίηση της πρώτης κατοικίας τους
για χρέη ολίγων χιλιάδων ευρώ; Εσείς είσαστε οι στρατηγικότε-
ροι των στρατηγικών κακοπληρωτών στη χώρα. Όχι εσείς. Το
κόµµα σας. Κάποιοι από εσάς µπορεί να είστε κιόλας, όπως ο
αρχηγό σας. Βεβαίως είναι και οι ίδιες οι τράπεζες. Θα ανα-
φερθώ όµως άλλη φορά σ’ αυτά. 

Σήµερα είναι µια ιστορική στιγµή. Αλλά αυτή τη στιγµή δεν θα
την αφήσουµε να περάσει έτσι. Σήµερα οι µάσκες πέφτουν. Εν
µέσω πανδηµίας φέρνετε τον σκληρότερο νόµο για τους αδύνα-
µους και τη µεσαία τάξη ο οποίος δεν ήρθε στα σκληρότερα χρό-
νια των µνηµονίων. Τον φέρνετε στα κρυφά εκµεταλλευόµενοι την
πανδηµία, εκµεταλλευόµενοι τις ειδικές συνθήκες που επικρατούν
στις κοινοβουλευτικές διαδικασίες. Ψηφίζουµε εξ αποστάσεως,
διά επιστολικής ψήφου και συνήθως διά των γραµµατέων των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων ή της πλειοψηφίας. Εκµεταλλεύεστε και
τις ειδικές συνθήκες στην κοινωνία. Εµείς όµως δεν θα σας το επι-
τρέψουµε. Δεν θα επιτρέψουµε να βάλετε ταφόπλακα στη ζωή και
στα όνειρα εκατοντάδων χιλιάδων συµπολιτών µας µε µια διαδι-
κασία fast track και στα κρυφά. Γι’ αυτόν τον λόγο σας ζητώ, κύριε
Υπουργέ, έστω και τώρα αυτή την ύστατη στιγµή να αποσύρετε
αυτό το νοµοσχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Στις περισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης όχι µόνο

δεν επισπεύσθηκαν αλλά, λόγω της πανδηµίας, αναστάλθηκαν
διαδικασίες ρευστοποίησης και πτώχευσης µέχρι τέλος του
έτους όπου και θα πάρουν νέα παράταση. Εσείς εδώ όµως πάτε
το αντίθετο. Όχι µόνο δεν αναστέλλετε αλλά επισπεύδετε αλλά-
ζοντας και τον πτωχευτικό κώδικα, ώστε να χρεοκοπούν φυσικά
πρόσωπα και νοικοκυριά. 

Σας ζητώ, λοιπόν, να το αποσύρετε έστω και τώρα. Ή µάλλον
να το πω διαφορετικά. Σας δίνω µια ευκαιρία να µην εγγράψετε
το όνοµά σας µε µαύρα γράµµατα στην οικονοµική και κοινωνική
ιστορία αυτού του τόπου. Να µην εγγράψετε το όνοµά σας στους
χιλιάδες πλειστηριασµούς ρευστοποίησης της λαϊκής πρώτης
κατοικίας, στα χιλιάδες δράµατα που θα έρθουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Στο βαθµό όµως που επιµένετε -και απ’ ό,τι βλέπω επιµένετε-
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είµαι, κύριε Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναγκα-
σµένος να αξιοποιήσω τα όπλα που µου δίνει ο Κανονισµός της
Βουλής σε τέτοιας ύψιστης σηµασίας ζητήµατα. Ανακοινώνω,
λοιπόν, στο Σώµα ότι µε βάση το άρθρο 142 του Κανονισµού της
Βουλής καταθέτουµε πρόταση δυσπιστίας εναντίον του Υπουρ-
γού που εισηγείται αυτόν τον νόµο έκτρωµα. Εναντίον του
Υπουργού που εισηγείται το νόµο της πτώχευσης και της χρεο-
κοπίας ακόµη και φυσικών προσώπων και νοικοκυριών, τον νόµο
της άµεσης ρευστοποίησης της περιουσίας τους, τον νόµο που
µετά από οκτώ ολόκληρα χρόνια προστασίας εντός των µνηµο-
νίων έρχεται τώρα να άρει την προστασία της πρώτης κατοικίας
και µάλιστα εν µέσω πανδηµίας.

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-
ρατεταµένα) 

Δεν θα σας αφήσουµε να κατεδαφίσετε την προστασία της
πρώτης κατοικίας και να πτωχεύσετε τις Ελληνίδες και τους Έλ-
ληνες. Κυρίως, όµως, δεν θα σας επιτρέψουµε να το κάνετε σαν
τους κλέφτες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Καλούµε, λοιπόν, τον Πρόεδρο της Βουλής σε συνεννόηση µε

την Κυβέρνηση να ξεκινήσει άµεσα η τριήµερη συζήτηση. Να
αναγκαστεί να έρθει εντός της Αιθούσης ο κ. Μητσοτάκης που
κρύβεται σήµερα. Να έρθει και να µας εξηγήσει, κύριε Υπουργέ.
Να εξηγήσει γιατί σας υπερασπίζεται και ποια είναι τα συµφέ-
ροντα και οι λόγοι εκείνοι που επιβάλλουν εν µέσω της πανδη-
µίας να νοµοθετείτε την άρση προστασίας της πρώτης κατοικίας
και τη ρευστοποίηση της περιουσίας των αδύναµων συµπολιτών
µας. Θα έρθει ο κ. Μητσοτάκης και θα απολογηθείτε και στο Κοι-
νοβούλιο και στον ελληνικό λαό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ήσυχα, ήσυχα! Όλα
αυτά προβλέπονται.

Θα σας ενηµερώσω τι προβλέπει ο Κανονισµός γι’ αυτή την
περίπτωση. Άρθρο 142: Η Βουλή µπορεί µε απόφασή της να απο-
σύρει την εµπιστοσύνη της από την Κυβέρνηση ή από µέλος της
-εν προκειµένω είναι το δεύτερο- ύστερα από πρόταση δυσπι-
στίας. 

Η πρόταση δυσπιστίας πρέπει να είναι υπογεγραµµένη από το
1/6 -πενήντα δηλαδή- τουλάχιστον των Βουλευτών και να περι-
λαµβάνει σαφώς τα θέµατα για τα οποία θα διεξαχθεί συζήτηση. 

Η πρόταση δυσπιστίας υποβάλλεται στον Πρόεδρο σε δηµό-
σια συνεδρίαση της Βουλής. 

Αν διαπιστωθεί ότι η πρόταση υπογράφεται από τον ελάχιστο
απαιτούµενο αριθµό Βουλευτών, η Βουλή διακόπτει τις εργασίες
της για δύο ηµέρες, εκτός αν η Κυβέρνηση ζητήσει να αρχίσει
αµέσως η συζήτηση για την πρόταση δυσπιστίας.

Συνεπώς θα διαπιστώσουµε ευθύς αµέσως τη σωστή και µε
τον σωστό αριθµό υποβολή της πρότασης δυσπιστίας, θα διακό-
ψουµε για λίγο διάστηµα αµέσως µετά, για τις συνεννοήσεις που
πρέπει να γίνουν, αν, δηλαδή, θα γίνει αµέσως η συζήτηση ή αν
θα µεσολαβήσουν οι δύο ηµέρες που προβλέπει ο Κανονισµός.

Κυρία Περιφάνου, έχει υποβληθεί η πρόταση δυσπιστίας; 
Δεν έχει υποβληθεί. Άρα να συνεχίσουµε. Έχει ζητήσει τον

λόγο για να απαντήσει εκ µέρους της Κυβέρνησης ο Υπουργός
Οικονοµικών, ο κ. Σταϊκούρας.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Οφείλω

να οµολογήσω ότι δεν περίµενα κάτι διαφορετικό από την τοπο-
θέτηση του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Και αυτό
γιατί µας έχει συνηθίσει σε τέτοια εκφορά λόγου.

Είπε, όµως, βαριές λέξεις που δεν τιµούν και δηµόσιους λει-
τουργούς της χώρας. Είπε για «νοµοσχέδιο στα µουλωχτά», όταν
το νοµοσχέδιο αυτό συζητιέται για τουλάχιστον επτά, οκτώ
µήνες, για «συµβόλαιο µε τραπεζίτες», όταν οι τράπεζες διαφω-
νούν µε περιεχόµενο του νοµοσχεδίου ή για «υπηρέτες συµφε-
ρόντων».

Θα ήθελα απλώς να του υπενθυµίσω ορισµένα πράγµατα.
Αιδώς, Αργείοι! Θέλει πολύ θράσος να τοποθετείται κάποιος σε
αυτή την Αίθουσα γι’ αυτό το θέµα µε αυτόν τον τρόπο.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Κύριε Πρόεδρε…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πρόσεχε τα λόγια σου λιγάκι!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ! 
Ελάτε, κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Επειδή εί-

πατε να προσέχω τα λόγια µου…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δηλαδή να µην µι-

λάτε στα αρχαία ελληνικά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα χρη-

σιµοποιήσω τότε ακριβώς τα λόγια του Προέδρου της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης. Είχε πει: Όσο υπάρχει ο ΣΥΡΙΖΑ,
πλειστηριασµοί δεν θα γίνουν στην Ελλάδα, εκτός και αν κάνουν
τους πλειστηριασµούς σε ξένη χώρα. Όµως θα έχουµε πρό-
βληµα να το εφαρµόσουν στην Ελλάδα. Και κάνατε είκοσι πέντε
χιλιάδες εξακόσιους εβδοµήντα δύο ηλεκτρονικούς πλειστηρια-
σµούς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είχατε πει «κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη». Και µετά ήρθε

ο αρµόδιος Υπουργός να πει ότι οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί
είναι καλοί και για τις τράπεζες και για κοινωνικούς και για οικο-
νοµικούς λόγους.

Είχατε πει για νέα σεισάχθεια και εσείς καταργήσατε την προ-
στασία της πρώτης κατοικίας.

Και είχατε πει και για διαγραφή χρεών. 
Όλα αυτά θα τα καταθέσω στα Πρακτικά. Τελικά πήγατε στην

τεράστια απώλεια των Ελλήνων φορολογουµένων σε ό,τι αφορά
την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών.

Θα επιµείνω λίγο για την προστασία της πρώτης κατοικίας. Το
είπαµε, αλλά βλέπω ότι επιµένετε στο ίδιο. Σας το είπαν οι φορείς
και δεν τους ακούτε: Προστασία της πρώτης κατοικίας µε ορι-
ζόντιο τρόπο δεν υφίσταται στη χώρα από τον Φεβρουάριο του
2019, µε την υπογραφή του κ. Τσίπρα. Από τον Φεβρουάριο του
2019 δεν υπάρχει προστασία της πρώτης κατοικίας. 

Έκτοτε θεσπίστηκε ένα πρόγραµµα για περιορισµένο αριθµό
δανειοληπτών για περιορισµένο χρονικό διάστηµα το οποίο η ση-
µερινή Κυβέρνηση επέκτεινε και ενίσχυσε µε ένα δεύτερο πρό-
γραµµα, που είναι το πρόγραµµα που εφαρµόζεται σήµερα, το
πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ». Άρα ας µην λέτε ψέµατα στον ελληνικό
λαό. Προστασία της πρώτης κατοικίας µε οριζόντιο τρόπο δεν
υφίσταται από τον Φεβρουάριο του 2019. 

Εµείς αντιθέτως τι κάνουµε; 
Πρώτον, προστατεύουµε την πρώτη κατοικία, θεσµοθετώντας

πλέον αυτήν ως µία πάγια πολιτική κοινωνικής προστασίας των
ευάλωτων νοικοκυριών. Αποτελεί µόνιµο πρόγραµµα. Δεν έχει
διάρκεια, δεν έχει προθεσµία λήξης. Παρέχεται συνολική λύση
στο πρόβληµα της υπερχρέωσης των νοικοκυριών. Σας το είπαν
και φορείς. 

Δεύτερον, θεσµοθετείται εξωδικαστικός µηχανισµός µε απο-
πληρωµή έως διακόσιες σαράντα δόσεις για χρέη προς τράπε-
ζες, διαχειριστές δανείων και δηµόσιο. Έτσι παρέχουµε µία
ευνοϊκή, µακροχρόνια και βιώσιµη ρύθµιση οφειλών σε φυσικά
και νοµικά πρόσωπα.

Τρίτον, παρέχεται κρατική ενίσχυση των δανείων πρώτης κα-
τοικίας των ευάλωτων νοικοκυριών για µεγάλο χρονικό διάστηµα,
για πέντε έτη. Έτσι βοηθούµε τον οφειλέτη να αντεπεξέλθει στη
συνολική ρύθµιση των χρεών και να διασώσει ολόκληρη την πε-
ριουσία του. 

Τέταρτον, προβλέπουµε την πλήρη διαγραφή όλων των χρεών
για πρόσωπα που αδυνατούν να αποπληρώσουν τις οφειλές
τους. 

Αυτό συνεπώς είναι η πραγµατική προστασία της πρώτης κα-
τοικίας.

Και θα ήθελα να πω στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης ότι εµείς σεβόµαστε τους πολίτες, λογοδοτούµε στους
πολίτες, τους κοιτάµε στα µάτια, µε σεµνότητα όµως, και εργα-
ζόµαστε σκληρά στο πεδίο της υγείας, στην παιδεία, στις µετα-
φορές, έτσι ώστε να καλύψουµε υστερήσεις του παρελθόντος.
Θα έλεγα, συνεπώς, τον κ. Τσίπρα που είχε υποσχεθεί όλα αυτά
και δεν τα υλοποίησε και που κατήργησε την προστασία της πρώ-
της κατοικίας: Κρείττον του λαλείν το σιγάν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχει ζητήσει τον

λόγο για να απαντήσει στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολι-
τεύσεως και ο Υπουργός Υγείας ο κ. Κικίλιας. Θα απαντήσει και
θα συνεχίσουµε. Και θα σας ανακοινώσω την κατάθεση της προ-
τάσεως αµέσως µετά την οµιλία του κ. Κικίλια.

Κύριε Υπουργέ, ελάτε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορεί να µιλή-

σει ο κύριος Υπουργός. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μπορεί να µιλήσει.

Εγώ διαπιστώνω τη σωστή κατάθεση. Τώρα το πήρα στα χέρια
µου και θα κάνω τις ανακοινώσεις. 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα το ανακοινώσω όταν νοµίζω εγώ! 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παραβιάζετε τον

Κανονισµό!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε συνάδελφε,

τώρα το πήρα στα χέρια µου. Δεν το έχω διαβάσει καν. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Διαβάστε το στο Σώµα, κύριε Πρό-

εδρε!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, κύριε

Υπουργέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριοι συνάδελφοι,

νοµίζω ότι δεν θα αλλάξει κάτι στα επόµενα πέντε λεπτά. Οφείλω
να απαντήσω στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µόνο
µε στοιχεία για την πανδηµία και το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, µια
πανδηµία που ταλανίζει τη χώρα, την Ευρώπη και όλο τον πλα-
νήτη και που δυστυχώς κάποιοι την εργαλειοποιούν µε τρόπο µη
αποδεκτό, αλλά και µη συµβατό για την ελληνική κοινωνία.

Κύριοι συνάδελφοι, να συνεννοηθούµε. Μεταξύ σαράντα οκτώ
χωρών της Ευρώπης, η Ελλάδα βρίσκεται στην τεσσαρακοστή
έκτη θέση σε ό,τι έχει να κάνει µε τα κρούσµατα ανά ένα εκατοµ-
µύριο κατοίκους. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κύριοι συνάδελφοι, αν έχετε την καλοσύνη, µόνο για δύο

λεπτά. Σας ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ πολύ να επέµβετε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ! Έχει τον

λόγο. Πρέπει να τελειώσει. Οι διαδικασίες θα γίνουν κανονικά. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, του δώσατε τον

λόγο κατά παράβαση του Κανονισµού. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος  Τασούλας): Αν τον αφήνατε, θα

είχε τελειώσει. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Δεν είναι αυτό το θέµα, αλλά η

διαδικασία. Η διαδικασία πρέπει να τηρηθεί. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αυτό είναι το θέµα.

Τη διαδικασία επιτρέψτε µου να την χειριστώ εγώ. Παρακαλώ κα-
θίστε. 

Τελειώστε, κύριε Υπουργέ, παρακαλώ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας λέµε επί της ου-

σίας. Έχετε παραλάβει το έγγραφο της πρότασης µοµφής; Αν
έχετε παραλάβει το έγγραφο µε την πρόταση µοµφής, να το ανα-
κοινώσετε στο Σώµα και όχι να δίνετε από την πίσω πόρτα τον
λόγο στον Υπουργό! Είναι απαράδεκτο αυτό που κάνετε. Παρα-
βιάζετε τον Κανονισµό!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πρέπει να καταλά-
βετε ότι καθυστερείτε εσείς τώρα τη διαδικασία της πρότασης
µοµφής που µόλις καταθέσατε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εσείς προσβάλλετε τον Κανονισµό.
Έχετε παραλάβει το κείµενο κατά της Κυβέρνησης; Να το ανα-
γνώσετε τώρα, κύριε Πρόεδρε! Παραβιάζετε τον Κανονισµό! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος  Τασούλας): Θα το αναγνώσω
µόλις τελειώσει ο Υπουργός που είχε λάβει τον λόγο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ναι, αλλά εδώ έχουµε µια διαφω-
νία. Να τη λύσουµε, χωρίς φωνές…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος  Τασούλας): Θα τη λύσουµε, όχι
όµως αν δεν τελειώσει. Τελειώνει και τη λύνουµε επί του Κανονι-
σµού, θα συζητήσουµε και επί του Κανονισµού.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Θα έχει

τρεις µέρες για να τα πει. 

Κύριε Πρόεδρε, κάνατε δύο φορές λάθος, παραβιάσατε τον
Κανονισµό δύο φορές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Βίτσα, παρα-
βιάζετε εσείς τον Κανονισµό. Αυτή η «κολοκυθιά» πρέπει να τε-
λειώσει!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Με
συγχωρείτε. Ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης λέει
«καταθέτουµε πρόταση µοµφής» κι εσείς δίνετε τον λόγο…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος  Τασούλας): Δεν την είχε κατα-
θέσει. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Μα, δεν την
είχατε καν καταθέσει!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, ξέρετε πάρα πολύ καλά τον Κανονισµό…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Λοιπόν, για να µην

παίζουµε τώρα, η πρόταση δυσπιστίας είναι µία πολύ σοβαρή
κοινοβουλευτική διαδικασία για να γίνονται όλες αυτές οι κου-
βέντες τώρα. Ο κ. Κικίλιας ξεκίνησε να µιλάει, καθυστερεί επειδή
θέτετε θέµατα δήθεν του Κανονισµού. Τελειώνει ο κ. Κικίλιας. Ζη-
τήσατε τον λόγο επί του Κανονισµού. Θα τον πάρετε αµέσως
µετά και θα προχωρήσουµε. 

Ελάτε, συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, επαναλαµβάνω ότι η χώρα βρίσκεται στην

τεσσαρακοστή έκτη θέση από τις σαράντα οκτώ στην Ευρώπη
σε ό,τι έχει να κάνει µε τα κρούσµατα ανά ένα εκατοµµύριο κα-
τοίκους.

Η χώρα βρίσκεται από 45 ευρωπαϊκές χώρες στην τεσσαρα-
κοστή θέση σε ό,τι έχει να κάνει µε τους θανάτους ανά ένα εκα-
τοµµύριο κατοίκους.

Η χώρα, κύριοι συνάδελφοι, έχει συνολικά εννιακόσιες πε-
νήντα τρεις ΜΕΘ αυτή τη στιγµή από πεντακόσιες πενήντα επτά
που αφήσατε. 

Η χώρα, κύριοι συνάδελφοι, έχει άλλους εξίµισι χιλιάδες επι-
κουρικούς ιατρούς, νοσηλευτές και λοιπό προσωπικό. 

Η χώρα, κύριοι συνάδελφοι, έχει διπλάσιες ΜΕΘ, -πλησιάζει-
δηλαδή δώδεκα σε κάθε εκατό χιλιάδες κατοίκους, που σηµαίνει
ο µέσος ευρωπαϊκός. όρος. 

Η χώρα, κύριοι συνάδελφοι, έχει πολλαπλά τεστ από όταν ξε-
κίνησε η κρίση. Ξεκίνησε µε οκτακόσια τεστ, έχει φτάσει πάνω
από είκοσι χιλιάδες.

Η χώρα έχει πεντακόσιε κινητές µονάδες σε ό,τι έχει να κάνει
µε την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. 

Έχει εκατόν εξήντα κέντρα υγείας που κάνουν testing, έχουν
triage, isobox για περιπατητικούς ασθενείς µε ελαφρά συµπτώ-
µατα COVID. 

Έχει νοσοκοµεία αναφοράς και δυνατότητα να νοσηλεύσει
υπερπολλαπλάσιους συµπολίτες µας. 

Άρα, λοιπόν, τα σκληρά στοιχεία, κύριοι συνάδελφοι, αυτά τα
οποία δεν µπορεί να αµφισβητήσει κανένας αποδεικνύουν του
λόγου το αληθές, ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει κάνει σκληρή δου-
λειά όλους αυτούς τους µήνες και τα αποτελέσµατα είναι µετρή-
σιµα. Και αν εδώ πέρα ήταν ακόµα ο Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, το προφανές ερώτηµα θα ήταν ένα. Σας το
έχουµε θέσει πάρα πολλές φορές εν µέσω πανδηµίας, δεν εννο-
είτε να το κατανοήσετε. Υποτίθεται ότι παλεύουµε όλοι µαζί ή
τουλάχιστον έτσι λέτε, για να υπερασπιστούµε την αξία της αν-
θρώπινης ζωής. Έχει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
ή κάποιος από σας να προτείνει κάποιο άλλο σύστηµα υγείας ή
άλλης χώρας, κάποιο άλλο µέτρο, κάποια άλλη συνταγή καλύ-
τερη από αυτήν την οποία ακολουθεί η χώρα µας, µε καλύτερα
στοιχεία, µε υπερπολλαπλάσιο testing;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σε ποια χώρα, κύριοι συνάδελφοι, έχετε δει να συµβαίνει κάτι

καλύτερο για τον πολίτη από ό,τι συµβαίνει στη χώρα µας;
Επειδή απάντηση δεν έχετε για αυτό κι επειδή δυστυχώς εδώ και
πάρα πολλούς µήνες τη σοβαρή αντιµετώπιση που είχαν κάποιοι
από τους συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για το
θέµα της πανδηµίας την έχετε µετατρέψει σε µία οπορτουνιστική
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τακτική σπίλωσης αυτών οι οποίοι αγωνίζονται, είτε είναι γιατροί,
είτε είναι νοσηλευτές, είτε είναι λοιπό προσωπικό,…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ αφήστε

να ολοκληρωθεί η διαδικασία, για να προχωρήσουµε στην επό-
µενη. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας):…σας λέω, κύριοι
συνάδελφοι, ότι  αυτός δεν είναι ο τρόπος µε τον οποίο πρέπει
όλοι να αγκαλιάσουµε την ελληνική κοινωνία και να τη στηρί-
ξουµε σε κάτι που συµβαίνει µία φορά στα εκατό χρόνια. Είναι
µια πανδηµία, είναι µία τεράστια κρίση της δηµόσιας υγείας και
δεν διακυβεύεται το κοµµατικό µέλλον της Νέας Δηµοκρατίας ή
του ΣΥΡΙΖΑ ή του Κινήµατος Αλλαγής ή οποιουδήποτε άλλου
κόµµατος, αλλά οι ζωές των ανθρώπων. Θα περίµενα λοιπόν -και
θα το συζητήσουµε µε πολύ µεγάλη χαρά, αν θέλετε, στην πρό-
ταση µοµφής που κάνετε στον Υπουργό Οικονοµικών, για τρεις
µέρες εδώ- να δω από όλους σας είτε στη δηµόσια εκφορά του
λόγου, είτε στη συµπεριφορά σας, είτε στον τρόπο µε τον οποίο
κινείστε, πολύ µεγάλη σοβαρότητα και προσοχή όταν έχουµε να
κάνουµε µε τις ζωές των συνανθρώπων µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ετέθησαν θέµατα Κα-
νονισµού. «Βάσει του άρθρου 67» -προσέξτε λίγο- «παρεµπίπτον
είναι κάθε ζήτηµα που εµφανίζεται κατά την πορεία της κοινοβου-
λευτικής διαδικασίας» -είµαστε στην πορεία κοινοβουλευτικής δια-
δικασίας- «και σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κανονισµού εµποδίζει
ή επηρεάζει τη συζήτηση ή τη λήψη απόφασης για το κύριο ζή-
τηµα». 

Το Κίνηµα Αλλαγής µε τις δύο απαιτούµενες υπογραφές, του
κ. Κωνσταντινόπουλου και του κ. Λοβέρδου, έχει ζητήσει προ ολί-
γων λεπτών τον λόγο επί του Κανονισµού.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχει ευθύνη κα-

νένα κόµµα της Εθνικής Αντιπροσωπείας αν µια πρόταση δυσπι-
στίας δεν υποβάλλεται όπως ο Κανονισµός απαιτεί και ειδικά
όπως απαιτεί το συγκεκριµένο άρθρο, η παράγραφος 3 του άρ-
θρου που αναγνώσατε προ ολίγου. 

Αναγγέλθηκε η πρόταση µοµφής µε το πολιτικό της νόηµα.
Κατά µία άποψη και κατά µία προσέγγιση πρόταση µοµφής κατά
µεµονωµένου Υπουργού έχει ως αποτέλεσµα τελικό -και από την
εµπειρία δεκαετιών- την ενίσχυσή του και όχι τη µοµφή εναντίον
του σε πολιτικό επίπεδο. Ζητάµε να σεβαστεί η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση και εσείς κατά την οικονοµία του Κανονισµού της Βου-
λής τη διαδικασία και πριν διακοπεί η συνεδρίαση για να οριστεί
κατά τη βούληση της Κυβέρνησης κι όπως ο Κανονισµός απαιτεί
εάν θα αρχίσουµε αµέσως τη συζήτηση της πρότασης δυσπι-
στίας ή αν θα πάµε σε δύο µέρες, ζητάµε να συνεχιστεί η διαδι-
κασία για να πάρει τον λόγο η Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής. Εάν κόψετε εδώ τη διαδικασία για εµάς, που έχουµε
επί µία βδοµάδα ολόκληρη σταθεί µε µεγάλη συνέπεια στην κρι-
τική µας στο σχέδιο νόµου αυτό, θα εκλάβουµε την απόφασή
σας ως µία απόφαση που στρέφεται εναντίον µας. 

Θυµάµαι -και διορθώστε µε αν κάνω λάθος- ότι στο παρελθόν
επανειληµµένα όταν κατατίθεντο προτάσεις µοµφής κατά των
κυβερνήσεων ή των υπουργών δεν ακολουθείτο ο Κανονισµός
κατά το αυστηρό του γράµµα, αλλά κατά την οικονοµία του. Δη-
λαδή, η συζήτηση άρχιζε ώρες µετά και γινόντουσαν οι ανα-
γκαίες ρυθµίσεις για να υπάρχει κοινοβουλευτική τάξη. Την
επικαλούµαστε αυτή την εµπειρία, επικαλούµαστε την ανάγκη
ερµηνείας του Κανονισµού µε ορθό τρόπο και υποβάλλουµε
αυτό το αίτηµα σε εσάς, κύριε Πρόεδρε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος  Τασούλας): Έχει ζητήσει προ-

φανώς επί του Κανονισµού τον λόγο ο πρώην Προέδρος της
Βουλής κ. Βούτσης. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, είναι σαφές ότι η πρόταση δυσπιστίας η οποία κατα-
τέθηκε δίνει ακριβώς, όχι απλά το περιθώριο, αλλά τη µεγάλη
άνεση σε όλους, πολιτικούς αρχηγούς, κοινοβουλευτικούς, σε

όλους τους Βουλευτές επί τρεις µέρες να αναπτύξουν τις από-
ψεις τους γι’ αυτό το κρίσιµο ζήτηµα, γι’ αυτό το κορυφαίο, όπως
χαρακτηρίστηκε από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, νοµοσχέδιο. Άρα λοιπόν δεν δυσκολεύει, δεν δυσχεραίνει,
δεν δηµιουργεί κανένα προηγούµενο αρνητικό, το να τηρηθεί
επακριβώς ο Κανονισµός της Βουλής, όπως -υπαινικτικά είπε µε-
ρικά πράγµατα ο κ. Λοβέρδος, διότι γνωρίζει ότι δεν υπάρχει κάτι
τέτοιο στο παρελθόν- σε όλες τις περιπτώσεις που έγινε πρό-
ταση δυσπιστίας, είτε προς Υπουργό είτε προς την κυβέρνηση,
αµέσως έγινε διακοπή της συνεδρίασης, είτε προς Πρόεδρο της
Βουλής -είχε γίνει και προς τον πρώην Πρόεδρο της Βουλής
µοµφή για µια ιδιαίτερη διαδικασία- αµέσως έγινε διακοπή της
συνεδρίασης και η κυβέρνηση αποφάσισε, είτε την άµεση διεξα-
γωγή της συζήτησης είτε τη διεξαγωγή µετά από δύο µέρες. Δεν
υπάρχει κανένα προηγούµενο, που να αφήνει περιθώριο να συ-
νεχιστεί η συζήτηση επί της ουσίας ενός θέµατος, για το οποίο
ευλόγως ζητείται να γίνει συζήτηση επί τριήµερο. Εάν ήταν κάτι
το διαφορετικό, θα καλούµασταν όλοι, στα όρια ή και πέραν του
Κανονισµού, να συνδράµουµε για να µη φιµωθούν απόψεις, να
µη στερηθούν κόµµατα τη δυνατότητα να µιλήσουν. 

Πρόκειται περί του ακριβώς αντιθέτου και θα έλεγα να συναι-
νέσουν -αυτό θα θεωρούσα εύλογο- όλα τα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης, που σφυροκόπησαν από το πρωί αυτό το νοµοσχέδιο,
και η ίδια η Κυβέρνηση, για να αποκαταστήσει εάν θεωρεί ότι δεν
πρέπει να πάρει πίσω το νοµοσχέδιο, να συναινέσουν όλοι, και η
Κυβέρνηση σε λίγο δι’ υµών, κύριε Πρόεδρε, να µας ανακοινώσει
ακριβώς την ώρα που θα ξεκινήσουµε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η Κυβέρνηση, προ-
φανώς, θα ανακοινώσει αν αυτό θα γίνει αµέσως ή αν θα γίνει το
πολύ σε δύο µέρες. Δεν µπορεί να γίνει σε περισσότερο από δύο
µέρες από τώρα. 

Ωστόσο, συνεχίζουν κάποιοι συνάδελφοι να θέλουν να λάβουν
τον λόγο επί του Κανονισµού, µετά και την παρέµβαση του κ.
Βούτση από τον ΣΥΡΙΖΑ; Κύριε Τσακαλώτο; Κύριε Βίτσα;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ούτε

εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ωραία. Κατόπιν

αυτού και χωρίς να διακόπτω κανέναν, σας ανακοινώνω ότι πα-
ρελήφθη από το Προεδρείο, σύµφωνα µε το άρθρο 142 του Κα-
νονισµού, πρόταση δυσπιστίας που υπέβαλε η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Διαπιστώνεται ότι είναι το σύνολο της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας. Άρα πληρούται ο όρος των πενήντα του-
λάχιστον Βουλευτών. 

«Θέµα: Πρόταση δυσπιστίας κατ’ άρθρο 84 παράγραφος 2 του
Συντάγµατος και κατ’ άρθρο 142 του Κανονισµού της Βουλής
κατά του Υπουργού Οικονοµικών κ. Χρήστου Σταϊκούρα.

Αξιότιµε, κύριε Πρόεδρε, 
Την ώρα που η πανδηµία βρίσκεται στο πιο ανησυχητικά

υψηλό σηµείο εκδήλωσής της στην πατρίδα µας και οι πολίτες
ζητούν άµεσες παρεµβάσεις µε αγωνία για την προστασία της
ζωής, της υγείας και της οικονοµικής τους υπόστασης, ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών επιλέγει να εισηγηθεί προς ψήφιση στη Βουλή
το Σχέδιο Νόµου “Ρύθµιση Οφειλών και Παροχή Δεύτερης Ευ-
καιρίας”. 

Ο Υπουργός Οικονοµικών έχει αποτύχει να στηρίξει τους µι-
σθωτούς, τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τα νοικοκυριά. Έχει
αποτύχει να στηρίξει οικονοµικά ένα σχέδιο αντιµετώπισης των
αναγκών που γέννησε η πανδηµία, παρ’ ότι παρέλαβε γεµάτα τα-
µεία. Εισηγείται και υλοποιεί πολιτικές που έφεραν την ύφεση
στην πατρίδα µας πριν καν ενσκήψει η κρίση της πανδηµίας.
Παρ’ όλα αυτά, µε τον πιο ανάλγητο τρόπο, εισηγείται ένα σχέδιο
νόµου, που, αν ψηφιστεί και εφαρµοστεί, θα οδηγήσει στο πρω-
τοφανές στην πατρίδα µας γεγονός της πτώχευσης των φυσικών
προσώπων χωρίς εµπορική ιδιότητα, δηλαδή, όλων εκείνων που
θα έπρεπε να έχουν προστατευθεί µπροστά στην επερχόµενη
κοινωνική περιπέτεια. Σε αναντιστοιχία µε τις ανάγκες της κοινω-
νίας υποστηρίζει ως λύση τις πτωχεύσεις και τις ρευστοποιήσεις,
συνεχίζοντας µια πολιτική εύνοιας των συµφερόντων των τραπε-
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ζών και των στελεχών τους. Αυτή η πολιτική θυµίζει τον τρόπο
διαχείρισης της προηγούµενης κρίσης και είναι βέβαιο ότι θα επι-
ταχύνει και θα επιβαρύνει την πανδηµική κρίση, φέρνοντας νέες,
βαρύτερες συνέπειες πάνω σε εκείνες που ήδη βιώνονται από
την ελληνική κοινωνία. 

Για τον λόγο αυτό ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία καταθέτει
πρόταση δυσπιστίας, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 παράγραφος 2

του Συντάγµατος και 142 του Κανονισµού της Βουλής κατά του
Υπουργού Οικονοµικών κ. Χρήστου Σταϊκούρα.». 

Ακολουθούν οι υπογραφές των συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ και
είναι προφανές ότι είναι όλες οι υπογραφές της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ.

(Η προαναφερθείσα πρόταση δυσπιστίας καταχωρίζεται στα
Πρακτικά και έχει ως εξής:



1118 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1124 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς η πρόταση
δυσπιστίας υπεβλήθη στον Πρόεδρο, σε δηµόσια συνεδρίαση της
Βουλής. Διαπιστώθηκε ότι υπογράφεται από τον ελάχιστο απαι-
τούµενο αριθµό Βουλευτών. Τώρα καλούµεθα να διαπιστώσουµε
το µήκος της διακοπής σε χρόνο, που θα το αποφασίσει η Βουλή,
ακούγοντας όµως την Κυβέρνηση, η οποία µπορεί να ζητήσει και
νωρίτερη έναρξη από το διήµερο, προς την Εθνική Αντιπροσω-
πεία. Αντιλαµβάνοµαι ότι την Κυβέρνηση σ’ αυτή την παρέµβαση
θα εκπροσωπήσει ο Υπουργός Επικρατείας κ. Γεραπετρίτης.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Η Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία στην Ελλάδα είναι θωρακισµένη

και η ποιότητα της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας προσδιορίζε-
ται, εν πολλοίς, από τα δικαιώµατα τα οποία παραχωρεί στις κοι-
νοβουλευτικές µειοψηφίες. Ίσως το πιο σηµαντικό από τα
δικαιώµατα αυτά, σίγουρα το πιο οξύ από τα µέσα κοινοβουλευτι-
κού ελέγχου, είναι η πρόταση µοµφής. Η πρόταση µοµφής µπορεί
στη σωστή δόση να καταστεί φάρµακο για την πολιτεία, αλλά όταν
ασκείται καταχρηστικά καθίσταται πραγµατικό φαρµάκι γι’ αυτή.
Αυτή είναι η περίπτωση η σηµερινή. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση,
η οποία επί µακρό χρόνο, κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης του
παρόντος νοµοσχεδίου, δεν είχε τίποτε να πει για το νοµοσχέδιο
αυτό, στην πραγµατικότητα θέτοντας τα ζητήµατα µόνο κατά τη
διάρκεια των τελευταίων ηµερών, σήµερα, την ώρα ακριβώς που
ο Πρωθυπουργός σε διάγγελµά του προς τον ελληνικό λαό προ-
τίθεται να ανακοινώσει τα µέτρα τα οποία πρόκειται να ληφθούν
για την αντιµετώπιση της πανδηµίας, την ώρα ακριβώς που βρί-
σκεται σε εξέλιξη το εθνικό ζήτηµα των σχέσεων µε την Τουρκία,
αυτή τη στιγµή επέλεξε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να χρησιµο-
ποιήσει το όπλο αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-
καλώ τους συναδέλφους! Είµαστε σε διαδικασία σοβαρή στο Κοι-
νοβούλιο, που εσείς είχατε την πρωτοβουλία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ο λόγος
για τον οποίο, αξιότιµοι κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν ακούγε-
στε στην κοινωνία δεν είναι το γεγονός ότι υπάρχει ένα εµπάργκο
των µέσων µαζικής επικοινωνίας, όπως θεωρείτε, στο πλαίσιο ενός
κυνηγιού µαγισσών. 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ο λόγος είναι ότι δεν έχετε την αναγκαία κοινωνική και εθνική

ευθύνη να σταθµίζετε τις καταστάσεις και να αξιοποιείτε τα κοι-
νοβουλευτικά όπλα κατά τον τρόπο που θα είναι ωφέλιµο για την
πατρίδα. Στο πλαίσιο αυτό λοιπόν, επειδή η ελληνική Κυβέρνηση
είναι πάντοτε διαθέσιµη στον κοινοβουλευτικό διάλογο και ο Πρω-
θυπουργός έχει αποδείξει τον σεβασµό του απέναντι στους κοι-
νοβουλευτικούς θεσµούς -εµείς όπως γνωρίζετε διακοπές δεν
κάνουµε, κανένα Σαββατοκύριακο δεν κάναµε διακοπές- θα θυ-
σιάσετε, όµως -και ξέρω πόσο πολύτιµο είναι για σας το Σαββα-
τοκύριακο- θα θυσιάσετε το Σαββατοκύριακό σας, διότι η ελληνική
Κυβέρνηση επιλέγει, στο πλαίσιο του άρθρου 84 του Συντάγµατος
και 142 παράγραφος 3, να δώσει τις απαιτούµενες απαντήσεις,
και για το περιεχόµενο της πρότασης µοµφής και για το ζήτηµα
που ανάγεται στο νοµοσχέδιο της δεύτερης ευκαιρίας, αµέσως
από αύριο, χρησιµοποιώντας τη δυνατότητα που παρέχει ο Κανο-
νισµός της Βουλής. Και εκεί δεν θα υπάρχουν άλλες υπεκφυγές. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ακούστε λίγο τη δια-
δικασία η οποία δροµολογήθηκε, αµέσως µετά τη διευκρίνιση εκ
µέρους της Κυβερνήσεως, που έκανε ο Υπουργός Επικρατείας κ.
Γεραπετρίτης, για την αποδοχή της έναρξης της συζήτησης επί
της πρότασης µοµφής. «Με την επιφύλαξη -λέει ο Κανονισµός πα-
ρακάτω- της ευχέρειας που παρέχει η προηγούµενη παράγραφος
στην Κυβέρνηση -η ευχέρεια ήταν αυτή που ανακοινώθηκε από

τον κ. Γεραπετρίτη- η συζήτηση για την πρόταση δυσπιστίας αρ-
χίζει -τώρα πια- αύριο, µετά από µια µέρα, και τελειώνει το αργό-
τερο τη δωδεκάτη νυκτερινή της τρίτης ηµέρας από την έναρξή
της, µε ονοµαστική ψηφοφορία, που διεξάγεται σύµφωνα µε την
παράγραφο 3 του προηγούµενου άρθρου.».

Η συζήτηση που θα ξεκινήσει αύριο και θα δαπανήσει τρεις ηµέ-
ρες µε ονοµαστική ψηφοφορία θα αρχίσει µε την οµιλία δύο Βου-
λευτών από εκείνους που υπογράφουν την πρόταση δυσπιστίας. 

Η εγγραφή των άλλων οµιλητών γίνεται έως το τέλος της οµι-
λίας των δύο Βουλευτών του προηγούµενου εδαφίου. 

Πρόταση δυσπιστίας δεν µπορεί να υποβληθεί πριν περάσει
εξάµηνο από την απόρριψη προηγούµενης πρότασης, εκτός εάν
υπογράφεται από την απόλυτη πλειοψηφία του όλου αριθµού των
Βουλευτών.

Συνεπώς θα διανεµηθεί το αργότερο πολύ αργά σήµερα το
βράδυ η ηµερήσια διάταξη, σύµφωνα µε τον τρόπο που η Κυβέρ-
νηση απεδέχθη την πρόταση και θα αρχίσει µία συζήτηση που το
πολύ µπορεί να πάει τρεις ηµέρες και θα καταλήξει µε ονοµαστική
ψηφοφορία.

Επί της προτάσεως, κύριε Λοβέρδο, ήθελα να σας πω ότι από
τη στιγµή που διαπιστώθηκε ότι η πρόταση υπογράφεται από τον
ελάχιστο απαιτούµενο αριθµό Βουλευτών, η Βουλή διακόπτει τις
εργασίες της.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ� Μία ερώτηση, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τι είπατε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ� Επί της προτάσεως κάτι θέλω να ρω-

τήσω. 
Υπάρχει λόγος να ερωτηθεί η Κυβέρνηση, που έχει πολιτικά µε-

γάλη σηµασία, εάν η µοµφή παραµένει στο πρόσωπο του Υπουρ-
γού των Οικονοµικών ή εάν η Κυβέρνηση τη γενικεύει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η δυσπιστία, όπως
ήταν φανερό, δεν στρέφεται εναντίον συλλήβδην της Κυβερνή-
σεως. Η δυσπιστία παραµένει όπως κατετέθη. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ� Άρα, η Κυβέρνηση αφήνει τη µοµφή
εναντίον του Υπουργού της. Δεν καλύπτει τον Υπουργό της.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η δυσπιστία παραµέ-
νει όπως κατετέθη. Η Κυβέρνηση δεν έκανε πρόταση µοµφής. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ� Αυτό σηµαίνει ότι η Κυβέρνηση δεν κα-
λύπτει τον Υπουργό της, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αυτό θα φανεί στην
τριήµερη συζήτηση. Προς θεού! 

Ελάτε, κύριε Γεραπετρίτη, έχετε τον λόγο. 
Κύριε Υπουργέ, φαίνεται υπάρχουν απορίες, λύστε τις.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ο κ. Λο-

βέρδος είναι γνώστης των συνταγµατικών θεσµών, ίσως περισσό-
τερο από τον καθένα σε αυτό το Κοινοβούλιο. Παρακαλώ να
ανακαλέσει. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ� Γιατί;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Γιατί

γνωρίζει πολύ καλά ότι το Σύνταγµα στο άρθρο 84 δίδει τη δυνα-
τότητα της πρότασης µοµφής και κατά µεµονωµένου Υπουργού.
Αυτή, λοιπόν, τη δυνατότητα αξιοποίησε η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση και κατέθεσε.

Οι λοιπές ερµηνείες δεν ανάγονται στη διαδικασία, κύριε καθη-
γητά, και για τον λόγο αυτό να την κρατήσετε για την παράταξή
σας. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Είναι δική σου εκτίµηση αυτή, Ανδρέα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ� Κύριε Γεραπετρίτη, …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Λοιπόν, έχει τελειώσει

η συζήτηση, κύριε Λοβέρδο.
Η συζήτηση θα ξεκινήσει αύριο στις 18.00’, τριήµερης -το πολύ-

διάρκειας.
Θα πάρετε αργότερα την ηµερήσια διάταξη, ο καθένας στα

χέρια του.
Συνεπώς βάσει του Κανονισµού, λύεται η συνεδρίαση. 
Ώρα λήξης 18.33’.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


